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نزديك به 70 روز اس��ت كه س��اختار سياس��ي عراق با 
مقوله اي به نام »اپوزيسيون« مواجه است؛ مقوله اي كه از 
جانب دولت بيشتر به عنوان يك حركت حزبي در جهت 
تسويه حساب با دولت عادل عبدالمهدي، آن هم با ايجاد 
آشوب و بلواي اجتماعي و سياسي قلمداد مي شود. اما اگر 
بخواهيم به كنه تحولات چندماهه اخير تحولات داخلي 
عراق بپزدازيم به اين نتيجه مي رسيم كه در حال حاضر 
فرصت طلبي برخي شخصيت ها، احزاب و جريان هاي 
سياسي در ش��كل دادن به دولت س��هميه اي در كشور 
عراق سبب ش��ده اس��ت كه كابينه عادل عبدالمهدي، 
نخس��ت وزير اين كش��ور به يك كيك قدرت بدل شود 
كه ميان جريان سياس��ي عراق كه خود را پيروز ميدان 
انتخابات پارلماني 12 مي س��ال گذش��ته ميلادي )22 
ارديبهشت ماه97( مي دانند، تقسيم شده است.  همين 
مهم موجب آن شده است كه دولت عادل عبدالمهدي، 
با وجود تمامي برنامه ها و طرح هايي كه براي پيشرفت 
سياس��ي، اقتصادي و امنيتي عراق در سر داشت، نتواند 
شرايط و بستر را براي رس��يدن به اهدافش در اين مدت 
محقق كند. از اين رو ش��اهد آنيم كه با گذشت بيش از 
10 ماه از تشكيل كابيته عادل عبدالمهدي در 24 اكتبر 
2018 )2 آبان 97( هنوز دستاورد ملموسي در رابطه با 
بهبود وضعي��ت خدماتي به وي��ژه در بخش هاي مهم و 
حياتي براي ش��هروندان، كاهش ن��رخ بيكاري، كنترل 
وضعيت امنيتي، جمع آوري سلاح از مردم، ارتقاء سطح 
معيشت، مقابله با شيوع بيماري هاي اجتماعي ويرانگر 
از قبيل مص��رف مواد مخ��در و خودكش��ي و نظاير آن 
شكل ندهد. اما در لايه عميق تر به نظر مي رسد كه اين 
كم كاري دولت در رس��يدگي به اين دست امور، آن هم 
در شرايطي كه طي ماه هاي اخير عراق با رشد قابل توجه 
توليد و فروش نفت و نبود كمبود بودجه روبه رو به رو بده 
است، مي تواند ريش��ه در دو عامل فساد گسترده و همه 
گير سياسي و اقتصادي جريان ها و احزاب عراقي و به تبع 
آن ايجاد دولتي سهميه اي باشد كه مانع از آن شده است 
دولت در اين مدت بتواند خروجي موثري از خود نشان 
دهد.  حال در اين ش��رايط به نظر مي رسد آن چيزي كه 
بيش از همه مورد نياز است وجود يك جريان منتقد در 
جهت اصلاح وضعيت كنوني عراق باش��د؛ جرياني كه 
بتواند سنت هاي غلط سياسي 15 ساله عراق بعد از صدام 

حسين را بشكند و ش��رايطي را به وجود آورد كه دولت 
در برابر افكار عمومي در خصوص ك��م كاري ها و دلايل 
عدم رسيدگي به وضعيت كشور پاسخگو باشد.  اتفاقا به 
واسطه همين عدم پاسخگويي بوده است كه عملا در اين 
15 س��ال، دولت هاي عراق خود را قيم مردم اين كشور 
قلمداد كرده و با نگاه خود، شرايط را تحليل كرده اند. اما 
وجود يك جريان اپوزيسيون داخلي كه اكنون با جريان 
حكمت ملي از16 مه )26 خرداد( رقم خورده، س��رآغاز 
شكل گيري موج مطالبات مردمي شده است كه تاكنون 
از سوي دولت مغفول مانده بود. لذا در سايه اين وضعيت، 
جريان اپوزيس��يوني مانند حكمت ملي ب��ر خود لازم 
مي داند در سايه نافرماني مدني، اعتراض به عملكرد دولت 
حاكم و نقد قدرت سياسي، دولت عادل عبدالمهدي را در 
سياست گذاري، برنامه ريزي و امور اجرايي ياري رساند. 
از اين رو به نظر مي رسد كه آن چه بيش از همه در ايجاد 
جرقه هاي حيات سياسي اپوزيسيوني سيد عمار حكيم 
موثر بود، ناتوني دولت عادل عبدالمهدي براي مديريت و 
بهبود وضعيت معيشتي، اقتصادي، اجتماعي، سياسي و 
امنيتي عراق در مدت زمان حضور وي در سمت نخست 
وزيري است. چرا كه فلس��فه وجودي، ضرورت و كاركرد 
اپوزيسيون در حكومت هاي دموكراتيك، از اصول پذيرفته 
شده اس��ت. چون تلاش هاي جريان اپوزيسيون تنها در 
جهت رفع نواقص و تكميل كارآمدي دولت حاكم است؛ 
 آن هم دولت ع��ادل عبدالمهدي ك��ه در تارهاي قدرت 
طلبي جريان ها و احزاب عراقي گرفتار شده و عملا دولتي 
سهميه اي را به وجود آورده اس��ت. لذا براي رهايي از اين 
معضل بايد كانون تلاش هاي جريان اپوزيسيون به كنار 
زدن سهم خواهي هاي جريان هاي سياسي معطوف شود. 
چناني كه سيد عمار حكيم، رهبر جريان حكمت ملي در 
پاس��خ به نامه 19 ژوئيه )28تيرماه( عادل عبدالمهدي، 
تجربه و ايده تش��كيل اپوزيس��يون ملي در عراق را تنها 
با هدف پيش��برد رون��د تفكيك سياس��ي دموكراتيك 
همراه دانست. چون اكثريت گروه ها مي كوشيدند آنچه  
مي توان تجربه لبناني خواند، در عراق جابيندازند و توافق 
سياسي را در كش��ور به يك عُرف تبديل كنند. حال بايد 
ديد كه جريان اپوزيسيون سياس��ي عراق با اين وظيفه 
مهمي كه براي خود قائل است در تعامل با دولت به يك 
ديالكتيك درست خواهد رسيد تا بتوان از اين دالان شاهد 
پاس��خ گويي دولت و انجام گام هاي عملي در جهت رفع 

مشكلات و بهبود وضعيت موجود در اين كشور بود؟! 

 اپوزيسيون در شرايط كنوني عراق 
چه دستاوردي براي عراق در پي دارد؟ منصور بيطرف|

سردبير|
در س��ال 1390، احمد توكلي كه نماينده وقت تهران 
در مجلس شوراي اسلامي و رييس مركز پژوهش هاي 
مجلس بود در نطق ميان دس��تور خود موضوع مهمي 
را طرح و به آن پرداخت. محور سخنراني اين نماينده 
وق��ت اصولگراي مجلس، فس��اد اقتص��ادي و امنيت 
سرمايه گذاري بود. درواقع، احمد توكلي از همان زمان 
كه رياست مركز پژوهش هاي مجلس را بر عهده گرفت 
روي موضوع فساد اقتصادي حساسيت خاصي داشت 
هر چند كه در برخي موارد تيري كه به س��مت فساد 
رها مي كرد اشتباه بود اما همين دغدغه و نيت مبارزه 
با فساد در جامعه نخبگان مي تواند رهگشاي بسياري 
از موانع باش��د. توكلي در آن س��خنراني كه در آذر ماه 
س��ال 1390 بيان كرد آماري از هزينه فساد بر اقتصاد 
كشور داد كه براي اقتصاد ايران گران است،  بسيار گران. 
به گفته او، »طبق برآورد سازمان شفافيت بين المللي 
تنها در يك سال فس��اد 34 ميليارد دلار براي اقتصاد 
ايران هزينه داشته كه 31 ميليارد از كاهش بهره وري 
و 3 ميليارد با راندمان سرمايه گذاري خارجي رخ داده 
است.« اين آمار تقريبا معادل 11 درصد توليد ناخالص 
داخلي كش��ور مي ش��ود. هرچند كه بع��د از آن ديگر 
آماري از هزينه اي كه فساد بر اقتصاد كشور مي گذارد 
اعلام نش��ده اما بدون ش��ك هزينه فس��اد بر اقتصاد 
كش��ور اگر در همان س��طح نباش��د،  پايين تر نيست. 
واقعيت آن است كه دامنه فس��اد اقتصادي در كشور 
آن قدر بسيط شده است كه به س��طوح مديران ارشد 
كشوري و وابستگان هم رسيده اس��ت. اين را مي توان 
از بازداشتي ها و دادگاهي شدن هاي اخير متوجه شد 
كه در هفته گذشته ابعاد دستگيري ها بسيار گسترده 
ترشد. رييس س��ازمان خصوصي سازي، بعد از استعفا 
بازداشت شد، با مديران خودروسازي كشور نيز برخورد 
و حتي مديرعامل ايران خودرو ه��م بعد از بركناري از 
سوي دولت در دفتر كارش بازداشت شد. همچنين در 
آخرين روز هفته ش��اهد بازداشت دو نماينده مجلس 
در ارتباط با پرونده س��ايپا بوديم ما هم��ه اين ماجرا را 
مي توانيم در قالب »فس��اد« تجزيه و تحليل كنيم. در 
هفته گذشته نوشتيم كه مفهوم »امنيت« براي اقتصاد 
كشور بسيار مهم است و لازمه ايجاد امنيت، برخورد با 

مفاسد اقتصادي و سياسي است. 
 فساد چيست؟ سازمان شفافيت بين الملل كه يك نهاد 
معتبر بين المللي است، فساد را »سوءاستفاده از قدرت 
واگذار شده براي سود شخصي« تعريف مي كند. بنا به 
گفته اين سازمان، فساد را مي توان بسته به مقدار پولي 
كه از دس��ت مي رود به فس��اد بزرگ، خرد و سياسي 
طبقه بندي كرد. اما فس��اد بزرگ چيست؟ اين فساد 
شامل كنش هايي اس��ت كه در سطوح بالاي حكومت 
رخ مي دهد كه برآيند آن انحراف سياست ها يا كاركرد 
مركزي دولت اس��ت كه رهبران را قادر مي سازد تا به 
بهاي كالاهاي عمومي، س��ود كسب كنند. فساد خرد 

به سوءاس��تفاده هر روزه از قدرت واگذار ش��ده توسط 
مقامات س��طح پايين يا متوس��ط در تعامل ش��ان با 
ش��هروندان عادي كه س��عي مي كنند تا ب��ه نيازهاي 
اساسي ش��ان يا خدماتي كه ني��از دارند، ارج��اع دارد. 
اما فساد سياس��ي كه بدترين نوع فساد است و در واقع 
فسادهاي بزرگ و كلان اقتصادي هم از آن برمي خيزد، 
دستكاري توسط تصميم گيران سياسي در سياست ها، 
نهادها و قواعدي كه تخصيص منابع و تامين مالي را در 
پي دارد، است. در اصل اين افراد از موقعيت خودشان 
براي نگه داشتن قدرت، مقام و ثروتشان سوءاستفاده 
مي كنند. اما همه اينها بدون شك بر اقتصاد هر كشوري 
هزينه مي گ��ذارد. همان طور كه در بالا اش��اره ش��د، 
 هزينه فساد بر اقتصاد كشور ما معادل 11 درصد توليد 
ناخالص داخلي اس��ت. اين فق��ط هزينه فرصت هايي 
است كه از دست مي رود واگرنه با در نظر گرفتن هزينه 
مستقيم آن، نس��بت 11 درصد توليد ناخالص داخلي 

فراتر از آن خواهد بود. 
از سوي ديگر سازمان شفافيت بين الملل نگاه ديگري 
به پيامدهاي فس��اد دارد. اين س��ازمان جدا از هزينه 
اقتصادي فساد كه در نهايت ثروت ملي را هدر مي دهد، 
معتقد اس��ت كه در هر س��طح و زمينه اي كه باشد بر 
آزادي هاي مردم؛ بهداش��ت و زندگي آنه��ا اثر منفي 
مي گذارد. ش��فافيت بين الملل هزينه هاي فساد را به 
چهار رده دس��ته بندي مي كند: سياس��ي، اقتصادي، 

اجتماعي و محيط زيستي. 
اثر فساد بر سياس��ت را مي توان اينگونه بيان كرد كه 
اصلي ترين مانع ب��راي دموكراس��ي و حكومت قانون 
است. در يك سيستم دموكراس��ي همه نهادها و افراد 
در زماني كه از موقعيت فردي خود سوءاستفاده كنند 
غير مشروع تلقي مي ش��وند و جايگاه خود را از دست 
مي دهند. در كش��وري كه مقامات آن فاس��د باشند از 
پاسخگويي در برابر فساد طفره مي روند و قوانين را به 

نفع خود تغيير مي دهند. 
از لحاط اقتصادي هم اثر فس��اد آن طور كه گفته شد 
ثروت مل��ي را ه��در مي ده��د و از لح��اظ اجتماعي، 
پيوندهاي اجتماعي را نابود مي كند و از لحاظ محيط 
زيستي هم مفسدان به فكر آيندگان نيستند و از آنجا 
كه به فكر جيب خودشان هس��تند تا آيندگان، منابع 

حياتي كشور را نابود مي كنند. 
اما چگونه مي توان مقابله ك��رد؟ با همكاري يكديگر و 
اينكه حكومت؛ دولت و نمايندگان همراه با مردم مدام 
به ارزيابي و ايجاد يك ش��يوه اس��تاندارد براي بازيابي 
منابع باش��ند. يا همان طور كه دكتر فرشاد مومني در 
نشست روز پنج شنبه خود اظهار كرده است، »حداقل 
50 درصد در مناقصات مان و ديگر موارد شفاف باشيم« 
و دولت با شفافيت عمل كند. )صفحه 3 را بخوانيد(، و 
آخر اينكه جامعه را يك جامعه اخلاقي بار بياوريم كه 
بداند كه گناه چيس��ت، وجدان چيست و اينكه فساد 
نه تنها به خودش��ان بلكه به فرزندان و نوادگانشان هم 
آسيب مي زند و آنها از اين رويداد در امان نخواهند بود. 

هزينه هاي فساد
يادداشتسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

هزينه هاي فساد
در س��ال 1390، احمد 
توكلي كه نماينده وقت 
تهران در مجلس شوراي 
اس��لامي و رييس مركز 
مجلس  پژوهش ه��اي 
بود در نطق ميان دستور 
خود موض��وع مهمي را 
طرح و ب��ه آن پرداخت. 
محور س��خنراني اين نماينده وق��ت اصولگراي 
مجلس، فس��اد اقتصادي و امنيت سرمايه گذاري 
بود. درواقع، احمد توكلي از همان زمان كه رياست 
مركز پژوهش هاي مجلس را بر عهده گرفت روي 
موضوع فساد اقتصادي حساسيت خاصي داشت 
هر چند ك��ه در برخي موارد تيري كه به س��مت 
فساد رها مي كرد اش��تباه بود اما همين دغدغه و 
نيت مبارزه با فس��اد در جامعه نخبگان مي تواند 
رهگشاي بس��ياري از موانع باش��د. توكلي در آن 
س��خنراني كه در آذر ماه س��ال 1390 بيان كرد 

آماري از هزينه فساد بر اقتصاد كشور داد كه ...

منصور   بيطرف

 صفحه 10  

دانش و فن

مخالفت با فيلتر شبكه هاي 
اجتماعي؛ از اعتقاد تا عمل

وزي��ر ارتباط��ات و فن��اوري اطلاعات با انتش��ار 
مصاحبه اي در شبكه اجتماعي توييتر اظهار كرد 
اعتقادي به محدودسازي يا فيلتر كردن شبكه هاي 
اجتماعي ندارد و چنين محدوديت هايي به ايران 
آسيب مي زند. ظاهرا محمدجواد آذري جهرمي 
اخيرا مصاحبه اي با شبكه NBC امريكا داشته كه 
بخشي از اين مصاحبه را در شبكه هاي اجتماعي 
خود منتش��ر كرده است. اما ش��ايد پررنگ ترين 
محوري كه در بخش ه��اي منتشرش��ده از اين 

مصاحبه به چشم مي  خورد...

محيط زيست

 در پي درخواست مسوولان استان آذربايجان 
شرقي از وزير دفاع ، سه فروند بالگرد به منطقه 
اعزام ش��د و امير س��رتيپ امير حاتمي براي 
بس��يج  امكانات نيروهاي مسلح جهت اطفاي 
حريق جنگل هاي ارسباران دستورات لازم را 

داد.
به گزارش روابط عمومي وزارت دفاع، به دنبال  
آتش سوزي در جنگل هاي ارسباران و به دليل 
صعب العبور بودن منطقه براي اطفاي حريق  
و پيرو تماس »حجت الاس��لام والمس��لمين 
آل هاش��م« امام جمعه تبري��ز و نماينده ولي 
فقيه در آذربايجان ش��رقي با »امير س��رتيپ 
امير حاتمي« وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي 
مسلح  ضمن ابراز نگراني  از ادامه آتش سوزي 
در ارسباران، خواس��تار به  كارگيري امكانات 
و تجهيزات نيروهاي مس��لح ب��راي خاموش 

كردن سريع آتش  شد.
وزير دفاع نيز طي دستوري خواستار همكاري 
و بس��يج  نيروهاي س��پاه، ارتش و مرزباني با 
همه امكانات ب��راي اطفاي حريق جنگل هاي 

منطقه ارسباران شد.
براساس اين گزارش، حاتمي طي دستوري از 
 معاونت مهندسي  وزارت دفاع  و مركز كنترل 
و پشتيباني اطفا حريق هوايي كشور خواست 
با هماهنگ��ي يگان هاي پ��روازي هلال احمر 
و هوانيروز، س��ه فروند بالگرد به منطقه اعزام 
كنند كه دو فروند ب��راي جابه جايي و هليبرد 
نيرو و يك فرون��د بالگرد آب پاش با بس��كت 
4000 ليتري آب  به منطقه آتش سوزي مورد 
اس��تفاده قرار گرفت.  براس��اس آخرين اخبار 
دريافتي، اكن��ون نيروهاي مس��لح حاضر در 

منطقه،  در حال اطفاي كامل حريق هستند.
جنگل هاي ارس��باران ب��ا 164 ه��زار هكتار 
وس��عت در ش��مالي ترين نقطه اس��تان هاي 
از  يك��ي  اردبي��ل  و  ش��رقي  آذربايج��ان  
ارزش��مندترين جنگل هاي جهان محس��وب 

مي شود.
اهمي��ت منطق��ه ارس��باران تنها ب��ه دليل 
ويژگي هاي خ��اص اكوتوريس��م، اكولوژيكي 
و توان هاي زيس��ت محيطي آن نب��وده، بلكه 
ميراث تاريخي و فرهنگي اي��ن منطقه نيز از 
زمان هاي گذش��ته مورد توجه دوس��تداران 
اين منطق��ه و جهان اس��ت بط��وري كه هر 
س��اله هزاران گردش��گر و محق��ق را به اين 
منطق��ه ج��ذب مي كن��د. آتش س��وزي در 
منطقه جنگل هاي ارس��باران واقع در استان 
آذربايج��ان ش��رقي از آخري��ن س��اعات روز 
چهارش��نبه 30 مرداد آغاز ش��د و همچنان 

ادامه دارد.

دستور وزير دفاع براي اطفاي 
حريق جنگل هاي ارسباران

خبر

مركز آمار ايران،  نرخ تورم مرداد ماه را منتش��ر 
كرد . بر اس��اس گزارش مركز آم��ار، نرخ تورم 
نقط��ه اي در مرداد م��اه ١٣٩٨ به ع��دد ٤١,٦ 
درصد رس��يده اس��ت يعني خانوارهاي كشور 
بطور ميانگي��ن ٤١.٦ درصد بيش��تر از مرداد 
١٣٩٧ براي خري��د يك »مجموع��ه كالاها و 

خدمات يكسان« هزينه كرده اند.

 كاهش نرخ تورم نقطه اي
 خانوارهاي كشور

بنا بر اين گ��زارش منظور از نرخ ت��ورم نقطه اي، 
درصد تغيير عدد ش��اخص قيمت، نسبت به ماه 
مشابه سال قبل است. نرخ تورم نقطه اي در مرداد 
ماه ١٣٩٨ به عدد ٤١,٦ درصد رسيده است يعني 
خانوارهاي كش��ور به طور ميانگين ٤١.٦ درصد 
بيشتر از مرداد ١٣٩٧ براي خريد يك »مجموعه 
كالاها و خدمات يكس��ان« هزين��ه كرده اند. نرخ 
تورم نقطه اي مرداد ماه ١٣٩٨ در مقايس��ه با ماه 
قبل ٦,٤ واح��د درصد كاهش يافته اس��ت. نرخ 
تورم نقط��ه اي گروه ه��اي عم��ده »خوراكي ها، 
آش��اميدني ها و دخاني��ات« و »كالاه��اي غي��ر 
خوراك��ي و خدمات« ب��ه ترتي��ب ٥٦,٦ و ٣٥.٢ 
درصد بوده و نرخ تورم نقطه اي هر دو گروه عمده 

در مقايسه با ماه قبل كاهش داشته است.

  كاهش نرخ تورم ماهانه 
خانوارهاي كشور

مركز آم��ار اي��ران در ادامه به نرخ ت��ورم ماهانه 
مي پردازد و مي نويس��د كه منظ��ور از نرخ تورم 
ماهانه، درصد تغيير عدد شاخص قيمت، نسبت 
به ماه قبل است. نرخ تورم ماهانه مرداد ١٣٩٨ به 
٠,٦ درصد رسيده كه در مقايسه با همين اطلاع 
در ماه قبل، ٢.٢ واحد درصد كاهش داشته است. 
تورم ماهانه ب��راي گروه هاي عمده »خوراكي ها، 
آش��اميدني ها و دخاني��ات« و »كالاه��اي غير 
خوراكي و خدم��ات« به ترتي��ب ٠,٥- درصد و 
١.٢ درصد بوده است.  نرخ تورم سالانه مرداد ماه 
١٣٩٨ براي خانوارهاي كش��ور به ٤٢,٢ درصد 
رسيده كه نسبت به همين اطلاع در ماه قبل، ١.٨ 

واحد درصد افزايش نشان مي دهد.

كاهش نرخ تورم نقطه اي 
كشور در مرداد ماه 

» تعادل« برخورد با فساد را از زواياي مختلف بررسي مي كند
 رونمايي از

ضرورت هاي مبارزه با   سامانه موشكي »باور ۳۷۳ «
فساد اقتصادي

 5 كانون فساد 
در اقتصاد كشور

تصميم گيري در مناقصات 
نفتي سخت تر از هميشه 

 بررسي عمق فساد 
در خودروسازان

 گروه  كلان|
رييس موسس��ه دين و اقتصاد گفت: دلار هاي نفتي، 
غير نفتي، عدم ش��فافيت در نحوه تخصيص اعتبارات 
بانكي، مناقص��ات دولتي و گمركات كش��ور، 5 كانون 
گسترش و تعميق فساد در ايران هستند كه نتايج آنها 
حيثيت كش��ور را متاثر مي كند. به گزارش »تعادل« 
نشست هفتگي موسسه دين و اقتصاد در اين موسسه 
به رياست فرشاد مومني، استاد اقتصاد دانشگاه علامه 
طباطبايي برگزار ش��د. در اين نشست فرشاد مومني 
علل نافرجامي در مبارزه با فسادهاي گسترده را بررسي 
كرد و گفت: وقتي جامعه اي در مبارزه با ناهنجاري ها 
و فس��اد هاي گس��ترده نافرجام مي ماند چند حالت را 
بايد در نظر گرفت، اول آنكه ريشه اين نافرجامي ها در 
فهم روش مند نظام تصميم گيري از منش��اهاي اصلي 
مساله است، دوم آنكه اس��تمرار فساد در جامعه نشان 
مي دهد اين مناس��بات دربردارنده منافع براي بخش 
بزرگي از ساختار قدرت است و سومين حالت تركيب 
اين دو مورد اس��ت يعني هم در فه��م عالمانه موضوع 
ضعف داريم و هم به واسطه عدم يكپارچگي در ساختار 

قدرت، عده اي از محل آن سود مي برند...

 نادي  صبوري|
 كمت��ر از دو ماه بعد از انتش��ار گزارش��ي از س��وي 
فراكسيون مبارزه با فس��اد مجلس شوراي اسلامي 
ك��ه در آن بعض��ي عملكرده��ا از جمل��ه برگزاري 
مناقصات در بعضي از ش��ركت هاي ح��وزه نفت از 
جمله ش��ركت مناطق نفت خيز جنوب البته بدون 
انضمام سند يا مدركي زير سوال رفته بود، مديرعامل 
اين ش��ركت رييس كميس��يون مناقصات را تغيير 
داد. هيچ نش��انه اي ب��راي اينكه اي��ن دو موضوع به 
يكديگر مربوط باشند وجود ندارد اما چند بار تغيير 
در وضعي��ت مديريت مناقص��ات مناطق نفت خيز 
جنوب، بزرگ ترين ش��ركت توليدكننده نفت خام 
ايران نشان مي دهد به خاطر زير ذره بين بودن شديد 
اين كار و حساس��يت هاي بالاي آن، ش��ايد انتخاب 
فردي كه بتوان��د از پ��س كار برآيد چندان س��اده 
نيست. حساسيتي كه هميش��ه در مورد مناقصات 
ش��ركت هاي نفتي وجود داشته اس��ت و اين روزها 
كه همين طور از زمين و آس��مان خبر دس��تگيري 
مديران منتشر مي شود، مي تواند مديران را در چنين 

موقعيت هايي شديدا محافظه كار كند. 

نيلوفر  جمالي|
در چند س��ال اخير به ويژه از اواخر پارس��ال آنقدر 
در كش��ور اختلاس و دزدي كشف ش��ده كه به نظر 
مي رس��د، قبح اين واژه ها در جامع��ه ريخته و مردم 
ديگر از ش��نيدن آنها متعجب نمي ش��وند بلكه هر 
روز بر خشمش��ان افزوده مي ش��ود. صنعت خودرو 
كه ساليان س��ال در حمايت دولت ها قرار گرفته بود 
اين روزها بحران عجيبي را پش��ت س��ر مي گذارد؛ 
منتها اين بح��ران از جن��س بحران هاي گذش��ته 
نيس��ت. پيش از اين بحران هاي قيم��ت، كيفيت، 
تكنول��وژي، ورود و خ��روج ش��ركاي خارج��ي، 
قرارداده��اي بي پش��توانه، س��پردن قيمت گذاري 
 به ش��وراي رقابت ي��ا تعيي��ن آن در ب��ازار آزاد و ...

بحران هاي��ي بود كه ه��ر از گاهي خودروس��ازان را 
درگير خود مي كرد كه در نهايت راهي براي خلاصي 
از آن پي��دا مي كردند. ام��ا اين بار بحران، رو ش��دن 
رانت خواري ها در اين صنعت اس��ت. رانت هايي كه 
با توجه به بزرگي اين صنع��ت كوچك نخواهد بود. 
اخلال در بازار خودرو در پي تحريم هاي ثانويه آغاز 
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روي موج خبر

   خنثي شدن توطئه جديدي از ضد انقلاب 
در مشهد؛باشگاه خبرنگاران|

اداره كل اطلاعات خراسان رضوي گزارش داد: توطئه 
جديدي از ضد انقلاب در مشهد خنثي شد. گروه هاي 
ضد انقلاب و سرويس هاي اطلاعاتي غربي - عربي با 
حمايت از برخي عناصر ضد نظام و القاي خط براندازي 
به اين افراد هتاك و متوهم، به دنبال بهره برداري از 
فرص��ت و جرياني براي ايجاد آش��وب و هرج و مرج 
داخلي بودند. برخي عناصر خودفروخته و وابسته به 
جريانات ضد انقلاب خارج نشين، در دهه گذشته با 
بهره گيري از شبكه هاي اجتماعي انسجام يافته و با 
طراحي و برنامه ريزي هدفمند به دنبال ايجاد توطئه 
و آشوب جديدي در كشور بودند كه به همين منظور 
افرادي از سرويس هاي بيگانه و خائنان به ملت ايران 
ك��ه ترور ۱۷ هزار ت��ن از هموطنان عزيزم��ان را در 
كارنامه س��ياه خود دارند، به دستگير شدگان اخير 
در مشهد، ماموريت طراحي و اجراي توطئه و فتنه 
جديدي را داده بودند كه اين توطئه با حضور عوامل 
نفوذي كشف و خنثي شد. آن ها با تحريك احساسات 
اقش��ار مختلف جامعه به ويژه ايثارگران و جانبازان 
انقلاب اسلامي و تحريك اقوام و مذاهب ضمن برپايي 
تجمعات اعتراضي قصد داشتند با همكاري رسانه ها و 
شبكه هاي ماهواره اي معاند، به تدريج فضاي جامعه را 
ملتهب كنند.  همچنين ماموريت داشتند در آستانه 
انتخابات مجلس شوراي اسلامي با برقراري ارتباط 
برنامه ريزي شده با نامزد هاي منتقد ضمن تند كردن 
مواضع آنان از فضاي باز سياس��ي براي ايجاد آشوب 
و درگيري هاي داخلي استفاده كرده و با ايجاد فتنه 
جديد خطوط القايي دشمنان ملت ايران را به پيش 
ببرند. جعفري معاون سياسي، امنيتي و اجتماعي 
استاندار خراس��ان رضوي هم در اين باره گفت: اين 
افراد كه ۱۴ نفر هس��تند پيش از تجمع غيرقانوني 
خود مقابل ساختمان دادگستري خراسان رضوي 
براي طراحي و اجراي اهداف خود در مشهد جلسه 

هماهنگي برگزار كرده بودند.

   دو نماينده بازداشت شده با سپردن وثيقه 
تعيين شده آزاد مي شوند؛ايلنا|

سخنگوي قوه قضاييه با تاييد خبر بازداشت دو نماينده 
مجلس تاكيد كرد: تاميني كه مدنظر بازپرس دادسرا 
بوده صادر شده و نمايندگان مورد اشاره وثيقه مورد 
نظر دادگاه را نتوانستند بسپارند و در نتيجه به موجب 
قانون بازداش��ت شدند. غلامحسين اسماعيلي روز 
گذش��ته با تاييد خبر بازداشت دو نماينده مجلس 
اظهار كرد: اين دو نماينده در ارتباط با پرونده اي كه در 
خصوص فروش محصولات شركت سايپا از مدت ها 
قبل در دادگستري و دادسراي تهران تشكيل شده 
بود، بازداشت شدند. وي خاطرنشان كرد: هرگاه اين 
نمايندگان وثيقه تعيين شده را بسپارند تا پايان جلسه 

دادرسي از زندان آزاد خواهند شد.

   گزارش توييتري ظريف از پايان ثمربخش 
تور اسكانديناوي؛تعادل|

وزير امور خارجه كش��ورمان در توييتي با اش��اره به 
ديدارهايش با مقامات نروژي  اعلام كرد كه به زودي به 
فرانسه سفر خواهد كرد. محمدجواد ظريف در صفحه 
شخصي خود در توييتر نوشت: پايان تور اسكانديناوي 
ثمربخش بود. در نروژ با نخست وزير ارنا سولبرگ، وزير 
امور خارجه اريكسون سوريده، وزير صنعت و تجارت و 
ديگر اعضاي پارلمان شان ديدار كردم. در موسسه امور 
خارجه نروژ، در اين عصر يكجانبه گرايي امريكا بر اصول 
چندجانبه گرايي و قانون تاكيد كردم. ايستگاه بعدي 

من فرانسه خواهد بود.

   مراكز حساس كشور با سامانه هاي ليزري 
محافظت مي شوند؛تسنيم|

ايران به توانمندي س��اخت و به كارگيري توپ هاي 
جديدي كه از ليزرهاي با توان بالا استفاده مي كنند 
دست پيدا كرده و اين تسليحات را براي حفاظت از 
برخي مراكز حساس كشور به كار گرفته است. امير 
ش��اهرخ ش��هرام معاون وزير دفاع و رييس شركت 
صنايع الكترونيك )صاايران( در اين باره اظهار داشت: 
يكي از بخش هايي كه ما از ليزر هم استفاده مي كنيم، 
براي آماده سازي سامانه هاي توپخانه اي و روانه سازي 
توپ و رادار است تا سامانه بتواند هدف را با دقت بالا 
ردگيري كرده و مورد اصابت قرار دهد. وي افزود: در 
موضوع كشندگي نيز دستاوردهاي خوبي داشتيم 
كه همه آنها توليد داخل هس��تند. ب��راي مثال در 
دنيا متداول است كه پرنده هاي رادارگريز خود را از 
لايه هاي كامپوزيتي مي سازند تا هم رادار گريز باشد، 
هم سبك باشد و هم به تداوم پرازي آن در هوا كمك 
كند. اين بدنه كامپوزيت��ي در برابر ليزرهاي پرتوان 
آسيب پذير اس��ت و ما با استفاده از اين ليزرها كه در 

اختيار داريم، مي توانيم آنها را منهدم كنيم.

   افش�اي جزيياتي جديد از دليل انصراف 
ترامپ از حمله به ايران؛ باشگاه خبرنگاران|

المانيتور به نقل از مناب��ع ديپلماتيك جزييات 
جديدي را از دليل لغو حمله امريكا به سه نقطه 
در ايران پس از سرنگوني پهپاد امريكايي منتشر 
كرده است. المانيتور به نقل از منابع ديپلماتيك 
فاش كرد پس از س��رنگوني پهپ��اد امريكايي، 
ارسال پيام هايي از سوي عربستان، امارات و رژيم 
صهيونيستي ترامپ را در لحظه آخر از حمله به ۳ 
نقطه در ايران منصرف كرد. در آن پيام ها درباره 
»پاسخ قدرتمندانه« ايران به حمله نسبتا جزئي 
امريكا ابراز نگراني شده بود. اين منابع خاطرنشان 
كردند مقام هاي ارشد اطلاعاتي برخي كشورهاي 
حاشيه خليج فارس )امارات و عربستان( شتابان 
از واشنگتن خواستند تا از اقدام نظامي عليه ايران 
منصرف شود. بر اساس ارزيابي ها، اين كشورها 
نگران بوده اند كه پاسخ قدرتمند ايران به حمله 
امريكا آنها را نيز شامل شود، بنابراين سعي كردند 
واش��نگتن را منصرف كنند. بنابر اين گزارش، 
رژيم صهيونيستي نيز پيغام هايي به واشنگتن در 
همين خصوص فرستاد و در واقع همين پيام ها 

نظر ترامپ را تغيير داد. 
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رييس جمهوري در مراسم رونمايي از سامانه باور 373 

تثبيت كمربند دفاعي با باور 373

سامانه» باور ۳۷۳«  قوي تر از  سامانه »اس-  ۳۰۰« است
گروه ايران |

به مناسبت روز صنعت دفاعي و با حضور رييس جمهور، 
وزير دفاع و جمعي از فرماندهان ارش��د نيروهاي مسلح 
و مس��وولان كش��وري، از س��امانه باور ۳۷۳ب��ه عنوان 
پيشرفته ترين و منحصربه فردترين دستاورد متخصصان 
صنعت دفاعي رونمايي ش��د. سامانه دفاعي كه به اعتقاد 
رييس جمهوري و مقامات ارشد دفاعي كشور، چتر دفاعي 
مطلوبي در سراسر كشور ايجاد مي كند و بازدارندگي قابل 
قبولي را در عرصه دفاعي براي اي��ران به ارمغان مي آورد. 
رييس جمهور و هيات همراه روز پنج ش��نبه پس از اداي 
احترام به مقام شامخ شهدا، از مهم ترين دستاورد ايران در 
چهملين سالگرد پيروزي انقلاب اسلامي بازديد كردند. 
روحاني در حاشيه مراسم گراميداشت روز صنعت دفاعي 
كشور، از سامانه بومي پدافند هوايي برد و ارتفاع بلند باور 
۳۷۳ بازديد و فرمان رونمايي از اين س��امانه را صادر كرد. 
بعد از بازديد و رونمايي از اين سامانه دفاعي رييس جمهور 
با بارخواني مسيري كه ايران براي رشد و توسعه در صنايع 
دفاعي پيموده است گفت: سامانه پدافند هوايي باور ۳۷۳ 
هديه اي از سوي نيروهاي مس��لح به ملت ايران بوده و از 
سامانه S۳۰۰ قوي تر اس��ت. روحاني با اشاره به اينكه هر 
ساله صنعت دفاعي هداياي بسيار ارزشمندي به ملت ايران 
مي دهد، اظهار كرد: سال گذشته جنگنده كوثر رونمايي 
ش��د، در طول س��ال هم چند زيردريايي و ناوچه جديد 
رونمايي شد و امروز هم س��امانه پدافند هوايي باور ۳۷۳ 
رونمايي و به سامانه پدافندي كشور الحاق شد. وي با بيان 
اينكه اين سامانه بسيار ارزشمند است، اظهار كرد: باور ۳۷۳ 
از سامانه S ۳۰۰ قوي تر و به سامانه S ۴۰۰ بسيار نزديك 
است. اين سامانه هديه بسيار بزرگي از سوي نيروهاي مسلح 
و وزارت دفاع براي مردم ما بود. رييس جمهور با اش��اره به 
توطئه هاي امريكا از سال ۹۶ عليه كشورمان خاطرنشان 
كرد: در آغاز آنها براي جنگ رواني و سياسي برنامه ريزي 
كردند و سپس بر روي جنگ اقتصادي. علامت هايي هم 
در سال هاي ۹۶ و ۹۷ دريافت كردند كه شايد مشوق آنها 
در اين توطئه بود، اما ما هيچ گاه در برابر توطئه  دشمنان نه 
غمناك شديم و نه دل ما گرفت؛ ما با روحيه لازم در برابر 
توطئه ها ايس��تاديم. روحاني ادامه داد: در سال ۹۶ آنها از 
طريق عوامل شان موفق شدند اغتشاشاتي در تهران و برخي 
از شهرس��تان ها به راه بيندازند و تصور مي كردند كه يك 
اغتشاش چند ماهه را كليد زدند، اما با تدبير همه مسوولان 
و نيروهاي امنيتي و انتظامي اين حركت در ۵ روز در هم 
پيچيده شد و موفقيت بزرگي براي جمهوري اسلامي ايران 
در برابر توطئه هاي بيگانگان به دست آمد. رييس جمهور 
با بيان اينكه در س��ال ۹۷ امريكا با خروج از برجام فش��ار 
اقتص��ادي را كلي��د زد، گفت: خروج از برج��ام به معناي 
عهدشكني و زيرپا گذاشتن مقررات بين المللي و تروريسم 
اقتصادي اس��ت. امريكا به خيال اينكه مي تواند ايران را با 
تحريم در فشار قرار دهد همه ننگ ها را به جان خريد؛ زيرا 
فكر مي كرد ظرف چند ماه موفق مي شود. رييس جمهور 
اظهار كرد: س��ال گذش��ته در حاش��يه اجلاس سازمان 

ملل يكي از س��ران معروف اروپايي در جلس��ه خصوصي 
به م��ن گفت كه با رييس جمهور امري��كا ملاقات كرده و 
رييس جمهور امريكا به او گفته كه شما اروپايي ها سه ما صبر 
كنيد و با ايراني ها در برنامه هاي اقتصادي مشاركت نكنيد و 
در تحريمي كه ما انجام داديم به ما كمك كنيد، سه ماه ديگر 
نظامي به نام جمهوري اسلامي ايران در منطقه نخواهد بود. 
وي تصريح كرد: البته آن آقا نيمه شوخي و نيمه جدي اين 
موضوع را بيان كرد. بنده خنديدم و به او گفتم آن آقايي كه 
اين ادعا را كرده خودش خواهد رفت. حزبش هم از قدرت 
خواهد رفت، اما جمهوري اسلامي ايران براي صدها سال 
ديگر مستحكم تر از امروز باقي خواهد ماند. همچنين گفتم 
امتحانش آسان است شما سه ماه ديگر تماس بگيريد تلفني 
صحبت كنيم، معلوم مي شود. روحاني افزود: امروز يك سال 
از آن زمان گذش��ته است، سال گذشته يعني در سال ۹۷ 
توطئه  اقتصادي را عليه ما طراحي كردند كه تا حدي مردم 
را نگ��ران كرد و عدم تعادلي را در بازار به وجود آورد؛ اما در 
عين حال مردم ما با همه آگاهي و هوشياري شان مقتدرانه 
مقاومت و ايستادگي كردند و امسال يعني در سال ۹8 كه 
تحريم امريكا از سال قبل و از هر زمان ديگري شديدتر شده 
است تمام امكاناتش را عليه ايران به كار گرفته است. واقعا 
جالب است يك ابرقدرتي در دنيا سازمان سيا، خزانه داري، 
وزارت خارجه و نيروهاي امنيتي اش و همه جاسوسانش را 
در منطقه بسيج كرده تا ببيند چه كشتي وارد ايران مي شود 

و چه كشتي از بندر ما فاصله مي گيرد.

  ضعف امريكا و قوت ايران
رييس قوه مجريه بيان كرد: هيچ وقت امريكا را ضعيف تر، 
مهجورتر و منزوي تر از لحاظ سياسي و حقوقي در تاريخ به 
ياد ندارم. همين پريروز ديديم كه امريكا به شوراي امنيت 
رفت و غم و غصه سال آينده خودش را اظهار كرد و گفت 
كه اگر برجام بماند طبق آن و بر اس��اس قطعنامه 22۳۱ 
سال آينده تمام تحريم هاي تسيلحاتي عليه ايران برداشته 
مي شود و ايران مي تواند علنا سلاح بفروشد و بخرد و اين 
تنگنايي كه سال ها بود براي ايران درست كرده بودند، از 
پيش روي ايران برداشته مي ش��ود. وي ادامه داد: ديديم 
كه با چه غم و غصه اي وزير خارجه امريكا اين مس��اله را 
اظهار كرد و عليه برجام و ايران حرف زد، اما حتي يك نفر 
در ش��وراي امنيت با امريكا موافق نبود، امريكا خودش را 
از اين بيچارگي بيشتر در تاريخ نديده بود. رييس جمهور 
كشورمان همچنين يادآور شد: در اوايل مهر سال گذشته 
در ش��وراي امنيت رييس جمهور امري��كا حضور يافته و 
صحبت كرده و هم��ه ۱۴ عضو با امريكا مخالفت كردند. 
همچنين او در مجمع عمومي سازمان ملل حضور يافت 
و همه به او لبخند تمسخر آميز زدند. هيچ وقت در تاريخ 
امريكا نب��وده كه رييس جمه��ورش در مجمع عمومي 
سازمان ملل حضور بيابد و همه نماينده هاي دنيا به چهره 
او لبخند تمسخر بزنند. وي خاطرنش��ان كرد: بنابراين 
امريكا پيروز نيست شكس��ت خورده است ما موفق اين 
ميدان هستيم و امروز تمام ش��اخص هاي داخلي اعم از 

اجتماعي، اقتصادي، فرهنگي به ما مي گويد كه وضع ما 
امروز از سال گذش��ته در اين موقع به مراتب بهتر است، 
آرامش مردم بيشتر و ثبات بازار اقتصادي بيشتر است و 
اين مساله را هم آمار نشان مي دهد و همچنين صادرات 
غير نفتي ما اين را مي گويد؛ البته صادرات غير نفتي ما در 
ماه اول پايين و در ماه هاي دوم و سوم افزايش داشته است. 
همچنين بورس اين مساله را تاييد مي كند كه بيش از ۱۴۰ 
درصد رشد در چند ماه اخير داشته و همچنين فعاليت هاي 
ديگر اقتصادي ما اين واقعيت را پيش روي ما مي گذارد. 
روحاني اظهار كرد: در همه اين ش��رايطي كه براي ما به 
وجود آوردند در يك سال گذشته ما ۱۱ سد ملي افتتاح 
كرديم، ۳۰ تصفيه خانه فاضلاب و ۶ تصفيه خانه بزرگ 
آب را افتتاح كرديم، چند هزار مگاوات به برق ما افزوده شد 
كه در تاريخ انقلاب چه قبل و چه بعد از آن افزايش داشته 
و ما بالاترين صادرات برق و گاز را به كشورهاي همسايه 
داريم، همچنين در فرآورده هاي نفتي نيز اين گونه است. 
رييس جمهور با بيان اينكه در شرايطي قرار داريم كه بنزين، 
گاز و گازوئيل صادر مي كنيم، اظهار كرد: در تابستان امسال 
يك لحظه خاموشي برق يا مشكل آب نداشتيم، البته اين 
هم به بركت بارش هاي الهي بود و هم فرهنگ صرفه جويي، 
ما در زمينه هاي مختلف پيش��رفت قاب��ل ملاحظه اي 
داشتيم، تعداد شركت هاي دانش بنيان به ۴۴۰۰ شركت 
رسيده است. دش��من به زندگي مردم فشار وارد كرد اما 

فرصت هاي بسيار خوبي هم براي ما به وجود آمد.

  خطر امريكا براي منطقه
وي ادامه داد: مشخص ش��د امريكا در هيچ برنامه اي 
در منطقه موفق نيس��ت، حتي همسايگان جنوبي ما 
مي گوين��د فهميديم در روز خطر زودت��ر از همه آنها 
)امري��كا( فرار مي كنند. اولين ف��راري از منطقه ما در 
روز خط��ر امريكا خواهد بود. آنها به ناوها، هواپيماها و 
پهپادهايشان تكيه كرده بودند ولي آرزوهايشان بر باد 
رفت. يكي از مقامات كشورهاي همسايه به مقامات ما 
گفته بود امريكا وقتي به ما مي رسد شير است و وقتي 

به شما مي رسد خرگوش است.
رييس جمهور خاطرنشان كرد: دعواي اصلي ما با امريكا نه 
دعواي نظامي است، نه اقتصادي، مشكل ما در ديدگاه و 
جهان بيني است. ما معتقديم هر ملتي بايد به فكر منافع 
ملي و امنيت ملي خود بوده و حق تجاوز به ديگران را ندارد 
اما امريكايي ها مي گويند همه دنيا فداي امريكا و هر چه ما 
اراده كرديم همان بايد باشد كه حتي دوستان خود امريكا 

هم اين حرف را قبول ندارند. 
رييس جمهور گفت: ما بايد با كشورهاي دوست در زمينه 
صنعت دفاعي همكاري كنيم مثلا شني و موتور تانك را ما 
بسازيم و قطعات ديگر را ساير كشورها، در اين شرايط هم 
محصول ارزان تر توليد مي شود و هم روابط ما با همسايگان 
مس��تحكم تر مي ش��ود. بايد به صورت عملي در تجارت 
سرمايه گذاري و اقتصاد و صنعت دفاعي فعاليت مشترك 
داشته باش��يم. روحاني با بيان اينكه موفقيت در اقتصاد، 

فرهنگ، قدرت دفاعي و ساير مس��ائل به اراده، روحيه و 
نشاط بر مي گردد، تصريح كرد: اگر ملتي اراده خود را حفظ 
كند و به آينده اميدوار باشد از مشكلات عبور خواهد كرد. 
در غير اين صورت اگر ۱۰۰ باور ۳۷۳ هم درست كنيم، به 
باور نمي رسيم. اول بايد به باور ايمان و اعتقاد برسيم، ملت 
ما در روزهاي بسيار سخت به صحنه آمدند و ما در كنار هم 

موفق شديم. امروز هم مي توانيم موفق شويم.
روحاني خطاب به امريكا گفت: راهي كه ش��ما رفته ايد  
اشتباه اس��ت و به ضرر خودتان، دوستان تان، كشورهاي 
منطقه و هم ملت ايران بود و هيچ سودي نداشت. فرض 
كني��م ما ۱۰۰۰ بش��كه نفت كمتر ص��ادر كنيم، چه به 
شما مي رسد؟ جز اينكه كينه ش��ما بيشتر در دل مردم 
منطقه و ايران مي نشيند و راه آينده را سد مي كنيد؟ شما 
مي خواهيد نظام را عوض كرده و به ايران برگرديد كه اين 
يك خيال واهي است كه ۴۰ سال پيش تمام شد. چقدر 
شما عقب مانده ايد و چرا واقعيت را درك نمي كنيد؟ اگر 
مي خواهيد ثبات و امنيت در منطقه باش��د و كمتر خرج 
كنيد راهش منطق، ادب و كرامت و تواضع در برابر مردم 
ايران است. تحريم ها را برداريد و به حقوق ملت ايران احترام 
بگذاريد. ما ملتي نيستيم كه با تجاوز و زور و فشار تسليم 
شويم. شما اين را به خوبي مي دانيد. رييس جمهور در پايان 
تاكيد كرد: آبراهه هاي بين المللي بايد براي همه كشورها 
امن باش��د. ما براي همكاري و دوس��تي آماده هس��تيم 

همچنان كه در برابر هر تجاوزي آماده هستيم.

ظريف پس از ديدار با رييس جمهور فرانسه: 

تماس ها بين روحاني و مكرون ادامه خواهد داشت
ظري��ف در ادامه ت��ور اروپايي خود كه دامنه وس��يعي 
از كش��ورهاي تاثيرگذار اين اتحاديه از فنلاند و س��وئد 
گرفته تا نروژ و..را در بر مي گيرد؛ راهي پاريس در فرانسه 
ش��د تا ضمن ديدار با وزي��ر خارجه فرانس��ه با مكرون 
رييس جمهوري اين كش��ور نيز ديدار و گفت وگو كند. 
ديدارهايي كه گفته مي شود هدف اصلي آن از يك طرف 
انتقال راهب��رد ايران در خصوص برجام و امنيت منطقه 
خليج فارس به رهبران كش��ورهاي اروپايي و از س��وي 
ديگر راه اندازي اينستكس براي نقل و انتقلالات بانكي و 
موضوع فروش نفت از سوي ديگر است.دوگانه »برجام و 
تعهدات« كه ايران معتقد است هرگز در نقطه تعادل قرار 
نداش��ته اند و ايران با كاهش تعهدات برجامي قصد دارد 

تا تعادل را ب��ه اين نقطه ثقل بازگرداند.  بلافاصله پس از 
پايان ديدار ظريف با مكرون وزير امور خارجه كشورمان 
مذاكرات خود با رييس جمهور فرانسه را سازنده و خوب 
عن��وان كرد و گفت: ايران و فرانس��ه ب��ه گفت وگوهاي 
خود ادامه خواهن��د داد و تماس ها بين آقايان مكرون و 
روحاني ادامه خواهد داش��ت. محمدجواد ظريف عصر 
ديروز بعد از ديدار با رييس جمهور فرانس��ه در كاخ اليزه 
در جمع خبرنگاران در توضيح گفت وگوهاي انجام شده 
خاطرنشان كرد: گفت وگو هاي روز جمعه با آقاي مكرون 
در ادامه گفت وگو ها و تماس هاي تلفني است كه بين آقاي 
روحاني و مكرون صورت گرفته است، فرانسه پيشنهادي 
را ارايه داده ما هم پيشنهادهايي را داشتيم كه همه آنها در 

مورد نحوه اجراي برجام و گام هايي است كه نياز از سوي 
طرفين براي اجراي برجام برداشته شود. وزير امور خارجه 
كشورمان با بيان اينكه گفت وگو هاي صورت گرفته بين 
وي و رييس جمهور فرانسه در روز جمعه گفت وگوهاي 
خوب و سازنده اي بوده است، ادامه داد: البته اين موضوع 
بس��تگي به اين دارد كه اتحاديه اروپ��ا چگونه بتواند به 
تعهدات برجامي خود و تعهداتي كه بعد از خروج امريكا از 
برجام داده است، عمل كند . ظريف همچنين با اشاره به 
اينكه اين گفت وگو در آستانه برگزاري اجلاس» جي ۷« 
انجام شده است، خاطرنشان كرد: اين اجلاس فرصتي را 
براي آقاي مكرون فراهم مي كند كه با ساير اعضاي اروپايي 
برجام و ديگر اعضاي گروه جي ۷ در اين ارتباط رايزني و 
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چهره ها

 راه اندازي سامانه پايش
 عملكرد شهرداري ها

س��خنگوي وزارت كشور 
از راه اندازي س��امانه پايش 
عملك��رد ش��هرداري ها 
در اج��راي برنام��ه مل��ي 
بازآفريني شهري خبر داد 
و تاكيد كرد: در راس��تاي 
نظ��ارت ب��ر فعاليت هاي 
مالي ش��هرداري ها ضمن ايجاد س��امانه حسابرسي 
شهرداري ها، تشكيل كارگروه هاي استاني حسابرسي 
ش��هرداري ابلاغ ش��ده اس��ت.  ب��ه گ��زارش پايگاه 
اطلاع رساني وزارت كشور، »سيد سلمان ساماني« با 
اشاره به اقدامات وزارت كشور در زمينه توانمندسازي 
شهرداري هاي كم درآمد و دهياري هاي كشور گفت: 
طبق آخرين گزارش دريافتي تعداد ۱2۶2 دس��تگاه 
ان��واع ماش��ين آلات عمراني و خدمات��ي خريداري و 
بين ش��هرداري هاي كم درآمد و دهياري هاي كشور 
توزيع شده است. سخنگوي وزارت كشور با بيان اينكه 
شهرداري هاي زير ۵۰ هزار نفر براي تامين و خريد قير 
با مشكلاتي مواجه هستند، اظهار داشت: دولت براي 
حل اين مشكل و در جهت كمك به اين نهاد خدماتي، 
اقدام به تامين ۱۱ هزار و ۷۰۰ ميليارد ريال قير رايگان 
جهت كمك به آسفالت معابر شهرهاي زير ۵۰ هزار نفر 

جمعيت كرده است. 

 دولت و مجلس
 موانع توليد را رفع كنند

خطيب نماز جمعه تهران 
گفت: دولت و مجلس بايد 
قوانين دست و پاگير براي 
سرمايه گذاري و موانع توليد 
را از ميان بردارند و امنيت را 
افزايش دهن��د.  به گزارش 
مهر، آيت الله محمد امامي 
كاشاني در نماز جمعه اين هفته تهران با اشاره به ديدار 
مقام معظم رهبري با هي��ات دولت گفت: مقام معظم 
رهبري بر لزوم اصلاح اقتصاد كشور تاكيد كردند و اعلام 
كردند اصلاحات اقتصادي نبايد مانند جوامع ليبرالي 
باشد. وي افزود: سرمايه گذاري بايد به گونه اي باشد كه 
به موضوعاتي كه براي كشور مفيد است اختصاص يابد 
نه براي خريد و فروش هايي كه مفيد نيست يا احياناً مضر 
است. خطيب موقت نماز جمعه تهران تأكيد كرد: دولت 
و مجلس بايد قوانين دست و پاگير براي سرمايه گذاري و 
موانع توليد را از ميان بردارند و امنيت را افزايش دهند در 
اين صورت سرمايه دار مي تواند از سرمايه خود استفاده 
كرده و كار و اش��تغال افزايش مي ياب��د. آيت الله امامي 
كاش��اني ادامه داد: وقتي كه سرمايه گذاري ايجاد شود 
دولت مي تواند ماليات اخذ كند و خمس و زكات پرداخت 
مي ش��ود؛ ثروتمندان به فقرا كمك مي كنند و در اين 

صورت مشكلات اقتصادي حل مي شود.

دولت سوئد در حال بررسي 
پيوستن به اينستكس است

وزير خارجه پيشين سوئد 
با غير قابل قب��ول خواندن 
تناقض هاي آشكار امريكا در 
تحريم غذا و دارو از بررسي 
پيوس��تن دولت اين كشور 
به اينس��تكس خبر داد. به 
گزارش ايلنا، ايان الياسون 
رييس اجرايي موسسه مطالعات بين المللي سوئد سيپري 
در گفت وگو با ايلنا در پاسخ به اين سوال كه ايالات متحده 
مدعي است كه غذا و دارو شامل تحريم هاي اين كشور 
نيست اما براي خريد اين دو مشكلاتي را ايجاد مي كند، 
نظر شما در خصوص اين تناقض چيست، گفت: كالاهاي 
انسان دوستانه از تحريم ها مستثني هستند و دليل اوليه 
شكل گيري سازوكار مالي اروپا هم همين مساله بود. وي 
با تاكيد بر اينكه اصول حقوق بشر مي گويد مردم بايد به 
غذا و دارو دسترسي داشته باشند، ادامه داد: براي ما اين 
تناقض قابل قبول نيس��ت. وزير خارجه پيشين سوئد 
همچنين در پاسخ به اين سوال كه آيا با توجه به اينكه 
تعهد اروپا به ايران تنها منوط به اقلام انسان دوس��تانه 
نيست، اينستكس پاسخگوي نياز ايران خواهد بود يا 
خير؟ گفت: اين سازوكار قطعا حوزه غذا و دارو را پوشش 
خواهد داد؛ اما من مي دانم كه ايران خواهان فروش نفت 

خود است و حوزه هاي بيشتري را مدنظر دارد.

ايران در ماجراي توقيف نفتكش 
برنده فضاي ديپلماسي شد

نايب ريي��س كميس��يون 
امني��ت مل��ي وسياس��ت 
خارجي مجلس تاكيد كرد: 
ك��ه آزادي نفتكش ايراني و 
حركت به س��مت آب هاي 
بين المللي نشان داد كه ما 
برنده فضاي ديپلماس��ي و 
نظامي بوديم كه براي امريكايي ها س��خت تمام ش��د. 
محمد جواد جمالي در گفت وگو با ايسنا با اشاره به آزادي 
نفتكش ايراني اظهار كرد: از همان ابتدا هيچ ادله قانوني 
براي توقيف نفتكش ايراني وجود نداشت اقدام آنها تنها 
راهزني دريايي براي تحت فش��ار قرار دادن ايران بعد از 
كاهش تعهدات برجامي ما بود. جالب اين بود كه بعد از 
توقيف نفتكش جان بولتون اين كار را هديه انگليس به 
امريكا تلقي كرد كما اينكه شواهدي وجود دارد كه اين 
توقيف به درخواست امريكايي ها انجام شد. وي ادامه داد: 
در همان زمان بسياري از سياستمداران اروپايي مطرح 
كردند كه ايران جزئي از اتحاديه اروپا نيست كه بخواهد 
تحريم هاي اروپا عليه سوريه را اجرايي كنند؛ در اين بين 
تلاش هاي ديپلماتيك فني و مجموعه اقدامات خاص ما 
در تنگه هرمز تاثير بسزايي داشت و در نهايت اين كشتي 
آزاد شد؛ همان طور كه دولت جبل الطارق اعلام كرد كه 
در بازديد اين كشتي چيزي جز نفت خام پيدا نكرده است.

نگاه نيروهاي مسلح به سرباز   
تربيتي آموزشي است

فرمانده كل ارتش با بيان 
اينكه بايد بيش از پيش به 
مقوله س��ربازي پرداخته 
شود، گفت: ۴۰ هزار سرباز 
وظيفه ارت��ش در دوران 
دف��اع مقدس ب��ه درجه 
ش��هادت نائ��ل آمدند تا 
پرچم ايران در بلنداي جهان پرآوازه بماند. به گزارش 
روابط عمومي ارتش، »امير سرلشكر سيدعبدالرحيم 
موسوي« در ديدار با جمعي از سربازان وظيفه دفاع 
مقدس، مديران نمونه و شخصيت هاي فرهنگي و 
ورزشي ضمن تجليل از مقام شامخ شهدا و جانبازان 
سرباز دفاع مقدس اظهار داشت: برخي  كشورها به 
واسطه جنگ هاي كوتاه مدت، داستان ها و كتاب هاي 
بي شماري را تاليف كردند اما شايد ما آن گونه كه بايد 
به اين موضوع نپرداخته ايم، بنابراين بايد اين تاخير 
و كوتاهي را جبران كنيم. فرمانده كل ارتش با بيان 
اينكه امروز بخش اعظم��ي از از امور مهم برعهده 
سربازان وظيفه است، تصريح كرد: سربازان وظيفه 
بخش عظيمي از نيروهاي مردم ياري و امدادي در 
زلزله سرپل ذهاب و سيل فروردين امسال را تشكيل 
دادند و امروز هم سربازان وظيفه در بسياري از نقاط 
مرزي كشورمان مشغول صيانت و حراست هستند. 

گفت وگو كند .  وي خاطرنشان كرد: ما گفت وگوهاي خود 
را با فرانسه ادامه مي دهيم و تماس ها بين آقايان مكرون 

و روحاني نيز ادامه خواهد داشت.

  ديدگاه ايران در خصوص برجام
وزير امورخارجه اي��ران با بيان اينكه ديدگاه ايران در مورد 
برجام كاملا مش��خص اس��ت، افزود: ما برجام را غير قابل 
مذاكره مجدد مي دانيم، اما براي اجراي برجام همانطور كه 
در كميسيون مشترك برجام گفت وگو مي كرديم آمادگي 
داريم كه در سطوح مختلف گفت وگو كنيم. اين ديپلمات 
عاليرتبه كشورمان در بخش ديگري از صحبت هاي خود 
در جمع خبرنگاران با بيان اينكه يكي ديگر از موارد مورد 
بحث در اين جلسه بحث آزادي كشتيراني بود، تصريح كرد: 
ايران كاملا شفاف گفته كه آزادي كشتيراني بايد براي همه 
باشد و ايران به عنوان كشوري كه داراي سواحل طولاني با 
درياي عمان و خليج فارس است و بخش شمالي تنگه هرمز 
را در اختيار دارد، مطمئن ترين نيرو براي ايجاد امنيت در 

خليج فارس و تنگه هرمز است و همواره علاقه مند به تامين 
آزادي كشتيراني در اين منطقه بوده است. وزير امور خارجه 
ايران در همين راستا افزود: البته ضرورت دارد كه اين آزادي 
براي كشتي هاي ايراني كه حامل كالا و نفت براي ايران نيز 
هستند، فراهم شود. وزير امور خارجه كشورمان در بخش 
ديگري از گفت وگوي خود در پاسخ به اين سوال كه آيا در 
حال حاضر بحث سفر آقاي مكرون به تهران مطرح است و 
در اين ديدار بحثي در اين ارتباط انجام ش��د ؟ گفت: بحث 
سفر آقاي مكرون به تهران چندسالي است كه مطرح است، 
ايشان از طرف آقاي رييس جمهور »روحاني «براي سفر به 
تهران دعوت دارند ولي اين روزها بحث جديدي براي سفر 
آقاي مكرون به تهران مطرح نبوده است . ظريف همچنين 
در مورد سفر آتي خود به چين و ژاپن و اينكه آيا در سفر به 
شرق آسيا به كره شمالي نيز سفر خواهد كرد، گفت: آنچه ما 
فعلا در اين مرحله طراحي كرديم سفر به چين و ژاپن و چند 
كشور ديگر است در اين مرحله هنوز سفري براي كره شمالي 

طراحي نكرديم ولي آمادگي سفر به كره شمالي را داريم .



پاورقي اقتصادي 3 كلان

در نشست هفتگي موسسه دين و اقتصاد مورد بررسي قرار گرفت

5 كانون فساد در اقتصاد كشور
رييس موسسه دين و اقتصاد گفت: دلار هاي نفتي، غير نفتي، 
عدم شفافيت در نحوه تخصيص اعتبارات بانكي، مناقصات 
دولتي و گمركات كشور، 5 كانون گسترش و تعميق فساد 
در ايران هستند كه نتايج آنها حيثيت كشور را متاثر مي كند.

به گزارش »تعادل« نشست هفتگي موسسه دين و اقتصاد در 
اين موسسه به رياست فرشاد مومني، استاد اقتصاد دانشگاه 
علامه طباطبايي برگزار شد. در اين نشست فرشاد مومني 
علل نافرجامي در مبارزه با فس��ادهاي گسترده را بررسي 
ك��رد و گفت: وقتي جامعه اي در مب��ارزه با ناهنجاري ها و 
فساد هاي گسترده نافرجام مي ماند چند حالت را بايد در 
نظر گرفت، اول آنكه ريشه اين نافرجامي ها در فهم روش مند 
نظام تصميم گيري از منش��اهاي اصلي مساله است، دوم 
آنكه استمرار فساد در جامعه نشان مي دهد اين مناسبات 
دربردارنده منافع براي بخش بزرگي از ساختار قدرت است 
و سومين حالت تركيب اين دو مورد است يعني هم در فهم 
عالمانه موضوع ضعف داريم و هم به واسطه عدم يكپارچگي 
در ساختار قدرت، عده اي از محل آن سود مي برند، بنابراين 
اساس��ي ترين راهكار براي مبارزه با فساد در قدم اول فهم 
روشمند از مساله است. وقتي ما در نهايت به اين نتيجه برسيم 
كه فساد يك پديده چندبعدي است پس هر توصيه  يا راهكار 
تك بعدي كه از توجه به وجوه ديگر غافل بماند محكوم به 
شكست است همچنين هر رويكردي كه با يك ابزار به مبارزه 

بپردازد باز هم محكوم به شكست است.
فرشاد مومني مش��روعيت نظام سياسي را عامل كاهش 
فساد در جامعه دانست و اذعان كرد: مطالعات صورت گرفته 
از زواياي سياسي نش��ان مي دهد كه هر اندازه مشروعيت 
نظام هاي سياسي بيشتر باشد فساد نيز كاهش پيدا خواهد 
كرد البته بايد به اين نكته توجه كرد كه تزلزل در مشروعيت 

خود از دل بحران مشاركت بيرون مي زند.
استاد دانشگاه علامه طباطبايي فساد را از منظر اجتماعي 
و اقتص��ادي مورد ارزيابي قرار داد و بيان كرد: اگر بخواهيم 
از جنب��ه اجتماعي ب��ه آن بنگريم بايد گفت كه فس��اد از 
بحران اعتماد نشات مي گيرد، بنابراين بايد عناصر كليدي 
تشديدكننده بحران بي اعتمادي را زير ذره بين قرار داد و اگر 
هم بخواهيم از جنبه اقصادي ببينيم شايد جامع ترين نگاه 
رشته اي و فرا رشته اي به رابطه فساد و توسعه ناگزير، نگاه 
خانم »سوزان رز اكرمن« به اين موضوع باشد كه در كتاب 
»فساد و دولت« نوشته ايشان آمده است كه فساد گسترده 
حاصل ناتواني فراگير نظم اجتماعي و س��اختار قدرت در 
بهره برداري از انگيزه هاي نفع شخصي در جهت مقاصد توليد 

است و در اينجا منظور از توليد صرفاً توليد اقتصادي نيست 
يعني اگر خلاقيت هاي هنري و انديشه اي را هم محدود كنيم 

به فساد كشيده خواهند شد.

   5 كانون گسترش و تعميق فساد در ايران
 فرشاد مومني در ادامه پنج كانون گسترش و تعميق فساد 
در ايران را بررسي كرد و گفت: با فرض پذيرش اينكه فساد 
از نظر اجرايي و عملياتي معلول مناسبات غير شفاف است، 
مي توان بيان كرد كه فساد در 5 كانون گسترش و تعميق 
مي يابد، اولين كانون دلارهاي نفتي است كه توزيع بي برنامه 
و غيرشفاف آن بزرگ ترين كانون رانت و فساد در ايران بوده 
است، دومين كانون نيز اشاره به دلارهاي غيرنفتي دارد و با 
توجه به مطالعات انجام شده در زمينه صادرات غير نفتي 
طي 40 سال اخير بايد گفت بالغ بر ۹5 درصد اقلام صادرات 
غيرنفتي به گونه اي است كه هزينه ارزي صرف شده براي 
توليد آن بيشتر از درآمد ارزي آن بوده است يعني به عبارت 
ديگر ما ب��ا صادرات غيرنفتي خود را فريب مي دهيم و اين 
مايع تعجب و تاس��ف براي تصميم گيراني است كه ژست 

برنامه ريزي به خود گرفته اند.
 رييس موسسه دين و اقتصاد اضافه كرد: سومين كانون فساد 
در ايران عدم شفافيت در نحوه تخصيص اعتبارات بانكي 
به افرادي است كه س��عي دارند از طريق مافياي رسانه اي 
نظام تصميم گيري را در تش��خيص اولويت ها س��ردرگم 
 كنند و چهارمين كانون فساد نيز مناقصه هاي دولتي است 
به طوري كه كه در 50 سال اخير توليد ناخالص داخلي اين 

مناقصات سالانه معادل ۱5درصد بوده است.
اين اقتصاددان پنجمين كانون گسترش و تعميق فساد 
در ايران را گمركات كشور دانست و ادامه داد: پنجمين 
كانون مربوط به نظام گمركات كشور است كه هم در 
نحوه اجرا و عمليات و هم در قاعده گذاري ماجرا هاي 
تكان دهنده دارد و آقاي احسان سلطاني هم چند سال 
پيش در اين مورد مطالعاتي داشته است و با روش بسيار 
ساده داده هاي تجارت ايران با چهار كشور عمده طرف 
تجاري يعني چين، امارات، هند و تركيه را تطبيق داده 
و براساس آن در دوره ۱۳۸0 تا ۱۳۸۹ تنها 400 هزار 
ميليارد تومان رانت وجود داش��ت. بنابراين براساس 
برآوردهاي ما اگر در پنج مورد شفافيت و نظارت هاي 
تخصصي امكانپذير باشد بيش از ۷5 درصد زمينه هاي 
فساد منتفي مي شود و پرسش اين است كه چرا در اين 

زمينه تلاش بايسته صورت نمي گيرد؟

   به روحاني گفتم جامعه ايران تاب اقدامات 
راديكال را ندارد

فرشاد مومني تاكيد كرد: در دوره اي كه دكتر روحاني ايران 
را به آينده اميدوار كرده بود، بنده در يك صحبت عمومي به 
ايشان گفتم كه جامعه ايران تاب اقدامات راديكال را ندارد، 
من نمي گويم كه مناسبات رانتي را تماما قطع كنيد تاكيد 
دارم كه مناسبات رانتي را شفاف كنيد و من با انجام اين كار 
تضمين مي دهم كه بيش از 50 درصد فساد و رانت جويي 
فروكش كند. استاد دانشگاه علامه طباطبايي تصريح كرد: 
وقتي در دولت آقاي روحاني بحران فاجعه آميز پي درپي 
نرخ ارز اتفاق افتاد يك فش��ار اجتماعي موجب شد برشي 
كوتاه از نحوه تخصيص دلارهاي نفتي ارايه شود. اما پرسش 
اين است كه چه كساني از استمرار انتشار اين داده ها متضرر 
مي شوند؟ چرا نهادهاي نظارتي به توقف انتشار اين داده ها 
اعتراض نمي كنند؟ البته در اين موضوع پاي جامعه مدني 

نيز باز مي شود و جامعه مدني بايد به اين بلوغ رسيده باشد 
كه استمرار مناسبات مبتني بر فساد همه را آلوده خواهد 
كرد و اين مناسبات از طريق فقرزايي حيثيت همه را تحت 

تاثير قرار خواهد داد.

  ب�ا دلار ۳5۰۰ توماني هم مايحتاج زندگي 
تامين نمي شود

مومني تصريح كرد: در سال گذشته يك جهش بزرگ در 
نرخ ارز اتفاق افتاد و دولت يقين دارد كه در اندازه نزديك به 
س��قف افزايش نرخ ارز، نرخ را تثبيت كرده در حالي كه در 
نامه دوم اقتصاددانان اشاره شده بود كه به اعتبار جهش هاي 
بي سابقه در موجودي انبار، بخش بزرگي از جمعيت با پايه 
دلار ۳500 توماني هم قادر به تأمين مايحتاج خود نيستند.  
اين اقتصاددان ادامه داد: دولت مدعي بازگرداندن نرخ دلار 
به نرخ ابتدايي آن است اما متاسفانه به اين ادعا جامه عمل 

نمي پوشاند، در حال حاضر ممكن است بگوييم كه يك مهار 
نسبي در قيمت دلار در مقايسه با سال قبل يك موفقيت 
محسوب مي ش��ود اما اگر اين موفقيت باعث شود تا رانت 
توزيع شده چند صد ميلياردي در فاصله نرخ ۳500 توماني 
تا ۲0 هزار توماني به رسميت شناخته شود آنگاه اين ثبات 

نيز ناپايدار خواهد بود.
 

  نامحرم پنداري مردم را كنار بگذاريد
اين اقتصاددان در انتها مسوولان كشور به ويژه نمايندگان 
مجلس شوراي اس��لامي را مخاطب خود قرار داد و گفت: 
نكته كليدي در مبارزه با فساد آن است كه نظام تصميم گيري 
نامحرم پنداري مردم را كنار بگذارد چون بسياري از فسادهاي 
مربوط به نامحرم انگاري مردم در دانس��تن داده ها است. از 
همين روي از تمام مسوولان و به ويژه نمايندگان درخواست 

دارم جنبش محرم تلقي كردن را در دستور كار قرار دهند.

فرار مالياتي خيانت به ملت است

70 درصد مشاغل بي نياز از تحصيلات دانشگاهي

رييس سازمان امور مالياتي كشور گفت: فرار مالياتي 
خيانت به ملت و دس��ت كردن در جي��ب بيت المال 
است لذا كساني كه اصل بدهي مالياتي خود را تاكنون 
پرداخت نكرده اند تا تاريخ ۳0 مهر ماه سال جاري براي 
پرداخ��ت جرايم خود اقدام كنند تا مش��مول خوش 

حسابي و بخشودگي جرايم مالياتي شوند.
اميدعلي پارسا رييس سازمان امور مالياتي فشار اداري 
را خط قرمز س��ازمان امور مالياتي دانست و بيان كرد: 
كشورداري با خانه داري فرق چنداني ندارد. يك كشور 
مانند يك خانواده است، بايد دخل و خرج اين خانواده 
با هم مطابقت داشته باشد، اگر ۱00 درصد درآمدهاي 
مالياتي كشور وصول شود، تقريبا نصف حقوق و مزاياي 
كاركنان حاكميت فراهم شده است. نبايد تصور شود 
كه دولت ماليات بسيار زيادي را دريافت مي كند زيرا 

واقعا شرايط به اين شكل نيست.
 وي با اشاره به پايبندي اين سازمان به چارچوب قوانين 
در كشور افزود: سازمان امور مالياتي هيچ گونه فعاليتي 
را خارج از چارچوب قوانين انجام نمي دهد چرا كه اين 

سازمان خارج از قانون اختياري ندارد و تنها با توجه به 
اين اختيارات مي تواند براي حل مس��ائل و مشكلات 
مطرح شده اقدام كند و گاهي نيز برخي از مسائل مطرح 
مي شود كه نيازمند تغيير قانون است و اين مسائل بايد 

در جايگاه خود پيگيري شوند.
رييس سازمان امور مالياتي تحريم ها را فرصتي براي 
اصلاح بس��ياري از زير س��اخت هاي كشور تلقي كرد 
و اظهار كرد: تحريم هاي ظالمانه امريكا فش��ار رواني 
زيادي را به اقتصاد كش��ور وارد كرده است اما از طرفي 
مي توان اينگونه ديد كه اين تحريم ها مي توانند فرصتي 
براي اصلاح بسياري از زيرساخت هاي كشور باشند و از 
طرفي نيز توليد داخل مي تواند از اين فرصت استفاده 
كرده تا خود را پيدا كند تا به واسطه آن وضعيت درآمد 

و هزينه هاي كشور نيز بهبود يابد.
وي اضافه ك��رد: با توجه به اينكه وص��ول درآمدهاي 
تعريف شده يكي از وظايف اصلي سازمان امور مالياتي 
است بايد گفت كه اين سازمان چهار برنامه را به صورت 
همزمان دنبال مي كند. وص��ول درآمدهاي مصوب و 

ت��لاش براي حداكثري كردن آن يك��ي از برنامه هاي 
سازمان امور مالياتي است اما اين سازمان به تنهايي خود 

را وصول كننده درآمدهاي دولت نمي داند.
پارسا حمايت از توليد و توليدكننده واقعي را يكي ديگر 
از مسووليت ها و برنامه هاي سازمان امور مالياتي دانست 
و اذعان كرد: حمايت از توليد و توليد كننده حقيقي از 
برنامه هاي سازمان امور مالياتي است اما اين حمايت ها 
محدود، مشروط، كاهنده و تضمين دار است و سازمان 
فق��ط در قالب اي��ن چارچ��وب از توليدكننده واقعي 

حمايت مي كند.
رييس سازمان امور مالياتي كشور در رابطه با بخشنامه 
بخش��ودگي جراي��م مالياتي اين س��ازمان در جهت 
حمايت از توليد اش��اره كرد: اين بخش��نامه در سال 
رونق اقتصادي و در شرايطي كه واحدهاي اقتصادي 
كشور زير فشار هستند، سليقه و برداشت سازمان هاي 
امور مالياتي استان ها را حذف كرده و كساني كه اصل 
بدهي مالياتي خود را تاكنون پرداخت نكرده اند تا تاريخ 
۳0مهر ماه سال جاري براي پرداخت جرايم خود اقدام 

كنند تا مشمول خوش حس��ابي و بخشودگي جرايم 
مالياتي شوند.

وي تاكيد كرد: بع��د از اين تاريخ براي بخش توليد دو 
درصد و براي بخش غير توليدي چهار درصد از ميزان 
بخشودگي ۱00 درصدي كم مي شود. براي مثال اگر 
يك واحد تولي��دي بخواهد در آبان م��اه جرايم خود 
را تس��ويه كند به جاي بخش��ودگي ۱00 درصدي، از 

بخشودگي ۹۸ درصدي بهره مند خواهد شد.
اميد علي پارسا با اشاره به بخشنامه تكميلي در راستاي 
بخشنامه بخش��ودگي جرايم مالياتي گفت: در سال 
۱۳۹۹ سقف اختيار مقامات استاني براي بخشودگي 
بخش توليد ۷0درصد و 50 درصد براي بخش غير از 
توليد است. در اين بخشنامه تاكيد شده است آنهايي كه 
بدهي هاي خود را در سال ۹۸ پرداخت مي كنند، خوش 

حسابي به آنها تعلق مي گيرد.
پارسا تصريح كرد: فرار مالياتي جرم حسوب مي شود 
و كس��اني كه از پرداخت ماليات سر باز مي زنند سر و 
كار آنها با دس��تگاه قضاست و بايد بگويم يكي ديگر از 

مهم ترين اهدافي كه در س��ازمان امور مالياتي دنبال 
مي شود، بحث مقابله با فرار مالياتي است. فرار مالياتي با 
خيانت به ملت و دست كردن در جيب مردم و بيت المال 

تفاوتي ندارد.
رييس س��ازمان امور مالياتي با اشاره به برنامه هاي 
اين سازمان براي شناسايي و مقابله با فرار مالياتي در 
كشور اضافه كرد: سازمان امور مالياتي برنامه ويژه اي 
براي شناسايي و مقابله با افرادي كه در سراسر كشور 
فرار مالياتي مي كنند، تدارك ديده است، اگر تاكنون 
زمينه هاي ف��رار از ماليات در كش��ور فراهم بوده و 
اقدام بايس��ته و شايس��ته اي صورت نگرفته به اين 
علت است كه هنوز زيرساخت هاي لازم براي پايش 
و رصد اقتصاد كش��ور به صورت الكترونيكي وجود 
ندارد، به طور مثال اقتصاد خوزس��تان ويژگي هايي 
دارد ك��ه زمينه را براي فرار مالياتي در اين اس��تان 
فراهم مي كند اما اين سازمان در نهايت هرچه زودتر 
براي جلوگيري از اين فرآيند اقدامات لازم را انجام 

خواهد داد. 

معاون آموزشي سازمان آموزش فني و حرفه اي كشور 
گفت: حداقل ۷0 درصد، مشاغل موجود در بازار كار نياز 

به تحصيلات دانشگاهي ندارند. 
عليرضا حاتم زاده، معاون آموزش��ي س��ازمان آموزش 
فني و حرفه اي كش��ور با اشاره به اينكه نرخ بيكاري در 
فارغ التحصيلان دانش��گاهي دو برابر بي سوادان است 
گفت: يكي از دلايل بيكاري فارغ التحصيلان عدم توازن 
در عرضه و تقاضاي نيروي كار اس��ت. دولت در عرضه و 
تقاضاي نيروي كار بايد يك ت��وازن ايجاد كند چرا كه 
درحال حاضر بدون توجه به نياز بازار كار در حال تربيت 
افراد تحصيلكرده بيكار هستيم. اگر ميان رشته هاي مورد 
تقاضا در بازار كار تعادل ايجاد مي شد، شاهد حجمي از 

فارغ التحصيلان بيكار در برخي از رشته ها نبوديم. 
حات��م زاده با تأكيد بر اينكه در سراس��ر دنيا سيس��تم 
طبقه بندي مشاغل به منظور تعادل در بازار كار وجود 
دارد گفت: در بازارهاي كاري در كش��ورهاي مختلف 
است، يك سيستم طبقه بندي مشاغل دارند. اين سيستم 
مشاغل را در دسته هاي مختلف طبقه بندي كرده است 
يعني اينكه مشاغل را بر اساس همخواني، مهارت و نوع 
كار كه ب��ا يكديگر دارند در يك دس��ته بندي كنار هم 
گذاش��ته اند و زماني كه به اي��ن طبقه بندي نگاه كنيد 
متوجه مي شويد كه حداقل ۷0 درصد، مشاغل موجود 
در بازار كار نياز به تحصيلات دانشگاهي ندارند، اگريك 
روز در مسير محل كار نگاهي به مشاغل اطراف بيندازيد 
به راحتي متوجه مي شويد كه بخش زيادي از مشاغل 
نيازمند تحصيلات دانشگاهي نيست. اما فرهنگ غلطي 
كه در كش��ور وجود دارد، م��دارك را بر مهارت ترجيح 
مي دهند. يعني به جاي اينكه يك فرد را 4سال در مقطع 
كارشناسي و ۲سال در دكترا معطل كنيم، مي توانيم با 

آموزش مهارتي سريعاً وارد بازار كار كنيم.
وي بيان كرد: والدين دانش آموزان بايد بدانند ۷0 درصد 
مشاغل موجود در بازار كار نيازمند تحصيلات دانشگاهي 
نيستند. در دانش��گاه يك معلومات ذهني و توانمندي 

نظري به فرد داده مي ش��ود سپس فرد بدون مهارت به 
بازار مي آيد و به خاطر بيكاري به طور مثال به سمت شغل 
فروشندگي مي رود. اگر اين فرد با اخذ مدرك ديپلم دوره 
آموزش بازاريابي و فنون  مذاكره و ارتباط با مشتري طي 
سه ماه دوره مي ديد و از 4سال قبل فروشنده بود، 4سال 

وقت خود را تلف نمي كرد.
وي اضاف��ه ك��رد: متأس��فانه والدين تص��ور مي كنند 
فرزندانشان براي اينكه شغل مناس��ب داشته باشند، 
بايد وارد دانشگاه و حوزه نظري شوند. در دنيا هم بعد از 
اينكه افراد تحصيلات خود را به پايان مي رسانند، عده اي 
به س��مت حوزه هاي نظري مي روند، اين افراد به لحاظ 

نظري داراي طرح و ايده هستند. 
حاتم زاده با اش��اره ب��ه اينكه حدود ۱ميلي��ون و ۳40 
هزار فارغ التحصي��ل بيكارداريم، گف��ت: مطابق آمار 
س��ال ۹۷ حدود 40 درصد كارآموزان فني و حرفه اي 
فارغ التحصيلان دانش��گاهي بودند.مراجعه كنندگان 
حتي در س��طح دكترا هم بوده اند. فق��ر مهارتي باعث 
مي ش��ود كه 40 درصد فارغ التحصيلان دانشگاهي به 
س��مت مهارت آموزي بيايند. 40 درصد از متقاضيان 
مهارت آموزي دانشجو يا فارغ التحصيل دانشگاه هستند، 
اما بعد از گذراندن دوره مهارتي، 4۲ درصد از آنها موفق 

مي شوند وارد بازار كار شوند.
معاون آموزش سازمان فني و حرفه اي كشور از راه اندازي 
نهضت مهارت افزايي با دس��تور وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي در كش��ور خب��ر داد و اظهار ك��رد: صاحبان 
حوزه هاي كسب و كار، بنگاه هاي اقتصادي، اتحاديه ها 
و انجمن هاي صنفي مي توانند در اين نهضت همكاري 
كنند. با اجرايي شدن اين نهضت، فقر مهارتي موجود در 
بدنه اجرايي جامعه كار كمتر شده و روند مهارت افزايي 

جامعه كارگري به صورت جهشي افزايش مي يابد.
حاتم زاده تاكيد كرد: در حوزه اعتباري و بودجه اي نيز، 
در كشور تركيه كه تقريباً يك كشور هم رده ايران است، 
هزينه آموزش مهارتي به افراد شاغل ۳600 دلار به ازاي 

هر فرد اس��ت اما در ايران اين عدد بسيار پايين است. از 
اعتبارات نظام آموزشي كش��ور فقط ۱.6 اعتبارات به 
آموزش هاي فني و حرف��ه اي و مهارتي اختصاص داده 
شده است. سرانه آموزش مهارتي در كشور كانادا۸ هزار 
دلار، در كره جنوبي ۹600دلار و در آلمان بالاي ۱5 هزار 

دلار به ازاي هر فرد است.
معاون آموزشي سازمان آموزش فني و حرفه اي كشور 
گفت: اين نكت��ه را نيز بايد اعتراف كني��م و بدانيم اگر 
كيفيت محصولي در كشوري پايين است، مشكلِ اول در 
نيروي انساني بدون مهارت است نه در ساير عوامل توليد 
و سخت افزار. بنابراين در بنگاه هاي اقتصادي آموزش به 
شاغلان يك راهكار مناسب براي افزايش بهره وري است.

وي بيان كرد: بخش زيادي از فارغ التحصيلان دانشگاهي 
در رشته مرتبط با رشته تحصيلي خود فعاليت نمي كنند. 
آمارها نشان مي دهد كه نرخ بيكاري در بهار ۹۸ نسبت 
به بهار ۹۷ كاهش پيدا كرده اس��ت.به نظر مي رسد كه 
بس��ياري ازفارغ التحصيلان سرخورده شده اند و دنبال 
كار نمي رون��د. وقتي انگيزه اي نباش��د به طور طبيعي 

فارغ التحصيل به دنبال كار نمي رود.
معاون س��ازمان آموزش فني و حرفه اي افزود: بخشي 
از مشكلات به سياست گذاري ها بر مي گردد. به عنوان 
نمونه در كشور استراليا كه افراد ۱5 تا 64 سال به عنوان 
معيارهاي سنجش اش��تغال در نظر گرفته مي شوند، 
حداقل سرانه آموزشي افراد شاغل 50 ساعت در سال 
است، يعني يك فرد ش��اغل سالانه حداقل 50 ساعت 
دوره آموزش مهارتي براي شايستگي هاي شغلي مورد 
نياز كسب مي كند اما متأس��فانه اين آمار در كشور ما 

بسيار پايين است.
وي گفت: البته براي ارايه آموزش هاي مهارتي به شاغلان 
برنامه هاي خوبي در سازمان آموزش فني و حرفه اي در 
دست اقدام است. در گذشته تمام تمركز نظام آموزش 
عالي و آموزش مهارتي كشور براي پاسخ به نياز آموزشي 
افراد بيكار و نوآموز بوده و همه دستگاه هاي ارايه دهنده 

آموزش رسمي و غيررسمي كشور بر جمعيت ۳ ميليوني 
بيكار متمركز بودند و هيچ توجهي به موضوع بازآموزي 
و ارتقاي مهارت افراد ش��اغل نشده است. همچنين با 
تشكيل شوراي عالي آموزش و تربيت فني و حرفه اي و 
مهارتي اميدوار هستيم گام هاي خوبي در راستاي مهارت 

آموزي صورت گيرد. اين شورا امسال با رياست معاون اول 
رييس جمهور با حضور دستگاه هاي مختلف تشكيل شد. 
شوراي عالي آموزش و تربيت فني، حرفه اي و مهارتي 
زمينه شكل گيري گفت وگو بين ذي نفعان حوزه مهارت 

آموزي را فراهم مي كند.
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ضرورت اتصال كسب و كارهاي 
خرد به شركت هاي بزرگ

معاون توس��عه و كارآفريني و اش��تغال وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: شرايط تحريم 
بهتري��ن فرصت ب��راي رونق كس��ب  وكارهاي 
منطقه اي است؛ در اين شرايط بايد تلاش كنيم 
كسب وكارهاي خرد و متوسط را به شركت هاي 
بزرگ داخلي يا بين المللي متصل كنيم. عيسي 
منصوري اظهار كرد: ۸5 درصد اشتغال كشور در 
بخش كس��ب  وكارهاي خرد، كوچك و موسط 
است و در سال هاي اخير به دليل ركود اقتصادي، 
شاهد آن بوديم بخش صنعت كارخانه اي و بزرگ 
تعطيل شده است. وي افزود: سال گذشته خالص 
اش��تغال بخش صنعت منفي ۳0 هزار شغل بود 
و به عبارتي ريزش نيروي كار داش��تيم بنابراين 
ضروري است كه توجه  ويژه به بنگاه هاي خرد و 
كوچك داشته باشيم و ابزارهاي حمايتي براي آنها 
در نظر بگيريم. منصوري در پايان گفت: علاوه بر 
توجه عام بايد براي توسعه و حمايت از اين بنگاه ها 

به طور خاص برنامه ريزي كنيم.

اداره كل نوس�ازي مدارس استان ايلام در نظر دارد براساس آگهي شماره 98/13 نس�بت به خريد 350 دستگاه بخاري هرمتيك مدل SH27 كه در 
اسناد پيوست موجود است طبق مشخصات از طريق مناقصه عمومي به شركت هاي واجد صلاحيت واگذار نمايد لذا از شركت هايي كه تمايل دارند در 
مناقصه شركت نمايند دعوت بعمل مي آيد تا جهت دريافت اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس الكترونيكي www.setadiran.ir مراجعه نمايند. 

وزارت آموزش و پرورش 
سازمان توسعه تجهيز و نوسازي مدارس كشور 

اداره كل نوسازي مدارس استان ايلام

نوبت دوم
شماره آگهي 98/13

روابط عمومي اداره كل نوسازي مدارس استان ايلام

1- نشاني دريافت و تحويل اسناد مناقصه: 
اين مناقصه به صورت كاملا الكترونيكي برگزار مي شود و تنها ضمانتنامه به صورت فيزيكي تحويل اين اداره كل با نشاني ذيل مي گردد. يعني توكن 
پيمانكاران حكم امضاء زنده داشته و هر آنچه مناقصه گران در سامانه آپلود و براي اين اداره كل ارسال مي كنند پس از تعيين برنده مي بايست توسط 

وي همراه قرارداد، در محل مهر و امضاء گردد )تنها برنده مناقصه امضاء مي كند(.
ايلام- بلوار شهيد بهشتي- اداره كل نوسازي مدارس استان ايلام )تلفن 08432222211(

2- تاريخ و مهلت دريافت و بازگشايي اسناد مناقصه: 
مهلت دريافت اسناد مناقصه به مدت 3 روز از انتشار آگهي از تاريخ پنجشنبه 98/06/31 لغايت پايان وقت اداري شنبه مورخ 98/06/02 مي باشد. 

مهلت تحويل اسناد مناقصه تا پايان وقت اداري روز سه شنبه مورخ 98/06/12مي باشد. 
زمان بازگشايي پاكات اسناد مناقصه روز چهارشنبه مورخ 98/06/13 مي باشد. 

3- پرداخت هزينه خريد تجهيزات: پرداخت هزينه خريد تجهيزات به صورت 60 درصد نقد و 40 درصد اوراق با سررسيد تيرماه 99 مي باشد.
اين فراخوان مناقصه در سامانه ستاد به نشاني www.setadiran.ir درج گرديده است و هزينه درج مناقصه هم در روزنامه هاي مربوط به مناقصات 

قبلي تجديد شده و  هم اين مناقصه و هم در سايت ستاد برعهده برنده مناقصه خواهد بود.

جدول عناوين اقلام مناقصات 
توضيحاتمبلغ تضمين شركت در مناقصه )ريال(عنوان رديف 

1SH27 مطابق مشخصات 700.000.000خريد 350 دستگاه بخاري هرمتيك مدل

آگهي فراخوان مناقصه عمومي

مردم، قدرت و منافع )6۰(

نوشته:  جوزف استيگليتز|
ترجمه:  منصور  بيطرف|

توافق نامه تازه مياان ايالات متحده، كانادا و مكزيك 
را در نظر بگيريد. اين توافق نامه بر اين اساس طراحي 
شده كه منجر به كمتر شدن واردات قطعات خودرويي 
از مكزيك ش��ود. حتي اگر اين مقررات آن  طور كه 
مدنظر است كار كند، خودروهاي امريكايي گران تر و 
جذابيت كمتري خواهند شد. شايد ما بتوانيم در توليد 
قطعات خودرو چندين شغل بيشتر درست كنيم اما در 
توليد خودرو شغل هاي ديگري را از دست خواهيم داد 
زيرا فروش خودروهاي ساخت امريكا كاهش مي يابد.

مثال ديگ��ري را در نظر بگيريد، اجازه دهيد نگاهي 
بيندازيم به تعرفه هاي به شدت تبليغاتي شده اي كه 
ايالات متحده بر پنل هاي خورشيدي چين در سال 
۲0۱۸ اعمال كرد. اين تعرفه ها منجر به احياي صنعت 
ذغال سنگ نشد. اين كار حتي منجر به خلق صنعت 
پنل هاي خورشيدي امريكا هم نشد. چين تقريبا در 
بازدهي توليد پنل هاي خورش��يدي گوي رقابت را 
ربوده و براي ايالات متحده به ويژه با احتساب هزينه 
نيروي كار امريكايي، بسيار سخت است كه از آن جلو 
بزند. به احتمال خيلي زياد پنل هاي خورش��يدي 

كه در ايالات متحده 
اس��تفاده مي شود 
تولي��د آن در چين 
ادام��ه خواهد يافت 
اما تعرفه هايي كه بر 
آنها اعمال شده آنها را 
گران تر بنابراين براي 
مشتريان امريكايي 
و تج��ارت كمت��ر 
جذاب تر خواهد كرد. 

اين باعث خواهد شد كه شغل هاي نصب پنل هاي 
خورشيدي از بين برود - هر چند كه تعداد شغل آنها 
كم است اما پنل هاي خورشيدي بخش رو به رشدي 
اس��ت كه قبل از آنكه تعرفه هاي ت��ازه بر پنل هاي 
خورشيدي اعمال شود دو برابر تعداد امريكايي هايي 
كه در مع��ادن زغال س��نگ كار مي كردند كارمند 
داش��تند. پيش بيني هايي هم كه شده بود تعرفه ها 
منجر به اشتغال كمتر در اين شغل هاي سبز مي شوند 
و اينكه توليد انرژي هاي دوست داشتني براي محيط 

زيست كاهش مي يابد، دارد محقق مي شود. 
يقينا اشتغال در فرآيند جهاني سازي نابود شده اما آنها 
دوباره در فرآيند بي حساب و كتاب ضدجهاني سازي 
كه توسط ترامپ به اجرا در آمد دوباره از بين رفتند. 
دنيا زنجيره عرضه كارآمد جهاني را خلق كرده و ملل 
عاقل از آنها بهره برداري مي كنند. براي امريكا كه از 
اين زنجيره عرضه كنار مي رود، شركت هاي آن كمتر 
رقابتي مي شوند. مهم تر آنكه، هزينه هاي زياد تطبيق 
در مورد آن وجود دارد. تطبيق با جهاني سازي خيلي 
س��خت بود، به ويژه براي كارگران ما، و بهاي بالايي 
براي آن پرداخت شد. اما ما بهاي بالاتر ديگري را براي 

تطبيق با ضدجهاني سازي پرداخت خواهيم كرد.

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

خبر كلا ن
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قانونمليشدنبانكها
محمد گلشاهي |

قوانين مرتبط با ملي كردن و ادغام بانك ها در شرايط 
ابتداي انقلاب، امروز ديگر پاس��خگو نبوده چرا كه 
پيچيدگي هاي امر با گذش��ت زمان بس��يار بيشتر 
شده است. اشتياق به تشكيل بانك مدتي است كه 
متوقف ش��ده )البته از طرف عرضه يعني با دستور 
رييس جمهور مبني بر عدم اعطاي مجوز براي بانك 
جديد نه از طرف تقاضا كنندگان( و حتي به صورت 
معكوس بحث ادغام بانك ها مطرح ش��ده اس��ت. 
نخستين مورد هم ادغام پنج موسسه و بانك نظامي در 
بانك سپه است كه در رابطه با آثار و تبعات آن تاكنون 
از ديدگاه هاي مختلف به كرات بحث شده اما نكته اي 
كه در اين زمينه حائز اهميت بوده اين است كه قوانين 
كشور چه راهكاري براي ادغام پيش پاي مجريان قرار 
داده اند.  بايد توجه داشت تجربه ادغام اين پنج بانك و 
موسسه با وجود سابقه طولاني ادغام در كشور تجربه 
جديدي است چرا كه در نظر دارد بانك هاي بخش 
خصوصي را در يك بانك كام��لا دولتي ادغام كند. 
اگرچ��ه در ابتداي انقلاب نيز بانك هاي خصوصي با 
هم ادغام و تشكيل بانك دولتي را دادند اما هم شرايط 

آن زمان و هم نوع تغيير با حال حاضر متفاوت است.
در آن زمان ابتدا تمام بانك ها دولتي شدند و سپس 
در هم ادغام ش��دند اما در حال حاضر موضوع ادغام 
چند بانك خصوصي در يك بانك دولتي مطرح است. 
در واقع ما در اين س��ال ها هر چه قدر تلاش كرده ايم 
تا به سمت خصوصي س��ازي حركت كنيم به دليل 
مشكلاتي كه شايد به دليل مناسب نبودن قوانين و از 
همه مهم تر درست اجرا كردن خصوصي سازي داريم 
بازگشت پرقدرت تري به دولتي شدن داشته ايم. البته 
بايد گفت نظر برخي كارشناسان اين است كه دولتي 
بودن بهتر از شبه دولتي يا شبه خصوصي بودن است 
چرا كه نظارت بر امور ش��ركت هاي دولتي بيش از 
شركت هاي شبه دولتي يا شبه خصوصي امكان پذير 
است.  اما براي درك بهتر مكانيزم ادغام بانك ابتدا بايد 
به بررسي موارد نوشته شده در قانون در رابطه با ادغام 
بانك ها بپردازيم. در لايحه قانوني اداره امور بانك ها 
مصوب سال ۱۳۵۸ در رابطه با ادغام بانك ها سه ماده 

ذيل آورده شده است: 
 م��اده ۲۰ - كليه دارايي ه��ا و بدهي هاي بانك هاي 
ادغام شده در يك گروه جزو دارايي و بدهي مشترك 
بانك مزبور محسوب مي شود و بانك مذكور در  مقابل 
اشخاص ثالث از هر جهت قائم  مقام بانك هاي ادغام 

شده است.
ماده ۲۱ - كاركنان بانك هاي ادغام شده تابع آيين نامه 
استخدامي مشترك هستند كه به پيشنهاد شوراي 
عالي بانك ها و سازمان امور اداري و  استخدامي كشور 

و تصويب مجمع عمومي بانك ها خواهد رسيد.
در واقع شايد اين قوانين كه براي ملي كردن و ادغام 
بانك ها در ش��رايط ابتداي انقلاب بود ديگر امروزه 
پاسخگو نيست چرا كه پيچيدگي هاي امر با گذشت 

زمان بسيار بيشتر شده است.
نخس��تين مس��اله اي كه در اين جا مطرح مي شود 
روبرو بودن با سه مجموعه از بانك ها است كه برخي 
نس��بت هاي مالي مناس��بي دارند اما برخي از آنها 
نسبت هاي مالي مناسبي نداشته و برخي نيز چند 
سال است كه نس��بت مالي آنها به صورت عمومي 
منتشر نشده است. اينكه چگونه بايد اين سه نوع بانك 
را در بانك سپه ادغام كرد نيازمند بررسي دقيقي است 
چرا كه عدم بررسي درست سر آغاز ايجاد مشكلات 
و چالش هايي مي ش��ود. به همين دليل اس��ت كه 
سياست گذار و ناظر بخش پولي نيز بحث ناترازي و 
كسري بانك هاي نظامي را مطرح كردند. در رابطه با 
ميزان كسري و مشكلات آن بحث هاي زيادي مطرح 
اس��ت كه با توجه به غيردقيق بودن اعداد اعلامي و 
نداشتن مرجع درست از بحث در اين رابطه مي گذريم 
اما آنچه مهم اس��ت روش��ن كردن دقيق بدهي ها و 
دارايي هاي هريك از اين بانك ها و موسسات است. در 
واقع مشكل اين بانك ها بحث مطالبات سوخت  شده 
و غير قابل بازگشت آنها است كه مي تواند روند بررسي 
را طولاني تر كند.  در كنار اين مسائل برخي ابعاد ديگر 
نيز وجود دارد كه توجه به آنها خالي از لطف نيست. 
اولين بحث در اين زمينه بحث افت ارزش دارايي ها 
بابت برخي هم پوشاني ها پس از ادغام است. يعني 
ممكن است برخي از دارايي ها به خصوص دارايي هاي 
نامشهود و حق ثبت و امتيازات برخي اقلام كاهش 
يابد. مثلا اگر شما فرض كنيد همه اين پنج بانك به 
اضافه بانك سپه داراي سامانه موبايل بانك يا اينترنت 
بانك باشند و آن  را خريده و در ليست دارايي نامشهود 
خود قرار داده باشند مطمئنا پس از ادغام، تمام اين 
سامانه هاي موبايلي و اينترنتي كنار خواهد رفت و فقط 
يك همراه بانك )مربوط به بانك سپه( باقي خواهد 
ماند. اين پنج بانك نظامي در حدود ۲۵۰۰ شعبه در 
اختيار دارند كه بررسي امكان استفاده يا عدم استفاده 
آنها و واگذاري آنها بسيار مش��كل است در رابطه با 
بانك هاي نظامي مشكل دو چندان است برخي شعب 
اين بانك ها در پادگان ها يا مراكز نظامي است كه در 
صورتي كه ملك آن به اين بانك ها واگذار شده باشد 
ممكن اس��ت در زمان واگذاري شعب امكان فروش 

آن به فردي غير از همان ارگان نظامي مقدور نباشد.
در انتها بحث نيروي كار اس��ت كه آيا قصدي براي 
تعديل وجود دارد يا خير؟ اگر وجود دارد كه مشكلاتي 
براي اين افراد به وجود مي آيد؛ چرا كه برخي از اين افراد 
بيش از ۱۰ سال است كه در اين بانك ها و موسسات 
مشغول به كارند و در صورت تعديل نه سن آنها اجازه 
مي دهد در فرآيند اس��تخدامي مراكز ديگر شركت 
كنند و نه فرصت شغلي ديگري براي اين افراد وجود 
دارد و از طرفي در صورت عدم تعديل عملا از مزاياي 
ادغام استفاده نشده است چون نمي توان شعب مازاد 
را تعطيل كرد و در كنار آن به تعداد كارمندان دولت نيز 
افزوده مي شود چرا كه در متن قانون همانطور كه ديده 
شده عنوان شده كاركنان بانك هاي ادغامي تحت يك 

قانون استخدامي درآيند.
در مجموع مي توان گفت چالش هاي پيش روي بحث 
ادغام بسيار فراوان است و رفع اين چالش ها در مدت 

زماني اندك امكان پذير نخواهد بود.

رييس هيات موسس كانون صرافان با تاكيد بر مقررات دست  و پا گير ارزي مطرح كرد

نارسايي  بازار ارز بايد با كمك صرافي ها برطرف شود
گروه بانك و بيمه| 

شهريورماه 9۸ بازار ارز را در روز جمعه و با كاهش قيمت 
دلار به ۱۱6۲۰ تومان آغاز كرد كه همزمان با كاهش 
قيمت اونس جهاني طلا به ۱496 دلار، قيمت سكه و 
طلا نيز كاهش يافت و مظنه مثقال ۱7 عيار يا طلاي 
ابشده به ۱ ميليون و 79۰ هزار تومان و قيمت گرم ۱۸ 

عيار به 4۱4 هزار تومان رسيد. 
به گزارش »تعادل«، صرافي هاي مجاز بانكي نيز قيمت 
ارز را در روز پنجشنبه ۳۱ مرداد 9۸ كاهش دادند و دلار 
به قيمت ۱۱6۵۰ تومان و يورو به نرخ ۱۳۱۵۰ تومان 
معامله شد. همچنين روز پنجشنبه سكه طرح جديد 
4 ميليون و ۱6۰ هزار، نيم سكه ۲ ميليون و۱۳۰ هزار، 
ربع سكه ۱ ميليون و ۳۸۰ هزار و سكه گرمي 96۰ هزار 
تومان، هر گرم طلاي ۱۸ عيار 4۱۵ هزار و مظنه مثقال 
۱7 عيار يا طلاي آبشده ۱ ميليون و 796 هزار تومان، 

داد و ستد شد. 
بازار س��نا نيز ن��رخ ميانگين ارز براي روز پنجش��نبه 
۳۱مرداد را ب��راي دلار ۱۱6۲۱، يورو ۱۳۰97، درهم 
۳۱9۰، يوآن ۱76۰، پوند ۱4۲۰۸، و لير تركيه ۲۱9۰ 
تومان اعلام كرد. در بازار ارز رسمي، بانك مركزي نرخ 
47 ارز را اعلام كرد كه بر اس��اس آن نرخ ۲6 ارز مانند 
يورو و پوند كاهش و قيمت ۱۱ واحد پولي ديگر افزايش 
يافت. نرخ دلار و 9 ارز ديگر نيز ثابت ماند. هر دلار امريكا 
براي پنج شنبه ۳۱ مردادماه 9۸ بدون تغيير نسبت به 
روز چهارشنبه 4۲ هزار ريال قيمت خورد. همچنين هر 
پوند انگليس با 46 ريال كاهش نسبت به روز چهارشنبه 
۵۰ هزار و 9۲۱ ريال و هر يورو نيز با ۳۲ ريال افت نسبت 
به روز چهارشنبه 46 هزار و ۵6۰ ريال ارزش گذاري شد.

حباب سكه تمام به ۵۰ هزار تومان كاهش يافت.
يك كارشناس بازار طلا و سكه با بيان اينكه با آغاز ماه 
محرم حباب سكه بيش از گذشته تخليه خواهد شد و 
در حال حاضر حباب سكه تمام به ۵۰ هزار تومان رسيده 
است، گفت: در روزهاي پاياني هفته در پي كاهش ارزش 
انس جهاني و ثبات ارزش دلار قيمت طلا و انواع سكه 

روند نزولي به خود گرفت.
محمد كشتي آراي در رابطه با بازار طلا و سكه در هفته 
گذشته گفت: در هفته گذشته ارزش انس جهاني در 
مح��دوده ۱49۸ تا ۱۵۳۰ دلار در نوس��ان بود كه در 
مجموع ارزش متوسط يك هفته گذشته انس جهاني 

۱۵۰۵ دلار بوده است.
اين كارشناس بازار طلا و سكه ادامه داد: قيمت طلا و 
سكه تا روز سه شنبه بدون تغيير ماند و از روز چهارشنبه 
روند نزولي به خود گرفت كه تا پايان روز پنج شنبه اين 

روند ادامه داشت.
وي بيان كرد: در دو روز پاياني هفته گذشته ارزش دلار 
بدون تغيير بود و در كنار كاهش ارزش انس به كمتر از 
۱۵۰۰ دلار و همچنين كاهش تقاضا براي سكه، ارزش 
طلا و سكه روند نزولي به خود گرفت و حباب سكه هاي 

كوچك تر به جز سكه يك گرمي با تخليه همراه شد.
كشتي آراي با اشاره به اينكه با آغاز ماه محرم و كاهش 
تقاضا براي سكه، حباب س��كه هاي گرمي نيز تخليه 
خواهد ش��د، يادآور شد: ارزش طلاي خام ۱۸ عيار در 
هفته گذشته در محدوده 4۱۵ هزار تا 4۱9 هزار تومان 
در نوسان بوده كه حجم قابل توجهي از اين نوسان متأثر 

از ارزش گذاري بازار جهاني طلا بوده است.
وي بيان كرد: در مجموع در هفته گذش��ته ارزش طلا 
ثبات نسبي به خود گرفته بود و از حباب سكه هاي خرد 
كاسته شد كه بيشترين ميزان تخليه حباب در سكه ها 
به ميزان ۱۰۰ هزار تومان مربوط به نيم سكه بود و حباب 

سكه تمام در حال حاضر ۵۰ هزار تومان است.
اين كارش��ناس بازار طلا و س��كه آخرين قيمت انس 
جهاني را ۱۵۰۳ دلار، سكه تمام طرح قديم را 4 ميليون 
و 7۰ هزار، س��كه تمام طرح جديد را 4 ميليون و ۱۵۰ 
هزار، نيم س��كه ۲ ميليون و ۱6۰ هزار، ربع س��كه را ۱ 

ميليون و ۳6۰ هزار، سكه يك گرمي را 96۰ هزار، هر 
مثقال طلا را ۱ ميليون و 79۵ هزار و هر گرم طلاي خام 

۱۸ عيار را 4۱۵ هزار و 7۰۰ تومان اعلام كرد.
همچنين يكي از فعالان بازار سكه و طلا در اين زمينه 
گفت: با توجه به قيمت هاي روز پنج شنبه و اعلام دلار 
نقدي تهران ۱۱، 6۳۰ تومان، حباب طلا و سكه به شرح 
زير برآورد مي شود: حباب يك مثقال۱7عيار۲۰,۵6۰، 
حباب ي��ك گرم۱۸عيار4,7۵۰ حباب مثبت س��كه 
امامي نس��بت به بازار داخلي9۸,۵۰۰ حباب س��كه 
امامي نسبت به بازار داخلي با ماليات۲66,۱۰۰ حباب 
مثبت س��كه امامي نس��بت به بازار جهاني۵۲,۱۰۰ 
حباب مثبت س��كه امامي نس��بت به ب��ازار جهاني با 
ماليات۳۱6,7۰۰ حباب مثبت نيم سكه نسبت به بازار 
داخلي۱۰4,۲۰۰حباب مثبت نيم سكه نسبت به بازار 
داخلي با ماليات7۸,۱۰۰حباب مثبت نيم سكه نسبت 
به بازار جهاني۸۱,۱۰۰ حباب مثبت نيم سكه نسبت به 
بازار جهاني با ماليات۱۰۳,۳۰۰ حباب مثبت ربع سكه 
نسبت به بازار داخلي۳۱7,۱۰۰ حباب مثبت ربع سكه 
نسبت به بازار داخلي با ماليات۲۲۵,9۰۰ حباب مثبت 
ربع سكه نسبت به بازار جهاني۳۰۵,۵۰۰ حباب مثبت 
ربع سكه نس��بت به بازار جهاني با ماليات۲۱۳,۳۰۰ 

تومان است.

مقرراتدستوپاگيرارزيبايدكاهشيابد
از سوي ديگر، علي اصغر سميعي رييس هيات موسس 
كانون صرافان گفت: بازار متشكل بعد از راه اندازي در 
زمينه عرضه و خريد و فروش اسكناس فعاليت خواهد 
داشت و قيمت اسكناس را كشف و اعلام مي كند ولي 
حتي اگر فرض كنيم اين بازار توانايي اين كار را داشته 
باشد، جاي سوال دارد كه كارهاي ديگر صرافي چگونه 
بايد انجام شود؟ به نظر مي رسد كه در كنار اين اقدامات، 
بايد ساير نارسايي ها و ناكارآمدي هاي بازار ارز با كمك 

صرافي ها انجام شود. 
وي افزود: اگر فرض كنيم بازار متشكل ارزي توانايي 
كش��ف قيمت را داشته باش��د، اما همچنان بخش 
مهم��ي از كار روي زمين مي ماند. مثلًا در ش��رايط 
فعلي، صرافان مجاز نيستند به هر نفر سالانه بيش از 
يك بار ارز بفروشند و آن هم حداكثر ۲۲۰۰ دلار، اگر 
مسافري خواست براي بار دوم به سفر برود ارز مورد 

نيازش را چگونه تهيه كند. يا اگر مس��افري سفرش 
طولاني بود يا پر هزينه بود و بيش از ۲۲۰۰ دلار نياز 

داشت چه بايد كرد. 
همچنين اگر كسي سال ها پيش، از اعتبارش در يك 
كشور خارجي استفاده كرده و پولي را از بانك هاي 
آنجا وام گرفت��ه و به ايران آورده و س��رمايه گذاري 
كرده باشد، الان كه موعد باز پرداخت آن وام است، 
چگونه ريال خود را تبديل به ارز كند و دين خود را 
ادا كند؟ يا برعكس، اگر كسي در ايران بدهي داشته 
باشد ولي پولش در بانك هاي خارج باشد، آيا راهي 
دارد كه بتواند آن را تبديل به ريال كرده و به كشور 

بياورد و قرضش را پس بدهد؟
بانك هاي كشور كه متأسفانه گرفتار تحريم ها هستند، 
صرافان هم كه در نبود آنها مي توانند اين خدمات را ارايه 
كنند كه دست و پايشان توسط مقررات عجيب بسته 
ش��ده. اگر پدر پيري در ايران فقير باشد ولي فرزندش 
مثلًا در كانادا، داراي حقوق خوبي باشد و بخواهد به پدر 
و مادرش ماهيانه كمك مالي كند آيا مي تواند اين كار 
را به صورت قانوني انجام دهد؟ يا مي بايد به صرافان غير 
رسمي مراجعه كند؟ يا اگر فرزندي در خارج از كشور 
گرفتاري مالي داشته باشد و پدرش يا مادرش بخواهند 
براي او پولي حواله كنند آيا راهي جز مراجعه به صرافان 
غيررس��مي دارند؟ چرا با گذاش��تن مقررات دست و 
پا گير باعث مي ش��ويم مردم ناچار به زير پا گذاشتن 

قانون شوند؟
افراد مختلفي، در مواقعي مجبور ب��ه انجام معامله با 
صرافان غير رسمي مي شوند و گاهي هم در اين رابطه 
ضرر هاي بزرگ مي كنند. گاهي گرفتار آدم هاي ناسالم 
مي ش��وند و همه اينها باعث تيره ش��دن فضاي كار و 

فعاليت هاي اقتصادي مي شود.
از طرف ديگر وقتي صرافان مجاز، غير فعال مي شوند 
و كار به دست صرافان غير رسمي مي افتد، كار نظارت 
به درستي انجام نمي ش��ود، دولت هم از ماليات حقه 
خود محروم مي ش��ود، مردم هم ضرر مي كنند چون 
هم خدم��ات را گرانتر دريافت مي كنند و هم احتمال 
خطر براي آن معاملات بس��يار زيادتر خواهد بود. لذا 
بايد مقررات دست و پاگير كاهش يابد و نارسايي هاي 
موجود با كمك صرافي ها، بازار متشكل ارزي و نيما و... 

برطرف شود. 

بازارمتشكلارزيدرمرحلهآزمايشي
از س��وي ديگر، يك فعال بازار ارز درباره وضعيت بازار 
متشكل ارزي گفت: اين بازار فعلا در مرحله آزمايش قرار 
دارد و پس از پايان تمام بررسي ها راه اندازي خواهد شد.

وي از تاييد م��دارك 6۳صراف ب��راي ورود به بازار 
متش��كل ارزي خبر داد و افزود: از بين ۵۳۳صرافي 
كه مج��وز بانك مركزي دارند، 79صراف براي ورود 
به بازار متش��كل ارزي ثبت نام كرده اند كه تاكنون 
مدارك 6۳صرافي مورد تاييد قرار گرفته اس��ت كه 
رقم بسيار كمي اس��ت و قريب به اكثر  صرافي هاي 

بانكي اقدام به ورود به بازار متشكل ننموده اند.
او همچنين با اش��اره به مشكل صرافان براي خريد 
ارز صادراتي تجار بيان كرد: صرافي ها نمي توانند ارز 
حاصل از صادرات تجار و اشخاص كه به صورت حواله 
هستند را درس��امانه سنا به واردكنندگان بفروشند 
و از همي��ن رو در خريد اين ارز ب��ا صادركنندگان 

مشكل دارند.
اين فعال بازار ارز گف��ت: بنابر قوانين بانك مركزي 
برخي از صرافي ه��ا نمي توانند در س��امانه نيما ارز 
صادركنن��دگان را بخرن��د و ب��ه واردكنن��دگان با 
مدارك قانوني به صورت س��نايي بفروش��ند و تنها 
صادركنن��دگان و وارد كنندگان مج��از به خريد و 
فروش در سامانه جامع تجارت هستند كه دليل آن 

مشخص نيست.
به گفته وي، صرافان در ص��ورت نبودن محدوديت با 
اكثر توان قادرند ارز اش��خاص و حاص��ل از صادرات را 
در چه��ار چوب قوانين معامله، خريده و گره گش��اي 

محدوديت هاي تحريمي باشند.

قيمتطلايجهانيبهزير۱۵۰۰دلاربرگشت
قيمت ط��لا در بازارهاي جهان��ي ۰.۳ درصد كاهش 

پيدا كرد.
به گزارش رويترز، پس از چندين افزايش متوالي و 
عبور از كانال ۱۵۰۰ دلاري، قيمت طلا در بازارهاي 
جهاني كاهش��ي ش��د و در معاملات روز جمعه، هر 
اونس طلا با ۰.۳ درصد كاهش نس��بت به روز قبل 
به ازاي ۱49۵.79 دلار مبادله ش��د. قيمت طلا اين 
هفته پس از آن مجددا در مدار صعودي قرار گرفت 
كه دونالد ترامپ- رييس جمهور امريكا در سخناني 

اعلام كرد عجله اي براي رسيدن به توافق تجاري با 
چين ندارد و هرگونه توافقي با اين كشور بايد طبق 

شرايط مورد نظر امريكا باشد.
از زمان تش��ديد اختلافات تجاري بين واشنگتن و 
پكن، امريكا ب��ر واردات كالاهايي به ارزش بيش از 
۲۰۰ ميليارد دلار از چين تعرفه ۱۰ تا ۲۵ درصدي 
اعمال و تهديد كرده است كه از يكم سپتامبر )هشت 
روز ديگر( ب��ر ۳۰۰ ميلي��ارد دلار ديگر از كالاهاي 
وارداتي خ��ود از چين تعرف��ه ۱۰ درصدي اعمال 
خواهد كرد. چين از طرف ديگر اعلام كرده است كه 

هرگونه اقدام امريكا را تلافي خواهد كرد.
رابرت كاپلان- مدير دفتر منطقه اي بانك مركزي امريكا 
در دالاس گفته است كه جنگ تجاري باعث افزايش 

اقبال معامله گران به دارايي هاي امن تر شده است.
برخلاف ط��لا، قيمت نقره در بازاره��اي جهاني به 
مسير صعودي خود ادامه داد و هر اونس نقره با ۰.۳ 
درصد افزايش نسبت به روز قبل به ازاي ۱7.۰۲ دلار 
معامله ش��د. كارولين يو ماور- مدير بخش چين در 
بانك  »بي ان پي پاري با« فرانسه گفت: ريزش ارزش 
يوان در معاملات امروز خيلي معامله گران را نگران 
نكرد چرا كه بانك مركزي و ساير بانك هاي دولتي 
چين قدرت مداخله زيادي در بازارهاي ارز دارند. با 
اين حال تداوم اين روند مي تواند تقاضا براي خريد 

طلا را افزايش دهد.

عقبگرد۰.۲درصديشاخصدلار
منتظر ماندن معامله گران براي تصميم بانك مركزي 
امريكا در خصوص نرخ بهره باعث كاهش تقاضاي خريد 
اسكناس سبز ش��د. به گزارش رويترز، با كاهش رشد 
اقتصادي كشورهاي جهان و تشديد جنگ تجاري بين 
امريكا و چين، معامله گ��ران بيش از هر زمان ديگري 
منتظر اتخاذ سياس��ت هاي محرك بيش��تر توسط 
بانك هاي مركزي در سراس��ر جهان هستند. فعالان 
بازار مي گويند بانك مركزي امريكا احتمالا اين ماه نيز 
يك مرتبه ديگر نرخ بهره را كاهش خواهد داد تا رشد 

اقتصادي امريكا را تقويت كند.
با اين ح��ال اين احتمال وج��ود دارد كه جروم پاول- 
رييس فدرال رزرو با كاهش شديد نرخ بهره مخالفت 
كند و همين مساله باعث شده است تا معامله گران فعلا 
رويكرد صبر و انتظار را براي مشخص تر شدن موضع 
بانك مركزي امريكا اتخ��اذ كنند. پاول قرار بود ديروز 
در خصوص چشم انداز اقتصادي امريكا و احتمال وقوع 
ركود س��خنراني كند. شاخص دلار كه نرخ برابري آن 
در مقابل سبدي از ارزهاي جهاني را اندازه مي گيرد با 
۰.۲ درصد كاهش به 9۸.۱4۸ واحد رسيد و در برابر ين 
ژاپن نيز دلار با افت مشابه ۰.۲ درصدي به ازاي ۱۰6.4۱ 

ين مبادله شد.
اس��تر جورج- رييس دفتر منطقه اي ف��درال رزرو در 
كان��زاس و پاتري��ك هاركر- رييس دفت��ر منطقه اي 
فيلادلفيا گفته اند كه پس از كاهش نرخ بهره ماه گذشته، 
نيازي به اعمال يك بسته محرك بزرگ براي تقويت 
رشد اقتصادي وجود ندارد. كيتي لين- استراتژيست 
ارزي در بانك باركلي گفت: اين ريسك وجود دارد كه 
پاول در سخنان امروز خود شانس كاهش نرخ بهره را باز 
هم كاهش دهد هر چند كه فعاليت بازار در ماه گذشته 
عمدتا بر اين فرض جلو رفت كه نرخ بهره كاهش خواهد 
يافت. سياست گذاران بانك مركزي امريكا با يكديگر بر 
سر كاهش يا حفظ نرخ بهره در سطح كنوني هم عقيده 
نيستند. ادوارد مويا- تحليلگر ارشد در موسسه »اواندا« 
گفت: در حالي كه در برخ��ي از نقاط جهان نرخ بهره 
منفي شده است، فش��ار بر بانك مركزي امريكا براي 

كاهش نرخ بهره افزايش پيدا كرده است.
امروز يورو نسبت بدون تغيير در مقايسه با روز قبل به 

ازاي ۱.۱۰۸6 دلار مبادله شد.

چالش اموال مازاد و بنگاه داري بانك ها

اهميت ارايه اپليكيشن ها با سرعت بالا در صنعت بانكداري

سهل انگاري دليل برداشت غيرمجاز
مواردي چون تهاتر بدهي دولت، تمليك وثايق بدهكاران 
و فعاليت شركت هاي س��رمايه گذاري در بورس طي 
سال ها، بانك ها را به سمت بنگاه داري و تمليك اموالي 
برده كه فروش آن در ش��رايط رك��ود اقتصادي به اين 

آساني نيست.
به گزارش ايبِن��ا، برنامه اصلاح نظام بانكي در حالي در 
دولت دوازدهم در اولويت بانك مركزي قرار گرفته كه 
يكي از مهم ترين اقدامات در اين راستا خروج بانك ها از 
بنگاه داري است. بر اساس ماده ۱6 قانون رفع موانع توليد 
رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كشور كه در خرداد ماه 
۱۳94 تصويب شد، تمامي بانك ها و موسسات اعتباري 
موظف ش��دند از تاريخ لازم الاجرا ش��دن اين قانون تا 
مدت سه س��ال س��الانه حداقل ۳۳ درصد اموال خود 
اعم از منقول، غيرمنقول و سرقفلي را كه به تملك آنها 
و شركت هاي تابعه آنها در آمده و به تشخيص شوراي 

پول و اعتبار و بانك مركزي مازاد است، واگذار كنند.
طبق گفته وزير امور اقتصادي و دارايي در اواخر س��ال 
گذشته اموال تمليكي  بانك ها حدود ۱۰۰ هزار ميليارد 
تومان برآورد مي ش��ود كه اين دارايي ها طي سال ها به 
دلايل مختلف ايجاد شده است. يكي از دلايل حركت 
بانك ها به سمت بنگاه داري و خريد املاك اين است كه 
در گذشته به بانك ها اجازه داده شد براي حمايت از بازار 

سرمايه شركت هاي سرمايه گذاري را تاسيس كنند و اين 
شركت ها وارد فعاليت هاي بنگاه داري شدند.

بخش ديگري از اموال م��ازاد بانك ها نيز در اثر بدهي 
دولت به بانك ها و تهاتر بدهي دولت از طريق واگذاري 
س��هام دولتي به وجود آمده اس��ت. گاهي دولت براي 
كاهش بدهي خود، سهام شركت ها يا مالكيت برخي از 
واحدهاي اقتصادي را به عنوان رد ديون به بانك ها واگذار 
كرده است كه برخي از اين واحدها زيان ده نيز هستند و 

بانك ها به ناچار مجبور به پذيرش آن شده اند.
تملي��ك وثاي��ق بدهكاران ني��ز يكي ديگ��ر از دلايل 
بن��گاه داري بانك هاس��ت. به اين ترتي��ب كه بانك ها 
تسهيلاتي را به بنگاه ها پرداخت كرده اند و اين بنگاه ها 
به دلايل مختلف قادر به بازپرداخت تس��هيلات خود 
نبوده ان��د و بنابراين بانك مجبور ب��ه تملك دارايي در 
ارايه تسهيلات پرداخت شده است، از سوي ديگر عدم 
بازگشت تسهيلات و افزايش ميزان معوقات بانكي باعث 
ش��ده تا بانك ها ترجيح دهند كه منابع در اختيار خود 
را به سمت س��رمايه گذاري مستقيم در املاك و ساير 

موارد سوق دهند.
بحث واگذاري اموال مازاد بانك ها در حالي از سوي دولت 
مورد تاكيد قرار گرفته كه در اين مس��ير موانع زيادي 
وجود دارد كه تحقق اين هدف را با سختي روبرو كرده و 

بانك ها با حجم زيادي اموال مازاد، املاك و كارخانه و ... 
روبرو هستند كه تمايل دارند آنها را به فروش برسانند، 
اما تقاضا و خريدار وجود ندارد. البته بخشي از اين كمبود 
تقاضا به ركود حاكم بر اقتصاد برمي گردد و بخشي هم به 
دليل زيانده بودن برخي از اين پروژه هاست كه در اختيار 
بانك ها قرار دارد. بنابراين بانك ها تمايل  دارند كه براي 
خروج از مشكلات مالي كه با آن روبرو هستند، هرچه 
سريع تر اين اموال به فروش برسد، اما با توجه به شرايطي 
كه حاكم است، فروش به سختي انجام مي شود و اين يك 

مانع بزرگ بر سر راه واگذاري هاست.
از س��وي ديگر رييس كل بانك مركزي اعلام كرده كه 
بانك هايي ك��ه اموالي را نفروخته اند به س��ازمان امور 
مالياتي براي پرداخت ماليات خاصي معرفي مي شوند. 
وي همچنين تاكيد كرده است كه موضوع فروش اموال 
مازاد اهميت بس��يار زيادي دارد و در تاييد صلاحيت 
مديران اثرگذار اس��ت؛ در صورتي كه مديران بانك ها 
رعايت هاي لازم را نداش��ته باش��ند عزل خواهند شد. 
اين در حالي اس��ت كه براس��اس ماده ۱7 قانون رفع 
موانع توليد نيز اگر واگذاري ه��اي اموال مازاد بانك ها 
انجام نشود، علاوه بر جريمه مالياتي با نرخ ۲۸ درصد، 
با مديرعامل بانك و هيات مديره مورد برخورد انتظامي 

و قانوني مي شود.

يك كارشناس بانكي اعلام كرد: قابليت ارايه سرويس ها 
و اپليكيشن هاي بانكي با سرعت بالا يكي از عوامل مهم 

حضور در بازار براي بانك ها به شمار مي رود.
بابك حق طلب در گفت وگو با ايبِنا اظهار داشت: در عصر 
ديجيتال سرعت نوآوري عامل اصلي در موفقيت كسب و 
كارها است. قابليت ارايه سرويس ها و اپليكيشن هاي بانكي 

با سرعت بالا يكي از عوامل مهم حضور در بازار براي بانك ها 
به شمار مي رود. حق طلب گفت: مدل جديد در ارايه ارزش 
در بانك ها نياز به ارتباط با اكو سيستم API ها و رگولاتوري 
و توقعات مشتريان است كه نيازمند نگاه جديد در مدل هاي 
توس��عه نرم افزار در بانك ها را طل��ب مي كند. وي اظهار 
Cloud Native Ap-ااشت: نرم افزارهاي مبتني بر ابر 

plication با استفاده از متودولوژي DevOps و كانتينر 
امكان افزايش سرعت توليد ارزش را تا چندين برابر فراهم 
مي كند .در اين معماري با از بين بردن سيلو بين تيم هاي 
عملياتي و توسعه نرم افزار و استفاده از كانتينر به عنوان 
ابزار پكيج كردن نرم افزارها سيكل توسعه نرم افزار و ارايه 

ارزش به مشتريان چندين برابر كاهش پيدا خواهد كرد .

گروه بانك و بيمه |
گزارش هاي پليس فتا نش��ان مي دهد كه برداشت 
غيرمجاز از حس��اب بانكي به دليل س��هل انگاري 
ش��هروندان و عدم حراست از رمز اول و دوم كارت 
بانكي در زمره جرايم س��ايبري اي��ران قرار گرفته 

است.
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، جرايم س��ايبري يكي از 
واقعيت ه��اي غيرقابل انكار در فض��اي مجازي به 
ش��مار مي رود كه ضروري اس��ت تا ش��هروندان با 
اس��تفاده از روش ه��اي پيش��گيرانه و مراقبتي از 
بروز حوادث و سوءاستفاده كلاهبرداران سايبري 
جلوگي��ري كنن��د؛ گزارش ها از مراك��ز امنيتي و 
قضاي��ي همچ��ون پليس فت��ا نش��ان مي دهد كه 
عمده كلاهبرداري ها و حملات سايبري به منظور 
سرقت مالي رخ مي دهد كه بر همين اساس امنيت 
اطلاعات حساب و كارت بانكي به عنوان اطلاعات 
هويتي بانكي افراد اهميت بس��يار زيادي دارد كه 
نياز است تا شهروندان به توصيه بانك ها و پليس فتا 
توجه داشته باشند و از راهكارهاي افزايش امنيت 

اعلام شده توسط بانك ها استفاده كنند.
بر اساس آمارهاي منتشر شده از ميزان جرايم رخ 
داده در حوزه فضاي مجازي بالغ بر 7۰ درصد جرايم 
برداشت غيرمجاز از حساب  و كارت هاي بانكي بوده 
وحدود ۱4 درصد جراي��م را نيز كلاهبرداري هاي 
رايان��ه اي تش��كيل مي دهند كه نس��بت به مدت 
مشابه سال گذش��ته در حدود ۱۵ درصد افزايش 
پيدا كرده، همين موضوع نشان از كلاهبرداري هاي 
مالي در فضاي مجازي دارد كه تمامي آنها به دليل 
سهل انگاري ش��هروندان در اس��تفاده و حراست 
از اطلاعات حس��اب و رمزه��اي اول و دوم كارت 

بانكي دارد.

از جمل��ه رايج تري��ن و مهم تري��ن روش هايي كه 
كلاهب��رداران براي برداش��ت غيرمجاز اس��تفاده 
مي كنند، اس��تفاده از درگاه ه��اي پرداخت جعلي 
)فيش��ينگ(، كلاهبرداري پيامكي و تلفني عنوان 
ش��ده، اين در حالي اس��ت كه در طول س��ال هاي 
اخي��ر تولي��د و انتش��ار برنامه هاي آموزش��ي در 
خص��وص فيش��ينگ و كلاهبرداري ه��اي مالي، 
برخوردهاي پليسي در دستور كار قرار گرفته است 
و با كلاهبرداران از سوي نهاد قضايي برخوردهايي 
سنگين تر از گذشته انجام مي شود اما در هر صورت 
ش��هروندان باي��د در زمان اس��تفاده از درگاه هاي 

پرداخت موارد امنيتي را رعايت كنند.
 مس��وولان اين حوزه همواره تاكي��د كرده اند كه 
در بحث برداش��ت غيرمجاز از حساب بانكي افراد، 
شهروندان بايد الزامات امنيتي رمز اول و دوم كارت 
بانكي را رعايت كنند و رمز كارت بانكي، اطلاعات 
هويتي و حساب بانكي را در اختيار هيچ فردي قرار 
ندهند؛ از سويي ديگر تغيير رمز اول و رمز دوم ثابت 
به صورت دوره اي و حداكثر س��ه ماهه يا استفاده 
از رمزه��اي اول و دوم يك ب��ار مص��رف مي تواند 
امنيت تراكنش هاي بانكي را افزايش دهد و از بروز 

كلاهبرداري و سوءاستفاده جلوگيري شود.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

»تعادل«تحولاتبازارهايجهانيدريكهفتهاخيررابررسيميكند

سرمايهگذارانهمچنانآمادهباش

تداوم افت قيمت اوراق تسهيلات مسكن

گروه بورس |محمد امين خدابخش|
معاملات هفته گذش��ته تقريبا از س��كوني نس��بي 
برخوردار بود و با وج��ود آنكه در خلال معاملات اين 
هفته نوسان قيمت در معاملات بسياري از دارايي ها 
مش��اهده ش��د، اما برآيند كلي معاملات به تغييري 
مهم در شاخص هاي عمده بين المللي منتهي نشد. 
سرمايه گذاران در حالي به تعطيلات دو روزه آخر هفته 
رفتند كه ترس از تداوم افزايش ريسك هاي سياسي 
و تجاري بيش��ترين اثر را بر رون��د كلي معاملات در 
بازارهاي مالي بين المللي داشت. همين امر سبب شد 
در هفته اي كه گذشت در بازار سهام اغلب اقتصادهاي 
مهم دنيا شاهد نوسان هايي كم شيب باشيم كه حاكي 

از در جا زدن قيمت  ها بود. 
اين بازارها كه بيشترين اثر را از رويدادهاي سياسي و 
اقتصادي دنيا مي پذيرند و هركدام به نوعي دماسنج 
اقتصاد كشور خود هستند، هفته گذشته را در انتظار 
تح��ولات پولي و تغيير نرخ بهره از س��وي بانك هاي 
مركزي همچون فدرال رزرو به اتمام رساندند. در حالي 
كه نهادهايي همچون فدرال رزرو تمايل چنداني به 
كاهش نرخ بهره ندارند و گفته هاي مقامات اين نهاد در 
سراسر دو هفته اخير حاكي از احتمال تداوم ثبات نرخ 
بهره در سطوح فعلي بود، با اين حال سرمايه گذاران و 
فعالان اقتصادي در سراسر جهان به عنوان عامل مهم 
براي تداوم رونق در كسب و كار شركت ها به اين عامل 
نگاه مي كنند. تاثير اين امر به آنجا رس��يده كه حالا 
بازتاب رواني كاهش نرخ  بهره در اقتصاد امريكا تقريبا 
از اثر واقعي آن بيشتر شده و هر صحبتي درخصوص 
آن كه از س��وي مقامي مسوول مطرح شود به راحتي 

مي تواند قيمت ها را دستخوش تغيير كند. 
براي اينكه درك بهتري از چرايي اين مسائله داشته 
باشيم بايد به شرايطي كه سال 2019 با آن آغاز شد 
نگاهي بيندازيم. سال جاري ميلادي در شرايطي آغاز 
شده كه موسسات مختلفي همچون گلدمن ساكس 
و غيره در چشم انداز خود از اين سال، نيمه دوم آن را 
ش��روع نقطه ضعف در آمارها و متغيرهاي اقتصادي 
ايالات متحده ناميده بودند و انتظار داشتند كه ضعف 
ياد ش��ده بتواند در س��ال بع��د از آن يعني 2020 به 

ركودي جدي تر تبديل شود.
به دنبال همين رويداد بود كه لزوم كاهش نرخ بهره 
در اذهان برخي از تحليلگران بازارهاي سهام تقويت 
شد. دليل اين امر نيز كاستن از مصائب ركود احتمالي 
و ايجاد شرايطي بود كه به كمك آن بتوان در صورت 
جدي شدن ركود در س��ال هاي آتي، از افزايش نرخ 
به��ره به عنوان محرك��ي براي جذب پ��ول و اعمال 
سياس��ت انقباضي بهره برد. به دنب��ال اين رويكرد 
مي ش��د در كوتاه مدت هم رونق را با به صرفه كردن 
سرمايه گذاري تا حدودي حفظ كرد و هم در صورت 
تضعيف شرايط و لزوم افزايش نرخ بهره در سال هاي 

پيش رو، نرخ ياد شده به طور غير معمول افزايش پيدا 
نمي كرد.  ذهنيت ياد ش��ده و لزوم كاهش نرخ كه از 
سوي فعالان عادي بازار به شكلي ساده تر درك شده 
بود، موجب شد تا در دو هفته اخير نياز به كاهش نرخ 
بهره از سوي س��رمايه گذاران بيش از پيش احساس 
شود. دليل اين رويداد افت نرخ اوراق دو ساله نسبت 
به اوراق 10 ساله كه از آن به عنوان زنگ خطري براي 
ركود اقتصادي در امريكا ياد مي شود. همانطور كه در 
گزارش هاي پيشين به آن اشاره شده است در 50 سال 
گذشته هر گاه كه اين امر اتفاق افتاده با اختلافي تقريبا 
دوساله ايالات متحده وارد ركود اقتصادي شده است. 
دليل كاهش نرخ بهره اوراق دو س��اله نسبت به نرخ 
بهره اوراق 10 ساله بيشتر شدن ريسك ادراك شده 
از سوي س��رمايه گذاران در كوتاه مدت نسبت به بازه 

بلندمدت بوده است.
با اين حال ايس��تر جورج، رييس ف��درال رزرو ايالت 
كانزاس روز گذش��ته طي مصاحبه اي كه با ش��بكه 
تلوزيوني CNBC داشت، اعلام كرد كه كاهش نرخ 
بهره دو ساله نسبت به نرخ 10 ساله اگرچه امري جدي 
است و از چهاردهم جولاي تاكنون دو بار اتفاق افتاده، 
آنچنان كه به نظر مي رسد بد نيست. خانم جورج دليل 
ادعاي خود را شرايط حاكم بر اقتصاد جهاني عنوان 
كرد و گفت كه به نظر او تصميم س��از پولي در امريكا 

مي تواند بخشي از ذخاير عظيم اوراق قرضه در اختيار 
خود را به فروش برساند تا با كاهش قيمت اوراق مورد 

نظر نرخ بهره آن بار ديگر افزايش يابد.
تمامي اين عوامل و گفته هايي از اين دست سبب شد تا 
در هفته اخير تمامي بازارهاي سهام، با نوسان هفتگي 
كمتري به كار خود خاتمه دهند. يكي از اين بازارها كه 
ثبات و نوسان اندك آن در طول هفته گذشته جالب 
توجه بود بازارهاي ش��رق آس��يا بودند، به طوري كه 
شاخص بورس توكيو، نيكي در سطح 20 هزار و 710 
واح��د به كار خود خود خاتمه داد و ش��اخص بورس 
شانگهاي در سطح دو هزار و 897 واحد به انتظار تداوم 
معاملات در هفته آتي نشست. همچنين هنگ سنگ 
كه وضعيت نماده��اي بورس هنگ كنگ را نش��ان 
مي دهد به سطح 26 هزار و 179 واحد رسيد و بورس 
س��ئول اگرچه در آخرين روز با افت 0.14 درصدي 
همراه بود اما از سطح هزار و 948 واحد پايين تر نرفت.

   آرامش نسبي در بازار نقره و طلا
با نگاهي ب��ه معاملات فلزات گرانبها آنچه مش��هود 
مي شود، سكون تقريبي قيمت در اين دو فلز گرانبها 
اس��ت.قيمت طلا كه در ماه ها و هفته هاي گذشته به 
ش��كل قابل توجهي افزايش يافت��ه و از 1270 دلار 
رشدي تقريبا بي وقفه را ش��اهد بوده است، در حالي 

هفته گذشته را به اتمام رس��اند كه پس از دستيابي 
به س��قف 1530 دلاري در هفته قبل از آن، بارها به 
حمايت هزار و 492 دلاري واكنش نشان داد و از آن 

قيمت پايين تر نرفت.
به نظر مي رسد كه دليل اين امر انتظار به ثبات نسبي 
نرخ بهره در ايالات متحده باشد. در حالي كه تنش هاي 
تجاري عديده ميان چين و امريكا در هفته هاي اخير 
توانست ريس��ك معاملات در ساير بازارها را افزايش 
دهد و با هجوم س��رمايه گذاران به سمت دارايي هاي 
كم ريسكي همچون طلا، قيمت آنها را با شيبي به دور 
از انتظار افزايش دهد، حالا افت تنش ها ميان دو قدر 
اقتصادي مهم در صحنه بين المللي، آرامش را هر چند 
شكننده به بازارها بازگردانده و موجب شده است تا در 
هفته اخير سطوح فعلي قيمت براي خريد طلا جذاب 
نباشد. اگرچه بايد اين را هم به خاطر داشت كه تداوم 
وضع موجود مي تواند در نهايت به رشد بيشتر قيمت 
طلا در هفته هاي پيش رو منتهي شود و همانطور كه 
انتظار مي رود، قيمت هر اون��س از اين فلز گزانبها را 
به سمت قيمت هاي 1600 يا حتي 1700 دلار سوق 
دهد. مي توان مهم ترين دليل اين رويكرد را كسري 
بودجه تخميني 960 ميليارد دلاري تا پايان س��ال 
2019 دانست كه بنا بر گفته بسياري از كارشناسان 
ممكن است، حتي در سال 2020 از يك تريليون دلار 

نيز فراتر برود. مسلما در صورت بروز چنين شرايطي 
چشم بازارها باز هم به دست فدرال رزرو خواهد بود تا 
نرخ بهره را نس��بت به آنچه كه فعلا هست تا چند پله 

ديگر نيز كاهش دهند.
قيمت نقره نيز روي نمودارها، ش��رايطي مشابه طلا 
دارد. اين دارايي كه تقريبا همراه با اونس طلا دور تازه 
صعود خود را آغاز كرده هم اكنون در سطح 17 دلار به 
ازاي هر اونس داد و ستد مي شود. اين در حالي است 
كه آخرين سقف ثبت شده آن 17.4 دلار بوده است.

  كاهش وزن در فلزات اساسي
در بازار فلزات اساس��ي اما ش��رايط فل��زات گرانبها 
اندكي متفاوت است. اين فلزات در حالي هفته اخير 
را به اتمام رس��اندند كه كاهش قيمت در كالاهايي 
همچون سنگ آهن، مس و ... ادامه داشت. در طول 
اين هفته قيمت س��نگ آهن كه به واس��طه جنگ 
تجاري مي��ان و چين امريكا در سراش��يبي كاهش 
قرار گرفته بود و در روز س��ه ش��نبه به پايين ترين 
سطح خود در پنج ماه گذشته رسيد، بازهم به دليل 
بروز حادثه در فعاليت ش��ركت واله در روز جمعه با 
افزايش رو به رو شد. بيش��ترين اثر از اين خبر را در 
بورس كشورمان نمادهايي نظير »كگل« و »كچاد« 
مي پذيرند. البته بايد به خاطر داشت كه بروز حادثه 
در خط آه��ن »ويترويا مين��اس« برزيل تنها دليل 
حمايت از قيمت اين كانه فلزي نبوده اس��ت. دليل 
مهم ديگري كه توانسته قيمت سنگ آهن را با رشد 
مواجه كند نزديك شدن به روز ملي چين است كه 
خريداران چيني را به افزايش خريد و دپوي س��نگ 

آهن قبل از شروع تعطيلات ترغيب مي كند.
اما ديگر محصولي ك��ه در بازارهاي اين هفته با افت 
قيمت مواجه ش��د، مس بود. مس كه در آخرين روز 
معاملات هفته به ازاي هر متري��ك تن قيمتي برابر 
5هزار و 662 دلار داشت، در هفته هاي اخير كاهش 
ج��دي را تجربه كرد و به زير 6 ه��زار دلار آمد با اين 
حال، عدم افت مقداري در فروش محصولات و افزايش 
نسبي قيمت ارز در سامانه نيما موجب شد تا كاهش 
قيمت اين محصول تاثيري جدي بر بازار س��هام در 
تهران نگذارد و قيمت ها افت چنداني را تجربه نكنند. 
به هر روي آنچه كه درنمودار قيمت مس مش��اهده 
مي شود، كاهش سبب افت قيمت در فلز سرخ است 
كه احتمالا به افزايش نسبي قيمت اين محصول در 

آينده اي نزديك مي افزايد.
س��اير فلزات اساس��ي نيز در روزهاي اخير وضعيت 
چندان متفاوتي از مس و س��نگ آهن نداشته اند. بر 
اين اس��اس هفته گذدشته در حالي خاتمه يافت كه 
هر ت��ن آلومينيوم در قيمت هزار و 747، هر تن روي 
2هزار و 247، و هر تن س��رب با بهايي معادل 2 هزار 

75 دلار معامله شدند.

آمار دادوستدهاي اوراق تسهيلات مسكن در فرابورس 
مشخص مي كند كه قيمت اين اوراق همچنان در يك 
ش��يب نزولي قرار دارد به طوري ك��ه ارزش اين اوراق 
در حال حاضر به طور ميانگي��ن به زير 44 هزار تومان 

رسيده است.
به گزارش ايبنا، در سومين روز معاملات فرابورس در 
هفته  جاري، قيمت اوراق تسهيلات مسكن »تسه« 
حدود 44 تا 43 هزار تومان از س��وي سرمايه گذاران 

داد و ستد شد.

  روند قيمت اوراق تسهيلات مسكن در ۴ماهه 
نخست ۹۸

آمارهاي معاملاتي نش��ان مي دهد ك��ه در معاملات 
فرابورس، قيمت اوراق تس��هيلات مسكن »تس��ه« 
فروردين ماه س��ال 98 به ميزان 44 هزار و 72 تومان، 
ارديبهشت  ماه سال 97 به ميزان 44 هزار و 837 تومان، 
خرداد م��اه 98 به ميزان 44 هزار و 71 تومان و تير ماه 
98 به ميزان 45 هزار و 100 تومان در تابلوهاي آماري 

ثبت شده است.
افزون بر اين، بررس��ي هاي ايبِنا از آمار داد و ستدهاي 
اوراق »تسه« نشان مي دهد كه قيمت اوراق تسهيلات 
مسكن بانك ملي هم در وضعيت پرنوساني قرار دارد 
به طوري كه در فروردين ماه سال 98 به ميزان 15 هزار 
تومان، ارديبهش��ت  ماه س��ال 98 به ميزان 20 هزار و 
973 تومان و خرداد  ماه س��ال 98 به ميزان 21 هزار و 

11 تومان رسيده است.

  وضعيت اوراق تسهيلات مسكن در سال ۹۷
اين گزارش حاكي اس��ت كه قيمت اوراق تسهيلات 
مسكن »تسه« اسفندماه سال 97 به ميزان 43 هزار 

و 365 تومان، بهمن ماه س��ال 97 ب��ه ميزان 43 هزار 
و 238 توم��ان، دي ماه 97 به مي��زان 43 هزار و 337 
توم��ان، آذر ماه 97 ب��ه ميزان 43 ه��زار و 77 تومان، 
آبان م��اه 97 به ميزان 43 ه��زار و 68 تومان، مهر ماه 
97 به ميزان 42 هزار و 920 تومان، ش��هريور ماه 97 
به ميزان 43 هزار و 19 تومان، مرداد ماه 97 به ميزان 
42 هزار و 765 تومان، تير م��اه 97 به ميزان 42 هزار 
و 604 هزارتومان، خ��رداد ماه 97 به ميزان 42 هزار و 
603 تومان، ارديبهشت ماه 97 به ميزان 43 هزار و 80 
تومان و فروردين ماه 97 به ميزان 42 هزار و 862 تومان 

داد و ستد مي شود.

  اوراق تسهيلات مسكن چيست؟
اوراق گواهي تسهيلات مسكن پيش تر در شعب بانك 
مسكن و تحت يك بازار غيرمسنجم معامله مي شد و 
افراد با خريد اين اوراق به نوعي هزينه فرصت مورد نياز 

براي دريافت وام را خريداري مي كردند.
پ��س از پذيرش اي��ن اوراق در فراب��ورس، در عمل 
معامله اين اوراق ش��كل رس��مي و ضابط��ه  مند به 
خود گرفت و در حال حاضر اين اوراق مانند س��اير 
سهم هاي موجود در فرابورس در ساعات معاملاتي 
خريد و فروش مي ش��وند. همچنين به ازاي دريافت 
هر 5.000.000 ريال تسهيلات، بايد يك برگه اوراق 
خريداري شود. گفتني است، نماد اوراق »تسه« )مخفف 
تسهيلات( در بازار فرابورس شامل نام ماه و دو رقم آخر 

سال صدور است، كه به كلمه »تسه« اضافه مي شوند.
به عنوان مثال نماد »امتياز تسهيلات مسكن اسفند 
97« كه مربوط به اوراقي اس��ت كه در اسفندماه 97 
منتشر شده با عنوان »تس��ه9711« در بازار خريد و 
فروش مي ش��ود و مدت اعتبار اوراق ص��ادره از تاريخ 

صدور به مدت 2.5 سال است كه اين مدت در شرايط 
خاص حداكثر تا 2 دوره 6 ماهه، قابل تمديد است.

  روند معامله اوراق تسهيلات مسكن
براي شروع فرآيند خريد اين اوراق مانند ساير نمادهاي 
موجود در بازار فرابورس، متقاضيان بايد ابتدا نس��بت 
به دريافت كد بورسي خود از طريق كارگزاري ها اقدام 
كنن��د و پس از دريافت كد بورس��ي به خريد و فروش 
اوراق »تسه« به صورت حضوري يا »آفلاين« بپردازند.

  دامنه نوسان
لازم به ذكر اس��ت، دامنه نوس��ان تسهيلات مسكن، 
همانند س��هم هاي موجود در بازار بورس و فرابورس، 
مي تواند روزانه 5+ درصد يا 5- درصد قيمت پاياني روز 
قبل خود باشد، يعني مي تواند تا 5 درصد بيشتر يا كمتر 
از قيمت روز قبل معامله شود. همچنين سرمايه گذاران 
بايد هنگام خريد و فروش اين اوراق، مبلغي به عنوان 

كارمزد معاملات پرداخت كنند.

  هزينه كارمزد خريد و فروش
از س��ويي ديگر، هزينه كارمزد خريد اوراق تسهيلات 
مس��كن )0.49 درصد( و هزينه كارمزد فروش )0.24 
درصد( است و پس از خريد اين اوراق توسط مشتريان 
از طرف ش��ركت س��پرده گذاري مركزي ب��راي آنها 
گواهي اعلاميه خريد صادر مي شود كه نشان مي دهد 
سرمايه گذاران چه تعداد از اوراق مسكن را در چه نمادي 
خريداري كرده اند. از سويي ديگر كارگزار خريدار، اين 
گواهي را در اختيار مشتريان قرار مي دهند تا با ارايه اين 
گواهي به بان��ك، ادامه روند دريافت وام از جانب بانك 

صورت گيرد.

  مقابله با دستكاري و نوسان گيري
گفتني است، براي جلوگيري از سودجويي هاي احتمالي 
و دستكاري هاي قيمتي و جلوگيري از نوسان گيري  هاي 
احتمالي اوراق »تسه«، اوراق تس��هيلات مسكن از 2 تا 
4ماه بعد از تاريخ خريد قابل فروش نيستند و ناظر آنها تا 
پايان محدوديت فروش، فرابورس باقي مي ماند و در اين 
مدت ناظر غيرقابل تغيير است و پس از گذشت اين مدت 
مي توان، با تغيير ناظر اين اوراق را در هر كارگزاري به فروش 
رساند. البته اين محدوديت براي نمادهايي كه كمتر از 4ماه 

از اعتبار آنها باقي مانده، اعمال نمي شود.

  مدت اعتبار
همانطور كه ذكر ش��د مدت اعتبار اوراق صادر شده 
از تاريخ صدور به مدت 2 س��ال است و درصورتي كه 
مدت اعتبار اين اوراق به پايان برس��د و دارنده اوراق 
از تس��هيلات آن اس��تفاده نكند، نماد معاملاتي آن 
متوقف مي ش��ود و وجوه پرداختي براي خريد اوراق 
به س��رمايه گذار مسترد نمي ش��ود و به همين دليل 

سرمايه گذاراني كه قصد اس��تفاده از تسهيلات اين 
اوراق را ندارن��د، بايد تا قبل از پايان مهلت اعتبار اين 

اوراق را در بازار به فروش رسانند.  

  شيوه قيمت گذاري
فرآين��د كل��ي انجام معام��لات اوراق تس��هيلات 
مسكن در فرابورس، مش��ابه مع�املات ساير انواع 
اوراق بهادار است. بدين معنا كه قيمت اين اوراق در 
سامانه مع�املاتي فراب�ورس ب�ر اساس روش حراج 
و در نتيجه عرضه و تقاضاي موجود در سامانه تعيين 
مي ش��ود و ملاك تعيين قيمت در ه��ر روز، برآيند 

حجم معاملات و قيمت عرضه و تقاضاست.
لازم به ذكر اس��ت اين اوراق با توجه به اينكه چقدر تا 
زمان اعتبارش باقي مانده، داراي قيمت متفاوتي است. 
در صورتي كه مدت اعتبار اين اوراق به اتمام رس��يده 
و دارنده اوراق از تسهيلات مسكن آن استفاده نكند، 
نماد معاملاتي آن متوقف مي ش��ود و وجوه پرداختي 

ديگر به دارنده اوراق بازپرداخت نخواهد شد. 

عضو كميس��يون اقتصادي مجلس معتقد اس��ت، 
قيمت گذاري دستوري هر كالايي بهترين خبر براي 
واسطه ها ست كه اين تصميم به طور يقين موجب عدم 
كارايي بازارهاي كس��ب و كار، فشار به توليد كشور و 

شكل گيري فساد مي شود.
به گزارش س��نا، محمد حسن نژاد، عضو كميسيون 
اقتصادي مجلس ضمن بيان مطلب فوق و با اشاره به 
اينكه قيمت دستوري و غيرواقعي به غير از فساد و رانت 
هيچ چيز ديگر ندارد، گفت: قيمت گذاري دستوري 

محصولات كش��اورزي و صنايع از جمله تصميماتي 
اس��ت كه فقط موجب ايجاد رانت و فساد در فضاي 
كس��ب و كار و اقتصاد كشور مي ش��ود و ديگر نبايد 

اينگونه تصميمات را امتحان كنيم.
عضو كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
ادامه داد: بايد توجه داش��ت قيمت گذاري دستوري 
بزرگ ترين ضربه را به اقتصاد يك كشور وارد مي كند؛ 
چرا كه توليدكننده با توجه به هزينه هاي زيادي كه در 
پيش روي خود دارد، مجبور مي شود با قيمتي كمتر 

از واقعيت، محصول خود را عرضه كند؛ اينجاست كه 
زمين بازي براي واسطه ها آماده مي شود.

وي با بيان اينكه قيمت گذاري دس��توري هر كالايي 
بهترين خبر براي واسطه هاست، افزود: به طور يقين 
قيمت هاي دستوري، اداري و غيرواقعي براي كالاهاي 
اساسي و مصارف مشخص، عدم كارايي را در بازارهاي 
كس��ب و كار توس��عه داده و از هم��ه مهم تر قابليت 
شكل گيري فس��ادهاي اداري و اقتصادي را افزايش 

مي دهد.

  ب�ورس بهترين مس�ير ب�راي پاي�ان دادن 
به قيمت گذاري

نماينده مردم مرند و جلفا در مجلس با بيان اينكه دولت 
براي پايان دادن به قيمت گذاري دستوري يك مسير 
شفاف و اقتصادي يعني ترغيب بازيگران بازار كالا به 
سمت بورس دارد، گفت: دولت بايد بر تمركز عرضه 
كالاهاي اساس��ي در بورس كالا توجه بيشتري كند 
از جمله محصولات كشاورزي كه اين بازار همچون 
كالاهاي صنعتي و پتروش��يمي نياز به ساماندهي و 

شفافيت دارد.
حس��ن نژاد اظهارداش��ت: براس��اس اصول علمي و 
اقتصادي، در هر بازاري كه رقابت آزاد و شفاف وجود 
داشته باش��د، كيفيت كالاها افزايش خواهد يافت و 

قيمت ها نيز به تعادل خواهد رسيد. در شرايط فعلي نيز 
با واقعي شدن قيمت كالاها در بورس كالا، التهاب ها 

فروكش مي كند و بازار به تعادل مي رسد.
عضو كميس��يون اقتصادي مجل��س گفت: بهترين 
راهكار براي تعادل بازارها، تمركز معاملات در بورس 
كالا و نظارت مستمر است به شكلي كه اگر خللي در 
روند عرضه و تقاضا ب��ه وجود آمد به دليل قابل رصد 
بودن معاملات در بورس كالا، امكان تنظيم س��ريع 

بازار مهيا مي شود.
نماينده مردم در مجلس دهم در پايان با تاكيد برحذف 
قيمت گذاري دس��توري از اقتصاد كش��ور، افزود: با 
قيمت گذاري دستوري عده اي فرصت سوءاستفاده 

پيدا مي كنند و توليدكنندگان به سختي مي افتند.

قيمتگذاريدستوريكالاها،بهترينخبربرايواسطهها
عضوكميسيوناقتصاديمجلساعلامكرد
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  پروژه مشترك بازار سرمايه ايران و عراق: 
مشاور رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در امور 
بين الملل با اش��اره به همكاري هاي مشترك بازار 
س��رمايه ايران و عراق، گفت: هياتي از بازار سرمايه 
ايران و عراق قرار اس��ت در پروژه اي مشترك با هم 
همكاري داشته باشند كه در اين پروژه، هيات ايراني 
تجربياتش از ساختارِ تامين مالي را در اختيار هيات 
عراقي قرار مي دهد. به گزارش سنا، بهادر بيژني در 
گفت وگو با ايس��نا، درباره اقدامات سازمان بورس 
و اوراق به��ادار در حوزه بين المل��ل، اظهار كرد: به 
تازگي ميزبان هيات عاليرتبه 10 نفره عراقي بوديم 
كه براي اولين بار در چنين سطح و تعدادي برگزار 
شد. در راس اين هيات، علا عبدالحسين الساعدي - 
رييس نهاد ناظر بازار سرمايه عراق - بود كه به اتفاق 
9 نفر از همكاران ش��ان با س��ازمان بورس، شركت 
اطلاع رساني، چهار بورس و شركت سپرده گذاري 
مركزي جلساتي داشتند. وي درباره مسائل مطرح 
شده در اين جلس��ات مشترك گفت: قرار است دو 
كارگروه تشكيل ش��ود؛ يكي از طرف بازار سرمايه 
ايران و يكي از طرف عراقي ها ك��ه اين كارگروه ها 
روي پروژه هايي كار و آنها را به حالت عملياتي شدن 
نزديك تر كنند تا آن پروژه ها در سفري كه قرار است 
در ماه بعد، هيات ايراني به عراق داشته باشد عملياتي 
شوند. اين اتفاق براي بازار سرمايه دو كشور بسيار 
مهم است و با توجه به ارتباط دو كشور مي تواند در 
بازار سرمايه نمود خوبي داشته باشد. مشاور رييس 
سازمان بورس در امور بين الملل درباره عضويت عراق 
در آيسكو گفت: عراق از ژانويه 2019 عضو پيوسته 
آيسكو شد و يكي از حوزه هاي همكاري كه عراقي ها 
از ما درخواست داشتند، اين بود كه به آنها مشاوره 
و راهنمايي دهيم ت��ا بدانند براي اينكه از عضويت 
پيوسته به عضويت عادي درآيند بايد چه اقدامات 
انجام دهند. اين صحبت هم در اجلاس آيسكو كه 
در سيدني برگزار شد و هم در جلسه اخير در ايران 
مطرح شد و ما اعلام آمادگي كرديم كه اين تجربيات 

را در اختيار عراقي ها قرار دهيم.

  سود هر سهم »ركارت« كاهشي بود:  شركت 
فن آوا كارت در دوره 6 ماهه منتهي به 31 خرداد ماه 
1398، به ازاي هر سهم خود 125 سود كنار گذاشت 
كه نسبت به دوره مشابه در سال گذشته كاهش 29 

درصدي را نشان مي دهد.
شركت فن آوا كارت با سرمايه 900 ميليارد ريال، 
صورت هاي مالي ميان دوره اي 6 ماهه نخست دوره 
مالي منتهي به 30 آذر 1398 را به صورت حسابرسي 

شده منتشر كرد.
ش��ركت فن آوا كارت در دوره ياد شده، مبلغ 112 
ميليارد و 55 ميليون ريال سود خالص كسب كرد و 
بر اين اساس مبلغ 176 ريال سود به ازاي هر سهم 
خود اختصاص داد كه نسبت به دوره مشابه در سال 

گذشته از 29 درصد كاهش برخوردار بوده است.
با احتساب سود انباشته ابتداي سال در نهايت مبلغ 
يك 104 ميليارد و 514 ميليون ريال سود انباشته 

پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد.
»ركارت« در دوره 6 ماه��ه نخس��ت س��ال مالي 
منتهي به آذر 97، به صورت حسابرسي شده، مبلغ 
105ميليارد و 808 ميليون ريال سود خالص كسب 
كرد و بدين ترتيب مبلغ 176 ريال سود به ازاي هر 

سهم خود شناسايي كرده بود.

  »داوه« سود هرسهم را ۷۲ريال اعلام كرد: 
شركت داروسازي آوه س��ينا در صورت هاي مالي 
3ماهه اعلام كرد كه توانسته سود هرسهم را 72ريال 
پوشش دهد. شركت داروسازي آوه سينا در اطلاعات 
و صورت هاي مالي 3ماهه منتهي به 31خرداد1398 

سود هر سهم را 72ريال اعلام كرد.
اين ش��ركت با س��رمايه 480ميليارد ريالي سود 
عملياتي خ��ود را در دوره مالي مورد گزارش مبلغ 
49ميليارد و 435ميليون ريال، سود خالص را مبلغ 
34ميليارد و 608ميليون ريال و سود انباشته پايان 
دوره را مبلغ 215ميليارد و 267ميليون ريال اعلام 
كرده اس��ت. »داوه« در اين گزارش به فروش يك 
ميليون و 728هزار و 843عددي محصولات خود 
اشاره كرده كه مبلغ فروش آن را در دوره 3ماهه بالغ 
بر 136ميليارد و 86ميليون ريال منتشر كرده است و 
سود ناخالص از اين محل را 64ميليارد و 297ميليون 
ريال اعلام كرد. اين شركت پيش بيني كرده است 
در دوره 9ماهه منتهي به 29اس��فند1398 بتواند 
فروش محصولات خود را به 146ميليون و 208هزار 
و 780عدد دارو به مبلغ 414ميليارد و 642ميليون 
ريال برساند. »داوه« در تشريح اهداف و برنامه هاي 
راهب��ردي ش��ركت در خصوص تولي��د و فروش 
محصولات اعلام كرده اس��ت كه توليد محصولات 
جديد، توليد محصولات با حاشيه سود بالاتر، كاهش 
توليد و فروش محصولات زيان ده، بررسي و تحقيق 
روي محصولات زيان ده جهت افزايش راندمان توليد 

از برنامه هاي مهم شركت است.
اين ش��ركت اعلام كرد كه نرخ فروش محصولات 
به تناس��ب افزايش نرخ ارز، افزايش خواهد داشت. 
همچنين نرخ مواد اوليه با سطح نرخ تورم افزايش 
ايجاد خواهد شد كه مع الوصف با توجه به اينكه تامين 
ارز دارو از اهميت خاص برخوردار بود و افزايش��ي 
پيش بيني نمي شود. در صورت افزايش، نرخ مواد 

بهاي تمام شده اضافه خواهد شد.
»داوه« اطلاعات بهاي تمام شده منوط به تركيب 
تولي��د و فروش و نرخ ارز و ن��رخ خريد مواد اوليه  را 
اعلام كرد كه در صورت عدم تغيير نرخ ارز و موارد 
مذكور انح��راف با اهميتي وجود نخواهد داش��ت 
و تركيب فروش نيز عمدتا به تقاضاي مش��تريان 
بستگي دارد. از سوي ديگر با توجه به طرح توسعه 
و امكان اخذ تسهيلات دانش بنيان در نظر دارد كه 
براي پروژه هاي مورد نظر تسهيلات كم بهره معادل 
120ميليارد ريال استفاده كند. اين شركت در نظر 
دارد با ايجاد پروژه داروهاي ضد سرطان، 9محصول 
جديد در قالب داروي ضد سرطان توليد و به فروش 
برساند كه آثار ناشي از فروش و سود و زيان در سال 

1398 و بعد از آن خواهد بود.
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انتقاد به كارت بازرگاني فرار به جلو است

عضو اتاق بازرگاني تهران مطرح كرد

رييس اتاق بازرگاني كرج مطرح كرد  دستيار ويژه وزير صمت تاكيد كرد 

سياست هاي ارزي عامل تخلف تجاري است
از س��ال گذشته بحث سياس��ت هاي ارزي در مورد 
بازگش��ت ارز صادراتي به س��متي حركت كرد كه 
بسياري از فعالان اقتصادي عملا پروسه صادرات را 
متوقف كردند. در شرايط تحريمي امكان بازگشت 
ارز صادراتي وجود داشت و كساني كه قانوني فعاليت 

مي كردند با مشكل روبرو مي شدند.
در مقابل موضوع كاهش ارزش پول ملي خريد كالاي 
ايراني براي مش��تريان خارجي را بسيار جذاب كرده 
است. طبيعي است كه در اين شرايط فعالان اقتصادي 
شناسنامه دار بازار را خالي مي كند و افرادي كه سابقه 
فعاليت ندارد به جاي آنها به فعاليت مي پردازند. البته 
بعضي كارشناسان معتقد هستند اين صادركنندگان 
جديد همان افراد قديمي هستند كه با اسم هاي جديد 
و شركت هاي جديد به فعاليت ادامه مي دهند. در هر 
صورت تعداد زيادي اسم جديد در بازارهاي صادراتي 
به چش��م مي خورد و دولت انگشت اتهام را به سمت 
فعالان اقتصادي گرفته است. با در نظر گرفتن اينكه 
براي فعاليت تجاري بين الملل نياز به كارت بازرگاني 
وجود دارد بسياري بحث اشكال در كارت بازرگاني را 
مطرح مي كنند. دفاع اتاق بازرگاني به عنوان مرجع 
صدور كارت هم اين اس��ت كه س��خت گيري زيادي 
ب��راي كارت هاي بازرگاني وج��ود دارد و اگر تخلفي 
رخ مي دهد نه به دليل س��هل گيري در صدور كارت 
بازرگاني بلكه به دليل مش��كلات در فضاي كسب و 
كار اس��ت. با اين وجود هر كدام را كه در نظر بگيريم 
تعداد زيادي كارت جديد در حال فعاليت هستند كه 
نسبت به بازگشت ارز توسط اين كارت ها ترديدهاي 

جدي وجود دارد.

   6 هزار و447 بازرگان جديد
آمارهايي كه توسط مسوولان دولتي ارايه مي شود 
تكان دهن��ده اس��ت. »ظهور 6 ه��زار و 447 كارت 
بازرگاني جديدالورود كه سابقه صادرات نداشتند، 
مره��ون و نتيجه بعض��ي تصميمات ارزي اس��ت. 
دارندگان حقيقي و حقوقي اين كارت ها، درمجموع 
5.4 ميلي��ارد دلار ص��ادرات انجام دادن��د. فقط از 
445 مورد از همين كارت هاي بازرگاني، نزديك به 
4.7 ميليارد دلار ص��ادرات انجام گرفته بود كه آمار 
نگران كننده اي به ش��مار مي آيد و اگر سياست هاي 
ارزي تعديل نمي ش��د، اين آمار به 15 ميليارد دلار 
هم مي رسيد و چه بس��ا تعداد كارت هاي صادراتي 
جديدالورود ني��ز افزايش مي يافت.« اي��ن نكته را 
محمدرضا مودودي، سرپرس��ت س��ازمان توسعه 
تجارت درباره كارت ه��اي بازرگاني اج��اره اي در 

نشست اخير كميس��يون تجارت اتاق مشهد گفته 
است؛ پديده اي كه بارها فعالان اقتصادي بروز آن را 
نتيجه سياست هاي شتاب زده ارزي دولت مي دانند.

مسوولان دولتي معتقد هس��تند كه اين بازرگانان 
جديد چهره اي ديگ��ر از هم��ان بازرگانان قديمي 
هستند وگرنه افراد جديد به اين سرعت نمي توانند 
بازار خارجي را به دس��ت آورند. در مقابل مسوولان 
اتاق مي گويند س��خت گيري هاي لازم براي صدور 

كارت اين بازرگانان جديد صورت گرفته است.

   مفهوم كارت يك بار مصرف اشتباه است
مهدي طبيب زاده، رييس اتاق كرمان درباره تخلف 
در حوزه كارت بازرگان��ي مي گويد: من مفهومي به 
نام كارت يك بار مصرف يا كارت بازرگاني صوري را 
درك نمي كنم؛ براي همي��ن، منظورِ منتقدان را از 

اين ادبيات متوجه نمي شوم.
او مي گويد: كارت بازرگاني، كارت شناسايي يا كارت 
هويت تجار، صادركننده و واردكننده اس��ت كه به 
روال خاصي صادر مي ش��ود ولي نحوه استفاده آن 

ربطي به مرجع صادركننده ن��دارد. در زمان صدور 
كارت، مرجع صادركننده تمام شرايط و موارد قانوني 
را احراز كرده، اگر فرد درخواست كننده واجد شرايط 
باش��د، كارت بازرگاني براي او صادر مي شود. مثل 
درياف��ت گواهينامه رانندگي كه ممكن اس��ت فرد 

بعداً با آن تخلف كند.
او ادامه مي ده��د: ما به عنوان يكي از مرجعي كه در 
اتاق كرمان كارت ص��ادر مي كنيم، به هيچ وجه اگر 
كس��ي ش��رايط لازم را براي دريافت كارت نداشته 
باش��د، براي او كارت صادر نمي كنيم. البته ممكن 
است زماني ضوابط و دستورالعمل ها سهل تر باشد و 
زماني سخت گيرانه عمل كنند. به گفته طبيب زاده 
ضوابط را شوراي عالي نظارت تعيين مي كند و ربطي 
به اتاق هاي بازرگاني ندارد. اين بنا به ضرورت كشور 
در قوانين و مقررات درج مي شود و اتاق هاي بازرگاني 

يكي از حلقه هاست.
او معتقد اس��ت: نحوه استفاده نادرس��ت از كارت هاي 
بازرگاني و رس��يدگي به آنها به اتاق بازرگاني، صنايع، 
معادن و كشاورزي ايران و اتاق هاي استان ها ربطي ندارد.

   اطلاعات در اختيار دولت است
طبيب زاده، رييس هيات نماين��دگان اتاق كرمان 
مي گويد: واردكنن��ده و صادركننده اي كه از كارت 
بازرگان��ي اس��تفاده مي كند، تمام اطلاع��ات او در 
س��امانه هاي متعدد گمركي، سازمان ثبت سفارش 
و س��ازمان امور مالياتي ثبت مي ش��ود، به هيچ وجه 
ممكن نيس��ت اطلاعات فرد در اين سامانه ها ثبت 
نشود، مگر اينكه اين اطلاعات در گمرك ثبت نشده 
باش��د و اين يك تخل��ف محرز اس��ت و ارتباطي به 

اتاق هاي بازرگاني ندارد.
او تصريح مي كند: اما چرا در يك سال اخير مدام از تخلف 
كارت هاي بازرگاني مي گويند؟ براي اينكه زمينه تخلف 
باز شده است؛ البته اين به معناي از بين رفتن تعهدات 
نيست. وقتي شرايط بازگشت ارز و تعهدات ارزي دشوار 
مي شود، اينكه فرد كالاي خود را بفروشد و با نرخ نيمايي 
به دولت تحويل دهد، در غياب صادركننده رس��مي و 
قانوني كه نمي تواند تعهد دهد، بالطبع برخي از افراد از 

اين وضعيت سوءاستفاده مي كند.
او تأكيد مي كند: در مراحل صدور كارت به هيچ عنوان 

مشكل ايجاد نمي ش��ود ولي ممكن است درنتيجه 
تلاطم در فضاي اقتصادي و تخلف هايي كه در ثبات 
ثبت س��فارش و گمرك انجام مي شود فرد از كارت 

خود يا كارت ديگري سوءاستفاده كند.
به گفته طبيب زاده وقتي صادركننده رس��مي وارد 
كار نش��ود، امكان سوءاس��تفاده وج��ود دارد و اين 
سوءاس��تفاده از همه مجوزها وجود دارد. برخي از 
تخلف ها در اتاق اس��تان ها مي گويند؟ رييس اتاق 
كرمان پاسخ مي دهد: نظام دسترسي و سامانه هاي 
متعدد براي اين است كه اطلاعاتي را در اختيار اتاق 
بازرگاني قرار دهد تا مش��خص شود در كجا تخلف 
بيش��تر صورت گرفته اس��ت. اتاق هاي بازرگاني در 
احراز شرايط خيلي با س��ختگيري عمل مي كنند. 
اين سختگيري از ناحيه اتاق كفايت مي كند و بقيه 
سازمان ها بايد سيستم خود را به روز كنند تا از موارد 

تخلف جلوگيري كنند.
اتاق هاي بازرگاني در رويه صدور چه ضعف هايي را 
مي بيند؟ طبيب زاده پاسخ مي دهد: اگر در گذشته 
الزام به ثبت در دفاتر مالياتي نبود، يا در موقع احراز 
هويت س��هل مي گرفتند يا فرد درخواس��ت كننده 
كارت بازرگاني مجوز شركت تجاري نداشت، الان به 
اين موارد الزام شده است. اين موارد را هم اتاق هاي 

بازرگاني چك مي كنند و هم سازمان هاي دولتي.
او ادامه مي دهد: انتقاد ب��ه كارت بازرگاني كه از طرف 
برخ��ي مطرح مي ش��ود، فرار به جلو اس��ت؛ گمرك، 
سازمان ثبت سفارش و سازمان امور مالياتي بايد موارد را 
كنترل كند و اگر تخلفي صورت گرفته بايد اين ارگان ها 
پاسخگو باشند. البته هر جايي امكان سوءاستفاده است 

ولي ناظر بر اين مساله نهادهاي ديگري است.

   مجاري تخلف را شناسايي كنيد
طبي��ب زاده مي گوي��د: س��ازمان ماليات��ي هم��ه 
تراكنش هاي مالي را دارد، اين سازمان دسترسي آزاد 
به هم تراكنش ها را دارد و اگر سوءاستفاده انجام شده 
مي تواند جلوي سوءاس��تفاده ها را بگيرد. او تصريح 
مي كند: به جاي اعلان هاي رس��انه اي، س��ازمان ها 
باهم بنش��ينند و مجاري تخلف را شناسايي كنند و 
براي رفع اين نقاط ضعف باهم همكاري كنند. البته 
ما در اتاق كرمان با س��ازمان هاي مربوطه همكاري 
كرده ايم. حتي زماني كه شرايط صدور كارت سهل 
بوده و مشكلي به وجود آمده، بازهم اين موارد را در 
شرايط حاضر كنترل كرده ايم. تصميم بر اين است 
كه س��ازمان ها هم در مراحل بعدي دقت بيشتري 

داشته باشند.
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توسعه صنعتي با رعايت حقوق 
مشتريان ممكن است

امير حيدري|
دبير اجرايي انجمن مديريت كيفيت ايران|

فضاي رقابتي كسب وكار در هزاره سوم افزايش عرضه 
در مقابل تقاضا را به گونه اي فراهم ساخته كه گويي 
بنگاه هاي اقتصادي در سراسر دنيا با محدوديت بازار 
مواجه شده اند و اين در حالي است كه حلقه هاي رقابت 

هر روز تنگناي بيشتري مي يابند.
در اين چنين فضايي اس��ت كه مش��تريان ديگر نه 
به عنوان خريدار و مولد س��ود، بلكه به عنوان عامل 
سرنوشت ساز براي بقاي بنگاه هاي اقتصادي مطرح 
مي شوند و عدم توجه به حقوق آنها اسباب نيستي يك 
مجموعه اقتصادي را فراهم خواهد ساخت. بنابراين 
ش��ناخت حقوق مش��تريان و مصرف كننده عامل 

نخستين يك فرايند اقتصادي خواهد بود.
از سوي ديگر يك بنگاه اقتصادي در جريان فعاليت 
خود در يك مجموعه از ذي نفعان احاطه ش��ده كه 
عبارت اند از حاكميت، جامعه، سهامداران، كاركنان، 
شركا و از همه مهم تر مشتريان و ازآنجاكه ادامه فعاليت 
يك بنگاه اقتصادي درگرو تأمين رضايت مشتريان 
است، بايد تلاش كند تا رابطه خود را با ساير ذي نفعان 
نيز در پرتو اصل مش��تري محوري تعريف، تبيين و 
اجرا كند. چنانچه ميان رضايت مش��تري و رضايت 
سهامداران يا كاركنان ناچار به انتخاب شود، قطعاً بايد 

رضايت مشتري را در اولويت نخست خود قرار دهد.
ازآنجاكه دامنه رضايت مشتريان هر محصولي اعم 
از توليدي و خدماتي با ذي نفع��ان ديگر يك بنگاه 
اقتصادي مرتبط اس��ت، بنابراين س��اير ذي نفعان 
بنگاه ه��اي اقتصادي ني��ز اعم از دول��ت، كاركنان، 
س��هامداران و ش��ركا بايد به اين درك برس��ند كه 
براي رضايت مشتري احترام لازم را قائل شوند. اين 
هدف ميسر نخواهد ش��د مگر در يك رابطه منظم 
و قانونمن��د ميان ذي نفعان بنگاه ه��اي اقتصادي و 
مشتريان؛ ازاين رو است كه قوانين حمايت از حقوق 
مصرف كنندگان كه توسط دولت و ساير دستگاه هاي 
قانون گذار و قضايي در كشور پيگيري مي شوند نه در 
خلاف جهت منافع توليدكنندگان كالا و خدمات كه 
راستاي حمايت از توسعه و پيشرفت آنها خواهد بود.

به عبارت ديگر هرچ��ه حاكميت و جامعه به صورت 
قانونمند در تأمين حقوق مشتريان يك بنگاه اقتصادي 
دقيق تر عمل كند به همان ميزان بستر لازم براي رشد 
و ش��كوفايي آن بنگاه اقتصادي را فراهم ساخته اند. 
درست به همين دليل است كه نقش دستگاه هايي 
كه به طور مستقيم با ابعاد گوناگون حمايت از حقوق 
مصرف كنندگان ارتباط دارند، در توسعه اقتصادي 

غيرقابل انكار است.
از سوي ديگر مي دانيم كه بزرگ ترين حق از حقوق 
مشتريان، كيفيت در معناي كامل آن است؛ چراكه 
كيفيت كامل ابعاد گوناگون خواس��ت مش��تري را 
در برمي گيرد كه مرغوبيت، س��لامت، قيمت و... در 
يك كلام نيازهاي مشتري را تأمين مي نمايد. بنابراين 
رفتار بنگاه هاي اقتصادي ازيك طرف و قوانين حمايت 
از حقوق مصرف كنندگان از سوي ديگر بايد بر مبناي 

حصول كيفيت نهادينه شوند.

تخلفات واحدهاي صنفي 
افزايش يافت

جديدترين آمار منتشر شده از سوي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نشان مي دهد كه تخلفات كشف شده 
در بازرسي و كنترل واحدهاي صنفي در چهار ماهه 
نخست امسال نسبت به مدت مشابه در سال گذشته، 
۲۳.۸ درصد افزايش داشته است. طبق اين آمار تعداد 
تخلفات كشف شده در بازرسي و كنترل واحدهاي 
صنفي در چهار ماهه نخست امسال به 1۰4 هزار فقره 
رسيده است، در حالي كه اين رقم در مدت مشابه سال 
گذشته ۸4 هزار فقره بوده است. همچنين آمارها نشان 
مي دهد كه تعداد پرونده هاي تشكيل شده در جريان 
بازرسي و كنترل واحدهاي صنفي با افزايش ۲۳.1 
درصدي در چهار ماهه نخست امسال به ۸۰ هزار فقره 
رسيده است در حالي كه تعداد اين پرونده ها در چهار 

ماهه نخست سال گذشته 65 هزار فقره بوده است.
در اي��ن ميان در چهار ماهه اول امس��ال به 4۹ هزار 
شكايت مردمي رسيدگي شده كه نسبت به 46 هزار 
مورد رسيدگي در مدت مشابه س��ال گذشته، 6.5 
درصد افزايش داش��ته است. تعداد كل بازرسي ها از 
واحدهاي صنفي نيز در اين مدت يك ميليون و ۲5۰ 
هزار فقره بوده كه نسبت به يك ميليون و 11۰ هزار 
فقره بازرسي انجام شده در سال گذشته، 1۲.5 درصد 

افزايش داشته است.

قيمت مواد ظروف آلومينيوم 
كاهش پيدا كرده است

علي مرادي رييس اتحاديه سازندگان و فروشندگان 
ظروف آلومينيوم درباره وضع مواد ظروف آلومينيومي 
اظهار كرد: هم اكنون قيمت مواد ظروف آلومينيوم 
كاهش پيدا كرده است. رييس اتحاديه سازندگان و 
فروشندگان ظروف آلومينيوم با اشاره به اينكه خريد 
و فروش ظروف آلومينيوم، در ركود به س��ر مي برد، 
تصريح كرد: باتوجه به اينكه قيمت اين ظروف در بازار 
كاهش پيدا كرده، اما مش��تري زيادي در بازار وجود 
ن��دارد.  مرادي با تاكيد بر اينك��ه ظروف آلومينيوم 
از كيلويي ۳۳ تا ۳6 هزار تومان اس��ت، تصريح كرد: 
اميدواريم كه قيمت ها در بازار روند كاهشي خود را 
ادامه دهد. رييس اتحاديه سازندگان و فروشندگان 
ظروف آلومينيوم در پاسخ به اين پرسش كه باتوجه 
به نزديك ش��دن ايام محرم و صفر كمبودي در بازار 
داريم يا خير، تصريح كرد: هم اكنون نمي توان قيمت 
ظروف آلومينيوم را در بازار پيش بيني كرد. مرادي 
ابراز اميدواري كرد كه اين بازار هم بتواند همانند ديگر 
صنايع، به توليدات خود در بازار ادامه دهد و بتواند با 

كشور هاي ديگر به رقابت بپردازد. 

مضرات دوپينگ تصنعي صادركننده با افزايش نرخ ارز

بهترين فرصت براي كاهش وابستگي به نفتفعال سازي ظرفيت   تشكل ها  در دوره تحريم

برخي كارشناس��ان و فعالان اقتصادي معتقدند در 
جهت حمايت از صادركنن��ده، بايد نرخ ارز، روندي 
افزايشي داشته باشد. به گمان آنها در چنين فضايي 
است كه صادركننده مي تواند به توليد و صادرات دل 
خوش كند. با اين اوصاف محسن بهرامي ارض اقدس، 
رييس سابق كميس��يون تجارت اتاق بازرگاني اين 
تفكر را نقد كرد و ابراز داشت: »افزايش نرخ ارز با توجه 
به بنيه اقتصادي ما، در ميان مدت و بلند مدت، سودده 
نخواهد بود. اين موضوع در نهايت اعداد حسابداري ما 
را افزايش مي دهد و مي تواند در مقطعي براي تامين 
ريالي بودجه دولت كمك رساني كند. درآمد دولت در 
كوتاه مدت افزايش خواهد يافت و اين گونه تعهدات 
مالي دولت انجام مي ش��ود. ام��ا در مراحل بعدي با 

مشكلاتي مواجه مي شويم.«
بهرامي ارض اقدس گفت: نرخ ارز يكي از شاخص هاي 
مهم و اثرگذار در عموم بخش هاي اقتصادي كش��ور 
اس��ت؛ آنچنانكه در ص��ادرات، وادرات، توليد ملي، 
تراز تج��اري و حتي در ميزان قاچ��اق تاثيرگذاري 
كتمان ناپذيري دارد. مطالعات كارشناسي شده نشان 
مي دهد كه نرخ ارز در كوتاه مدت بر صادرات غيرنفتي 
اثر فوري دارد. وقتي نرخ ارز افزايش مي يابد، طبيعتا 
رقابت پذيري كالاه��اي صادراتي م��ا در بازارهاي 
جهاني نيز با افزايش مواجه مي شود. لذا مي توانيم با 
حاشيه امن تري كالاهاي صادراتي خود را در بازارهاي 
جهاني عرضه كنيم. سود حاصله نيز مي تواند چرخ 

اقتصادي كشور را فعال تر كند.
او ادامه داد: اما در بلند مدت، تاثير مثبت افزايش نرخ 
ارز بر صادرات به تدريج كاسته مي شود. مشخصا حتي 

كالاهاي صادراتي سنتي كش��ور مثل پسته، فرش، 
صنايع دستي و ... بلاواس��طه و غير مستقيم ارز بري 
دارند. به عنوان مثال براي صادرات فرش نياز به واردات 
مواد اوليه فرش داريم. رنگ، نخ، پشم و ... به عنوان مواد 
اوليه، عموما ارزبري دارند. وقتي نرخ ارز افزايش پيدا 
 كند، نرخ مواد اوليه هم به همان نسبت روند افزايشي 
دارد. لذا توليد كننده براي توليد محصول صادراتي، 
بايد بهاي بيشتري بپردازد. سودآوري براي اين كالاها 
ممكن اس��ت ۳ تا ۸ ماه طول بكشد. اما نهايتا آنها نيز 
دچار افزايش قيمت مي ش��وند. لذا تاثير س��وددهي 
افزايش نرخ ارز در بلند مدت مي تواند در صادرات غير 

نفتي تخليه شود و اثر خود را از دست بدهد.
وي با اشاره به لزوم واقعي كردن نرخ ارز ابراز داشت: 
حين افزايش نرخ ارز، كالاي وارداتي گران مي شود. 
در چنين شرايطي توان رقابت پذيري كالاهاي توليد 
داخل با كالاهاي واردات��ي افزايش پيدا مي كند. لذا 
مردم به جاي خريد كالاي خارجي، ترجيح مي دهند 
كالاي داخلي مصرف كنند. در اين حالت مي توان بر 
توليد ملي اميدوار بود. اما آنچه مهم است اين است 
كه ن��رخ ارز را بايد واقعي كرد. نبايد به فكر كاهش يا 
افزايش آن باش��يم. تعادل بازار با كاهش يا افزايش 

دستوري، به هم مي ريزد.
معاون س��ابق وزير بازرگاني افزود: گرفتاري اصلي 
فعالان تجاري كشور عدم ثبات نرخ ارز است. البته به 
نظر مي رس��د تدريجا به سمت اصلاح واقعي نرخ ارز 
حركت مي كنيم. بازيگر اصلي نرخ ارز در بازار ايران 
دولت و بانك مركزي هستند. اكنون درآمدهاي ناشي 
از فروش نفت و تبديل ارزهاي نفتي در داخل كشور، 

توسط دولت و بانك مركزي صورت مي گيرد. اگر نرخ 
ارز بر اساس تراز تجاري غير نفتي كشور تعيين شود 
و در بازار به تعادل و به ثبات برس��د، شاهد روزهاي 

خوبي براي اقتصاد ملي خواهيم بود.
اين پژوهش��گر اقتصادي ابراز داش��ت: اكنون توليد 
كننده نمي داند كه نرخ ارز چه س��مت و سويي دارد. 
لذا نمي تواند دس��ت به تحليل بازار بزند. بنابراين در 
خريد يا فروش، دچار بلاتكليفي است. اين بلاتكليفي 
از بالا و پايين ش��دن نرخ دلار، آزاردهنده تر اس��ت. 
تقويت پول ملي در مقابل ارزهاي جهان روا مثل دلار 
و يورو، زماني مي تواند اتفاق افتد كه از اقتصاد توانمند 
صادراتي برخوردار باشيم. اما متاسفانه تراز تجاري 
كشور منفي است و حجم واردات از صادرات به مراتب 
فزوني دارد. حتي كالاهاي صادراتي مان هم به واردات 
مواد اوليه وابسته هس��تند. وابستگي اين مواد اوليه 
به نرخ ارز بديهي و مبرهن اس��ت. بر اين اساس بايد 
گفت كه بالا رفتن نرخ ارز براي ايران مناسب ارزيابي 
نمي شود. نبايد افزايش نرخ مواد اوليه را از ياد ببريم. 
اين موضوع به نوبه خ��ود باعث افزايش قيمت تمام 
ش��ده توليدات داخلي و از بين رفتن توان رقابتي ما 
در بازار جهاني خواهد ش��د. حاشيه رقابت در دنيا ۲ 

درصد است؛ نه بيشتر.
او با تاكي��د بر اينكه افزايش ن��رخ ارز در نهايت براي 
اقتصاد كشور سودده نخواهد بود، تصريح كرد: افزايش 
نرخ ارز با توجه ب��ه بنيه اقتصادي ما، در ميان مدت و 
بلند مدت، سودده نخواهد بود. اين موضوع در نهايت 
اعداد حسابداري ما را افزايش مي دهد و مي تواند در 
مقطعي براي تامين ريال بودجه دولت كمك رساني 

كند. درآمد دولت در كوتاه مدت افزايش خواهد يافت 
و اين گونه تعهدات مالي دولت انجام مي ش��ود. اما در 

مراحل بعدي با مشكلاتي مواجه مي شويم.
اين عضو ش��وراي رقابت در پاس��خ به اين سوال كه 
براي حمايت از ص��ادرات، دولت و بانك مركزي چه 
سياس��ت هاي ارزي را بايد در نظر بگيرند تا از صادر 
كننده حمايت جدي شود، ابراز داشت: اولين اقدام 
ارزي دولت و بانك مركزي در جهت حمايت صحيح از 
صادر كننده، واقعي نمودن نرخ ارز است. در گام بعدي 
بايد تلاش براي ثبات ن��رخ ارز صورت بگيرد. وقتي 
نرخ ارز واقعي شود و بر اساس تفاضل تورم داخلي و 
خارجي، شاهد اصلاح نرخ ارز باشيم، صادركننده و 
توليد كننده مي توانند دست به تصميم بزنند. در اين 
حالت صادركننده مي تواند برنامه ريزي داشته باشد. 
در اين فضا كالاهايي كه داري مزيت نسبي هستند، 
در بازار صادرات باقي مي مانند و ساير اقلام صادراتي 
كه بر اس��اس رانت پايه گذاري مي ش��وند، از چرخه 

صادرات خارج خواهند شد. بايد جلوي صادرات غير 
واقعي و رانتي را بگيريم. واقعي شدن نرخ ارز در اين 

زمينه به ما كمك خواهد كرد.
بهرام��ي ارض اق��دس ادام��ه داد: بايد ب��راي صادر 
كننده بس��ته هاي تش��ويقي در نظر بگيري��م. بايد 
تس��هيلات متناس��ب از طري��ق صن��دوق ضمانت 
صادارت و همچنين از طريق بانك توس��عه صادارت 
به صادركنندگان داده شود. تسهيلات حمل و نقل 
و همچنين تبليغات بازاريابي و تس��هيلات سياسي 
از طريق نمايندگان سياس��ي كش��ور در كشورها و 
بازارهاي هدف را بايد براي صادركنندگان غير نفتي 
در نظ��ر گرفت. توليدات صادرات مح��ور را نيز بايد 
از مالي��ات معاف كنيم. درآمده��اي صادراتي را هم 
مي ت��وان از ماليات معاف نم��ود. چنين تصميماتي 
مي تواند از حمايت از صادركننده را به ارمغان آورد. 
بازي با نرخ ارز ب��راي صادركننده هيچ تاثير مثبتي 

نخواهد داشت. 

مشاور عالي وزير صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: تشكل هاي اقتصادي 
بخش خصوصي از جمله اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي جزو با 
سابقه ترين تشكل ها و نماينده افراد زبده عرصه هاي مختلف تجاري، معدني 
و صنعتي كشور هستند. صادق نجفي ادامه داد: توجه به قابليت هاي اجرايي 
و مشورتي اين تشكل ها براي برون رفت از بسياري از مشكلات چاره ساز بوده 
و اين مجموعه ها مي توانند علاوه بر بازوي مشورتي در حوزه اجرا نيز كمك 
شايان توجهي به بخش دولتي كنند. عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
تهران و ايران افزود: تفويض اختيارات بخش دولتي به تشكل هاي بخش 
خصوصي همواره نتيجه بخش بوده و مي توان در سايه اعمال دقيق وظايف 
نظارتي دولت، از توان بالاي اين مجموعه ها در انسجام بخشيدن به شكل 

خدمات قابل ارايه به مردم هم تسهيل قابل ملاحظه اي ايجاد كرد.
دستيار ويژه وزير صمت تاكيد كرد: رويكرد كنوني وزارت صنعت، معدن و 
تجارت بر اصل تفويض اختيارات و حمايت از عملكرد تشكل ها و انجمن هاي 

تخصصي استوار شده است.
وي ادامه داد: با تاكيد شخص وزير صنعت، معدن و تجارت و پيرو جلسات 
كارشناسي مكرر در سطح وزارتخانه انتقال برخي اختيارات در دستور كار 

وزارت صمت قرار گرفته است. نجفي خاطرنش��ان كرد: در اين خصوص 
ماموريتي براي معاونت طرح و برنامه وزارت صمت تعيين ش��ده است كه 
بر مبناي ظرفيت هاي تخصصي تشكل ها و انجمن ها امور قابل تفويض با 
آنها واگذار شود. اين مسوول تاكيد كرد: البته هم در نحوه واگذاري و هم در 
مرحله مسووليت پذيري و پاسخگويي الزامات قانوني و نظارت هاي دقيق 
بر نحوه عملكرد تش��كل ها هم مورد توجه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
خواهد بود. مشاور وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: در شرايط كنوني كشور 
فعال سازي همه ظرفيت ها براي عبور از مشكلات تحريم يك ضرورت بوده و 
خوشبختانه تشكل هاي اقتصادي بخش خصوصي در سايه 4۰ سال تجربه 
انواع محدوديت و ممنوعيت هاي خارجي، راهكارهاي خوبي هم براي گذار 
از شرايط تحميلي موجود مي دانند كه حتما بايد اين فرصت ها و تجربيات 

به كار بسته شوند.
نجفي در پايان تصريح كرد: امروز ديگر امكان فرصت سوزي وجود ندارد و بايد 
به دور از هر گونه شعار زدگي، در عمل بايد توان و قدرت هر دو بخش خصوصي 
و دولتي را كنار هم تجميع كنيم و با هم افزايي، همكاري و همراهي بيشتر تا 

حد ممكن مشكلات اقتصادي كشور را به حداقل برسانيم.

رييس اتاق بازرگاني كرج معتقد اس��ت تحريم ها بهترين فرصت 
براي كاهش وابستگي به نفت است.  رحيم بنا مولايي در گفت وگو 
با ايسنا، اظهار كرد: ما در طول 4۰ سال گذشته بارها از لزوم كاهش 
وابستگي به نفت و پايين آمدن ميزان تصدي گري دولت در اقتصاد 
سخن گفته ايم اما در بس��ياري از موارد، اين حرف ها صرفا در حد 
شعار باقي مانده است. از اين رو در شرايطي كه تحريم ها مستقيما 
ف��روش نفت ما را ه��دف گرفته اند، ما مي تواني��م از اين تهديد به 
عنوان فرصتي براي كاهش وابستگي به نفت و تصدي گري دولت 
در اقتصاد اس��تفاده كنيم. وي با بيان اينكه دولت بايد وعده هاي 
باقي مانده خود به بخش خصوص��ي را عملياتي كند، تاكيد كرد: 
يكي از اصلي ترين اين وعده ها، تك نرخي شدن ارز بود. از ابتداي 
دولت جديد در تمام مذاكرات و ش��عارها بحث از تك نرخي شدن 
ارز داشتيم اما عملا اين اتفاق رخ نداده و تا زماني كه ارز چند نرخي 

بماند، فرصت براي رانت خواران و سودجويان فراهم خواهد بود.
رييس ات��اق بازرگاني ك��رج ادامه داد: ما بايد ش��رايطي را فراهم 
كنيم كه همه فعالان اقتصادي با هم برابر باش��ند و صادركننده و 

واردكننده دقيقا بدانند كه با چه ارزي و چه نرخي مواجه خواهند 
بود. 

بنا مولايي با بيان اينكه دولت باي��د از فرصت به وجود آمده براي 
تقويت بخ��ش خصوصي اس��تفاده كند، گفت: ب��ه وجود آوردن 
زيرس��اخت هاي لازم، بهب��ود ش��رايط حم��ل و نق��ل و افزايش 
حمايت هاي مالي، بخشي از خواسته هايي است كه بخش خصوصي 
از دولت دارد و اگر بناست صادرات غير نفتي ما جاي نفت را بگيرد، 

بايد به بهبود آنها فكر كنيم.
وي با اش��اره به سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي خاطرنشان كرد: 
يك��ي از مهم ترين بخش هاي اين اقتصاد اس��تفاده از توان داخلي 
و بهينه س��ازي داشته هاي كشور اس��ت. اگر دولت قصد دارد اين 

بهره وري مهم را ايجاد كند، اكنون بهترين زمان خواهد بود.
به گزارش ايسنا، جديدترين آمارهاي صادرات غير نفتي كشور در 
سال جاري نش��ان مي دهد با وجود تحريم ها، صادرات ايران روند 
مثبت خود را ادامه مي دهد. تراز تجاري كشور در چهار ماهه ابتدايي 

سال جاري نيز مثبت بوده است.
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»تعادل« با توجه به انتصاب رييس كميسيون مناقصات مناطق  نفت خيز جنوب بررسي مي كند 

تصميم گيري در مناقصات نفتي سخت تر از هميشه 
گروه انرژي| نادي صبوري|

 كمتر از دو ماه بعد از انتش�ار گزارشي از سوي 
فراكس�يون مبارزه با فس�اد مجلس ش�وراي 
اس�امي كه در آن بعض�ي عملكردها از جمله 
برگ�زاري مناقصات در بعضي از ش�ركت هاي 
حوزه نف�ت از جمله ش�ركت مناطق نفت خيز 
جنوب البت�ه بدون انضمام س�ند ي�ا مدركي 
زير س�وال رفته بود، مديرعامل اين ش�ركت 
رييس كميسيون مناقصات را تغيير داد. هيچ 
نشانه اي براي اينكه اين دو موضوع به يكديگر 
مربوط باشند وجود ندارد اما چند بار تغيير در 
وضعيت مديريت مناقص�ات مناطق نفت خيز 
جنوب، بزرگ ترين ش�ركت توليدكننده نفت 
خام ايران نش�ان مي دهد به خاطر زير ذره بين 
بودن ش�ديد اين كار و حساس�يت هاي بالاي 
آن، ش�ايد انتخاب فردي كه بتواند از پس كار 
برآيد چندان س�اده نيس�ت. حساس�يتي كه 
هميش�ه در مورد مناقصات شركت هاي نفتي 
وجود داشته اس�ت و اين روزها كه همين طور 
از زمين و آس�مان خب�ر دس�تگيري مديران 
منتشر مي شود، مي تواند مديران را در چنين 
موقعيت هايي شديدا محافظه كار كند. انتشار 
خبر تغيير انتصاب رييس كميسيون مناقصات 
مناطق نفت خيز جنوب همچنين انگيزه اي شد 
تا نگاهي به ميزان سامت و شفافيت مناقصات 

نفتي در وضعيت فعلي بياندازيم.

به گزارش »تعادل« وب سايت مناطق نفت خيز جنوب 
ديروز جمعه در خبري كوتاه نوشت كه سيد محسن 
نقوي پور مسوول پيشين پيگيري  پروژه هاي مديريت 
برنامه ريزي تلفيقي اين ش��ركت، ب��ه عنوان رييس 

كميسيون مناقصات منصوب شده است. 
5 تير ماه بود كه رسانه هاي طيف اصولگرا به گزارشي 
كه از سوي فراكس��يون مبارزه با فساد مجلس انتشار 
يافته بود بازتابي گسترده دادند. مشخصا نام دو شركت 
مناطق نفت خيز جنوب و ش��ركت نفت شمال در اين 
گزارش برده شده بود، موارد مطرح شده طيف مختلفي 
را در برمي گرفت اما بطور ويژه در مورد مناقصات در آن 
عنوان شده بود كه با توجه به بررسي هاي به عمل آمده 
در بعضي از شركت ها معلوم شد كه مبالغ هنگفتي و 
مازاد بر قيمت واقعي از بيت المال طلب كرده اند و بدون 
هرگونه حساسيت و كندكاو از سوي مناطق نفت خيز 

جنوب مبالغ قراردادها تأييد شده و تاسف بار آن است 
كه مبالغ برخي از قراردادها حتي در برخي از موارد از نظر 
محاسبات جمع و ضرب نيز دچار اشكالات جدي است.

در بخش��ي از اين گزارش عنوان ش��ده ب��ود در ميان 
ش��ركت هايي كه ب��راي ق��رارداد انتخاب ش��ده اند 
ش��ركت هاي ناش��ناس و »مش��كوك الوجود« ديده 
مي ش��ود كه گويا نامشان در وندور ليست وزارت نفت 

هم وجود نداشته است. 
اي��ن گزارش دال بر اين نش��انه ها خواهان »بررس��ي 
همه جانبه« همه پيمان ها و قراردادهاي شركت مناطق 

نفت خيز جنوب شده بود.
ماجراي نحوه همكاري وزارت نفت با شركت هايي كه 
تجهيزات اين حوزه را توليد و تامين مي كنند همواره 
يك چالش بوده است. تا سال ها شركتي تحت عنوان 
شركت پشتيباني، ساخت و تهيه كالاي نفت به نوعي 
وظيفه مديريت كردن اين رابطه را بر عهده داشت، در 
جريان واگذاري ها اين ش��ركت در فهرست واگذاري 
قرار گرفت و در نهايت با مخالف��ت وزارت نفت، براي 
جلوگي��ري از واگذاري، اين ش��ركت به يك مديريت 

تبديل شد. 
اما در همين سال، با توجه به اينكه صنعت نفت ايران 
شديدا خود را آماده ورود شركت هاي خارجي مي كرد، 
قدم هاي اوليه براي ايجاد سامانه اي تحت عنوان سامانه 

كالاهاي ساخت داخل برداشته شد. 
يكي از مزاياي اين سامانه در اين بود كه شركت ها براي 
اينكه بتوانند نام خ��ود را در آن ثبت كنند ملزم بودند 
استانداردهايي همچون API و ASTM را رعايت كنند. 
وضعيت خط توليد، وضعيت پروژه هاي پژوهش��ي و 
سابقه همكاري و فروش كالا به نفت هم از ديگر مواردي 

بود كه در اين سامانه در نظر گرفته مي شد. 
در حالي كه فراكس��يون مبارزه با مفاس��د اقتصادي 
ادعاهايي تن��د و تيز را در مورد برخ��ي عملكردها در 
برگزاري مناقصات )البته بدون ارايه سند( مطرح كرده 
بود رضا پديدار كه در زمان پايه گذاري سامانه ساخت 
داخل، رياست انجمن س��ازندگان تجهيزات صنعت 
نفت را بر عهده داشت و در كميته اي كه براي انتخاب 
ش��ركت هاي حائز صلاحيت وجود داشت حاضر بود 
به »تعادل« مي گويد: »س��امانه كالاي ساخت داخل 
به خاط��ر فرآيندهايي كه ثبت ش��ركت ها را ملزم به 
طي آن كرده بود ضريب خط��ا را در موارد مناقصه اي 

پايين آورد«. 
ش��ركت هايي ك��ه مي خواس��تند ب��ه وزارت نفت و 

ش��ركت هاي تابعه اش كالا بفروشند ملزم بودند براي 
تمام اعضاي هيات مديره شان از طريق دفاتر خدمات 

الكترونيك احراز هويت كنند و ثبت رسمي شوند. 
پديدار كه سال هاس��ت در حوزه س��ازندگان صنعت 
نفت فعاليت مي كند در مورد تغيير رخ داده در بخش 
مناقصات شركت مناطق نفت خيز جنوب و اينكه آيا 
ممكن است اين تغيير به موارد مطرح شده در گزارش 
فراكس��يون مبارزه با مفاس��د اقتصادي مربوط باشد 
مي گويد: »بطور كلي اين شركت اخيرا با تكرر تغيير 
مديران روبرو بوده اس��ت و اين تغيير نيز احتمالا ذيل 

همان تعريف مي شود«. 
آذر ماه پارس��ال بود كه در جريان تب و تاب تغييرات 
ناش��ي از قانون منع به كارگيري بازنشستگان، بيژن  
عالي پور كه از ابتداي دولت يازدهم مسووليت شركت 
مناطق نفت خيز جنوب را داش��ت از اين سمت كنار 
گذاشته شد و احمد محمدي مدير امور فني سابق اين 

شركت جاي او را گرفت. 

مناطق نفت خيز جنوب از شركت هاي به خصوص نفتي 
در ايران است كه اگرچه شركت تابعه شركت ملي نفت 
محسوب مي ش��ود اما خيلي اوقات مديرانش در قبال 
برخي موارد حق ابتكار عمل داشته اند؛ يكي از اين موارد 
قراردادهاي نفتي بود كه مناطق نفت خيز جنوب الگوي 
طراحي ش��ده كلي را تغيير داد و پكيج هاي قراردادي 
متفاوتي را از آنچه در كل صنعت نفت اجرا مي ش��ود 
تعيين كرد. آن زمان برخي اين كار را بدعت  ناميدند و 
به آن تاختند ولي بيژن زنگنه وزير نفت در يك نشست 
خبري عنوان كرد آنها اعتقاد دارند با اين روش مي توانند 

قرارداد ببندند. 
شرايط ملتهبي كه اين روزها عرصه مديران اقتصادي 
را در ب��ر گرفته، برخي را از اين نگران كرده اس��ت كه 
روش هاي متفاوت يا تصميم گيري هاي شجاعانه كم 
كم از عرصه اين بخش ها رخت بربندد. وقتي كه پاي 
مناقصات نفتي به ميان مي آيد اين ماجرا نگران كننده تر 
هم مي شود چرا كه با حجم بالاي پروژه هايي كه هر روز 

در حال اجرا شدن اس��ت، هر مدير احتياج به آرامش 
خاطر دارد كه بتواند بهترين تصميم را اتخاذ كند. 

شركت مناطق نفت خيزجنوب در 400 هزار كيلومتر 
مربع 45 ميدان و 65 مخزن هيدروكربوري در اختيار 
دارد. كار اين شركت اكتشاف، توسعه و توليد، فرآورش 
و انتقال نفت خام و گاز طبيعي است. از بيژن عالي پور 
مديرعامل سابق مناطق نفت خيز جنوب نقل مي كنند 
كه اين ش��ركت روزي 80 ميليون نفر ايراني را تامين 

مي كند. 
رضا پديدار رييس كميسيون انرژي اتاق بازرگاني تهران 
باور دارد كه بطور كلي سلامت برگزاري مناقصه هاي 
نفتي اين روزها نس��بت به گذشته و مثلا قبل از ايجاد 
سامانه ساخت داخل بيشتر ش��ده است، او مي گويد: 
»قبلا مثلا در مواردي البته نه پرشمار ديده مي شد كه 
مثلا يك شركت از يك نماينده مجلس براي اينكه در 
فولان مناقصه برنده شود توصيه نامه گرفته است. اين 
موارد ولي حالا چند ساليست ديگر شنيده نمي شود«

اين پا و آن پاي نفت روي مرز 60 دلار 
گ�روه انرژي|  قيمت هر بشكه نفت در بازارهاي جهاني 
ديروز ابتدا با ۱0 سنت افزايش به 60 دلار و ۲ سنت رسيد 
اما در ادامه با افتي 0.۱3 سنت معادل 0.۲۲ درصدي روبرو 
شد و به 59 دلار و 79 سنت در هر بشكه رسيد. اين بعد از آن 
رخ مي داد كه طلاي سياه روز پنج شنبه معاملاتي نزولي را 

پشت سر گذاشته بود. 
رويترز ديروز نوشت كه حالي كه كاهش عرضه نفت برخي 
توليد كنندگان مهم موجب ش��ده تا كندي رشد تقاضا تا 
حدودي جبران شود و در شرايطي كه سرمايه گذاران منتظر 
سرنخ هايي جديد از سياست پولي فدرال رزرو هستند، قيمت 
نفت روز جمعه نسبت به پنج شنبه نشانه هاي بهبود نشان 
داد. بر اساس اين گزارش، قيمت هر بشكه نفت برنت ديروز 
ابتدا با ۱0 سنت افزايش به 60 دلار و ۲ سنت رسيد. قيمت 
نفت وست تگزاس اينترمديت امريكا هم امروز با 3 سنت 
افزايش به 55 دلار و 38 سنت رسيد. قيمت هر دو شاخص 
نفتي در مسير ثبت دومين هفته افزايشي قرار دارد.در ادامه 
اما برنت 0.۲۲ درصد افت ك��رد و باز هم به زير 60 دلار در 
هر بشكه رس��يد. دبليو تي اي هم افتي 0.09 درصدي را از 
خود نش��ان داد و با 55 دلار و 30 سنت در هر بشكه خريد 
و فروش شد. جفري هالي، تحليلگر بازار نفت در سنگاپور 

گفت: »بازار نفت امروز خيلي شلوغ نخواهد بود، چون همه 
نگاه ها به نشست جمعه شب بانك مركزي امريكا دوخته 
شده است.«انتظار مي رود جرومي پاول رييس بانك مركزي 
امريكا در سخنراني خود در جكسون هول سرنخ هايي در اين 
باره بدهد كه آيا فدرال رزرو براي دومين بار طي سال جاري 
اقدام به كاهش نرخ بهره خواهد كرد يا خير.اظهارات مقامات 
فدرال رزرو در روز چهارشنبه كه گفته بودند انتظار ندارند 
اكنون نرخ به��ره اي اتفاق بيافتد موجب تضعيف احتمال 
چنين اقدامي از سوي بانك مركزي امريكا شده است.پس 
از آنكه آژانس بين المللي انرژي و اوپك پيش بيني هاي خود 
از رشد تقاضا براي نفت را به دليل تاثير منفي جنگ تجاري 
بر اقتصاد جهاني كاه��ش دادند، قيمت نفت رو به كاهش 
گذاشته اس��ت.اما در عين حال كاهش توليد هاي اعضاي 
اوپك و روسيه و در عين حال كاهش صادرات نفت ايران و 
ونزوئلا به دليل تحريم هاي دولت امريكا مانع از آن شده كه 
افت قيمت ها در بازار نفت شديد باشد.ميشل مك كارتني- 
تحليل گر ارشد بازار در موسسه: س��ي ام سي ماركتس “ 
گفت: اگر سخنان پاول به گونه اي باشد كه سيگنال خيلي 
نيرومندي براي كاهش محسوس نرخ بهره به بازار مخابره 
نكند، ممكن است شاهد افزايش محدوده حمايتي نفت و 

افزايش قيمت آن در بازارها باشيم.از حدود دو هفته پيش 
و به دنبال بالا گرفتن آتش تنش تجاري بين چين و امريكا 
و ادعاه��اي جديد ترامپ در خص��وص وضع تعرفه، بهاي 
طلاي سياه كه كمي بهبود يافته بود به خاطر بيم از آينده 
رشد اقتصادي نزولي شد و روزهاي پرنوساني را پشت سر 
گذاشت. محدوده فعلي قيمت، به مذاق توليدكنندگان نفت 
شيل امريكا چندان خوش نمي آيد، رويترز در گزارشي به 
اين مساله پرداخته و نوشت كه به دليل بعضي از عوامل در 
بازارهاي جهاني، افزايش دسترسي به خليج مكزيك سبب 
مي شود صادرات نفت امريكا توان رقابتي كمتري داشته 
باشد. در اين گزارش آمده بود: »پس از آن رفع محدوديت 
صادرات نفت امريكا در س��ال ۲0۱5 ميلادي، مشتريان 
جهاني همچنان از شاخص نفت خام امريكا )دبيلوتي آي( 
براي ارزيابي صرفه اقتصادي خريد نفت امريكا اس��تفاده 
مي كنند، اما اكنون خريد اين نفت به صرفه نيست. مهم ترين 
انگيزه براي خريد نفت امريكا، تخفيف قيمتي دبليوتي آي 
در مقايسه با شاخص جهاني برنت است. اين تخفيف در ماه 
مه امس��ال بيش از ۱۱ دلار بود و سبب سودي مي شد كه 
خريداران از آن بهره مي گرفتند تا نفت توليدي در امريكا را 

در اروپا و آسيا بفروشند.« 

برنامه هاي شركت نفت براي توسعه ميادين 
ايرن�ا|  مدير برنامه ريزي تلفيقي شركت ملي نفت ايران 
از توس��عه لايه نفتي پارس جنوبي در قال��ب قراردادهاي 
جديدنفتي )IPC( خبر داد و گفت: علاوه بر آن مذاكره براي 
توسعه ميادين ديگر مانند ياران و سهراب نيز در قالب اين 
قراردادها ادامه دارد.»كريم زبيدي« با اشاره به اينكه اكنون 
قراردادهايي براي افزايش ضريب بازيافت و ازدياد برداشت 
در ميادين مختلف نفتي مانند چشمه خوش،  پايدار غرب 
و شرق، سپهر، جفير و ... در قالب قراردادهاي جديد نفتي 
بسته شده، ادامه داد: اتمام اين قراردادها به افزايش برداشت 
از ميادين نفتي كشور و بالا رفتن توان توليد منجر خواهد 

ش��د.وي در مورد فعاليت هاي زيس��ت محيطي نفت در 
مناطق نفتي نيز گفت:  در واقع تمام برنامه هايي كه براي 
جمع آوري گازهاي آلاينده و فلر پيگيري شده در جريان 
اس��ت. در همين زمينه در منطقه غرب كارون ان جي ال 
3۲00 تاسيس خواهد شد. در چشمه خوش و دهلران نيز به 
منظور جمع آوري گازهاي همراه ان جي ال 3۱00 تاسيس 
مي شود.به گفته زبيدي، در بخش بزرگي از خوزستان نيز 
قرار است گازهاي همراه بعد از جمع آوري به پالايشگاه بيد 
بلند خليج فارس براي تامين خوراك پتروشيمي ها فرستاده 
ش��ود.وي به واگذاري جمع آوري برخي گازهاي همراه در 

مناطقي مانند نفت شهر يا سعادت آباد از طريق مزايده به 
بخش خصوصي اشاره كرد و افزود: اين مناطق از تاسيسات 

نفتي فاصله بيشتري دارند.
زبيدي به جمع آوري گازهاي همراه در خارك نيز اشاره كرد 
و گفت: قرار است ان جي الي در خارك با هدف جمع آوري 
گازهاي همراه تاسيس شود اما به دليل بازنگري در حجم گاز، 
اين قرارداد مورد تجديد نظر قرار گرفت.وي ادامه داد:  اكنون 
پيمانكاران انتخاب شده و اميدواريم تا سال 99 به پيشرفت 
قابل توجهي در اين پروژه برسيم البته اين به شرطي است 

كه در تامين كالا به دلايل تحريمي مشكلي پيش نيايد. 
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كاهش سهميه بنزين
كارت جايگاه داران

ايرن�ا| از اول ش��هريورماه، ليت��راژ )مي��زان( 
سوخت گيري با كارت آزاد جايگاه عرضه سوخت 
در هر بار، از 60 ليتر به 30 ليتر كاهش يافته است.

به گ��زارش روابط عمومي ش��ركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي ايران و پيرو اطلاع رساني هاي 
قبلي از روز نخست شهريور ماه اعمال محدوديت 

در ليتراژ كارت سوخت آزاد جايگاه ها اجرا شد.
به اين وس��يله به هموطنان تاكيد مي شود براي 
س��هولت در س��وخت گيري از كارت س��وخت 
شخصي خود اس��تفاده كنند.يادآوري مي شود 
ميزان ليت��راژ در هر بار س��وخت گيري با كارت 

سوخت شخصي همان 60 ليتر است.
ضمنا چنانچه به هر دليل��ي مراجعه كنندگان، 
كارت س��وخت به همراه نداشته باشند در تمام 

جايگاه ها كارت آزاد موجود است.

كشف ميدان جديد نفتي
در سودان جنوبي

ايسنا| وزير نفت سودان جنوبي اعلام كرد اين كشور 
يك اكتشاف كوچك نفتي در ايالت نيل شمالي داشته 
كه اولين اكتشاف آن از زمان استقلال در ۲0۱۱ بوده 
اس��ت.به گزارش رويترز، وزير نفت سودان جنوبي 
اعلام كرد اين كشور يك اكتشاف كوچك نفتي در 
ايالت نيل شمالي داشته كه اولين اكتشاف آن از زمان 
استقلال در ۲0۱۱ بوده است. اكتشاف نفت به خاطر 
جنگ و بي  ثباتي در سودان متوقف شده بود. ميدان 
نفتي جديد در منطقه آدار از اين ايالت، 5.3 ميليون 
بشكه نفت قابل بازيافت دارد و به ميادين نفتي پالوچ 
متصل خواهد شد. اين ميادين نفتي توسط شركت 
نفت دار مديريت مي شوند.وزير نفت سودان گفت: 
»توليد تا انتهاي س��ال جاري ميلادي آغاز خواهد 
شد. فعلا ما خيلي هيجانزده هستيم. طي چند هفته 
آينده اكتش��اف در اولويت خواهد بود. ما در سراسر 
سودان جنوبي حركت خواهيم كرد«.سودان تقريباً 
تمام درآمد خود را از نفت به دست مي آورد و توليدش 
را تقويت كرده است. اين كشور در حال حاضر ۱80 
هزار بش��كه در روز توليد دارد و س��عي دارد اقتصاد 
خود را پس از جنگ داخلي 5 س��اله بازسازي كند.

در ۲0۱۲، يك درگيري با سودان بر سر هزينه هاي 
خط لوله باعث شد سودان جنوبي صنعت نفت خود 
را براي بيش از يكس��ال ببندد. اين تعطيلي اقتصاد 
اين كشور را فلج كرد و راه درامد سربازان و نيروهاي 
خدمات شهري را بس��ت. چند ماه بعد، اين كشور 
درگير جنگ داخلي شد. اكثر زيرساخت هاي نفتي 
اين كشور شرق آفريقا طي جنگ داخلي ويران شد. 
حدود 400 هزار نفر كشته شدند و بيش از يك سوم 

۱۲ ميليون جمعيت آن آواره شدند.
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مدرنيزه كردن سامانه دفاع موشكي ناتو  يا محدودسازي  روسيه ؟

افول هژموني امريكا

رنسانس جنگ  سرد  جديد

داستان يك فروپاشي

نويسنده:  دكتر علي بمان اقبالي زارچ| 
كارشناس ارشد اروپا|

 با ش��دت رش��د علمي و تكنولوژيك جهان، تحولات در 
عرصه بين المللي نيز در ماه هاي اخير شتاب زيادي گرفته 
است و روابط شرق و غرب همواره متاثر از منافع راهبردي 
قدرت هاي بزرگ بوده است. امريكا و شوروي سابق همكاري 
نزديكي در جنگ جهاني دوم داش��تند ولي پس از جنگ، 
طرح مارشال امريكا و تئوري كمونيسم شوروي سابق شروع 
جنگ س��ردي را پايه گذاري كرد كه ناتو و ورشو، كمكون 
و اتحادي��ه اروپا و اقتصاد ب��ازار و اقتصاد متمركز ابزارهاي 

كليدي آن بودند.
عرصه بين المللي اين روزها شاهد تحولات و رويدادهاي 
خطرناكي به ويژه در منطقه يورآسيا است، كه تعدادي از اين 
حوادث از جمله تداوم ظهور ناگهاني داعش در خاورميانه، 
ادامه خش��ونت ها در خاورميانه، افغانستان و حتي بحران 
اكراين مي توانند نقش عمده اي در تغيير جغرافياي سياسي 
آسيا و اروپا و ژئوپليتيك منطقه ايفا كنند و در كوران اين 
تحولات ناتو، روسيه و كشورهاي خاورميانه نقش مهمي 
دارند. از اوايل هزاره س��وم با توجه به فضاي حاكم بر نظام 
بين الملل حتي كشورهاي كوچك نيز به دنبال بازتعريف 
نقش خ��ود و قرار گرفتن در فرآين��د همگرايي امنيتي و 
اقتصادي هستند و ديگر كمتر كشوري اين ظرفيت و توانايي 
را دارد كه به تنهايي بتواند ساختار امنيت و دفاع يكپارچه و 
تمام عيار ايجاد نمايد و توسل به چنين راهبرد موجب كاسته 
شده از سهم توسعه و رشد كشور خواهد شد. در همين راستا 
سامانه پرهياهوي دفاع موشكي ناتو كه از چند سال پيش 
در صدر خبرها و تحليل هاي مربوط به روابط غرب و روسيه 
قرار داشت با حضور مقامات ناتو در اين هفته در منطقه شرقي 

روماني استان واسولوي رونمايي شد.
ناتو در ميان سازمان هاي ميان حكومتي بدليل مولفه هاي 
اقتصادي و نظامي اعضاء؛ حوزه تاثيرگذاري و منطقه نفوذ و 
به ويژه عملكرد در جغرافياي سياسي خود و مناطق پيراموني 
از بدو تاسيس در سال 1949 مهم ترين نقش ها را در بين 
سازمان هاي مشابه رقيب كه بسيار اندك هم بوده اند؛ بازي 
كرده است و تبديل به يك بازوي امنيتي و نظامي جذاب و 
برند مورد علاقه كشورهاي رهانيده شده از اردوگاه كمونيسم 
سابق شده است، با فروپاشي ديوار برلين در سال 1989 و 
به تبع آن به تاريخ سپردن تابوت پيمان دفاعي ورشو اين 
استنباط و پيش بيني وجود داشت كه اين اتحاديه نماگرهاي 
اركاني و حياتي خود را براي ادامه فعاليت و بقا از دست داده 
و بايد منحل شود ولي واقعيت هاي ميداني به گونه اي ديگر 
رقم خوردو تا سال 2008 ميلادي اكثر كشورهاي جدا شده 
از سلطه سوسياليستي و كمونيستي از جمله لهستان، چك، 
اسلواكي، مجارستان، بلغارستان، روماني و جمهوري هاي 
يوگسلاوي سابق و حتي آلباني را به عضويت پذيرفت و روند 
پيشروي جغرافيايي و لجستيكي به سوي شرق ادامه دارد؛ 
چرا كه يك نظريه سياس��ي از دير باز مطرح بود كه اروپاي 
شرقي قلب مهم ترين نقطه حساس جهان بوده و كشوري كه 

بر آن حاكم شود بر جهان نيز تسلط خواهد يافت.
امريكايي ها از دير باز تلاش داشته اند تا با ايجاد بحران و جنگ 
در مناطق مختلف دنيا و تنگ نمودن عرصه حتي بر دوستان 
و شركاي خود، ناگهان به عنوان ناجي هاليودي وارد كارزار 
ش��ده و بدين طريق بر حوزه نفوذي خود بيفزايند. پس از 
تحولات در اوكراين و الحاق شبه جزيره كريمه توسط روسيه 
و قد برافراشتن مسكو در برابر زياده خواهي غرب در سوريه 
مونته نگرو نيز به عضويت ناتو در آمد تا پروسه پذيرفتن عضو 
28 ناتو فراهم شود. البته مقدونيه نيز تعهدات خود را انجام 
داده و با حل و فصل چالش نام با يونان عضويتش قطعي شد.

روند گسترش ناتو به شرق به زودي متوقف نشده و اهداف 
مهم تري چون توسعه ناتو تا قلب آسياي ميانه؛ از سويي براي 
محاصره تمام عيار روسيه نئوتزاري و از سوي ديگر رسيدن 

به مرزهاي شمالي ايران حتي تا حوزه خزر را در بر مي گيرد. 
اين فرآيند نشانه مهمي از وجود بحران هاي امنيتي بسيار 
فعال است كه تلاش هاي بين المللي براي خلع سلاح عمومي 
را كند يا متوقف مي نمايد و همچنان اكسيژن به مسابقات 
تس��ليحاتي تزريق مي نمايد . در عين حال كه كشورهاي 
اروپايي در تجربه جنگ هاي بوس��ني و كوزوو از مديريت 
بحران عاجز بوده و براي فائق آمدن بر بحران دست به دامن 
ناتو امريكا محور شدند و در روند نهادينه كردن دمكراسي و 
حل و فصل اختالافات قومي و نژادي نيز با موفقيت شاياني 
روبرو نشدند و بحراني متنوع و فزاينده منجمد شده نظير 
كوزوو، بوس��ني؛ مولداوي، ناگورنو قره باغ وغيره به عنوان 
آتش زير خاكستر امنيت و ثبات درازمدت منطقه را تهديد 
مي نمايد و مهم تر اينكه دول اروپايي در ساختار اتحاديه اي 
خ��ود با تمركز بر رويكرد فرهنگ��ي و اجتماعي براي حل 
بحران هاي امنيتي كمتر بر موضع ايجاد يك نيروي تمام 
نظامي براي دفاع از كيان و ثبات خود سرمايه گذاري نموده و 
لذا توان و طرفيت لازم براي عمليات هوايي و دريايي در خارج 
از جغرافياي خود برخوردار نبوده و در اين مسير به امريكا 
وابسته هستند؛ بنابراين به نوعي مي توان اذعان نمود ناتو و 
اتحاديه اروپا نوعي مكمل جذاب بوده كه بين ناتو و اتحاديه 
اروپا يكي از نظر امنيت و ديگري به خاطر بازار جذاب كالا و 

خدمات ايجاد شده است.
واقعيت اين است كه پس از فروپاشي كمونيسم و اضمحلال 
پيمان نظامي ورشو، ملي گرايان در شرق اروپا با دليلي براي 
ادامه حيات ناتو مواجه نبودند و روس��يه بيش از ديگران با 
توسعه ناتو به شرق مخالف بود اما تحركات جدايي طلبي 
در يوگس��لاوي س��ابق، حوزه آلبانيايي تبارها، مولداوي، 
گرجستان و حوزه قفقاز، كشورهاي جنوب شرق اروپا و حوزه 
بالتيك را بيش از هر زمان ديگر راغب پيوستن به ناتو كرد 
روندي كه در هزاره سوم نيز ادامه داشته و حتي كشوري مثل 
آلباني نيز به ناتو پيوست. روس ها نيز در سال اخير با استفاده 
از ابزار انرژي و بهره گيري از مشكلات اقتصادي اتحاديه اروپا 
و بحران هاي فريز شده نظير ترانسنيستر، بوسني، صربستان 
و موضوعات مبتلا به اقليت هاي قومي مجاري، آلبانيايي، 
صرب، روس تبارها براي كند كردن موتور محركه اتحاديه و 

توقف حركت رو به جلو اتحاديه اروپا بهره گرفته اند.

رييس جمهور روس��يه پس از س��ال ها حضور در ساختار 
اصلي قدرت در كشورش و تقويت مولفه هاي اصلي قدرت 
در روسيه تغييرات مهمي را در سياست خارجي طراحي 
ك��رد كه هدف اصلي آن احياي هوي��ت و بازتعريف نقش 
مسكو در صحنه بين المللي است. اين كشور پس از سال ها 
تحقير و تهديد در صفحه شطرنج تعاملات بين المللي به 
ويژه در كوزوو، افغانس��تان، عراق، ليبي و غيره، اكنون در 
سايه واقعيت هاي جديد ژئوپليتيك و عدم موفقيت روشن 
امريكا در افغانستان، عراق، ليبي و سوريه و با بهره گيري از دو 
شمشير برنده و ابزار كليدي انرژي و بحران هاي منطقه اي 
نهفته و فريز شده تغييرات بنيادين در سياست خارجي ايجاد 
كرده است. هدف اصلي پوتين در اين تغييرات ايجاد قدرتي 
يورآسيايي بزرگ با مركزيت روسيه است كه براي آن نيز سه 
طرح ويژه پان اروپايي با ائتلاف آلمان، پان خاورميانه اي با 
مشاركت ايران و پان آسيايي با حمايت چين و ژاپن تدوين 
و در حال اجراي آنان است. همزمان نيز كشورهاي غربي 
راهبرد محاصره روسيه و توسعه ناتو و اتحاديه اروپا به شرق 

را ادامه مي دهند. سياست خارجي روسيه در دو دهه اخير 
به ترتيب اولويتي بر محورهاي ذيل متمركز بوده است: 

الف: امريكا و اتحاديه اروپا با هدف نوسازي اقتصادي و جذب 
سرمايه خارجي

ب: آسياي شرقي و خاور دور با محوريت چين و ژاپن براي 
فروش انرژي و جذب فناوري و سرمايه

ج: خاورنزديك با تمركز بر جمهوري هاي شوروي سابق و 
طرح اتحاديه شرقي

در چالش هاي ادامه دار مسكو نيز به تحركات تدافعي خود 
ادامه مي دهد، دولت و ارتش روس��يه در اواخر سال 2013 
ميلادي استقرار 10 فروند موشك تاكتيكي اسكندر را در 
كالينگراد در مجاورت مرزهاي لهستان اعلام و اجرايي نمود؛ 
اين برنامه بخشي از پروژه مقابله با سامانه هاي ضد موشكي 
امريكا در مركز و جنوب اروپا است. روس ها معتقدند با ذوب 
شدن يخ هاي پرونده هس��ته اي ايران ديگر ضرورتي براي 
استقرار سامانه ضد موشكي وجود ندارد . در همين راستا در 
حالي كه امريكا 5 بمباردير راهبردي خود از نوع بي 2 و بي 
52 به انگليس اعزام كرد، اقدامي كه استون وارن سخنگوي 
وزارت دفاع امريكا آن را بخشي از اقدامات و تعهدات كشورش 
نسبت به ش��ركاي ناتو دانست.روسيه نيز تئوري موشك 
جواب موشك را دنبال نموده و بمبارديرهاي راهبردي خود 
را به منطقه آلاسكا در نزديكي امريكا اعزام كرد و مانورهاي 
نظامي ناتو در ليتواني با 4700 نظامي و بيش از 800 ماشين 
جنگي برگزار و روس ها نيز مانور مشابهي در كالينگراد در 

جولاي جاري برگزار كردند.
در تغييرات جدي��د راهبرد اصلي اخت��لال در يكه تازي 
امريكايي ها و برهم زدن وضعيت و حالت عناصر اصلي پازل 
قدرت در عرصه جهاني اس��ت، اغلب در طول تاريخ منافع 
راهبردي روسيه و امريكا در يك راستا نبوده است. در شرايط 
جديد منافع حياتي امريكا حداقل در 5 محور ذيل در تضاد 

با روسيه است: 
الف: توازن قدرت در اروپا و آسيا با حفظ نقش رهبري امريكا

ب: امنيت انرژي
ج: منع به كارگيري س��لاح هاي هس��ته اي و عدم اشاعه 
سلاح هاي كشتار جمعي . شايان ذكر است كه زرادخانه اتمي 

روسيه مي تواند در 30 دقيقه امريكا را نابود كند.

د: ممانعت از حملات ترورريستي در امريكا
ه: نقش و جايگاه روسيه در مجامع بين المللي به ويژه داشتن 

حق وتو در شوراي امنيت سازمان ملل متحد
از نظر روس��يه تقويت نيروهاي نظامي نات��و در نزديكي 
مرزهايش و طرح توسعه اين سازمان نمايش اراده خصمانه 
بوده و تصميمات سياس��ي و نظامي مقتضي براي تامين 
امنيتش اتخاذ مي كند . كاخ كرملي��ن در روزهاي پاياني 
ارديبهش��ت 1395 استقرار س��امانه ضد موشكي امريكا 
در روماني را تهديدي براي روس��يه توصيف كرد.پيش تر 
نيز وزارت خارجه روس��يه اعلام كرد: اي��ن ادعا كه برنامه 
موشكي ايران تهديدي براي ش��ركاي امريكا در قاره اروپا 
به ش��مار مي رود، بي پايه و اساس است .با گذشت تقريبا 
10 سال از طرح پيشنهادي امريكا براي حمايت از ناتو در 
برابر موش��ك هاي ايران و با وجود هشدارهاي روسيه كه 
غرب صلح و ثبات در اروپاي مركزي را تهديد مي كند؛ در 
حالي كه تنش بين روسيه و غرب به بالاترين سطح پس از 
پايان جنگ سرد رسيده است، غرب نتوانسته است مسكو را 
متقاعد كند كه اين سپر دفاع موشكي تهديدي براي روسيه 
نخواهد بود .روبرت بل فرستاده اشتون كارتر وزير دفاع امريكا 
در اين باره تاكيد كرد: ما اكنون قابليت حمايت از ناتو در اروپا 
را داريم. ايراني ها در حال افزايش قابليت هاي خود هستند 
و ما بايد نسبت به ايراني ها پيشتاز باشيم. اين سامانه، عليه 
روسيه نخواهد بود. با وجود اطمينان دادن واشنگتن، كاخ 
كرملين بارها اعلام كرده كه هدف واقعي سپر دفاع موشكي، 
خنثي كردن زرادخانه هسته اي روسيه براي امريكا است تا 
واشنگتن بتواند در صورت وقوع هرگونه جنگي، نخستين 

حمله را عليه روسيه انجام دهد.

   جمع بندي: 
با وجود اظهارات مكرر مقامات امريكايي مبني بر موضوعيت 
نداش��تن جنگ س��رد و نبود بازي اي براي بردن، امروز به 
دلايل بسيار زياد از جمله بحران هاي اوكراين، افغانستان، 
يمن و سوريه، تحركات نظامي طرفين در مركز و شرق اروپا، 
واكنش هاي اتحاديه اروپا در محدودس��ازي قدرت مانور 
روس��يه در حوزه انرژي و تحريم هاي وضع شده دو سوي 
آتلانتيك عليه روسيه و به ويژه نمايش قدرت رهبران غربي 
شاهد رنسانس جنگ سرد جديد در قالب پيشرفت هاي 
هارد پاور و سافت پاور با محوريت روسيه، اتحاديه اروپايي و 
امريكا هستيم كه بطور يقين نحوه مواجهه با اين روند جديد 
بسيار حساس و تعيين كننده بوده و هوشياري رهبران و 
روساي دول غير درگير را مي طلبد و هر كشوري كه دانسته 
يا نادانسته در مركز تلافي منافع راهبردي اين مثلث قرار 
گيرد، نه اينكه منافعي را به دست نمي آورد كه قطعا بازنده 
عيني و ملموس رقابت قدرت هاي بزرگ خواهد بود و در حال 
حاضر نمونه عيني و دست به نقد آن وضعيت اوكراين است.

 مهم اين است كه نيروهاي سياسي هر كشور و منطقه درك 
درس��تي از تحليل اوضاع و تحولات مربوط به جغرافياي 
سياسي داشته و خود به عامل اجرايي سناريوي قدرت هاي 
بزرگ در لواي شعار استقلال و خودمختاري تبديل نشوند. 
پديده اي كه متاسفانه شبيه آن را نيز در نزديكي مرزهاي 
كشورمان ش��اهد آن هس��تيم و ضرورت دارد جمهوري 
اس��لامي ايران مجدانه از تمامي ابزار و امكانات خود براي 
جلوگيري از اجرايي شدن يك توطئه پيچيده و خطرناك در 
عراق، يمن و سوريه و تجزيه احتمالي اين كشورها بهره گيرد. 
بهر حال امريكايي ها به هر طريق ممكن راهبرد گسترش 
ناتو بسمت ش��رق را براي اس��تيلاي تمام عيار بر منطقه 
يورآسيا، رسيدن به مرزهاي روسيه و گسترش حضور خود 
در جغرافياي مرزي ايران را با دو هدف مهار روسيه و كاهش 
نقش روزافزون جمهوري اسلامي ايران در منطقه خاورميانه 

و تعاملات بين المللي ادامه خواهند داد.
منبع: مركز بين المللي مطالعات صلح 

از ديد برخي نظريات، نظام س��رمايه داري و هژموني 
امريكا دچار تضاد هاي بنياديني شده و به پايان راه خود 
نزديك است. مريم فتاحي منش، پژوهشگر و محقق 
علوم سياسي، در مقاله اي كه در باشگاه انديشه منتشر 
شد، با بيان اين مطلب نوشت: نظام بين الملل دوره هاي 
مختلفي را پش��ت س��ر گذاشته است. س��ناريوهاي 
خوش بينانه معتقدند كه هژموني امريكا بر جهان ادامه 
پيدا خواهد كرد و برخي ديگر معتقدند در آينده شاهد 
نظامي  يك-چند قطبي خواهيم بود كه اگرچه امريكا 
هم چنان قدرت برتر خواهد ماند اما بقيه كشورها مثل 
چين، هند، آلمان و روسيه نيز قدرت خواهند گرفت. در 
اين مطلب قصد داريم به بررسي متفكريني بپردازيم كه 
معتقدند دوران افول هژموني امريكا و نظام سرمايه داري 
حاكم بر نظام بين الملل پايان يافته است و هزاره سوم 
هزاره اي است كه بايد شاهد تحولاتي متفاوت از گذشته 

در آن باشيم.

   سناريوي سوم: پايان هژموني امريكا و افول 
نظام سرمايه داري

 سناريوي سوم سناريويي است كه تحت تاثير انديشه هاي 
چپ گرايانه و نئو ماركسيست ها قرار دارد. اين انديشه ها 
اگرچه همگي ريشه در ديدگاه هاي كارل ماركس دارند 
اما از جنبه هاي گوناگون و متفاوت با ماركس و انگلس به 
بحث آينده نظام بين الملل و نظام سرمايه داري پرداخته اند. 
از ديد اين نظريات نظام س��رمايه داري و هژموني امريكا 
دچار تضاد هاي بنياديني شده و به پايان راه خود نزديك 
است. در ادامه با مهم ترين نظريه پردازان اين سناريو آشنا 

خواهيم شد.

   ديويد هاروي: 17 تضاد و پايان سرمايه داري
هاروي استاد ممتاز دانشگاه نيويورك است كه به دليل تأثير 

و نفوذ چشمگيرش، در ميان 20 نويسنده مرجع در عرصه 
علوم انساني قرار گرفته است. كتاب »هفده تناقض و پايان 
سرمايه داري«، آخرين كتاب ديويد  هاروي است كه در سال 
2014 منتشر شد. در اين كتاب  هاروي به شيوه اي شماتيك، 
به توضيح هفده تناقض عمده سرمايه داري مي پردازد. وي در 
اين كتاب مي گويد: »موتور اقتصادي سرمايه داري به وضوح با 
مشكلي بزرگ دست و پنجه نرم مي كند. سرمايه داري ميان 
نفس نفس زدن و تهديد توقف تدريجي يا فروپاشي گام به 
گام بي هيچ هشداري تلوتلو مي خورد. نشانه هاي خطر در 
همه جا از خلال چشم اندازهاي زندگي مسرفانه در كمين 
همگان نشسته است. اگر از چرايي چشم بپوشيم، به نظر 
مي رسد فهم منسجمي  از چگونگي مشكلات سرمايه داري 
در ميان نباش��د.«  هاروي در اين كتاب ضمن پافشاري بر 
مواضع انقلابي خود تلاش كرده تا حس��اب خود را از آناني 
كه هرگون��ه اصلاح طلبي را هم آوايي با ب��ورژوازي تعبير 
مي كنند، جدا و از دستاوردهاي سده بيستمي  طبقه كارگر 
دفاع كند و آنها را حاصل مبارزه كارگر و ديگر اقشار مخالف 

نظم موجود بداند.

   امانوئل والراشتاين: نظم نوين جهاني
امانوئل والراش��تاين نظريه پرداز برجس��ته و چپ گراي 
روابط بين الملل و جامعه شناسي در امريكا است. وي كه 
پايه گذار نظريه تحليل هاي سيس��تمي �جهاني است، 
در س��ال هاي اخير دايماً تأكيد كرده كه سرمايه داري به 
پايان عمر تاريخي خود رس��يده است، مدرنيته در حال 
فروپاشي اس��ت و مبارزه واقعي بر س��ر آن است كه چه 
چيزي بايد جايگزينش ش��ود. والرشتاين مي گويد همه 
سيستم ها از بي نهايت كوچك تا بزرگ ترين سيستم هايي 

كه مي شناسيم سه دوره حيات را پشت سر مي گذارند: 
لحظه پا به عرصه هستي نهادن؛ 

دوره كارك��رد طي حي��ات »طبيع��ي« )طولاني ترين 

 لحظه(؛ ولحظه پايان هس��تي )دوره بحران ساختاري( .
وي معتقد اس��ت نظام س��رمايه داري حاك��م بر جهان 
ب��ه رهبري امري��كا هم اكنون در دوره س��وم خود يعني 
بحران س��اختاري و حركت به سمت فروپاشي قرار دارد. 
والراشتاين معتقد اس��ت اگرچه بعد از بحران مالي دهه 
1970 كشورها هيچگاه نتوانس��تند نرخ رشدي مشابه 
دوره عصر طلايي س��رمايه داري در سطح جهاني پديد 
آورند و اين نرخ دايماً و از دهه اي به دهه بعد كاهش يافت. 
وي بر اين باور اس��ت كه به موازات تهاجم هاي پرهزينه  
نظامي امريكا به افغانستان و عراق كه به زوال هژموني امريكا 
شتاب بخشيد شاهد تضعيف موقعيت دلار به عنوان ارز 
واحد جهاني، بروز نوسانات شديد در بازارهاي ارزي و نيز 
شكل گيري چشم اندازهاي گذار به نظام چندارزي هستيم. 
در شرايط كنوني ش��اهد افول هژموني امريكا و چيرگي 
شرايط آشفتگي در سيستم جهاني و نوعي بازنظم يابي 
ژئوپلتيك جهاني هستيم كه دلايل و نشانه هاي آن را از نظر 

والراشتاين مي توان در موارد زير مشاهده نمود.
� كسادي بازارهاي اروپايي و امريكايي و كاهش رشد گروه 

كشورهاي بريكس
� كاهش شديد توان نظامي امريكا

� چشم انداز حركت به نظام چندارزي
� ظهور قدرت هاي ژئوپلتيك جهاني )روس��يه، فرانسه، 
بريتانيا، چين، برزيل، …( و بروز ائتلاف هاي ش��كننده 

ميان اين قدرت ها

   سمير امين: جهاني دگر سازي
س��مير امين از سرش��ناس ترين نظريه پردازان توسعه 
اقتصادي و از نويس��ندگان برجس��ته سوسياليس��ت، 
ضدامپرياليست و ضد سرمايه داري است و سهم بزرگي 
در توضيح، تشريح و افشاي سياست هاي امپرياليستي و 
سرمايه در جهان، به ويژه در كشورهاي به اصطلاح »جهان 

سوم« داش��ت. در س��ال هاي اخير نيز در سازمان دهي 
»فوروم هاي اجتماعي« و تلاش براي ايجاد جهاني جديد، 

بطور خستگي ناپذيري فعال بود.
انبوه نوش��ته ها و سخنراني هاي او به مس��ائل گوناگون 
اقتص��ادي و سياس��ي و فرهنگي در زمينه كش��ورهاي 
پيشرفته س��رمايه داري و كش��ورهاي متعدد آسيايي، 
افريقايي و امريكاي لاتين و غرب آسيا اختصاص يافت. وي 
نيز هم چون والراشتاين معتقد است كه نظام سرمايه داري 
داراي بحران هاي س��اختاري مختلفي است كه بحران 
اقتصادي سال 2008 نقطه اوج آن بوده است. سمير امين 
به عنوان يك طرفدار جدي نوع ديگري از جهاني شدن يا 
»جهاني دگر سازي« بر اين باور بود كه منطق سرمايه داري 
يعني سود، اساس نابودكردن كره زمين است. او زندگي 
خود را صرف ارايه تحليل هايي درباره ارتباط ميان توسعه 
در كشورهاي مركز يعني دنياي سرمايه داري و كشورهاي 
پيراموني يعني كشورهاي جهان سوم كرد. او معتقد بود كه 
بايد نظم جهاني را كه هم اكنون اساس آن بر سرمايه داري 
مالي و تسلط امريكا گذاشته شده، دوباره تعريف كرد و بايد 
نهادهايي مانند سازمان تجارت جهاني، صندوق بين المللي 

پول و بانك جهاني را حذف كرد.
امين راه حل مقابله با سرمايه داري و سلطه امريكا را تلاش 

براي كشف راه هاي نيل به سوسياليسم مي داند. او با آنكه 
پيشنهاد مشخصي در چگونگي گذار از سرمايه داري ارايه 
نمي دهد، نكات بسيار مهمي  را در اين زمينه عرضه مي كند. 
اولين نكته قابل توجه او اش��اره به نوع سوسياليسم مورد 
نظرش است كه »سوسياليسمي  دموكراتيك و متفاوت از 

سوسياليسم قبلي« است.

   جمع بندي
نظريه پ��ردازان روابط بين الملل هر ك��دام از جنبه هاي 
مختلفي به مساله آينده اين نظام نگريسته اند. هر كدام 
از آنها اس��تدلال هاي مختلفي براي تاييد نظريات خود 
دارند و به نظر مي رسد كه همه ديدگاه ها به نوعي بيانگر 
بخشي از واقعيت موجود در نظام بين الملل هستند و البته 
هر كدام مورد نقد هاي فراواني قرار گرفته اند. در اين ميان 
آن چه روشن است اين مساله است كه قرن بيست و يكم 
قرني كاملا متفاوت با قرون گذشته است و تمامي  شواهد 
بر اين مساله صحه مي گذارد كه افول قدرت امريكا به ويژه 
در زمينه اقتصادي آغاز شده، اما اينكه آيا سرنوشتي هم 
چون فروپاشي شوروي در انتظار امريكا و به تبع به وجود 
آمدن نظم نويني در جهان در انتظار است يا خير، مساله اي 

پيچيده است كه در اين مقال نمي گنجد.

    با وجود اظهارات مكرر مقامات امريكايي 
مبني بر موضوعيت نداش�تن جنگ سرد 
و نبود بازي اي براي ب�ردن، امروز به دلايل 
بس�يار زياد از جمله بحران هاي اوكراين، 
افغانستان، يمن و سوريه، تحركات نظامي 
طرفين در مركز و شرق اروپا، واكنش هاي 
اتحادي�ه اروپ�ا در محدودس�ازي قدرت 
مانور روس�يه در حوزه انرژي و تحريم هاي 
وضع شده دو سوي آتلانتيك عليه روسيه 
و به وي�ژه نمايش ق�درت رهب�ران غربي 
شاهد رنسانس جنگ سرد جديد در قالب 
پيش�رفت هاي هارد پاور و س�افت پاور با 
محوريت روسيه، اتحاديه اروپايي و امريكا 
هستيم كه بطور يقين نحوه مواجهه با اين 
روند جديد بسيار حساس و تعيين كننده 
بوده و هوشياري رهبران و روساي دول غير 

درگير را مي طلبد
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لزوم احياي برجام
كارول جياكوم��و، نيوي��ورك تايم��ز: نتاي��ج 
نظرسنجي »مركز پيشرفت امريكايي« نشان 
مي دهد در حال��ي كه دونالد ترامپ فش��ارها 
را بر اي��ران افزايش داده، بيش��تر امريكايي ها 
خواه��ان كاه��ش تنش ها و حتي بازگش��ت 
ايالات متحده به توافق هسته اي سال 2015 
هستند. نامزدهاي اصلي حزب دموكرات براي 
انتخابات رياس��ت جمهوري ني��ز دقيقا روي 
همين طول موج فعاليت مي كنند. بيشتر آنها 
مي گويند كه مجددا به توافق هس��ته اي ايران 

خواهند پيوست. 
جو باي��دن، معاون پيش��ين رييس جمهوري، 
سناتورها كوري بوكر، كاملا هريس، برني سندرز 
و اليزابت وارن، پيت بوتيجج، شهردار سوث بند 
در ايالت اينديانا، بتو ارورك، نماينده پيش��ين، 
همگي گفته ان��د كه ترامپ با عقب نش��يني از 
برجام به منافع و اعتبار امريكا آس��يب رسانده 
و به اي��ران كه كاملا به توافق متعهد بود، دليلي 
براي بازگشت به فعاليت هاي هسته اي پيشين 
داده است. بوتيجج گفته: »برجام با همه نواقص 
آن، احتم��الا نزديك ترين چيز ب��ه هنر توافق 
حقيقي بود. اين توافق كمك كرد بدون اينكه در 
مسير جنگ جديدي در خاورميانه قرار بگيريم، 
تهديد نظامي را محدود كنيم.« بوكر تنها كسي 
بود كه گفت با وجود همه سختي هاي حصول 
توافق پيش از تش��ديد تنش ها توسط ترامپ، 
لازم اس��ت كه برجام به روز رس��اني شود: »ما 
نمي توانيم ساعت را به عقب بازگردانيم و وانمود 
كنيم كه آسيب هايي كه رييس جمهوري ترامپ 
در 3 سال گذش��ته ايجاد كرده است، هرگز رخ 
نداده اند. توافق هس��ته اي سال 2015 با فرض 
بر مذاكرات ادامه دار با ايراني ها براي دستيابي 
راه حلي بلندمدت حاصل شد. 4 سال ما در دوران 

ترامپ به هدر رفت.«
به گزارش ديپلماس��ي ايران��ي، ترامپ نه تنها 
اعتماد ايراني ها به پايبند ماندن ايالات متحده 
به تعهداتش را از دس��ت داد، بلكه س��بب شد 
ايران برخي از فعاليت هاي هسته اي خود را از 
سر بگيرد و اين در حالي است كه غروب برخي 

از محدوديت ها نيز نزديك تر شده اند.
ديگ��ر نامزده��اي دموك��رات انتخاب��ات 
رياس��ت جمهوري امريكا ني��ز درباره بندهاي 
غ��روب در برجام و همچنين برنامه موش��كي 
ايران اب��راز نگراني كرده، ام��ا گفته اند كه در 
يك س��ري توافق هاي بعدي به اين نگراني ها 
رس��يدگي خواهند كرد. بايدن در ماه جولاي 
درباره سياست خارجي خود گفت: »من مجددا 
به توافق خواهم پيوست و با متحدانمان براي 
تقوي��ت و تمديد آن هم��كاري خواهم كرد.« 
وارن هم گفته بازگشت به توافق هسته اي آغاز 
كار است و نه پايان آن. او كه حامي يك توافق 
بعدي اس��ت، افزود: »ما همزمان كافي داريم 
و هم اهرم فش��ار مناس��ب و اگر درست از آنها 
استفاده كنيم، ديپلماس��ي مي تواند موفقيت 
آميز باشد.« او گفته اگر ايران مجددا به تعهدات 
خود در توافق كنوني بازنگردد، يك ديپلماسي 
قدرتمن��د و اصولي را براي مذاكره بين ايران و 
ايالات متحده و بازگرداندن هر دو به توافق به 
كار خواهد گرفت: »ديپلماسي تنها راه كارآمد 
براي مديريت اين مس��اله است؛ هيچ راه حل 

نظامي وجود ندارد.« 
اورورك دو دل به نظر مي رسيد ولي ترامپ را 
به دليل افزايش خطر درگيري نظامي در خليج 
فارس مقصر مي داند . س��ندرز گفت كه براي 
دس��تيابي به توافقي با درخواست هاي بيشتر 
از ايران، ايالات متحده بايد تس��هيل بيش��تر 
تحريم ها و مشوق هاي اضافي را در نظر بگيرد 
و بايد اذعان كند كه ايران تنها بازيگر مش��كل 
ساز خاورميانه نيست. سندرز همچنين به اين 
مساله اشاره كرد كه متقاعد كردن ايران يا حتي 
اروپايي ها به اينكه ايالات متحده به هر توافقي 
كه اين مرتبه حاصل ش��ود پايبن��د مي ماند، 
دشوار خواهد بود: »كار بايد با كسب اطمينان 
از اين مساله آغاز شود كه سياست خارجي ما در 
يك اجماع سياسي با دوام ريشه داشته باشد.«

بس��ياري از دموكرات ها گفته اند كه از ارتباط 
مستقيم با رهبران ايران استقبال مي كنند، اما 
هيچ يك شرايط را به وضوح بيان نكردند. سندرز 
گفته آماده است كه با مقامات ايران ديدار كند 
اگر كه اين ديدار را بهترين راه براي دستيابي به 
توافق بداند و بوكر هم تاكيد كرد كه لازم است 
ابتدا »اهداف مشخصي« تعيين شوند و »تعهد 
به مذاكرات با حس��ن نيت« نش��ان داده شود. 
وارن نشس��ت ها و ديدارها را ابزاري توصيف كر 
كه بايد بخشي از يك »استراتژي شفاف« باشند 
و بوتيجج هم گفت كه »تحت شرايط درست« با 
رييس جمهوري ايران ديدار خواهد كرد. اورورك 

و هريس به اين سوال پاسخ ندادند.
مقامات ايراني و اروپايي اخي��را در تلاش براي 
نجات توافق هسته اي ديدار كردند. اين در حالي 
اس��ت كه ايالات متح��ده تحريم هاي جديدي 
را عليه محمد جواد ظري��ف، وزير امور خارجه 
ايران، تحميل كرده اس��ت؛ اقدام��ي كه قطعا 
مي توان گفت پيشبرد ديپلماس��ي را دشوارتر 
كرده است. شرايط ممكن است تا زمان انتخابات 
رياس��ت جمهوري به كلي تغيير كرده باشد. اما 
مشخص اس��ت كه موضع گيري ش��ديدالحن 
ترام��پ در مي��ان راي دهن��دگان و ب��ه وي��ژه 
دموكرات ها و مستقل ها كه به دنبال جلوگيري 
از يك درگيري نظامي ديگر هستند، طرفداري 
ندارد. نامزدهاي دموكرات تنها كافي اس��ت كه 
نشان دهند راه حل بهتري براي تنش هاي كنوني 
دارند. بوتيجج گفت: »توافق ايران يك لطف به 
اين كشور نبود. ما اين كار را كرديم چون منافع 

امنيت ملي ما را تامين مي كرد.« 
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كسب و كار ايرانيان تفليس
صباعربزاده|روزنامهنگار|

اين روزها سفر به خارج از كشور براي ايراني ها 
سخت شده است، از دلار 11 هزار تومان بگيريد 
تا عوارض خروج از كشور. هر چند تركيه كشور 
همسايه محسوب مي شود و بسيار زيبا اما رفتن 
به گرجستان به صرفه تر است. گرجستان اگرچه 
همسايه ديوار به ديوار ايران به حساب نمي آيد 
اما چندان هم از ايران دور نيست. اين كشور زيبا 
ما بين تركيه و روسيه قرار دارد. كشوري است 
باستاني كه جمجمه انسان هايي كه تاريخشان 
به يك ميليون و هشتصد هزار سال قبل مي رسد 

نيز در آنجا كشف شده است. 
تفليس يك��ي از مقاصد اصل��ي ايراني ها براي 
گردش و تفريح اس��ت. از وس��ط شهر تفليس 
ي��ك رودخانه زيبا عبور مي كن��د، پل صلح دو 
سر رودخانه را به هم متصل مي كند و تفرجگاه 
توريس��ت هاي بس��ياري اس��ت، اگر توريست 
خوش شانس��ي باش��ي ب��ا 15 لاري مي توانيد 
قايق س��واري كنيد. توريست ايراني در تفليس 
فراوان است و مردمان با هوش گرجستان سريع 
از چهره ات مي فهمند كه تو اهل ايران هستي، 
از توريست هاي ايراني ياد گرفته اند كه بگويند، 

سلام چطوري، قايق سواري مي خواهي و...
بعضي از ايراني ها در گرجس��تان كاس��بي راه 
انداخته اند و اغلب به رس��توران داري، كبابي و 
سرو غذاهاي ايراني مشغول اند، مسلمان ها زياد 
به اين كش��ور رفت و آمد دارند و رستوراني كه 
غذاي حلال سرو كند بي مشتري نخواهد بود. 
تفليس پر از توريست هاي عرب است. زناني كه 
پوشيه زده اند و حتي براي خورن غذا هم پوشيه 
ش��ان را بر نمي دارند، خيل��ي محجوبانه از زير 
پوشيه اگر بخواهند چيزي مي خورند، مادراني 
با حجاب برتر از آنچه اسلام برايشان معين كرده 
است با چهار پنج فرزند و با فاصله هاي سني يك 
تا دو س��ال، مردان عرب اما راحت تر از زنانشان 
لباس مي پوشند، شلواركي به پا دارند و آزادانه تر 
رفتار مي كنند. البته زنان عرب در رفاه كامل به 
سفر مي آيند چرا كه مردانشان در خرج كردن 

هيچ گونه امساكي ندارند. 
در تفليس علاوه بر عرب ها، روس ها نيز حضور 
پررنگي دارند و اغلب هم با فرزندانشان كه كمتر 
از سه تا نيستند به گرجستان آمده اند. دخترها 
و پس��رهاي موبلوند و بلند قامت اروپايي نيز در 
اين ش��هر كم نيس��تند به خصوص در اطراف 
حمام هاي قديمي ش��هر. كلا ش��هر تفليس به 
خصوص در اطراف شهر قديمي، خيابان شاردني 
و ميدان آزادي مملو از توريس��ت است. شهري 
زنده و مردمانش در امنيت كامل شب زنده داران 
قهاري هس��تند. مردم در زير نور زيباي مهتاب 
و چراغاني ش��هر در جنب و جوشند. اكثر مردم 
اين شهر مسيحي هستند و شهر نيز پر از كليسا 
است درست مانند هند كه پر از معبد است. اينجا 
نيز در هر كوچه و پس كوچه، كليسا مي بيني و 
البته مراسم عروسي، عروس دامادها در كليسا 
عقد مي كنند و بعد در شهر قدم مي زنند و عكس 

مي گيرند. 
تفليس به نوعي شهر سگ ها هم هست. سگ ها 
خيلي آرام و نرم در گوشه گوشه شهر خود را جا 
داده اند و اگر آدم سر به هوايي باشي ممكن است 
متوجه حضورشان نش��وي و با برخورد به آنها 
سكندري بخوري! البته بيش��تر اين سگ ها را 
واكسينه كرده اند و با وجود وفور سگ ها نه اثري 
از خراب كاري سگ ها در خيابان است و نه بوي 
ادرارشان مي آيد، آنها به خوبي حضور سگ ها را 
در ش��هر مديريت كرده اند. سگ ها نيز با آدم ها 
كنار آمده اند اما خيلي مطلوب تر از آنچه در هند 
زيست مي كنند اينجا با آدميان مخلوط شده اند. 
خبري از آلودگي يا حمله س��گ ها نيست، اگر 
هم موردي باش��د ميان خود سگ ها است كه با 
هم برسر قلمروشان بگو و مگو مي كنند و اگرنه 
شهرداري شهر تفليس حضور سگ ها را به نوعي 
كنترل كرده كه به هيچ كدامشان نه شهروندان 

و نه سگ ها آسيبي وارد نشده است.
يكي از مكان هاي بس��يار جال��ب تفليس يك 
روس��تاي قديمي اس��ت ك��ه از آن ب��ه عنوان 
بزرگ ترين م��وزه رو باز جهان ي��اد مي كنند. 
اين روستاي كوچك ش��امل صدها كلبه است 
كه متعلق به 300 تا 400 س��ال پيش اس��ت و 
گرجي ها براي نسل ها در آن زندگي كرده اند. در 
درون اين كلبه ها لوازم و وسايلي پيدا مي شود 
كه س��بك زندگي گرجي ها را نشان مي دهد، 
دهكده بسيار زيبا است و رو به كوهستان، علاوه 
بر آن در هر كلبه اي راهنمايي هست كه با روي 
خوش داستان هر كدام از كلبه ها را برايت روايت 
مي كند، بعضي هايشان خيلي خوشرو هستند و 
بعضي هايشان نيز مانند مردمان روس يخ شان 

اصلا باز نمي شود.
گرجي ها يك غ��ذاي محلي دارن��د كه خيلي 
ب��ه آن مي نازن��د، اس��مش را هم گذاش��ته اند 
»خاچاپ��وري«، با يك جور پنير بس��يار ش��ور 
درستش مي كنند و رويش هم تخم مرغ عسلي 
مي ريزند، درست وس��ط ناني كه تقريبا شبيه 
به يك قايق كوچك اس��ت، اگر معده ضعيفي 
داريد به شما توصيه مي ش��ود كه از اين غذاي 

محلي نخوريد.
در كل مي ت��وان گفت، ش��هر تفليس دو طبقه 
اجتماعي متمايز دارد، همانطور كه اغلب شهرها 
چنين هستند. بالاي شهر و پايين شهر، در بالاي 
شهر و مركز شهر خيابان ها شبيه خيابان هاي 
اروپايي است، اما يكسري آپارتمان هاي مخروبه 
در شهر ديده مي ش��ود كه نمايي بسيار زشت 
دارد و لباس هاي خيس س��اكنانش بر رخت ها 
خودنمايي كرده و گاه چك چك بر سرت قطره 
افشاني مي كنند، در كل اما شهري دلنشين است 

چرا كه مناطق زيباي بسياري دارد.

گروهراهوشهرسازي|آزادهكاري|
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درخودجايدادهاست.

شهر قديمي تفليس كه خود گرجي ها نيز از آن به عنوان 
ش��هر قديمي ياد مي كنند در سال 1۹۹3 ميلادي در 
ليست جهاني يونسكو به ثبت رس��يد. اين قسمت از 
شهر از لحاظ جغرافيايي در پايين تپه اي بسيار بزرگ و 
همچنين شيبي روي آن شكل گرفته است. شكل اين 
شهر به صورت پلكاني است و خيابان هاي آن باريك و 
كشيده هس��تند. يكي از نكات جالبي كه درباره شهر 
قديم تفليس وجود دارد، اين است كه در خانه هاي اين 
قسمت از ش��هر درهايي وجود دارد كه به حياط هاي 
مخفي باز مي ش��وند. داخل بيش��تر اين حياط ها هم 
درختان انگور و ديگر درختاني وجود دارند كه معمولا 
از هر چيزي بالا مي روند تا رش��د كنن��د. كوچه پس 
كوچه هاي سنگي كه البته از هجوم تكنولوژي در امان 
نمانده و گاه آپارتمان زشت و بد شكلي از لابه لاي آن 
بيرون زده است، تصويري از شهر قديمي تفليس است. 

   حمام هاي گوگردي 
يكي از جاذبه هاي اين شهر قديمي وجود حمام هاي 
گوگردي اس��ت.گفته مي ش��ود از آب اي��ن حمام ها 
ب��راي درمان انواع بيماري ه��اي از جمله درد مفاصل 
و بيماري هاي پوس��تي استفاده مي كنند. شهروندان 
تفليس��ي از اين حمام براي استراحت و تمدد اعصاب 
در اوقات فراغت يا برگزاري ميهماني هاي شام رسمي 
استفاده مي كنند. الكساندر پوشكين،  شاعر و نويسنده 
روس يكي از افراد مش��هوري اس��ت كه اين حمام را 
امتحان كرده، او در مورد اين تجربه بي نظيرش نوشته 
اس��ت: »مطمئناً در تفليس با چيزي لوكس تر از اين 
حمام مواجه نخواهم شد. اين حمام ها در داخل شهر 
قديمي قرار دارند، با گنبدهايي متمايز مزين شده اند 
و مانند اسپاهاي باستاني داراي خدمات ارايه ماساژ و 

سونا هستند.«
اما تفليس فقط ش��هر قديمي، خيابان روس��تاولي و 
شاردني نيست. براي رس��يدن به يكي از آثار تاريخي 
مهم اين ش��هر يعني كليساي س��امبا از محله هايي 
عبور مي كنيد كه تصور شما را نسبت به تفليس تغيير 
مي دهند. خانه هاي آجري بسيار قديمي كه بخشي از 
آن ريخته شده، بافت فرسوده به همراه تعداد زيادي از 
افراد كه با لباس هاي كثيف و مندرس گدايي مي كنند 
روي ديگر شهر را نشان مي دهند. با ديدن اين قسمت 
از شهر ياد كوچه پس كوچه هاي بازار و شوش، ميدان 
اعدام يا هم��ان محمديه جديد و منطق��ه 12 تهران 
مي افتيد و البته مردمي كه فقر از نگاهش��ان مي بارد. 
در برخي قسمت هاي شهر نيز هنوز آثار برجاي مانده 
از دوره كمونس��يم خودنمايي مي كند. آپارتمان هاي 
قديمي، بدش��كل، يكدس��ت و ش��بيه هم كه يادآور 
روزهاي سياه كمونيسم است و گرجي ها هنوز فرصت 
پاك كردن اين آثار را از در و ديوار شهرش��ان به دست 

نياورده اند.
تفليس به عنوان يك شهر توريستي گردشگران بسياري 
از كشورهاي ايران، روسيه، تركيه و برخي كشورهاي 
عربي را به خود جذب كرده و براي توسعه گردشگري 

و جذب بيشتر توريست تسهيلاتي را براي گردشگران 
در نظر گرفته اس��ت. براي مثال، بازديد از بسياري از 
اماكن تاريخي در اين شهر رايگان است و براي بازديد 
از برخي اماكن هم مبلغ بسيار كمي در نظر گرفته شده 
است. واحد پول گرجستان لاري است و هر لاري حدود 
4هزار تومان است. البته واحد پول كوچك تر از لاري نيز 
دارند كه نامش تتري است و اين براي مسافران ايراني 
كه سال ها اس��ت با سكه هاي فلزي خداحافظي كرده 
و فقط سكه 500 توماني آن هم به تعداد اندك دارند، 
جالب توجه است. گاهي اوقات بقيه پول هاي شما يك 

مشت سكه 5،  10 و 20 تتري مي شود.

   مصايب مترو سواري ارزان
شهر تفليس، بزرگ ترين شهر كشور گرجستان نيز به 
ش��مار مي رود كه با بافت قديمي، خيابان هايي باريك 
و پياده روهاي سنگفرش ش��ده اش شناخته مي شود. 
اين شهر وسيع گرجستان، در كنار وسايل حمل و نقل 
معمولي چون ماشين هاي شخصي، از سيستم حمل 
و نقل قابل قبولي برخوردار اس��ت. از آن جمله مي توان 
به مترو، اتوبوس و تاكسي هاي عمومي و ميني بوس يا 
»مارشروتكا« اش��اره كرد. نكته قابل توجه در اين شهر 
حمل و نقل ارزان اس��ت. از جمل��ه راه هاي خوب براي 
جابه جايي در تفليس، اس��تفاده از مترو است. متروي 
تفليس دو خط و 21 ايستگاه دارد كه نقاط مهم شهر را 
به يكديگر متصل مي كند. ساعت كاري مترو از 6 صبح 
تا نيمه شب است و ايس��تگاه هاي اصلي علاوه بر زبان 
گرجي به انگليسي نيز اعلام مي شود. براي مترو سواري 
احتياج به كارت مترو داريد. براي بار اول بايد يك كارت 
به قيمت 2 لاري خريد كنيد و بعد از آن براي هر رفت و 
آمد 50 تتري از حساب شما كسر مي شود. برخلاف مترو 
تهران كه هر كارت فقط يك بار امكان استفاده دارد و تا 
نيم ساعت بعد امكان استفاده از كارت براي دارنده آن 
امكان پذير نيست، اما در تفليس يك كارت را چند نفر 
مي توانند بلافاصله بعد از هم استفاده كنند. در واقع شما 
با هزينه نصف يك لاري مي توانيد به هر نقطه از ش��هر 
كه مي خواهيد سفر كنيد. براي شارژ كارت مي توانيد از 
دستگاه هاي پرداخت آبي يا نارنجي رنگ استفاد كنيد كه 
با نام Pay Box شناخته مي شوند؛ شارژ كارت با پول نقد 

و استفاده از اين دستگاه ها امكان پذير است.
هر چند ممكن است ارزاني متروي تفليس در نظر اول 
بسيار جذاب باشد، اما واقعيت اين است كه مترو تفليس 
در سال 1۹60يعني حدود 150 سال پيش ساخته شده 
و به نظر مي رس��د از آن زمان تاكن��ون تغييرات زيادي 
در ش��كل و ظاهر آن ايجاد نشده اس��ت. از در مترو كه 
وارد مي شويد بوي نم و رطوبت مش��ام را آزار مي دهد. 
رنگ هاي روي ديوار جابه جا ريخته شده و گويي سال ها 
است به خود رنگ نديده است. سوارشدن روي پله برقي 
مترو نيز خود داس��تان دارد. به دليل سرعت بالاي پله 
برقي سوار شدن بر آن، دقت واحتياط بسياري مي طلبد 
البته براي توريس��ت ها و گرنه خود گرجي ها به راحتي 

سوار پله برقي مي شوند. از س��وي ديگر، ايستگاه هاي 
مترو بسيار عميق اند و حدود 2 دقيقه طول مي كشد تا 
به سكو برسيد. برخي از گرجي ها ترجيح مي دهند روي 
پله هاي برقي بنشينند و استراحت كنند و اين موضوع 
برايشان عادي اس��ت. داخل ايستگاه ها نيز از وضعيت 
خوبي برخوردار نيست. تاريكي داخل ايستگاه شما را ياد 
فيلم هاي ترسناك دهه 1۹70 مي اندازد و بوي رطوبت 
و نا همچنان مشام را آزار مي دهد. از مسير ريل قطار نيز 

جوي آبي بدبو روان است.
اما داخل قطار نيز در نوع خودش جالب است. از لحظه اي 
كه سوار قطار مي شويد صداي بسيار ناهنجار همراه با 
لرزش شديد مسافران را آزار مي دهد .ابتدا تصور مي شود 
كه اين لرزش موقتي است اما لرزش شديد در تمام طول 
مس��ير ادامه دارد و البته به همراه صداي ناهنجاري كه 
گويي داخل موتور هواپيما نشس��ته ايد.! جاي س��وال 
است كه شهروندان تفليس چگونه توانسته اند خود را 
با اين حجم از صدا و لرزش تطبيق دهند واقعا سرس��ام 
آور است.ش��ايد به همين دليل است كه در مترو كمتر 
توريست مي بينيد و مسافران خارجي ترجيح مي دهند تا 
از زيبايي هاي داخل شهر استفاده كنند و حتي در ساعات 
عصر در ترافيك شهر بمانند اما سوار مترو نشوند.يكي 
از نكات مش��ترك متروي تهران و تفليس وجود دست 
فروش ها و خواننده هاي دوره گرد است كه در يك دست 
ميكروفن دارند و در دست ديگر سبدي براي جمع آوري 
پول و مي خوانند و پول جمع مي كنند. در س��طح شهر 
تفليس ايستگاه هاي مترو با علامت M مشخص شده اند.

   اتوبوس هاي شماره دار 
اتوبوس هاي زرد و آبي رنگ تفليس از ديگر وسايل حمل 
و نقل عمومي اين شهر محسوب مي شوند كه آنها نيز 
بسيار ارزان بوده و هزينه اي معادل هزينه مترو يا همان 
50 تتري دارند. اتوبوس هاي تفليس شماره دارند و هر 
ش��ماره به مقصد خاصي مي رود و مانند تهران نيست 
كه مسير اتوبوس روي آن درج شده باشد. البته شماره 
اتوبوس هاي تفليس و جزييات مسير آنها روي تابلوهايي 
در ايستگاه هاي اتوبوس درج شده اند؛ اما متاسفانه به كار 
توريست ها نمي آيند، چرا كه به زبان گرجي هستند. در 
برخي ايستگاه ها نيز تابلوهاي الكترونيكي نصب كرده اند 
كه شماره اتوبوس ها و مدت زمان انتظار براي رسيدن هر 

يك و البته مقصد آنها را نشان مي دهند. 
تاكسي وس��يله حمل و نقل عمومي ديگري است كه 
ظاهرا كاربردي تر نيز هست. در تفليس تاكسي ها مانند 
اكثر شهرهاي دنيا رنگ به خصوصي ندارند و تنها تابلوي 
بالاي آن نشان دهنده تاكسي بودن خودروها به شمار 
مي رود. تاكس��ي هاي اين شهر يك مزيت بسيار ويژه 
دارند و آن هم اين اس��ت كه ۹0 درصد تاكسي ها بنز، 
بي.ام دبليو بوده و باقي تاكس��ي ها نيز هيوندا هستند. 
رانندگان بدون اينكه شما درخواست كنيد كولر روشن 
كرده و ماشين به شكل دربستي است و راننده تاكسي 
به غير از شما شخص ديگري را سوار نمي كند. قيمت 

تاكسي به نسبت مترو و اتوبوس تا حدي بالا است اما 
اگر از تاكسي اينترنتي استفاده كنيد به صرفه تر خواهد 
بود. يكي از تاكسي هاي اينترنتي تفليس »ياندكس« 
 نام دارد و هزينه تردد با اين تاكسي اينترنتي بيشتر از

 4 يا 5 لاري )حدود 20 هزار تومان( نمي شود.
علاوه بر وس��ايل حمل و نقلي مانند مت��رو و اتوبوس، 
مين��ي بوس هاي تفليس ني��ز از جمل��ه گزينه هاي 
پركاربرد پايتخت هس��تند. اين مين��ي بوس ها كه با 
نام »مارشروتكا« شناخته مي شوند، در كناره خيابان 
نگه مي دارند و مسافر س��وار مي كنند. ميني بوس ها 
ايستگاه ندارند و هر جايي كه دوست داشتيد مي توانيد 
از آن پياده شويد. كرايه مارشروتكاها برابر با 0.8 لاري 
گرجس��تان حدود 3 هزار تومان است. تله كابين نيز 
دوقسمت تاريخي شهر را به هم متصل مي كند و عموما 
گردش��گران از آن استفاده مي كنند كه هزينه آن هم 

5 لاري است.

   80 لاري، جريمه ريختن زباله در خيابان
از حمل و نقل كه بگذريم تميزي و پاكيزگي خيابان هاي 
ش��هر جالب توجه اس��ت حتي در مناط��ق قديمي و 
مناطقي كه بافت فرسوده دارند اثري از زباله در خيابان ها 
نمي بينيد. شايد دليلش اين است كه ريختن زباله در 
خيابان 80 لاري جريمه دارد. كشيدن سيگار در اماكن 
عمومي آزاد نيست و فقط در مكان هايي كه سطل زباله 
وجود داشته باشد، مي توان سيگار كشيد. علاوه بر اين، 
برخلاف ش��هر تهران كه پر از گربه است تفليس گربه 
ندارد اما سگ هاي زيادي را در كوچه و خيابان هاي اين 
شهر در حال استراحت و راه رفتن مي بينيد. سگ هايي 
كه گوش آنها ش��ماره دارد و مشخص است كه معاينه 
شده و شماره گذاري شده اند. سگ ها به راحتي در سطح 
شهر تردد مي كنند بدون اينكه كسي به كار آنها كاري 

داشته باشد يا اذيت و آزاري برساند. 

   زيست شبانه و رونق اقتصادي 
شب هاي تفليس بس��يار زنده است و مردم تا پاسي از 
شب در خيابان ها حضور دارند. مال هاي بزرگ، كافه ها 
و رستوران ها تا ساعت ها بعد از نيمه شب بازند و به مردم 
خدمات ارايه مي دهند وكاسبي شان رونق دارد. هر چند 
در تهران نيز اعضاي شوراي شهر تلاش كردند، زيست 
شبانه را احيا كنند اما به دليل برخي كارشكني ها موفق 
به اين امر نشدند. پليس به عنوان يكي از مخالفان زيست 
شبانه در تهران معتقد است، توانايي برقراري امنيت را 
در اين ساعات ندارد. در حالي كه تجربه نشان از اين دارد 
حضور مردم خودش دليل محكمي براي امنيت است 
و پليس فقط مي تواند نقش نظارتي داشته باشد. تجربه 
شب هاي ماه رمضان نيز گواه اين مطلب است. در شهري 
مانند تهران كه تابستان هاي گرم دارد و مردم بعد از كار 
روزانه ترجيح مي دهند براي اس��تراحت و خريد وارد 
فضاهاي شهري شوند قطعا زيست شبانه موفق خواهد 

بود و به اقتصاد شهر نيز كمك مي كند.

   شهر امن
تفليس يكي از شهرهاي امن جهان محسوب مي شود. 
بر اس��اس آمار، كشور گرجستان از لحاظ شاخص هاي 
جهاني امنيت در رده 85 دنيا قرار گرفته و مي توان گفت 
امنيت بالايي دارد. قرار داشتن گرجستان در رده 85 به 
اين معنا است كه بالاتر از كشورهايي چون سويس، اردن، 
امريكا و ايران قرار گرفته است. در بررسي دقيق تر شهر 
تفليس، پايتخت گرجستان در مقايسه با تهران، مي بينيم 
كه شاخص امنيت اين شهر در حدود 80 درصد بوده و با 
تهران تفاوتي 40 درصدي دارد. همچنين نرخ جرم هايي 
چون دزدي، كيف قاپي، پخش مواد مخدر و مواردي از 
اين دست در شهر تفليس بسيار پايين است. جالب است 
بداني��د كه طبق آمار و ارقام، امنيت پي��اده روي در روز 

تفليس »بسيار بالا« و در شب »بالا« ارزيابي مي شود.
موضوع ديگري كه شهر تفليس را جذاب مي كند، قيمت 
پايين مواد غذايي و خوراكي ها است. به خصوص فست 
فود و انواع ساندويج و پيتزا در مقايسه با تهران ارزان تر 
هستند. اگر در تهران بخواهيد استيك ميل كنيد حداقل 
100 هزار توم��ان بايد براي آن پرداخ��ت كنيد اما در 
بهترين رستوران تفليس تنها با پرداخت 25 هزار تومان 

مي توانيد يك استيك لذيذ نوش جان كنيد.
اگر بخواهيم مقايسه سطحي به دو شهر تهران و تفليس 
داشته باشيم، تفليس نسبت به تهران از شرايط بهتري 
براي زندگي برخودار اس��ت، اما واقعيت اين اس��ت كه 
تفليس ش��هر كوچكي اس��ت كه حدود يك ميليون و 
500 هزار نفر جميعت دارد و تهران كلان ش��هري كه 
بيش از 10 ميليون نفر جمعيت دارد و با مشكلات خاص 
كلان شهرها از جمله ترافيك و آلودگي هوا مواجه است. 
از سوي ديگر، تفليس طي سال هاي گذشته به بخشي از 
پيشرفت و توسعه دست يافته است، اما تهران هنوز در 
حال توسعه است و وسعت و جمعيت آن قابل مقايسه با 

اين شهركوچك توريستي نيست.

   اقتصاد گرجستان 
گرجستان كشوري است كه نيمي از آن در قاره آسيا و 
نيمي ديگرش در قاره اروپا قرار دارد. اين كشور تا پيش 
از حمله مغول در س��كوت و آرامش بود. پس از حمله 
مغول ها آرامش از اين كشور رخت بست، اما مهلك ترين 
ضربه به گرجس��تان در زمان فروپاش��ي ايدئولوژي 
كمونيس��ت وارد شد و اين كش��ور را با بحران بزرگي 
روبرو كرد. اقتصاد گرجستان در دهه هاي پيش، دوران 
سختي را پشت سر گذاشته اس��ت. چراكه فروپاشي 
ش��وروي تنها فروپاش��ي يك ايدئول��وژي نبود، بلكه 
كشورهاي عضو اتحاد جماهير شوروي بعد از فروپاشي 
گرفتار اوضاع اسفناكي ش��دند. گرجستان كشوري 
اس��ت كه در دهه هاي اخير مش��كلات بزرگي داشته 
است. اين مشكلات باعث تزلزل ساختارهاي اقتصادي، 
تورم، بي ثباتي، نااطميناني و ركود در اين كشور شده 
است. بعد از فروپاشي اتحاد جماهير شوري، بسياري 
از گرجي ها كسب وكار خود را از دست دادند و شكاف 
طبقاتي در جامعه بسيار عميق تر شد؛ اما هيچ كدام اينها 
اقتصاد گرجستان را از پا نينداخت. دولت گرجستان با 
برنامه اي منسجم دست به اصلاحات ساختاري بزرگي 
در اين كش��ور زد. در س��ال 2012 گرجستان ميزبان 
4 ميليون گردش��گر بود و اين رقم در س��ال هاي بعد  
افزايش يافته است. اين كشور در سال 2017 توانسته 
بيش از 7 ميليون گردش��گر خارجي را به كشور خود 

بكشاند و 3 ميليارد دلار درآمد كسب كند.

   صنايع دستي 
اكنون نيز اقتصاد گرجس��تان بر پايه صنعت توريسم 
مي چرخ��د و ت��لاش دارد تا با شناس��اندن دو ش��هر 
توريستي تفليس و باتومي هر سال بر تعداد گردشگران 
و بازديدكنن��دگان اين كش��ور بيفزاي��د. از آن جا كه 
گرجستان در دوره قاجار جزو شهرهاي ايران محسوب 
مي شده بنابراين عجيب نيس��ت كه قرابت فرهنگي 
نزديكي با ايراني ها دارند. به خصوص صنايع دستي آنها 
شباهت بسياري با صنايع دستي ايران دارد. مهم ترين 
صنايع دستي كشور گرجستان عبارتند از انواع فرش، 
گليم و جاجيم در طرح ها و رنگ هاي مختلف كه در آنها 
بيشتر از رنگ قرمز استفاده مي شود. علاوه بر اين، انواع 
ظروف سفالي تزييني در طرح هاي مختلف نيز جزئي از 
صنايع دستي گرجستان محسوب مي شود، پياله هايي 
كه بيشتر حالت سنتي و تزييني دارند كه از شاخ گاو 
و بزكوهي درست مي شود. انواع خنجر و شمشيرهاي 
تزييني، ان��واع لباس هاي محلي گرجي و به خصوص 
كلاه هاي نمدي كه از پشم بز درست مي شوند از ديگر 
صنايع دس��تي گرجستان به ش��مار مي آيند. ظروف 
تزييني س��فالي يا گچي با نقوشي از نقشه گرجستان 
يا تفليس و مجسمه سازي جزئي مهم از صنايع دستي 
گرجستان اس��ت. معمولا مجس��مه هايي از اشكال 
حيوانات، صليب، يا قديس��يني كه در دين ارتدوكس 

گرجستان بسيار مهم هستند. 
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دانش و فن10ديدگاه

در حاشيه مصاحبه اخير وزير ارتباطات

مخالفت با فيلتر شبكه هاي اجتماعي؛ از اعتقاد تا عمل
گروه دانش و فن   

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با انتشار مصاحبه اي 
در ش��بكه اجتماعي توييتر اظهار ك��رد اعتقادي به 
محدودس��ازي يا فيلتر كردن ش��بكه هاي اجتماعي 
ندارد و چنين محدوديت هايي به ايران آسيب مي زند.

ظاهرا محمدجواد آذري جهرمي اخيرا مصاحبه اي با 
شبكه NBC امريكا داشته كه بخشي از اين مصاحبه 
را در ش��بكه هاي اجتماعي خود منتشر كرده است. 
اما ش��ايد پررنگ تري��ن محوري ك��ه در بخش هاي 
منتشرش��ده از اي��ن مصاحبه به چش��م مي  خورد، 
پرداختن به موضوع فيلترينگ و ديدگاه وزير جوان 
درباره محدوديت در برابر شبكه هاي اجتماعي باشد. 
جهرمي از زم��ان آغاز وزارت خود توج��ه ويژه اي به 
شبكه هاي اجتماعي داش��ته و حتي بعضي از اخبار 
خود را به صورت مس��تقيم از طريق اين ش��بكه ها از 
جمله توييتر و اينس��تاگرام به گوش مردم رس��انده 
اس��ت. در برخي از موارد اين خبررساني تعرفه هاي 
جديد اينترنتي را شامل ش��ده و در مواردي هم درد 
دل جوان ترين وزير كابينه با كاربران اينترنتي از جمله 
درخواس��ت هايش براي توجه بيش��تر به جلوگيري 
از سوءاس��تفاده كس��ب وكارهاي ارزش اف��زوده را 
دربرگرفته اس��ت. البته همين توجه به ش��بكه هاي 
اجتماعي براي جهرمي هزينه هايي را نيز داشته است. 
شايد مهم ترين اين هزينه ها را بتوان برخورد كاربران 
اين شبكه ها و در صدر آنها توييتر دانست كه برخلاف 
شبكه هاي ديگر، تا قبل از اينكه مسدوديتي از جانب 
صاحب صفحه براي فرد ايجاد نش��ود، اجازه هر نوع 
اظهارنظ��ري را دارند و حتي پس از اين اظهارنظرات 
هم، صاحب صفح��ه نمي تواند تغييري در گفته هاي 
فرد ايجاد كند و نهايت اقدامي كه مي تواند در مخالفت 

انجام دهد، بلاك كردن شخص خاطي است. 
با وجود اين، همين توييتر كه بيش از 10 سال است 
تيغه فيلترينگ را بر گرده خود احساس كرده و هنوز 
ه��م از آن رهايي نيافت��ه، اكنون تريب��ون آزاد وزير 
ارتباطاتي شده كه همين كاربران توييتر در هر يك 
از توييت هايش، از وي سوال مي كنند چطور است كه 
در يك ش��بكه  اجتماعي فيلترشده اكانت دارد؟ اين 
تازه مودبانه ترين حالت برخوردي است كه توييتري ها 
با يك ش��خصيت دولتي دارند و هركسي كه گذرش 
به توييتر افتاده باشد، احتمالا مي داند كه هيچ كس 
از گزند قضاوت ها و حتي توهين هاي كاربران در امان 
نيست كه مي توانند براي هر موقعيت و اظهارنظري، 
س��از مخالف بزنند و كام كاربران را تلخ كنند. حضور 
وزير ارتباطات در توييتر بيشتر از اينكه كاربران را از 
تعامل مستقيم يك مقام دولتي با مردم به وجد بياورد، 
س��ر خش��م آورده از اين بابت كه مسوولان ارتباطي 
را عل��ت اصلي فيلترينگ مي دانن��د و حضور آنها در 
شبكه هاي اجتماعي فيلترشده را مغاير با رفتارهاي 

دولتي تلقي مي كنند. 
از طرفي تلاش براي مسدود كردن فيلترشكن ها كه 
هر از چندگاهي گره آنها ش��ل و س��فت مي شود هم 
دليل ديگري براي خشم آنهاست؛ البته وزير ارتباطات 
بارها به اين موضوع اشاره كرده كه از فيلترشكن براي 
ورود به شبكه هاي ارتباطي استفاده نمي كند، زيرا به 
 گفته او »شرايطي فراهم شده است كه برخي افراد و 

مسوولان با توجه به مسووليت شان از اينترنت بدون 
فيلتر اس��تفاده كنند.« اما اين موض��وع هم چندان 
تس��لاي خاطر كاربراني نيس��ت كه هر بار براي دور 
زدن فيلترينگ و ورود به وب س��ايت ها و شبكه هاي 
اجتماعي فيلترشده مجبورند فيلترشكن هاي مختلف 
را امتحان كنند؛ درواقع اس��تفاده نكردن مسوولان 
دولتي از فيلترشكني كه هنوز هم درباره جرم بودن يا 
نبودن آن اتفاق نظر وجود ندارد، كاربران اينترنتي را 
با تصور تفاوت بين كاربر عادي و مسوولي كه اينترنت 
بي فيلتر دارد، خش��مگين مي كن��د. جهرمي حتي 
عضويت و فعاليت در توييتر را جرم نمي داند و در اين 
خصوص گفت��ه: »بنابر قانون فعاليت توئيتر در ايران 
ممنوع شده است چون قانون گذار مي تواند حكم بدهد 
كه فعاليت شركت خارجي در ايران ممنوع شود، اما 
فعاليت ايرانيان در توييتر ممنوع نيس��ت چون هيچ 
قاضي و هيچ دستگاهي نمي تواند حكم عمومي بدهد 

مگر اينكه مصوبه مجلس شوراي اسلامي باشد.«
 با وجود اين، حضور در شبكه هاي اجتماعي فيلترشده 
منوط به اس��تفاده از فيلترش��كني است كه به گفته 
جهرمي فروش آنها طبق قانون جرم نيست و »كساني 
كه فيلترشكن مي فروشند، هيچ اتفاقي براي آنها پيش 
نمي آيد.« اما نمي توان ان��كار كرد كه قانوني بودن يا 
نبودن استفاده از فيلترش��كن ها هميشه مورد ابهام 
بوده است. از طرفي علاوه بر اينكه مسوولان معتقدند 

»اين نوع نرم افزارها استفاده ضدامنيتي دارند و نوعي 
باج افزارند ك��ه به جمع آوري اطلاعات مش��تركين 
اقدام مي كنند و فراگيري و استفاده از فيلترشكن ها 
تبعات زيادي دارد«، اما برخي از مس��وولان از جمله 
سيدابوالحسن فيروزآبادي، رييس مركز ملي فضاي 
مجازي  مسووليت مقابله با فيلترشكن ها را بر عهده 
وزارت ارتباط��ات مي دانند، كم��ا اينكه فيروزآبادي 
در برهه اي درباره كند ش��دن فعاليت فيلترشكن ها 
و  وي پي ان ها گفته بود: »دس��تگاه هاي فيلتر وزارت 
ارتباطات گاهي مواقع شل كار مي كنند و گاهي مواقع 

به درستي كه علت را بايد از خودشان بپرسيد.«
 از همان ابتداي حضور جهرمي براي تصدي منصب 
وزارت، اين وعده داده شده بود كه دست وزير جوان 
روي فيلترينگ نرود، اما وقايعي زنجيره اي كه اين بار 
پ��س از فيس بوك و توييتر، تلگ��رام را مادر برخي از 
ناآرامي ها معرفي كرد، موجب ش��د دس��تور قضايي 
ب��راي فيلترينگ صادر ش��ود و درحالي كه جهرمي 
مدعي مخالفت با فيلتر بود، زيرمجموعه هاي وزارت 
ارتباطات با دستور قضايي ناگزير به اجراي فني اين 
دستور شدند، اقدامي كه ادعاي مخالفت با فيلترينگ 
را از منظر عمومي بي اعتبار كرد. با وجود اين، جهرمي 
ظاه��را همچنان بر اعتقاد خود مبن��ي بر مخالفت با 
فيلترينگ ايس��تاده است. او بارها اظهاراتي داشته از 
جمله اينك��ه »فيلترينگ بايد آخرين راه حل ممكن 

باش��د.« يا »اينكه اس��تفاده از تلگرام ممكن اس��ت 
عوارضي داش��ته باشد و افسارگس��يختگي هايي را 
ايجاد كند، نقطه اختلاف نيست ولي اينكه آيا پالايش 
ش��بكه هاي اجتماعي ب��ا اين ش��يوه نتيجه موثري 
دارد، ج��اي اختلاف نظر اس��ت.« وزير ارتباطات كه 
در صفحات اجتماعي خود در توييتر و اينس��تاگرام 
حضور فعالي دارد، اخيرا بخشي از مصاحبه خود را با 
شبكه NBC امريكا در اينستاگرام منتشر كرده است 
كه مي گويد: »محدودسازي و  فيلترينگ شبكه هاي 
اجتماعي راه حل نيست و با فيلترينگ، جلوي حضور 
جريان س��از و اثرگذاري بر جامعه بين المللي گرفته 
مي شود« او با اشاره به فعاليت استارتاپ هاي ايراني 
اظهار كرد: »واقع��ا ما ايراني ها م��ردم فوق العاده  اي 
هستيم  و تاكنون كارهاي بسيار بزرگي انجام داديم. 
به خصوص استارت آپ ها و شركت هاي ايراني كه در 
دنيا بهترين هستند و توانستند با كاهش اثر تحريم ها، 
غيرممكن ها را ممكن كنند. براي چنين مردمي هر 

چه خدمت كنيم باز هم كم است.«
جهرمي همچنين در بخشي از گفته هاي منتشرشده 
در صفح��ه توييترش اظهار كرده: »اس��تفاده خيلي 
خوب من از توييتر نش��ان مي دهد كه من اعتقادي 
به محدودسازي يا فيلتر كردن شبكه هاي اجتماعي 
ندارم و معتقدم محدوديت ها به ايران آسيب مي زند. 
بايد بپذيريم ك��ه در اين حوزه ضع��ف پيدا كرديم. 

دسترس��ي داش��تن كليد پيش��رفت هاي اقتصادي 
است. با وجود تحريم ها ما بايد خود را تطبيق دهيم.« 
همين اظهارات هم از انتقادات كاربران توييتري در 
امان نمانده اس��ت. برخي نوش��ته اند: »اگر نظر شما 
محدودسازي نيست، چرا تلگرام و توييتر بايد فيلتر 
باشند؟ آيا عده خاصي از فيلترينگ سود مي برند؟« 
يا اينكه »اگر اعتقادي به فيلتر كردن نداريد، دس��ت 
چه كس��ي روي دكمه فيلترينگ رفته اس��ت؟« اما 
جهرمي ب��ه اين اظه��ارات هم پاس��خ داده: »قانون 
اختي��ار فيلترينگ يا رفع آن را ب��ه وزارت ارتباطات 
نداده است« و ديگر اينكه »دكمه فيلترينگ در كشور 
ش��عبات متعدي دارد« اين اظهارات وزير ارتباطات 
چندان هم بي  اعتبار نيس��ت، زيرا ص��رف نظر از قوه 
قضاييه كه در نمونه تلگرام شاهد فيلترينگ با حكم 
قضايي بوديم، موارد ديگر در اختيارات كارگروه تعيين 
مصاديق محتواي مجرمانه است كه سال 1۳۸۸ و در 
پي تصويب قانون جرايم رايانه اي در مجلس شوراي 
اسلامي بنيان نهاده شده. اين كارگروه بر اساس ماده 
۲۲ قانون جرايم رايانه اي تش��كيل شده و مسووليت 
نظارت بر فضاي مجازي و پالايش تارنماهاي حاوي 
محتواي مجرمانه و رسيدگي به شكايات مردمي را بر 
عهده دارد. در اين كميته كه مسووليت فيلترينگ را 
بر عهده دارد، بخ��ش ارتباطات و فناوري اطلاعات با 
احتساب وزير و با حضور شخصي كه به مسائل مربوط 
به فناوري آش��نا باشد، دو عضو دارد و از آن جايي كه 
تصميمات كارگروه با اكثريت نسبي حاضران معتبر 
خواهد بود، اي��ن دو عضو مي توانن��د در درصدي از 

تصميم ها نقش داشته باشند. 
هرچن��د اين اظه��ارات مان��ع از اين نمي ش��ود كه 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي، از وزير ارتباطات 
درباره وضعيت نامناسب فيلترينگ و تجهيزات مربوط 
به فيلترينگ سوال نكنند. در نهايت به نظر مي رسد 
گره فيلترينگ در كشور هنوز هم كورتر از آن است كه 
به راحتي بت��وان آن را باز كرد. رييس جمهوري بارها 
عنوان كرده به فضاي آزاد رس��انه اي معتقد اس��ت و 
دولت هم عزم و تمايلي به محدود كردن فضاي مجازي 
ن��دارد، آذري جهرمي هم به عنوان يكي از مهم ترين 
متوليان حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات، صرف نظر 
از پيشينه اي كه در ابتدا برخي را نسبت به حضورش 
در اي��ن بخش بدگمان كرده ب��ود، در مدت زمان دو 
سال هاي كه از حضورش در مسند وزارت مي گذرد، 
تعاملات بسياري به صورت مستقيم با كاربران داشته و 
صرف نظر از نتيجه   اي كه حاصل شده، مدعي حمايت 
از دسترسي آزاد به اطلاعات و مخالفت با محدوديت 
بوده اس��ت. با وجود اين م��وارد، در اين مدت نه تنها 
پيام  رس��ان تلگرام به جرگه فيلترشدگان فيس بوك 
و توييت��ر پيوس��ته، بلكه ه��ر از گاه��ي زمزمه هاي 
فيلترينگ اينس��تاگرام هم به گوش مي رسد و البته 
كسب وكارهاي نوپايي كه حياتشان در گروي فعاليت 
بي وقفه و بدون محدوديت در حوزه فناوري اطلاعات 
است، هر روز بيم فيلتر شدن دارند و بدتر از آن اينكه 
حتي پس از مواجهه با فيلترينگ هم نمي دانند بايد 
به كدام مرجع براي پاسخگويي به مشكل خود رجوع 
كنند، زيرا به نظر مي رسد متوليان اين حوزه تنها يك 

گروه خاص نيستند.
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 چرا جامعه پزشكي ايران
با روبات ها بيگانه است 

ريي��س انجمن انفورماتيك پزش��كي ايران- با 
انتقاد از اينكه جامعه پزش��كي ما به اس��تفاده 
از روبات ب��راي انجام طبابت اعتق��ادي ندارد، 
گفت: جامعه  پزش��كي بايد از هوش مصنوعي 
و تكنولوژي بيشتر استفاده كند، زيرا در آينده 
نه چندان دور ش��اهد اتفاقات عجيب و غريبي 
در زمينه بهداش��ت دنيا خواهيم بود و با توليد 
روبات پزشك ها نقش پزشكان عوض مي شود 
و كيوسك هاي بهداشتي جاي پزشكاني كه در 

مطب هستند را مي گيرند.
يكم شهريور زادروز پزش��ك بزرگ ايراني ابن 
سيناس��ت و از همين رو، روز پزش��ك ناميده 
شده اس��ت. پزشكي از مش��اغلي است كه نياز 
ب��ه تخصص ف��راوان دارد و برخلاف بس��ياري 
از مش��اغل ديگر كه از ابتداي ظه��ور فناوري 
اطلاعات و جايگزيني ماشين ها، به راحتي مقهور 
روبات ها شدند، پزشكي از جمله مواردي است 
كه لزوم تخصص و مهارت بس��يار، هنوز به طور 
كامل نتوانسته ماشين ها را جايگزين پزشكان 
كن��د. با وجود اي��ن، همين حالا ه��م از هوش 
مصنوعي و روبات ها ب��راي جمع آوري داده ها، 
نظ��ارت بر علائم حياتي و كمك به تش��خيص 
بهتر بيماري ها، آسيب ها و موارد ديگر استفاده 
مي شود. روبات ها حتي توانسته اند در مواردي 
در عمل هاي جراحي ه��م نقش آفريني كنند 
و درحال حاضر پيش��رفت ه��وش مصنوعي به 
حدي رس��يده كه در تشخيص سرطان سينه 
متاس��تاتيك، ذات الريه، تومور ه��اي مغزي و 
پيش بيني گس��ترش هماتوم از پزشكان بهتر 
عمل مي كند. از طرف��ي پيش بيني ها حاكي از 
آن اس��ت كه در آينده اي نه چندان دور، هوش 
مصنوعي از اين هم فراتر رفته و مي تواند حتي در 
قالب يك متخصص هم كار كند. به همين دليل 
توجه به پيشرفت اين تكنولوژي و استفاده از آن 
در موارد متعدد اهميت زي��ادي دارد كه نبايد 
از آن غافل ش��د و غفلت در اين مورد مي تواند 
عقب ماندگي هاي جبران ناپذيري را سبب شود. 
استفاده از هوش مصنوعي و بهره وري از پتانسيل 
روبات ها در پزشكي هم از جمله اين موارد است.

به گزارش ايس��نا، حميد مقدسي -عضو هيات 
علمي دانش��گاه شهيد بهش��تي- درباره نقش 
هوش مصنوعي در حوزه پزشكي در ايران اظهار 
كرد: كشور ما در زمينه  هوش مصنوعي در بخش 
انفورماتيك پزش��كي س��ابقه  تقريباً 10 ساله 
دارد و با توليد نرم افزارهاي مختلف به تشخيص 
بيماري، مراقب��ت از بيم��ار و خودمراقبتي به 
جامعه  پزشكي كمك كرده است. وي با اشاره 
به ايجاد سيستم هاي »تصميم يار كلينيكال« 
در دانشگاه هاي علوم پزشكي بيان كرد: برنامه 
داريم اين سيس��تم هاي تصميم يار را به سطح 
سيستم هاي خبره برسانيم؛ سيستم هاي خبره 
در واقع بيانگر اين هس��تند كه يك ماش��ين 
هوش��مند بتواند به جاي ي��ك متخصص كار 
كند. عضو هيات علمي دانشگاه شهيد بهشتي 
ضمن انتقاد از اين موضوع كه »جامعه پزشكي 
ما اعتقادي به اس��تفاده از ماش��ين براي انجام 
طبابت ندارد«، در تش��ريح اين وضعيت گفت: 
پزشكاني هس��تند كه از كامپيوتر در كارشان 
استفاده مي كنند، ولي تعدادشان اندك است؛ 
اغلب پزشكان تمايلي ندارند از هوش مصنوعي يا 
سيستم هاي خبره استفاده كنند، جامعه  پزشك 
ما تا اندازه اي با سيستم هاي تصميم يار پزشكي 
كه بر پايه  راهنماي پزش��كي هستند، موافقت 
دارند؛ ولي سيستم هاي تصميم يار بر پايه هوش 
مصنوعي كه داده ها را تركيب مي كنند و نقشه 
مي سازند را نمي توانند بپذيرند. اين عضو هيات 
علمي دانش��گاه با بيان اينك��ه جوامع غربي به 
كيوس��ك هاي بهداشتي و پزش��كان ماشيني 
)machines doctor( روي آورده اند، گفت: 
چون جامعه  پزش��كي آنها با فناوري اطلاعات 
عجين و مأنوس است و مردم تمايل به تكنولوژي 
دارند، جامعه پزشكي نيز هراسي از استفاده  آن 
ندارد، ولي جامعه پزشكي ما روبات پزشك ها را 
مورد وثوق خود نمي دانند، آنها معتقدند نيستند 
كه نمي توان از عملكرد اين روبات ها اطمينان 
حاصل كرد. مقدسي هوش مصنوعي را بخش 
جدا نشدني از زندگي انسان دانست و پيش بيني 
كرد: اگر تا يك دهه  ديگر از انسان بپرسند مادر 
علوم چيست، به اشتباه خواهد گفت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات، به اين دليل كه هر جايي وارد 
مي ش��وند فناوري ارتباط��ات و اطلاعات ديده 
مي ش��ود. رييس انجمن انفورماتيك پزشكي 
ايران در ادامه با بيان اينكه در آينده نه چندان 
دور ش��اهد اتفاقات عجيب و غريبي در زمينه 
بهداش��ت دنيا هس��تيم، اظهار ك��رد: با توليد 
روبات پزشك ها نقش پزشكان عوض مي شود 
و كيوسك هاي بهداش��تي جاي پزشكاني كه 
در مطب هس��تند را مي گيرند. درواقع نيروي 
انساني كم نمي شود، تنها نقشش عوض مي شود. 
پزشكان نقش هاي برنامه ريزان حوزه بهداشت 
كش��ورها را مي گيرن��د، در مركز دان��ش قرار 
مي گيرند و س��پس دانش روبات پزش��ك ها را 

آپديت مي كنند. 
رييس انجمن انفورماتيك پزش��كي با اشاره به 
اهميت هوش مصنوعي در زمينه هاي ديگر بيان 
كرد: كشورهاي توسعه يافته سرمايه گذاري هاي 
زيادي در اين زمينه مي كنند، حتي مي توانند 
به كمك آن كشورهاي ديگر را تحت سلطه قرار 
دهن��د و رأي مردم را تغيير دهند. وي در پايان 
تاكيد كرد: ما افراد نخبه و ش��ركت هاي خلاق 
زيادي براي توليدات داريم، ولي امكانات كافي 
نداريم، كشور ما بايد بيشتر به هوش مصنوعي 
اهمي��ت و همچنين بودجه  بيش��تري را به آن 

اختصاص دهد.

يكي از مباحثي كه در برنامه 10 ساله دوم توسعه حوزه 
فضايي كش��ور بر آن تاكيد شده، راهبرد توسعه شبكه 
ناوبري است. در اين زمينه دو راه پيش رو داريم؛ همكاري 
با يكي از شبكه هاي جهاني ناوبري يا ايجاد شبكه ناوبري 
مستقل. رييس سازمان فضايي ايران از جزييات راهبرد 

توسعه شبكه ناوبري كشور در آينده نزديك خبر داد.
حوزه فضا به فناوري هاي پيچيده اي وابستگي دارد، به 
همين علت حوزه گراني است. در دنيا شيوه كار به اين 
شكل است كه معمولا براي توسعه برنامه هاي فضايي، 
چندين كشور با هم براي رسيدن به اهداف شان تلاش 
مي كنن��د. به طور مث��ال كل كش��ورهاي اروپايي يك 
آژانس فضايي دارند كه اين بس��تر را فراهم مي كند تا 
آنها بتوانند به شكل متمركز، روي توسعه فضايي شان 
كار كنند. يكي از اولويت هاي كشور ما نيز همين است 
كه صنعت فضايي ما توس��عه پيدا كند كه اين كار نياز 
به سرمايه گذاري بالايي دارد. به گزارش ايرنا، مرتضي 
براري، رييس سازمان فضايي كشور با توضيح اينكه حوزه 
فناوري بسيار گرانقيمت است، گفت: يكي از اولويت هاي 
ما اين است كه از منابع ملي استفاده حداكثري كنيم. 

تاكنون تعاملات خوبي با سازمان برنامه و بودجه براي 
جذب منابعي كه به توسعه حوزه فضايي كمك مي كند، 
داشته ايم. امسال براي برنامه فضايي كشور بودجه ۳۳0 
هزار ميليارد توماني در نظر گرفته شده كه بودجه خوبي 
به حس��اب مي آيد. ضمن اينكه طي چند ماه گذشته، 
موفق ش��ديم تقريبا يك چهارم از اين بودجه را جذب 
كنيم. براري جزو مديراني اس��ت ك��ه تمايل به حضور 
بخش خصوصي در حوزه فضاي��ي دارد و با جديت اين 

مساله را دنبال مي كند.
 او اظهار كرد: در دنيا به واس��طه اقتصادي بودن بخش 
فضايي، بستري فراهم ش��ده تا از حضور سرمايه گذار 
بخش خصوصي، در توس��عه فضايي بهره ببريم و اين 
مس��اله جزو اولويت هاي اصلي ما به حساب مي آيد. در 
همين راس��تا پروانه اپراتور ماهواره ه��اي مخابراتي را 
تصويب كرديم و ش��ركت هاي خصوصي براي دريافت 
اين پروانه، در حال كنسرسيوم )ادغام( هستند. در آينده 
نزديك خبر خوشي براي ورود و سرمايه گذاري بخش 
خصوصي در اين عرصه خواهم داد. معاون وزير ارتباطات 
با بيان اينكه پروانه اپراتور ماهواره سنجشي نيز در حال 

تصويب است، گفت: بسترها را براي جذب و ورود بخش 
خصوصي آماده كرديم و تلاش مان اين است كه از تمام 
منابع ملي براي توسعه بخش فضايي استفاده كنيم. با 
صندوق توسعه ملي، صندوق نوآوري شكوفايي، چندين 
جلسه گذاشته ايم و تلاش مي كنيم از همه صندوق هاي 
كشور براي كمك به كل زنجيره بخش فضايي و تمام 

اركان استفاده كنيم.
يكي از مسائلي كه در حوزه فضايي دنبال مي شود بحث 
ماهواره هاي ناوبري است كه بحث موقعيت يابي و شبكه 
ناوبري برعهده آنهاست. براري در اين باره گفت: در برنامه 
10 ساله دوم سازمان فضايي بر موقعيت ها و داده هاي 
مكاني، تاكيد كرده ايم. ما چندين شبكه ماهواره اي در 
م��دار داريم. س��نجش از دور، ماهواره هاي مخابراتي و 
ديگري ماهواره هاي ناوبري كه اينها بحث موقعيت يابي 
و شبكه ناوبري را برعهده دارند. يكي از سرفصل هاي مهم 
در برنامه 10س��اله دوم ماهواره هاي ناوبري است. وي 
تصريح كرد: ما اكنون براي داده هاي مكاني از ظرفيت 
داده هاي شبكه هاي جهاني استفاده مي كنيم و در حال 
تدوين يك راهبرد هس��تيم تا براي پيش��رفت در اين 

حوزه تصميم گيري كنيم. دو راه پيش رو داريم؛ يكي 
اينكه بتوانيم زمينه را براي همكاري با يكي از شبكه هاي 
جهاني هموار كني��م، يا خودمان يك ش��بكه ناوبري 

مستقل داشته باشيم. جلساتي با وزارت راه و سازمان هاي 
مرتبط آغاز كرده ايم و در آينده نزديك جزييات راهبرد 

توسعه شبكه ناوبري كشور اعلام خواهد شد.

جزييات راهبرد توسعه شبكه ناوبري كشور اعلام مي شود

تشعشعات مضر گوشي هاي جديد اپل و سامسونگ از حد استاندارد بيشتر است
تشعشعات RF گوشي هاي سه سال اخير اپل و سامسونگ 
احتم��الا بالات��ر از محدوده مجاز اعلام ش��ده توس��ط 

كميسيون ارتباطات دولت فدرال است.
به گزارش ديجياتو، دانشمندان و مصرف كنندگان بارها 
در رابطه با تشعشعات RF دس��تگاه هاي الكترونيكي و 
تاثير منفي آنها بر سلامت انس��ان ابراز نگراني كرده اند 
و آغاز به كار ش��بكه 5G در اقصي نق��اط دنيا نيز مدتي 
است كه به اين نگراني ها دامن زده است. گزارش تازه اي 
كه نشريه  Chicago Tribune  منتشر كرده است، 
نشان مي دهد گوش��ي هاي قديمي پشتيباني كننده از 
شبكه هاي 3G و 4G اين پتانس��يل را دارند كه تا پنج 
 FCC  برابر بالاتر از محدوده هاي ايمن تعيين شده توسط
)كميسيون ارتباطات فدرال( تشعشع توليد كنند. طبق 
قوانين امريكا شركت هاي سازنده موبايل موظف هستند 
كه از دستورالعمل هاي FCC در رابطه با جذب تشعشعات 
RF توسط بدن انس��ان پيروي كنند. معيار فعلي براي 
مشخص كردن محدوده ايمن با نام نرخ جذب خاص يا 

SAR شناخته مي شود و FCC رقم 1.۶ وات بر كيلوگرم 
را براي آن تعيين كرده است. براي آنكه يك تلفن هوشمند 
تاييد FCC را دريافت كند نبايد ميزان تشعشعات آن از 
بيشينه SAR  تعيين شده توسط آن فراتر برود، اما اكنون 
نشريه Tribune در گزارش خود مدعي شده كه اين 
ميزان براي برخي مدل هاي قديمي آيفون و گوشي هاي 
سامسونگ فراتر از محدوده اعلام شده است. اين نشريه 
براي تهيه گزارش خود 11 مدل مختلف گوشي را بررسي 
كرده كه شامل چهار مدل آيفون )آيفون ۷، ۸، ۸ پلاس و 
ايكس(، سه مدل گوشي گلكسي سامسونگ )اس ۸، اس ۹ 
و جي ۳( سه مدل موتورولا )Play e5 ،e5 وPlay g۶( و 
يك مدل Mini 5 BLU Vivo  بوده است. اين گوشي ها 
توسط آزمايشگاه آر اف اكسپوژر كه مورد تاييد FCC است 
و در س��ن ماركوس فعاليت مي كند، مورد بررس��ي قرار 
گرفتند. آنها اين گوشي هاي هوشمند را در فاصله ۲، 5، 10 
يا 15 ميليمتري از يك »بدن شبيه سازي شده« )تركيبي 
از شكر، آب و نمك( قرار دادند و سطح اكسپوژر بدن را با 

استفاده از مجموعه اي تجهيزات اندازه گرفتند. نتايج اين 
بررسي نشان داد كه سطوح جذب آراف آيفون ۷ در ميان 
بدترين ها بوده و نرخ SAR آن در فاصله دو ميليمتري از 
بدن تقريبا دو تا چهاربرابر بالاتر از محدوه ايمن بوده است. 
 RF سه گوشي سامسونگ نيز در همين فاصله سطح جذب
بالاتر از حد استاندارد داشتند و در اين ميان گلكسي اس ۸ 
با نرخ ۸.۲۲ وات بر كيلوگرم )يعني پنج برابر حد استاندارد( 
بدترينشان بود. در اين گزارش همچنين اضافه شده كه 
FCC به زودي تس��ت هاي اختصاصي خود را روي اين 
 Tribune مدل ها انجام مي دهد اما در پاسخ به گزارش
مدعي ش��ده كه آزمايش��ات اين لابراتوار جامع و كامل 
نبوده اند. البته مديران اين نشريه نيز خاطرنشان كردند 
كه تست مورد نظر در بدترين س��ناريوي ممكن انجام 
ش��ده و كاربران هيچ گاه در معرض اين حجم از تشعشع 
قرار نمي گيرند. با اين حال Jay Moulton مدير اين 
آزمايشگاه گفته اس��ت كه اين نوع اكسپوژر مي تواند در 

موقعيت هاي محدود رخ بدهد. 

مردان و زنان در چه بازه سني طرفدار اينستاگرام هستند
هم��واره تع��داد و جنس��يت كاربران ش��بكه هاي 
اجتماع��ي مختل��ف از اهمي��ت خاص و بس��زايي 
برخوردار است كه آمار جولاي ۲01۹ نشان مي دهد 
زنان به طور متوسط بيش��تر از مردان از اينستاگرام 

استفاده مي كنند.
به گزارش ايسنا، اينستاگرام كه بدون شك يكي از 
محبوب ترين و پرطرفدارترين شبكه هاي اجتماعي 
در جهان به ش��مار مي رود، توانسته تعداد زيادي از 
كاربران را به سمت و سوي خود جلب كند و به آنها 
امكان بهره مندي از خدم��ات و قابليت هاي جديد 
و منحصر به فرد موجود در اي��ن پلتفرم را بدهد. بر 
اس��اس تازه ترين آمار و گزارش هاي منتشرشده از 
سوي موسسه تحقيقاتي  statista، به نظر مي رسد 
كه مردان در ميانگين س��ني ۲5 تا ۳۴ سال تقريبا 
استفاده برابري نس��بت به زنان از شبكه اجتماعي 
اينس��تاگرام دارند اين در حالي اس��ت كه در ساير 
گروه هاي س��ني از ميزان استفاده آنها از اين شبكه 

اجتماعي محبوب و پرطرفدار كاس��ته مي شود. به 
عنوان مثال، تنها هفت درصد از مردان در ميانگين 
سني ۳5 تا ۴۴ س��ال از پلتفرم اينستاگرام استفاده 
مي كنند در حالي كه سهم زنان در همين بازه سني 
۸.۸ درصد اس��ت. ۴.۴ درصد از زنان در سنين ۴5 
تا 5۴ س��ال طرفدار اينستاگرام هس��تند در حالي 
كه س��هم مردان همسن آنها س��ه درصد گزارش و 
اعلام شده اس��ت. آمار و اطلاعات مربوط به جولاي 
۲01۹ ميلادي نش��ان مي دهد تنها ميانگين سني 
كه استفاده زنان از مردان كمتر گزارش شده است، 
1۸ تا ۲۴ سال بوده كه زنان 15 درصد و مردان 1۶ 
درصد از تعداد كل كاربران فعال در ماه را تش��كيل 
داده اند. اينستاگرام يكي از محبوب ترين شبكه هاي 
اجتماعي در ميان كاربران فضاي مجازي به ش��مار 
مي رود كه در اين ميان، نسل جوان و نوجوان از آن 
استقبال بيش��تري نسبت به س��اير رده هاي سني 

كرده اند.

   محدودسازي و  فيلترينگ شبكه هاي اجتماعي راه حل نيست و با فيلترينگ، جلوي حضور جريان ساز و اثرگذاري بر جامعه بين المللي گرفته 
مي شود. واقعا ما ايراني ها مردم فوق العاده  اي هستيم  و تاكنون كارهاي بسيار بزرگي انجام داديم. به خصوص استارتاپ ها و شركت هاي ايراني كه 

در دنيا بهترين هستند و توانستند با كاهش اثر تحريم ها، غيرممكن ها را ممكن كنند. براي چنين مردمي هر چه خدمت كنيم باز هم كم است

برش



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

معاون اول رييس جمهوري در جريان افتتاح پروژه هاي عمراني در مازندران:

مديرعامل فولاد خوزستان از كليه دست اندركاران نمايشگاه بومي سازي تقدير كرد

تكيه بر ظرفيت هاي داخلي، طرح امريكا براي فروپاشي اقتصاد را ناكام گذاشت

تداومبرنامههايعمرانيكشوردرزمانتحريمها

آغاز دوره جديد   حمايت از صنايع كوچك

گروهبنگاهها|
 »مسير عمراني كشور در زمان تحريم ها با سرعت بيشتر 
ادامه خواهد داش��ت.« اين عب��ارات مهم ترين بخش از 
اظهاراتي است كه معاون اول رييس جمهوري در جريان 
سفر به مازندران ابعاد و زواياي گوناگون آن را تشريح كرده 
است. مسيري كه به اعتقاد جهانگيري ايران با وجود تلاش 
دشمنان براي تنگ تر كردن دامنه تحريم ها در پيش خواهد 
گرفت تا با استفاده از ظرفيت هاي داخلي برنامه هاي عمراني 

تدارك ديده شده را دنبال كند. 
 اس��حاق جهانگيري مع��اون اول رييس جمهوري كه به 
منظور بازدي��د و افتتاح چند طرح اقتصادي و عمراني، به 
مازندران سفر كرده بود در روز دوم سفر خود در شهرستان 
نوشهر استاديوم فوتبال شهداي نوشهر را مورد بهره برداري 
قرار داد. ورزش��گاهي كه به اعتقاد كارشناس��ان يكي از 
مجهزترين ورزشگاه هاي كش��ورمان محسوب مي شود 
و تاثير فراواني در بهبود ش��اخص هاي ورزشي و تفريحي 
مناطق شمالي كشورمان خواهد داشت. گفتني است معاون 
اول رييس جمهوري ديروز فاز نخس��ت مركز بين المللي 
تجارت برنج ايران را در شهرستان آمل راه اندازي كرد..معاون 
اول رييس جمهور با اشاره به اينكه استان مازندران در توليد 
بسياري از محصولات كشاورزي جزو رتبه هاي برتر كشور 
است، گفت: بايد با احداث و توسعه واحدهاي محصولات 
تكميل��ي، زمينه اس��تفاده از ضايعات برنج ب��راي توليد 
محصولات جديد در استان مازندران فراهم شود.اسحاق 
جهانگيري در آيين افتتاح مركز بين المللي تجارت و پايانه 
صادرات برنج ايران در آمل گفت: با وجود انواع محدوديت ها 
نظير كمبود آب، توليد محصولات كشاورزي سال به سال 
افزايش يافته و با تكيه بر توانمندي و ظرفيت داخلي، طرح 
امريكا براي فروپاش��ي و نابودي اقتصاد ايران ناكام ماند.
معاون اول رييس جمهور با بيان اينكه دولت تلاش كرده 
است تا ذخاير مناسبي براي كالاهاي اساسي ايجاد شود، 
افزود: اگر چه در مواقع لزوم كالاهاي اساس��ي مورد نياز از 
طريق واردات تامين شده، اما با وجود همه محدوديت هاي 
مالي، اراده اي جدي براي حمايت از كشاورزان داخلي در 

كشور وجود دارد.
وي با بيان اينكه توليد متوسط سالانه ۲ ميليون تن برنج 
در سه استان شمالي كشور رقم بسيار مهمي در اقتصاد و 
تجارت محسوب مي شود، تصريح كرد: بايد براي استفاده 
بهينه از اين حجم فعالي��ت و توليد اقتصادي به ويژه براي 
انتفاع بيشتر كشاورزان از چرخه توليد تا مصرف اين محصول 
استراتژيك برنامه ريزي جامعي انجام شود.جهانگيري با 
اشاره به ديدار دولتمردان با مقام معظم رهبري خاطرنشان 

كرد: ايشان در اين ديدار ديدگاه جديدي را مطرح كردند و 
فرمودند در شرايطي كه در يك جنگ اقتصادي تمام عيار 
هستيم، توليدكننده حكم رزمنده خط مقدم اين جنگ 
را دارد و همه باي��د براي حمايت از اين رزمندگان پاي كار 
بيايند.معاون اول رييس جمهور تاكي��د كرد: اين ديدگاه 
مقام معظم رهبري بايد تبديل به يك ديدگاه عمومي شود 
و همه از توليدكنندگان به عنوان رزمندگان جبهه جنگ 
اقتصادي حمايت كنند. جهانگيري گفت: توليدكنندگان و 
كشاورزان خود نيز بايد با خلاقيت و ارايه ايده هاي جديد و 
كاربردي به تسهيل شرايط كسب و كارشان كمك كنند و به 
دنبال راهكارهايي براي كوتاه كردن دست واسطه ها از نظام 
توزيع كالا باشند.وي با اشاره به ظرفيت ها و توانمندي نيروي 
انساني در استان مازندران، ابراز اميدواري كرد كشاورزان و 
فعالان اقتصادي مازندران با ارايه و اجراي طرحي جامع و 
كارآمد، به الگويي براي ديگر استان ها نيز تبديل شوند.معاون 
اول رييس جمهور همچنين درباره لغو ممنوعيت واردات 
برنج در فصل برداشت نيز اظهار كرد: قرار نيست برنج هاي 
وارداتي در فصل برداش��ت برنج در بازار توزيع شوند، بلكه 
اين واردات به عنوان پشتوانه اي براي ايجاد آرامش در بازار 
 و اطمينان خاطر مردم نسبت به عدم ايجاد تلاطم در بازار
 برنج است.جهانگيري همچنين با اشاره به آمار ارايه شده 
درباره صادرات برنج ايراني تصريح كرد: صادرات و واردات 
هيچ محصولي ممنوع نيست و دولت صرفا با توجه به مصالح 
عمومي، با افزايش و كاهش تعرفه و وضع عوارض اين موضوع 
را كنترل مي كند و اگر برنج ايراني بازار خوبي در خارج دارد، 

بايد با اصول حفظ اعتماد مشتري در اين زمينه اقدام كرد.

  افتتاح ورزشگاه نوشهر
بع��د از افتتاح فاز نخس��ت مرك��ز بين المللي تجارت 
برنج اي��ران در آمل جهانگيري راهي نوش��هر ش��د تا 
مجهزترين ورزش��گاه كش��ورمان را ني��ز افتتاح كند. 
بر اس��اس اعلام مس��وولان اس��تاديوم ۵۰۰۰ نفري 
ش��هداي نوشهر با اعتبارات مصوب ش��ده ۱۵ ميليارد 
تومان از مح��ل اعتبارات دفتر مق��ام معظم رهبري و 
اعتبارات هزينه ش��ده ۱۷ ميليارد تومان بهره برداري 
شده اس��ت. اين پروژه عمراني و ورزش��ي از فروردين 
۹۶ با ه��دف احداث زمين چمن و ملحقات ۱۳۰۰ متر 
مربع، احداث س��كوهاي تماش��اگران و جاي��گاه ويژه 
 ۴ ه��زار و ۱۰۰ مت��ر مربع و احداث س��اختمان اداري

 ۱۱۰۰ متر مربع ديروز با حضور معاون اول رييس جمهور 
به بهره برداري رس��يد.اين اس��تاديوم ورزشي يكي از 
مجهزترين ورزشگاه هاي شمال كشور بوده كه دستگاه 

مجري آن س��ازمان بس��يج سازندگي س��پاه كربلاي 
مازندران و دستگاه بهره بردار اداره كل ورزش و جوانان 
استان است.در جريان افتتاح اين استاديوم ورزشي معاون 
 اول رييس جمهوري گفت: امروز مهم ترين راهبرد دولت 
هم سو با رويكرد مقام معظم رهبري در جهت بي اثر كردن 

تحريم هاي ظالمانه دشمن عليه مردم ايران است.
اس��حاق جهانگيري در آيي��ن بهره برداري از اس��تاديوم 
ش��هداي نوش��هر افزود: يكي از مهم ترين اهداف دشمن 
فروپاشي اقتصاد ايران است و با بهره گيري از همه ابزارهاي 
رسانه اي درصدد است با انعكاس آمار دروغ بيكاري جوانان، 
احساس��ات ملت ايران را خدشه دار كند و بذر نااميدي در 
دل اين مردم بكارد .وي اظهار داشت: امريكا درصدد است 
بزرگ ترين سرمايه اجتماعي ملت ايران را كه اميد است 
از بين ببرد. همه بايد براي زنده نگه داش��تن اين سرمايه 
اجتماعي به دولت كمك كنند و يكي از راهكارهاي اساسي 
آن بنا به تاكيد وزير ورزش و جوانان، كم كردن هزينه براي 

اجراي طرح هاي ورزشي است.

 فشار اقتصادي به مردم
معاون اول رييس جمهوري گفت: از يك سال پيش سعي 
ش��ده تا به تاس��ي از منويات مقام معظ��م رهبري با يك 
برنامه ريزي مدون تا حدودي راهبردهاي دشمن در زمينه 
فشارهاي اقتصادي عليه ايران را شناسايي كرده و در پي 

آن بتوانيم تا حدود زيادي اين تحريم ها را بي اثر نماييم.
وي با اشاره به ادامه سازندگي و عمران و آباداني در كشور با 
وجود تحريم هاي سخت دشمن، افزود: در تاريخ ايران سابقه 
ندارد دولت با همه اين مشكلات اقتصادي بتواند طرح هاي 
بس��يار بزرگ را اجرا كند و برخي از آنها را به بهره برداري 
برساند .جهانگيري گفت: به عنوان نمونه مي توان به طرح 
ملي آزاد راه تهران - شمال اشاره كرد كه عمليات اجرايي آن 
طبق اسناد موجود بيش از ۲ دهه پيش آغاز شد و حدود پنج 
بار نيز از اين پروژه بسيار مهم و حياتي شمال كشور بازديد 
كرده ام و به لطف خدا رون��د اجرايي اين طرح با تخصص 

اعتبارات دولت پرشتاب است .
وي اظهار داشت: در سال ۱۳۹۱ ميزان توليد بنزين در ايران 

روزانه ۵۲ ميليون ليتر بود، ضمن آنكه تازه تحريم ها عليه 
ملت ايران آغاز شده بود و اجازه واردات بنزين نداشتيم، اما 
در اين دولت نه تنها اقدام به توليد بنزين ش��د و مقدار آن 
هم اكنون روزانه به حدود ۱۱۰ ميليون ليتر در روز رسيد 
بلكه صادر ه��م مي ش��ود.معاون اول رييس جمهوري با 
قدرداني از حمايت هاي بي دريغ رهبري فرزانه، افزود: دولت 
با همه مشكلات و محدوديت هاي مالي بايد زيرساخت ها را 
براي اجراي طرح هاي بسيار مهم و اثر بخش به ويژه در حوزه 
ورزشي براي مردم مهيا كند و در اين زمينه پيمانكاران نيز 

بايد دولت را همراهي كنند.
جهانگيري مازندران را جزو اس��تان هاي بس��يار مهم و 
كليدي توصيف و تاكيد كرد: راهبرد دولت توجه به توسعه 
و رونق مسائل كش��اورزي، گردش��گري و نيز صيانت از 
محيط زيست و درياي خزر است و خوشبختانه در بودجه 
 ۹۸ دولت اعتبارات قابل توجهي براي موضوع پس��ماند 
پيش بيني كرده و اختصاص داده كه اين نش��ان از توجه 

دولت به اين مساله دارد.

مديرعامل فولاد خوزستان با انشتار پيامي از تمامي 
دست اندركاران نمايشگاه بومي سازي تقدير و تشكر 

كرد. 
علي محمدي در ابتداي اين پيام آورده اس��ت: حمد 
و س��پاس خداوند س��بحان را كه يك ب��ار ديگر اين 
توفيق و افتخار را نصيب مان كرد تا »اولين نمايشگاه 
بومي سازي گروه فولاد خوزس��تان« با مدد و تلاش 
ارزشمندتان با موفقيت به كار خود پايان دهد و نويد 
آغاز دوره اي جديد جهت حمايت از صنايع كوچك، 

توليدكنندگان و تامين كنندگان را به ارمغان آورد.
شايد به جرات بتوان گفت مهم ترين رويداد در عرصه 
صنعت بومي س��ازي فولاد در خوزس��تان به ويژه در 
بخش صنايع پايين دس��تي »نمايشگاه بومي سازي 
گروه فولاد« اس��ت. سياس��ت ها و برنامه هايي كه از 
روز نخست تدوين ش��د همگي از»جنس عمل و به 

دور از ش��عار زدگي« ب��ود.او در ادامه اف��زود: در اين 
مدت تلاش تمامي كاركنان فولاد در راستاي تعامل، 
همفكري و همكاري با انجمن ها، تشكل هاي مرتبط، 
شركت هاي داخلي استان و همچنين توليدكنندگان 
و تامين كنندگان جهت اس��تفاده از توانمندي هاي 

آنان بود.
اين نمايش��گاه فرصتي بسيار خوب براي به اشتراك 
گذاش��تن تجارب فعالان صنعت فولاد و ش��ناخت 
فرصت هاي جديد و دس��تاوردهاي كس��ب شده در 
اين صنعت بود؛ به طوري كه نمايش��گاه بومي سازي 
محلي مناسب براي رايزني و تبادل نظر شركت هاي 
داخلي استان را فراهم كرد و در نهايت منجر به انعقاد 

تفاهم  نامه هاي جهت همكاري در آينده گرديد.
مديرعامل فولاد خوزستان تاكيد كرد: اينك در ابتداي 
اين مسير روش��ن، اين نويد را مي دهيم كه با همتي 

مضاعف و عزمي راس��خ تر و ب��ا برنامه ريزي منظم و 
منسجم، شمارش معكوس براي قطع وابستگي كامل 
به خارج را آغاز نموده ايم و اين فرصت را مغتنم شمرده 
و به تمامي شركت ها، انجمن ها، تشكل ها و صاحبان 
صنايع كوچك اي��ن اميد را مي دهيم ك��ه با نگاهي 

مسوولانه و متعهدانه در كنارشان هستيم.
اميدواري��م ب��ا به��ره جس��تن از نظرات س��ازنده و 
پيش��نهادات مفيد و ارزنده همه مشاركت كنندگان 
در نمايش��گاه بس��تري فراهم ش��ود تا از تجربيات 

ارزشمندتان در آينده بهره اي لازم را ببريم.
لذا به مصداق حديث »من لم يشكرالمخلوق لم يشكر 
الخالق« ضمن س��پاس و قدرداني به خاطر زحمات 
بي دريغ و خالصانه همه مسوولان، كاركنان در پيشبرد 
اهداف اين شركت، از درگاه خداوند تبارك و تعالي، 
سلامت، سعادت، موفقيت و بهروزي شما را آرزومندم. 

 فاز دوم پتروشيمي خراسان 
به زودي عملياتي مي شود

خراسانشمالي|استاندار 
خراسان شمالي از آغاز پروژه 
فاز دوم پتروشيمي خراسان 

به زودي خبر داد.
به گزارش تسنيم محمدعلي 
شجاعي با اعلام اينكه طي 
سال جاري در حوزه صادرات 
محصولات استان حركتي را در بخش بين المللي شروع 
خواهيم كرد: در راستاي انتخاب كشور هدف صادرات 
محصولات خراسان شمالي مذاكراتي را در سطح وزارت 
امور خارج��ه انجام داده ايم كه ظ��رف ۱۰ روز آينده به 
جمع بندي مي رسيم. ش��جاعي در ادامه با بيان اينكه 
طرح نهايي فاز ۲ پتروشيمي بجنورد تا هفته آينده نهايي 
مي شود، خاطرنشان كرد: با توجه به برگزاري جلسات 
و رايزني هاي صورت گرفته در خصوص اجراي فاز دوم 
پتروشيمي مقرر شد طرح نهايي قابل اجرا تا هفته آينده 
مورد بررسي قرار بگيرد به طوري كه با توجه به شرايط 
فعلي كشور اين طرح در وهله اول به تجهيزات خارجي 
نياز كمتري داشته باشد و اينكه نوع محصول خروجي 
اين طرح قطعي ش��ود. او  با تاكيد بر حذف رشته هاي 
غيرضروري و غيرمرتبط با سند توسعه، افزود: آموزش 
عالي اس��تان بايد منطبق بر عملكرد اس��تان باش��د و 
رشته هايي كه با پيشران هاي اقتصادي استان مرتبط 
است تدريس شود تا خروجي آن نيروي انساني كارآمد 
همراه با ارزآوري براي خراسان شمالي باشد. همچنين 
با توجه به كمبود بيمارستان و پزشك بايد اقداماتي هم 

در حوزه پزشكي و هم در حوزه بين المللي انجام شود.

واردات غيرعلمي كشتي 
توليدكنندگان را به گِل مي نشاند
تهران|ام��ام جمع��ه 
دماون��د ب��ا بي��ان اينكه 
واردات غيرعلمي، كشتي 
توليدكنن��دگان را به گِل 
مي نشاند، گفت: وابستگي 
اقتص��اد ايران ب��ه نفت و 
خام فروشي بلاي اقتصاد 
مقاومتي اس��ت.به گزارش فارس، حجت الاسلام 
كاظم فتاح دماوندي دي��روز در خطبه هاي عبادي 
سياسي نماز جمعه اين هفته دماوند، با بيان اينكه 
رهبر معظم انقلاب در ديدار با هيات دولت اقتصاد 
و فرهنگ را دو مس��اله مهم كشور و توليد داخلي را 
كليد اصلي حل مشكلات دانستند، گفت: پيشرفت 
اقتصادي بايد به س��مت تأمين عدالت و ريشه كن 
كردن فقر هدايت شود. فتاح دماوندي تصريح كرد: 
اصلاح نظام بانكي و جلوگي��ري از واردات بي رويه 
زمينه تحقق اقتصاد مقاومتي است، چرا لايجه اصلاح 
نظام بانكي چهار سال معطل مانده و به مجلس نرفته 
 است؟ وي با اشاره به اينكه باز بودن باب فساد بانكي 
به دليل ضعف قوانين مربوطه است، بيان كرد: واردات 
غيرعلمي، كشتي توليدكنندگان را به گل مي نشاند؛ 
رويكرد ائمه جمعه در قبال دولت نه تقابل مطلق و 
نه حمايت مطلق، بلكه حمايت همراه با انتقاد است.

امام جمعه دماوند افزود: اصلاح ساختار بودجه توسط 
هر دولتي كه انجام ش��ود، براي آن افتخار اس��ت و 
وابس��تگي اقتصاد ايران به نفت و خام فروشي بلاي 

اقتصاد مقاومتي است.

بوي گل و لاي سيل در سطح 
پلدختر مردم را آزار مي دهد

مل  عا ير لرس�تان|مد
ش��ركت آب منطق��ه اي 
لرس��تان گفت: بوي گل و 
لاي و رسوبات بر جامانده از 
سيل در سطح شهر پلدختر 

شهروندان را آزار مي دهد.
ب��ه گ��زارش ايس��نا، رضا 
ميرزايي در جمع خبرنگاران در خصوص علت بوي بد 
رسوبات به جا مانده از س��يل ۱۲ فروردين ماه در شهر 
پلدختر، اظهار كرد: رسوبات فوق تركيبي از مارن، سيلت 
و خاك رس هس��تند كه با فاضلاب، كودهاي حيواني 
به كار رفته در زمين هاي كش��اورزي بالادست، زباله ها 
و شيرابه هاي آنها، س��رريز چاه هاي دستشويي منازل 
داخل شهر كه در اثر سيلاب پر شده و سرريز كرده بود، 
آلاينده ها و به ويژه گاز مايع پلي اتيلن و مواد نفتي آغشته 
ش��ده و در اين مدت ماهيت كام��لًا لجني پيدا كردند. 
وي افزود: متاسفانه تمام زباله ها و نخاله هاي شهرها و 
روستاهاي بالادس��ت در داخل بستر رودخانه يا داخل 
آبراه هاي مشرف به رودخانه اصلي، تخليه مي شوند كه در 
اثر بارش ها و جريان سيلاب بي سابقه اخير به داخل شهر 
پلدختر حمل و پس از برخورد با موانع طبيعي و مصنوعي 
داخل شهر رسوب كردند. او با بيان اينكه ۷۰ هزار هكتار از 
اراضي كشاورزي استان در جريان سيل به زير آب رفته 
بيان كرد: در اثر سيل اخير خاك زراعي و لايه سطحي اين 
اراضي كه حاوي فضولات و كودهاي حيواني بوده شسته 
شده به وسيله سيلاب حمل و در شهر پلدختر رسوب 

كرده اند كه معمولا داراي بوي بدي هستند.

كمتر از ۱۰ درصد پزشكان 
درآمد بالا دارند

كرمانش�اه|رييس نظام 
پزشكي استان كرمانشاه با 
انتقاد از هجمه هاي رسانه اي 
درخصوص درآم��د بالاي 
 پزش��كان گف��ت: كمتر از
۱۰ درصد پزشكان درآمد 
بالا دارند.محمدباقر حيدري 
به مناسبت روز پزشك با اش��اره به عضويت پزشكان، 
دندانپزشكان، داروسازان، ماماها و كارشناسان پروانه دار 
)ازجمله اپتومتريس��ت ها و فيزيوتراپ ها( در سازمان 
نظام پزش��كي، اظهار كرد: در حال حاضر ۳۲۰۱ نفر از 
جامعه پزشكي عضو نظام پزشكي استان هستند.وي 
افزود: از اين تعداد ۱۱۰۱ نفر پزشك عمومي و ۶۴۸ نفر 
متخصص و فوق متخصص هستند.رييس نظام پزشكي 
استان كرمانش��اه در تشريح مشكلات جامعه پزشكي 
به هجمه هاي اخير رسانه اي عليه پزشكان اشاره كرد 
و افزود: بارها بحث درآمد بالاي پزش��كان در رسانه ها 
مطرح  شده و اين در حالي است كه كمتر از ۱۰درصد  از 
پزشكان از اين شرايط برخوردار هستند.حيدري تصريح 
كرد: همانطور كه در ميان بازيگران، فوتباليس��ت ها و 
خوانندگان تنها تعداد معدودي از درآمد بالا برخوردارند، 
در جامعه پزشكي هم وضعيت به همين شكل است.وي 
افزود: پزشكان عمومي و پزشكان رشته هاي غيرجراحي 
مانند متخصص داخلي و اطفال حقوقي مانند كارمندان 
دولت دارند و در اين بين تنها برخي پزشكان متخصص 
و فوق متخصص رش��ته هاي جراحي يا به دليل خاص 
بودن رشته تخصصي و... درآمدهاي بالا كسب مي كنند.

 حمايت از تلاش هاي ايران 
در پيشگيري از تلفات جاده اي
آذربايج�انش�رقي|
نماينده س��ازمان جهاني 
بهداش��ت در اي��ران گفت: 
متاس��فانه ش��اهد رون��د 
افزايشي و هش��دار دهنده 
آسيب ها و مرگ و مير ناشي 
از تصادفات در ايران هستيم 
و همه افراد به نوعي در معرض تصادفات جاده اي هستند.

به گزارش ايلنا، كريستف هملمن در بيست و چهارمين 
كنفرانس بين المللي حمايت از جوامع ايمن كه با حضور 
وزير بهداشت در تبريز گش��ايش يافت، عنوان داشت: 
آسيب هاي ناشي از تصادفات جاده اي يكي از پنج علت 
مهم مرگ و مير در ايران به ش��مار مي رود كه از س��ال 
۲۰۱۷ روند افزايشي داشته است اما مطمئنا با همكاري 
همديگر مي توانيم مدل موفقي براي ايمني راه را به منطقه 

مديترانه شرقي سازمان جهاني بهداشت ارايه كنيم.
هملمن در خصوص نگاه مخصوص س��ازمان جهاني 
به ايران، تصريح كرد: دفتر منطقه اي س��ازمان جهاني 
بهداشت با توجه به ظرفيت بالقوه موجود در حوزه ايمني 
راه در كشور، ايران را براي نمايش الگوي اجرايي چارچوب 
منطقه اي ايمني راه انتخاب كرده و اين فرصت منحصر 
بفردي است كه مي تواند براي تقويت تلاش هاي مان و 
تبادل درس آموخته و تجربيات موفق با جامعه جهاني 
مورد استفاده قرار گيرد. در اولين قدم، دفتر نمايندگي 
س��ازمان جهاني بهداش��ت در ايران از ظرفيت سازي 
نيروي انساني در حوزه سيستم ايمن و تقويت چارچوب 

قانونگذاري در حوزه ايمني راه حمايت مي كند.
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تركيدگي خط انتقال ۵۸ ساله 
آب اروميه

اروميه|تركيدگي و قطع چندين باره خط انتقال 
آب شرب بخش وس��يعي از منطقه اروميه موجب 
نارضايتي و گلايه ش��ديد ۵۰ هزار انشعاب شده و از 

چهارشنبه شب تاكنون آب اين منطقه قطع است.
از چهارش��نبه ش��ب براي چندمين ب��ار متوالي با 
تركيدگي خط انتقال ۶۰۰ ميلي متري آب شرب در 
اروميه، مناطق وسيعي از شهر شامل ضلع جنوبي 
بلوار باهنر، جاده انهر، ۶۰ طناب، خيابان هاي ورزش، 
آهندوست، سربازان گمنام و خيابان هاي منشعب از 
آن، ارشاد، وكيلي، ضلع غربي بلوار مدرس، زمين هاي 
جانبازان و روستاي الواج دچار قطعي آب شده است.

با وجود اينكه عمليات آبرساني توسط هشت تانكر در 
 اين مناطق در حال انجام است ولي مردم از شرايط 

به وجود آمده به شدت گلايه مند هستند.
قلي زاده يكي از بانوان اين منطقه كه در حال دريافت 
آب از تانكر آبرساني ش��ركت آب و فاضلاب است با 
گلايه از ش��رايط به وجود آمده مي گويد: الان فصل 
تابستان است و آب به شدت مورد نياز خانواده هاست 
در سال جاري اين دومين بار است كه با قطعي آب 

مواجه هستيم و در شرايط خوبي قرار نداريم.

دستگيري كلاهبردار 
ميلياردي ساخت و ساز مسكن

بوش�هر|فرمانده انتظامي استان بوشهر گفت: با 
تلاش كارآگاهان پليس آگاهي استان فردي كه در 
شهر بوشهر ۷۰ ميليارد ريال در زمينه ساخت و ساز 
مسكن از تعدادي از شهروندان كلاهبرداري كرده 

دستگير شد.
سردار خليل واعظي اظهار كرد: در پي اطلاع پليس 
از فعاليت ه��اي مجرمانه ف��ردي در زمينه خريد و 
فروش و س��اخت و ساز مس��كن در شهر »بوشهر« 
پرون��ده اي در اداره مبارزه با جع��ل و كلاهبرداري 
پليس آگاهي استان تشكيل شد. وي افزود: پس از 
بررسي هاي ميداني و اطلاعاتي كارآگاهان پليس 
آگاهي مشخص شد فردي در زمينه ساخت و ساز 
واحد هاي تجاري و مسكوني فعاليت داشته كه  ابتدا 
واحدها را به متقاضيان فروخته و پس از گذش��ت 
مدت زماني مجددا در بنگاه ام��لاك ديگر اقدام به 
فروش اين واحدها به اشخاص غير مي كرد و با جلب 
اعتماد بنگاه هاي املاك و متقاضيان، ۷۰ ميليارد ريال 
كلاهبرداري كرده سپس متواري شده بود. سردار 
واعظي با بيان اينكه ماموران پليس در يك عمليات 
دقيق و غافلگيرانه متهم را در يكي از محله هاي شهر 
بوشهر شناسايي و با هماهنگي مقام قضايي دستگير 
كردن��د، گفت: فرد دس��تگير ش��ده در بازجويي و 
تحقيقات پليس به ۱۴ فقره كلاهبرداري اعتراف كرد. 

پيام تبريك به مناسبت روز 
پزشك و داروساز

ساري|رييس دانشگاه علوم پزشكي مازندران در 
پيامي فرا رس��يدن روز پزشك و داروساز را تبريك 
گفت. در بخش��ي از پيام سيد عباس موسوي آمده 
است: »يكم ش��هريور، زادروز حكيم بوعلي سينا و 
روز پزشك و پنجم شهريورماه روز داروساز بر تمامي 
پزشكان دلسوز و داروسازان زحمتكش مبارك باد. 
»طبيب« مظهر حي��ات و زندگي اس��ت كه با دم 
مس��يحيايي خويش، درد و رنج را از جس��م و روان 
دردمندان زدوده و اميد و شوق به زندگي را در جسم 
و روح آنان مي دمد. با احترام و سپاس، فرا رسيدن 
يكم شهريورماه، وپنجم شهريور ماه روز بزرگداشت 
فيلسوف و حكيم نامدار زكرياي رازي و روز داروساز 

را صميمانه تبريك عرض مي كنم.«

 شهرهاي تاريخي؛ خالق 
وحدتي بنيادين و هدفمند 

اصفهان|شهردار اصفهان گفت: احترام متقابل 
شهر و شهروند در زيستگاه هاي فرهنگي و قابليت 
پاسخگويي دوس��ويه بسترساز خلاقيت فرهنگي 
و مش��اركت جويي فرهنگي ش��ده ك��ه پيامد آن 

بهزيستي فرهنگي در شهرهاي تاريخي است.
 ق��درت الله نوروزي در اجلاس ش��هرهاي تاريخي 
جهان در ش��هر ريازان روس��يه، با اش��اره به اينكه 
اصفهان به عنوان يكي از كلانشهرهاي مهم ايران 
در مركز ايران واقع ش��ده و مقص��دي جذاب براي 
گردشگران داخلي و بين المللي است كه صدها اثر 
تاريخي باشكوه و ثبت شده به عنوان ميراث فرهنگي 
 دارد، اظهار ك��رد: برخي از اين آث��ار مانند ميدان 
نقش جهان، به عنوان ميراث جهاني ثبت شده است.

حذف كامل قبض هاي 
كاغذي برق تا ۵ روز آينده

س�اري|مديرعامل ش��ركت توزيع ني��روي برق 
مازندران گفت: حذف قبوض كاغذي يك طرح ملي 
است و در كل كشور اجرا مي گردد. در مازندران )حوزه 
توزيع برق مازندران از آمل تا گلوگاه( نيز از اول شهريور 
ماه در تمام شهرستان هاي تابعه اجرايي خواهد شد .

مهندس رضا غفاري با بيان اين خبر افزود: اين طرح 
به منظور صيانت از جنگل ها و منابع طبيعي، توسعه 
دولت الكترونيك و كاهش هزينه هاست و شركت 
توزيع نيروي برق مازندران از اول شهريور نسبت به 
حذف كامل قبض كاغذي برق و ارسال صورتحساب 
در قالب پيامك به ش��ماره همراه كليه مشتركين 
اس��تان اقدام مي نمايد .وي خاطرنشان كرد: براي 
مش��تركاني كه ش��ماره همراه خود را در ماه هاي 
گذشته در سامانه شركت توزيع نيروي برق مازندران 
ثبت كرده اند صورتحساب مش��تركين با پيامك 
ارسال مي شود و تاكنون ۸۳ درصد از شماره همراه 
مشتركين جمع اوري شده است كه براي اين دسته 
از مشتركان صورتحساب به صورت الكترونيكي و در 

قالب پيامك ارسال مي شود.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

سنگيني دروس و حافظه محوري، دانش آموزان و خانواده هايشان را با چالش مواجه كرده است

برنامه اي براي كاهش حجم دروس وجود ندارد

نبود شفافيت در قانون به كارگيري سلاح در ماموريت هاي محيط بانان

حج��م دروس در نظام آموزش��ي ايران بالا اس��ت. 
دانش آموزان با كتاب هاي حجيم و دروس مختلفي 
سر و كار دارند كه با توجه به سنگيني دروس، چاره اي 
جز حفظ كردن آنها براي قبولي درامتحانات ندارند. 
بسياري از كارشناسان آموزشي مي گويند سنگيني 
دروس و حجيم بودن كتاب ها منجر به اين مي شود 
كه دانش آموزان پس از پايان سال تحصيلي، بيشتر 

آنچه را كه حفظ كرده اند، فراموش كنند. 
اما معاون آموزش متوس��طه وزير آموزش و پرورش 
تاكيد مي كند كه در ح��ال حاضر برنامه اي كه ناظر 
بر كاهش حجم دروس باش��د در تصميم گيري هاي 

ما نيست. 
او همچنين با اش��اره به عدم اس��تقبال خانواده ها از 
رش��ته هاي هنرس��تاني گفت: ما هنوز نتوانسته ايم 
اقدامات توجيح��ي، تبليغي و ترويجي را در رابطه با 

اهميت رشته هاي هنرستاني بيان كنيم.
عليرض��ا كمرئ��ي تاكي��د ك��رد: در ح��ال حاض��ر 
برنامه اي كه ناظر بر كاهش حجم دروس باش��د، در 
تصميم گيري هاي ما نيست، اما پاره اي از نظرات در 
اين زمينه وجود دارد كه با توجه به اينكه دانش آموزان 
پايه دوازدهم همچنان با س��هم كنكور ۱۵ درصدي 
مواجه هستند، ش��ايد نيازمند اين باشند كه بيشتر 
آزمون كنكور را مدنظ��ر قرار دهند، بنابراين نظرات 

متفاوتي در اين زمينه وجود دارد.
او ادام��ه داد: كاه��ش حجم كتب درس��ي به عهده 
سازمان پژوهشي است و در صورتي كه اگر قرار باشد، 
حجم كتب درس��ي پايه دوازدهم كاهش پيدا كند، 
ش��وراي عالي آموزش و پ��رورش درباره آن تصميم 
خواهد گرفت و به نس��بت آن س��ازمان پژوهش هم 

اقدامات لازم را انجام خواهد داد.
معاون وزير آموزش و پرورش گفت: بر اساس مصوبات 
برنامه ششم توسعه الزامات و تكاليفي معين شده كه 
طبق آن بايد تا امس��ال ۴۳ درصد دانش آموزان در 
حوزه كاردانش، فني و حرفه اي و رشته هاي مهارتي 
مشغول به تحصيل شوند، اما به دلايل مختلف مثل 
كمب��ود فضاي فيزيكي و كمب��ود فضاهاي كالبدي 
مناسب براي آموزش هاي فني و حرفه اي و همچنين 
كمبود نيروي انساني اين اهداف محقق نشده است.

معاون آموزش متوس��طه وزير آم��وزش و پرورش با 
اشاره به عدم استقبال خانواده ها از رشته هاي مهارتي 
به ايلنا گفت: نكته مهم ديگر عدم استقبال خانواده ها 
از هنرستان هاست كه از گذش��ته بوده است، دليل 
آن هم اين است كه ما نتوانستيم اقدامات توجيحي، 

تبليغي و ترويجي را در رابطه با اهميت رش��ته هاي 
هنرستاني بيان كنيم. اين سبب شده كه فاصله زيادي 
ميان رشته  هاي نظري و مهارتي وجود داشته باشد.

كمرئي با اشاره به ميزان دانش آموزان در رشته هاي 
كاردانش و نظري گفت: در حال حاضر ۳۴.۶۲ درصد 
دانش آموزان در رشته كاردانش مشغول به تحصيل 
هس��تند و طبيعتا م��ا از برنامه اي كه ابت��دا مد نظر 
داشتيم، عقب هس��تيم، اما تلاش آموزش و پرورش 
اين است تا آمارها را افزايش دهد. به همين دليل در 
سال گذشته آمارها در پايه دهم كه بيانگر نوع روند 
رو به رش��د اس��ت به ۳۶.۵ درصد رسيد و اين نشان 
مي دهد كه تلاش ها براي افزايش پوشش تحصيلي 
در رشته هاي كاردانش و فني و حرفه اي جدي است.

او افزود: امس��ال در تفاهم نامه هايي كه با اس��تان ها 
داشتيم، آمار ۳۸ درصدي براي استقبال از رشته هاي 

مهارتي را نشانه گذاري كرديم. 
اي��ن آم��ار را در نظ��ر گرفتيم ت��ا هم قاب��ل تحقق 
باش��د و ه��م ب��ه س��هولت از مي��زان فاصل��ه 

 مي��ان رش��ته هاي نظ��ري و مهارت��ي بكاهي��م.
اما يك كارشناس آموزشي معتقد است حجم سنگين 
كتاب هاي درسي متناسب با ساعت اختصاص داده 
شده نيست و در عين حال به دليل جذابيت نداشتن، 

دانش آموز و معلم را خسته و بي انگيزه مي كند.
فروغ تيموريان با بيان اينكه تغييرات بايد با هماهنگي 
معلم ها ايجاد مي ش��د، اظهار كرد: محتويات كتاب 
درسي هم سنگين است و متناسب با سن، موقعيت و 
شرايط اجتماعي جامعه نيست. وي ادامه داد: كتاب 
دهم مشكلاتي داشت اما بعد از نقد و بررسي هم در 
آن تغييري ايجاد نشد و كتاب يازدهم در ادامه روند 

همان كتاب چاپ شد.
اين كارشناس آموزشي اضافه كرد: كتابي به نام تفكر 
و سواد رس��انه اي تاليف شده كه تا اندازه اي مباحث 
مربوط به ش��رايط فعلي فضاي مجازي و رس��انه را 
پوشش داده است اما براي اينكه به هدف اصلي برسد، 
فاصله زي��ادي دارد. تيموريان تاكي��د كرد: در حال 
حاضر دانش آموزان جلوتر از معلم��ان و پدر و مادر 

خود حركت مي كنند، كتاب درسي بايد قوي باشد تا 
جواب قانع كننده اي به آنها بدهد اما كتاب هاي درسي 
شرايط لازم را ندارند. فضاي مجازي كشش و جذابيت 
بالايي دارد اما كتاب درسي هيچ گونه جذابيتي ندارد.

اين كارش��ناس آموزش��ي اظهار كرد: كلاس درس 
براي دانش آموز خسته كننده است و از طرفي برخي 
از آگاهي ه��اي معل��م به روز نيس��ت و از پس كتاب 
برنمي آيد در اين حالت نه تنها معلم خسته مي شود 
بلك��ه دانش آموزان ه��م از گ��وش دادن به تدريس 

خسته كننده معلم بي انگيزه تر مي شود.
او پيشنهاد داد: بايد از معلماني كه سركلاس مي روند 
و با دانش آموزان ارتباط دارند نظرسنجي شود. معلم 
اين نگاه را به مولف بدهد ك��ه دانش آموز چه نيازي 
دارد و مول��ف هم كتابي تدوين كن��د كه براي معلم 
خسته كننده نباشد. تيموريان گفت: يكي از روش ها 
خوب در تدري��س روش بارش مغزي اس��ت به اين 
معني كه به دانش آموز اجاز دهيم تا راجع به موضوع 
مورد بحث ما هرچيزي كه به ذهنش مي رسد را بيان 

كند و ما از بي��ن گفته هاي او بهترين نتيجه گيري را 
انجام دهيم.

ب��ه گفت��ه او كتاب هاي ما اج��ازه ب��ارش مغزي به 
دانش آم��وز نمي دهد ي��ا اگر بدهد ما ب��ه نتيجه اي 
منسجم در رابطه با آن موضوع نمي رسيم. تيموريان 
با اشاره به اينكه براي كتاب نگارش )انشا( فقط يك 
تك زنگ اختصاص داده شده است، اضافه كرد: من 
مديرهايي را مي بينم كه دنبال معلمي هستند تا اين 
كتاب را تدريس كنند و هيچ معلمي به دليل محدود 
بودن زن��گ اختصاص داده ش��ده حاضر به تدريس 
نمي ش��ود. در حالي كه مطالب كتاب به ظاهر خيلي 

شيرين است.
او ادامه داد: عدم برنامه ريزي درست، اختصاص ندادن 
ساعت مناسب به اين درس و هماهنگ نبودن كتاب 
با ساعت درسي چنين مشكلي را ايجاد كرده است. 
تا معلم وارد كلاس ش��ود و دانش آموز صحبت كند 
زمان كلاس تمام ش��ده و مبح��ث روي زمين مانده 
است. تيموريان معتقد است: مولف كتاب بايد حجم 
را متناسب با ساعت اختصاص داده شده تنظيم كند 
تا مباحث به طور كامل آموزش داده شوند اما كتابي 
نوشته مي شود كه بيش��تر از ساعت اختصاص داده 
شده اس��ت. اوايل س��ال روند تدريس كتاب با يك 
روند منطقي جلو مي رود اما در پايان سال همه چيز 
فرماليته و جمع ش��ده ب��ه دانش آم��وز درس داده 
مي شود. او اضافه كرد: براي مثال كتاب روانشناسي 
۲۰۵صفحه اس��ت و بايد ۱۱۰صفحه آن تا دي ماه 
درس داده ش��ود. اگر هيچ مش��كلي ايجاد نش��ود و 
تعطيلي دركار نباش��د بايد هر ۱۳جلسه، ۱۰صفحه 
تدريس كند، مگر دانش آموز چقدر كشش دارد؟ البته 
همه كتاب هاي درس��ي ما همين وضعيت را دارند. 
تيموريان گفت: يكي از مش��كلات اصلي كتاب هاي 
درسي امروز اين است كه هر كتاب حداقل ۱۵ مولف 
دارد و به همين دليل اصلا انسجام و هماهنگي ندارد 
و باعث مي ش��ود ذهن دانش آموز از اين شاخه به آن 
ش��اخه بپرد و اين موضوع هم دانش آموز و هم معلم 

را خسته مي كند.
اين معلم روانشناسي در پايان تاكيد كرد: دانش آموز 
امروز ما دانش آموز آگاهي اس��ت. اگر مطلب كتاب 
اشتباه باشد دانش آموز به سرعت جست وجو مي كند 
و جواب معلم و كتاب را مي دهد. اغلب دانش آموزان 
مسلط به زبان انگليس��ي هستند و مقالات معتبر را 
مي خوانند.اين در حالي است كه معلمان ما و كتاب 

اصلا به روز نيستند.

به دنبال طرح انتقاداتي نسبت به مواد لايحه حمايت 
از محيط بانان و عدم شفافيت قانون به كارگيري سلاح 
در م��ورد ماموريت هاي محيطبان��ي، فرمانده يگان 
محيط زيست كشور گفت: ماده ۳ قانون به كارگيري 
سلاح در مورد محيط بانان شفاف نشده است و بايد 
اين موضوع را به طور جداگانه از طريق مذاكرات با قوه 

قضاييه پيگيري كنيم.
لايحه حمايت از محيط بانان تيرماه س��ال جاري در 
مجلس شوراي اس��لامي به تصويب رسيد اما مورد 
تاييد ش��وراي نگهبان قرار نگرفت و در حال حاضر 
مراحل قانوني اين لايح��ه در مجلس دنبال و گفته 
مي ش��ود كه به زودي ابهامات پيش آم��ده رفع و به 

تصويب خواهد رسيد.
ام��ا آنچه در اي��ن مي��ان جلب توج��ه مي كند؛ آن 
اس��ت كه آيا لايح��ه حماي��ت از محيط بان��ان، در 
اس��تفاده از س��لاح ك��ه ش��ايد مهم ترين مش��كل 
 ش��غلي محيط بان��ان اس��ت؛ كمك��ي مي كن��د؟ 
در پاس��خ ب��ه اين پرس��ش جمش��يد محبت خاني 
فرمانده يگان حفاظت محيط زيست كشور با اشاره 
به خلأهاي لايح��ه حماي��ت از محيط بانان، گفت: 

محيط بانان از سال ۷۳، مشمول قانون »بكارگيري 
س��لاح« مي ش��وند و بر مبناي همي��ن قانون، حق 
اس��تفاده از اس��لحه دارن��د، اما مش��كل بزرگي كه 
داريم اين اس��ت كه قانون به كارگيري س��لاح براي 

محيط بانان به درستي اجرا نمي شود.
اين مقام مس��وول در سازمان محيط زيست تصريح 
كرد كه م��اده ۳ قانون به كارگيري س��لاح، تكليف 
نيروي انتظامي را مش��خص كرده است كه ماموران 
ناجا، در چه ش��رايط و موقعيتي، مي توانند از اسلحه 
خود استفاده كنند، اما اين جزييات براي محيط بانان 

روشن نيست.
فرمانده يگان محيط زيست كش��ور تأكيد كرد: در 
قانون به كارگيري سلاح روش��ن نشده است كه اگر 
ش��كارچي غيرقانوني، وارد مناط��ق تحت مديريت 
س��ازمان محيط زيست ش��ده و اقدام به شكار كند؛ 
آيا محيط بان حق استفاده از اسلحه دارد؟ متاسفانه 
در لايحه حماي��ت از محيط بانان ني��ز، اين موضوع 
پيش بيني نشده بود. محبت خاني در پاسخ به اينكه 
چرا سازمان محيط زيس��ت در زمان تهيه و تدوين 
متن لايحه حمايت از محيط بانان، سعي نكرده قانون  

به كارگيري سلاح را در مورد محيط بانان شفاف كند؟ 
به ايسنا گفت: لايحه حمايت از محيط بانان در دوره 
قبل )دولت يازدهم(، تهي��ه و پس از تصويب دولت 
به مجلس ارايه شده است، كه در آن دوره متأسفانه 
نس��بت به چنين موضوعي غفلت شده است. در آن 
مقطع من در يگان محيط زيست خدمت نمي كردم و 
الا حتما اين نكته مهم را هم در لايحه مي گنجانديم. 
وي همچنين تاكيد كرد: س��عي داريم كه از طريق 
مذاكراتي با دس��تگاه قضا اين موضوع را حل و فصل 
كنيم تا جزييات ماده ۳ قانون به كار گيري سلاح در 

مورد محيط بانان روشن و صريح شود. 
پيش از اين نقي ميرزاكريمي فرمانده س��ابق يگان 
محيط زيست استان تهران در گفت وگويي كه با ايسنا 
داش��ت، گفته بود كه مهم ترين مشكل محيط بانان 
»متفاوت بودن ماموريت هاي محيط بانان با س��اير 
نيروهاي مس��لح« اس��ت. انتظار م��ي رود كه قانون 
به كارگيري سلاح مصوب سال ٧٣ برابر نيازها، مطابق 
با ش��رايط و ماموريت هاي نيروهاي يگان حفاظت 
تهيه شود و به تصويب برسد در حالي كه در شرايط 
كنوني شرايط و نوع ماموريت هاي محيط بانان به جز 

در مواردي مح��دود همخواني و مطابقت��ي با مواد 
قانون به كارگيري س��لاح ندارد و در لايحه حمايت 
از محيط بان��ان نيز هيچ همسان س��ازي و اصلاحي 
در اين مورد ص��ورت نگرفته و اختي��ار جديدي به 

محيط بانان داده نش��ده است. ش��رايط به كارگيري 
س��لاح توس��ط محيط بان با وج��ود تصويب لايحه 
حمايت از محيط بانان هيچ فرقي با گذش��ته نكرده 

است و دستاورد جديدي در لايحه ديده نمي شود.
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دريافت شهريه با ترفند 
»مدرسه الکترونيکی«

سرپرست اداره كل مدارس و مراكز غيردولتي گفت: 
ش��هريه مدارس بر اساس يك الگوي خاص تعريف 
شده كه در سامانه مشاركت ها نيز قابل رصد است. 
س��عيد صالح در مورد جذب دانش آموز با ترفندي 
به نام »مدرسه الكترونيكي« گفت: شهريه مدارس 
بر اس��اس يك الگوي خ��اص تعريف ش��ده كه در 
سامانه مشاركت ها نيز قابل رصد است كه چندين 
ش��اخص دارد ام��ا در هيچ  يك از اين ش��اخص ها، 
مدرسه الكترونيك يا شهريه اي به اين منظور در نظر 
نگرفته اس��ت. او ادامه داد: مدارس غيردولتي براي 
پوشش هزينه ها شهريه دريافت كرده و روش هاي 
متفاوت آموزشي را در نظر مي گيرد اما  اينكه مدارس 
با برچس��ب آموزش الكترونيك اق��دام به دريافت 
شهريه هاي بالاتركنند، در الگوي آموزش و پرورش 
تعريف نشده است. صالح با تاكيد بر اينكه تبليغ در 
حوزه آموزش الكترونيكي ذاتا خطا نيست، تصريح 
كرد: اينكه بدين منظور هزينه بالاتري دريافت شود 
اشتباه بوده و تخلف محسوب مي شود. سرپرست اداره 
كل مدارس و مراكز غيردولتي اظهار كرد: در س��طح 
شهر تهران و استان هاي مختلف بازرساني داريم كه 
در صورت مشاهده تخلف تذكر داده شده و در نهايت 
ش��وراي نظارت وزارتخانه درباره اينها تصميم گيري 
مي كند. صالح ادامه داد: اگر اولياء با تبليغاتي غيرهمسان 
با آنچه ارايه مي شود روبرو شدند، مي توانند با شماره 
۴۳۱۷ شكايت خود را اعلام كنند و ما نيز قول مي دهيم 

تخلفات شهريه اي را پيگيري كنيم. 

 فاصله بيشتر باغ وحش ها
از استانداردهاي حداقلي 

مدي��ركل دفتر حفاظت و مديري��ت حيات وحش 
مدي��ركل دفتر حفاظت و مديري��ت حيات وحش 
سازمان حفاظت محيط زيست گفت: قريب به اتفاق 
باغ هاي وحش و باغ هاي پرندگان از استانداردهاي 
حداقلي فاصله دارند. شهاب الدين منتظمي درباره 
وضعيت نامناسب باغ وحش ها در سراسر كشور گفت: 
در بحث استانداردسازي باغ وحش ها با استانداردهاي 
جهاني فاصله داريم، چراكه از ابتدا ذهنيت از يك باغ 
وح��ش و همچنين هدف از ايجاد ب��اغ وحش براي 
كسي كه اقدام به اين كار كرده است، مشخص نبوده 
و درك درستي نداشته است. او با اشاره به برنامه هاي 
دفتر حفاظت و مديريت حيات وحش براي ارتقاي 
استانداردها، ادامه داد: يكي از برنامه هاي ما اين است، 
تا جايي كه مي ش��ود، اس��تانداردها را به روز رساني 
كرده و كمك كنيم تا باغ وحش ها در سراسر كشور 
استاندارد شوند. مديركل دفتر حفاظت و مديريت 
حيات وحش خاطرنش��ان كرد: استانداردس��ازي 
نيازمند هزينه است و بايد به صاحب باغ وحش بتواند 
علاوه بر هزينه اي كه صرف باغ وحش مي كند، از آن 
درآمد نيز كسب كند، بنابراين بايد هزينه ها برايش 
مقرون به صرفه باش��د و تا زماني ك��ه اين هزينه ها 
مقرون به صرفه نباشد، ما نمي توانيم باغ وحش ها را 
براي رسيدن به اس��تانداردهاي جهاني تحت فشار 
بگذاريم. منتظمي اظهار كرد: اگر بخواهيم باغ وحش ها 
را تحت فشار بگذاريم، مباحث و مسائل پشت پرده اي 
از جمله قاچاق ممكن اس��ت، ايجاد شود، بنابراين 
مجبور هستيم، استانداردسازي را در بازه زماني و در 
دوره هاي مختلف انجام دهيم تا به كف استاندارد دست 
يابيم. او با اشاره به باغ هاي وحش و باغ هاي پرندگان 
فعال در كش��ور، به ايلنا گفت: ۷۴ باغ وحش و مركز 
نگهداري حيوانات در كشور وجود دارد كه ۳۷ مركز 
از اين مراكز باغ پرندگان هستند. اين مراكز با توجه به 
شرايط استقرار و مجوزهايي كه دارند، توسط ماموران 
سازمان محيط زيست نظارت و پايش مي شوند. در 
حال حاضر همه اين مراكز مجوزهاي لازم را دارند و ما 
باغ وحش و باغ پرندگان بدون مجوز نداريم، اما عموما 
تعدادي از اين مراكز از استانداردهاي حداقلي فاصله 
دارند. او در پاسخ به اين سوال كه چه تعداد از اين مراكز 
از اس��تانداردهاي حداقلي فاصله دارند، اظهار كرد: 
متاسفانه قريب به اتفاق اين مراكز از استانداردهاي 
اوليه فاصله دارند و شايد تنها باغ وحش تهران است كه 
به حداقل استانداردها نزديك است. باغ وحش باراجين 
كه مركز نگهداري حيوانات نيز است و در حال حاضر 
در مرحله شروع كار قرار دارد، تمامي فعاليتش را بر 
اساس استاندارد هاي موجود آغاز مي كند. وي گفت: 
در كنار پايش از باغ هاي وحش، ارزيابي و نظارت هم 

صورت مي گيرد.

 جمع آوري كودكان كار
 از خيابان ها شدني نيست

رييس انجمن مددكاري اجتماعي ايران با اشاره به 
اينكه حذف كودك كار از خيابان امكان پذير نيست، 
تصريح كرد: جمع آوري كودكان كار از سطح شهرها 
عملي غيركارشناسي شده و سياسي است. حسن 
موسوي چلك با اش��اره به ماده ۸۰ قانون كار، گفت: 
طبق اين ماده قانوني افراد ۱۵ تا ۱۸ س��ال رسما به 
عنوان كارگر نوجوان م��ورد پذيرش قرار گرفته اند. 
همچنين افراد ش��اغل در س��نين ۱۵ تا ۱۸ س��ال 

مي توانند از خدمات بيمه اي اشتغال استفاده كنند.
او با اشاره به اينكه بر اساس ماده ۷۹ قانون كار تمامي 
اف��راد زير ۱۵ س��ال از كار منع ش��ده اند، افزود: كار 
نوجوانان بايد به گونه اي باشد كه جسم و روح كودك 
آسيب نبيند و ساعات كار كمتري نسبت به كارهاي 
عادي داش��ته باشد. موسوي چلك با تاكيد بر اينكه 
بسياري از كودكان كار به دليل تامين معاش خانواده 
به اجبار مشغول به اشتغال مي شوند، اظهار كرد: نظام 
تامين اجتماعي ايران نظامي فراگير نيست و وقتي 
كه ش��رايط اقتصادي خوب نباشد احتمال اشتغال 
كودكان در كشور افزايش پيدا مي كند. رييس انجمن 
مددكاري اجتماعي ايران با اش��اره به اينكه حذف 
كودك كار از خيابان امكان پذير نيست، تصريح كرد: 
كودكان كار بايد از حقوق اوليه خود بهره مند شوند. 
جمع آوري كودكان كار از سطح شهرها عملي غير 

كارشناسي شده و سياسي است.

وزير بهداشت: فضا براي برخورد با متخلفان فراهم است مجوز تاسيس داروخانه به ديپلمه ها و بالاتر به شرطِ... 
كارشناس مس��وول اداره امور داروخانه ها و شركت هاي 
توزيع داروي سازمان غذا و دارو ضمن تشريح فرآيند صدور 
مجوز تاسيس داروخانه در كشور، درباره مسائلي چون 
كمبود داروخانه، ماجراي مجوزفروشي داروخانه داران 
و فروش داروهاي ممنوع��ه در داروخانه ها توضيح داد. 
حميد ش��يباني فريد درباره نحوه صدور مجوز تاسيس 
داروخانه ها در كشور، گفت: از قديم يعني از سال ۱۳۳۴ 
كه قانون مربوط به امور داروخانه ها تدوين شد، متعاقب 
آن آيين نامه و ضوابطي تدوين شد كه به طور ميانگين هر 
چهار سال يك بار مورد بازنگري قرار گرفته، به روز شده و 
به دانشگاه هاي علوم پزشكي ابلاغ مي شود و آنها بر اساس 
اين ضوابط مجوز داروخانه را ص��ادر مي كنند. او با بيان 
اينكه هر كس كه تحصيلات ديپلم به بالاتر داشته باشد، 
مي تواند مجوز تاسيس داروخانه را دريافت كند، افزود: 
منتها متقاضيان بر اساس مفاد آيين نامه و ضابطه اي كه 
وجود دارد، اولويت بندي مي شوند. زيرا متقاضي تاسيس 
داروخانه بسيار زياد است و بايد اولويت بندي انجام شود. 
طبيعتا اولويت  با كساني است كه تحصيلات مرتبط داشته 
باشند؛ يعني كسي كه تحصيلات مرتبط داشته باشد، 
امتيازش براي تاسيس داروخانه بالاتر است. شيباني فريد 
با بيان اينكه كساني كه امتياز بالاتري داشته باشند، مجوز 
داروخانه برايشان صادر مي شود، افزود: شرايط صدور مجوز 
داروخانه چيزي مانند كنكور سراسري است؛ همانطور 
كه هركسي كه ديپلم دارد مي تواند در كنكور سراسري 
شركت كند. حال كسي كه رتبه بالاتري در كنكور بياورد، 
در رشته بالاتري در نقاط برخورداري مانند تهران قبول 
مي ش��ود و كس��اني كه رتبه هاي پايين تري بياورند در 
شهرستان ها و در رش��ته هاي پايين تر قبول مي شوند. 

فرض كنيد در تهران ۱۰۰۰ نفر در نوبت تاسيس داروخانه 
هستند و از اين تعداد، افرادي كه امتيازشان از امتياز پايه 
تهران كه ۲۸۵۰ امتياز اس��ت، بالاتر اس��ت، رتبه بندي 
مي ش��وند و كس��ي كه رتبه بالاتري داشته باشد، مجوز 
تاس��يس داروخانه برايش صادر مي شود. او با بيان اينكه 
از طرفي طبق ضابطه فعلي ارايه مجوز تاسيس داروخانه 
بر اساس نصاب جمعيتي ارايه مي شود، به ايسنا گفت: به 
عنوان مثال براي تهران به ازاي هر ۴۵۰۰ نفر يك مجوز 
تاسيس داروخانه تعلق مي گيرد و اين مجوز به كسي كه 
امتيازش بالاتر است، داده مي شود. كسي هم كه امتيازش 

پايين تر باشد، براي دوره بعدي در نوبت مي ماند.

   ماجراي مجوزفروشي داروخانه داران
كارشناس مس��وول اداره امور داروخانه ها و شركت هاي 
توزيع داروي س��ازمان غ��ذا و دارو در بخ��ش ديگري از 
صحبت هايش درباره ماجراي مجوزفروشي داروخانه داران 
نيز گف��ت: چيزي به نام خريد و ف��روش مجوز داروخانه 
نداري��م. براي تاس��يس داروخانه، كميس��يون ماده ۲۰ 
دانش��گاه، صلاحيت فرد را به عنوان موسس يا مسوول 
فني داروخانه بررسي مي كند. حال فردي كه مداركش را 
كامل كرده و امتيازات لازم را هم داراست، صلاحيتش در 
كميسيون ماده ۲۰ بررسي مي شود. حال در شرايطي كه 
فردي بخواهد داروخانه اش را واگذار كند، بايد طبق قانونِ 
ابطال و تاسيس همزمان عمل كند. به اين صورت كه به 
كميسيون ماده ۲۰ تقاضاي ابطال مي دهد و سپس بايد در 
همين كميسيون صلاحيت فرد جديد به عنوان موسس 
جديد دوباره بررسي شود. كسي هم نمي تواند صلاحيتش 
را به ديگري منتقل كند. ش��يباني فريد تاكيد كرد: البته 

داروخانه ها يك سرقفلي دارند و داروخانه داران مي توانند 
سرقفلي داروخانه خود را واگذار كرده يا بفروشند. بنابراين 
چيزي به نام مجوز فروشي داروخانه را نه تاييد مي كنيم، نه 
چنين پديده اي وجود دارد و نه امكان پذير است. از طرفي 
سيستم تاسيس داروخانه كاملا مكانيزه است و از طريق 

سامانه مديريت امور داروخانه ها انجام مي شود.

   داروهاي ممنوعه در داروخانه ها؟
وي در ادام��ه درباره امكان فروش داروي تقلبي يا قاچاق 
در داروخانه ه��ا، گف��ت: نظارت ب��ر داروخانه ها بر عهده 
معاونت هاي غذا و داروي دانش��گاه هاي علوم پزش��كي 
است. البته ما هم نظارت هايمان را به صورت رندوم انجام 
مي دهيم. در عين حال داروي قاچاق ابعاد گس��ترده اي 
دارد. بايد ببينيم اولا داروي قاچاق از كجا تهيه مي شود. 
البته ما داروخانه ها را ملزم كرديم كه از كانال هاي مجاز و 
رسمي داروهايشان را تهيه كنند. داروهاي قاچاق بيشتر 
در جاهايي مانند ناصرخسرو تهيه مي شوند. اگر بيماري از 
كانال هاي غيرمجاز دارو تهيه كند، ما نمي توانيم پاسخگو 
باشيم. شيباني فريد تاكيد كرد: اما اگر ديده شود كه داروي 
قاچاق يا ممنوعه اي در داروخانه اي فروخته شده، به شدت 
با آنها برخورد مي كنيم. دانش��گاه ها مرتبا يك بار در ماه 
از داروخانه ها بازديد مي كنن��د و علاوه بر آن بازديدهاي 
نامحسوس را هم انجام مي دهيم. برخوردهاي ما هم در 
اين زمينه به حجم، تعداد و كيفيت داروي قاچاق يا ممنوعه 
بستگي دارد. اگر تخلف كوچك باشد، برخوردها در حد 
تذكر كتبي است، اما اگر عمده باشد، به شدت با آن برخورد 
مي كنيم؛ به طوري كه پروانه داروخانه را تعليق و متخلف را 

به مراجع قضايي معرفي مي كنيم.

وزير بهداشت با تاكيد بر اينكه هم حاكميت و هم دستگاه قضا 
در برخورد با مفسدان و متخلفان، پشتيبان وزارت بهداشت 
است، گفت: فضا و اتمسفر براي دفاع از خون شهدا و برخورد با 
متخلفان فراهم است. سعيد نمكي اظهار كرد: توليد كنندگان 
را با بروكراسي هاي اداري اذيت نكنيد. با افزايش تفويض 
اختيارات به اس��تان ها مشكل مراجعه به تهران براي طي 
مراحل اداري نيز برطرف مي ش��ود. وي همچنين گفت: 
من سياسي نيستم و حق نداريد واگن وزارت بهداشت را به 
لوكوموتيو سياست ببنديد. او اظهار كرد: در مورد معامله بر 
روي حقوق مردم با احدالناسي شوخي و رودربايستي ندارم 
و اگر احساس كنم حساسيتي كه بر روي دفاع از حقوق مردم 
دارم، رعايت نمي شود، آن فرد را بدون تعارف كنار مي گذارم.

او متذكر شد: اگر كسي درست كار كرده و به بيت المال تعدي 
نكرده و برخي موارد غير اخلاقي، غير اصولي و غير منصفانه را 
توسعه ندهد، مانع كار كردن او نمي شويم. نمكي با تاكيد بر 
اينكه هم حاكميت و هم دستگاه قضا در برخورد با مفسدان 
و متخلفان، پشتيبان وزارت بهداشت است، افزود: با حمايت 
تمامي سيستم هاي امنيتي، قضايي، حاكميت و به دستور 
رهبر معظم انقلاب، دستور اكيد رييس جمهور و همراهي 
دوستان در مجلس، فضا و اتمسفر براي دفاع از خون شهدا و 
برخورد با متخلفان فراهم است. او با اشاره به اتخاذ رويه ها و 
اهداف جديد در سازمان غذا و دارو گفت: شفاف سازي، اولين 
گام مورد تاكيد در اين سازمان است و عدم شفافيت يكي 
از مشكلاتي بود كه به هنگام تحويل گرفتن اين سازمان با 
آن مواجه بوديم. وي در بخش ديگري از سخنانش حمايت 
از داروسازان، توليدكنندگان و صنعتگران داخلي را از ديگر 
گام هاي برداشته شده در وزارت بهداشت عنوان كرد و گفت: 
سال گذشته حدود ۵۵ ميليون دلار براي ۹۷ درصد توليد 

داخل و ۱.۳ ميليارد دلار براي س��ه درصد داروي وارداتي، 
صرف شد. او اضافه كرد: با توجه به هزينه هاي واردات دارو، 
اگر همه نفت مان را بفروشيم و تمامي درآمدهاي كشور را 
روي هم بگذاريم، نمي توانيم داروي وارداتي تهيه كنيم. در 
همين راستا واردات هر گونه دارو و تجهيزات پزشكي خارجي 

را كه مشابه آن در داخل توليد مي شود، ممنوع كرده ايم.
وزي��ر بهداش��ت تاكيد ك��رد: ب��ه تمامي صنعتگ��ران و 
توليد كننده هاي داخلي، امكانات فراوان مي دهيم و قيمت 
خريد محصول از آنها به قيمت ارز نيمايي خواهد بود. اتخاذ 
اين تدابير انگيزه فراواني را براي شركت هاي دانش بنيان 
و توليد كننده ايجاد كرده اس��ت. او با اشاره به سوابقش در 
شركت هاي دارويي مختلف، گفت: دارو را خوب مي شناسم و 
با قابليت هاي صنعتگران داخلي آشنا هستم. قبل از انقلاب با 
وجود پشتيباني شركت هاي خارجي، تنها ۲۵ درصد داروها 
در داخل توليد مي ش��د كه امروز خوشبختانه ۹۷ درصد 

داروها در داخل كشور توليد مي شود.
وي در ادامه س��خنانش با بيان اينكه اگر اعتماد مردم را از 
دست دهيم، هيچ سرمايه باارزشي نخواهيم داشت، افزود: 
بزرگ ترين س��رمايه كارگزاران نظام، اعتماد مردم بوده و 
نبايد اجازه دهيد اسم شما به دليل كوچك ترين لغزش يكي 
از كاركنان تان به فس��اد آلوده شود. وزير بهداشت در ادامه 
خطاب به متوليان سلامت گفت: ريسك پذير باشيد و به 
ما بگوييد كه براي تفويض اختيارات به استان ها چه چيزي 
لازم داريد، از ظرفيت جوانان پاكيزه استفاده كنيد و ما براي 

به كارگيري اين نيروها مجوز مي دهيم.
او در پايان اظهار كرد: معاونت غ��ذا و داروي تبريز يكي از 
اميدهاي ماست تا سازمان غذا و دارو بتواند براي پاسخگويي 

به مردم، نقش حاكميتي داشته باشد.
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»تعادل«وضعيتبازارمسكندرپنجمينماهسالرابررسيميكند

كاهش 76 درصدي حجم معاملات ملكي در مردادماه

سهم ۵۰ درصدي اجاره بها در سبد خانوار ايراني 

مدیرعاملشرکتفرودگاههایکشور:
نقاطممنوعهپروازیدرخليجفارسافزایشنيافتهاست

گروه راه و شهرسازي|
درحال��ي كه حج��م معاملات مس��كن در پايتخت طي 
تيرماه سال جاري، نس��بت به مدت مشابه سال گذشته، 
۶۴.۴ درصد كاهش يافته بود، تازه ترين آمار منتشرشده 
از سوي اتحاديه مشاوران املاك نشان مي دهد كه تعداد 
قراردادهاي خريد و فروش مسكن نسبت به مدت مشابه 

سال قبل، 7۶ درصد افت كرد.
طبق اين آمار، روند نزولي معاملات خريد و فروش مسكن 
كه از خرداد ماه آغاز شده بود در مرداد ماه ادامه يافت و به 
بالاترين ميزان خود طي ۶ س��ال گذشته )يعني كاهش 
7۶ درصدي حجم معاملات( رسيد، البته كارشناسان و 
مسوولان بخش مسكن پيش از اين و طي ماه هاي گذشته 
بارها اعلام كرده بودند كه تعداد قراردادهاي خريد و فروش 
سيري نزولي خواهد داش��ت اما افت بالاي 7۶ درصدي، 
زنگ خطري براي بازار مسكن است كه نشانه تشديد بيش 
از پيش ركود در بازار اس��ت، مساله اي كه مي تواند منجر 
به طولاني ترش��دن اين دوره ركودي نسبت به دوره هاي 
پيشين بش��ود.به گفته رييس اتحاديه مشاوران املاك، 
بررسي بازار مسكن شهر تهران طي 27 روز نخست مرداد 
سال 98، حكايت از آن دارد كه در مردادماه 98،  1۶ هزار و 
۶27 قرارداد خريد و فروش و رهن و اجاره امضا شده است 
كه اين ميزان نسبت به مدت مشابه سال گذشته، كاهش 

۴7درصدي داشته است.
مصطفي قلي خسروي در گفت وگو با »تعادل« مي افزايد: 
تعداد قراردادهاي خريد و فروش در اين مدت، 3 هزارو 580 
فقره بوده كه نسبت به مدت مشابه سال قبل، 7۶ درصد افت 
داشته است و تعداد اجاره نامه هم 12هزار و 95۴ معامله 
بوده كه 21 درصد كاهش يافته است. او ادامه مي دهد: آمار 
سال جاري درحالي است كه در 27 روز نخست مرداد سال 
گذشته 31 هزار و 297 فقره معامله در شهر تهران انجام 
شده بود كه 1۴ هزار و ۶25 فقره آن مبايعه نامه بوده و 1۶ 

هزار و ۴۴7 فقره هم اجاره نامه بوده است.

 كاهش 26 درصدي معامله مسكن در ۵ ماه
رييس اتحاديه مش��اوران املاك، با اشاره به وضعيت بازار 
مسكن در سال جاري مي گويد: در 5 ماه ابتداي سال جاري 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته در كشور شاهد كاهش 

19 درصدي حجم معاملات بوديم كه 2۶ درصد آن مربوط 
به مبايعه نامه و 10 درصد آن اجاره نامه بوده است.

خس��روي اظهار مي كند: اما طي اين بازه زماني در تهران 
شاهد افت 3۶ درصدي تعداد قراردادهاي خريد و فروش 
و ره��ن و اجاره بوديم ك��ه 5۴ درصد آن ب��ه مبايعه نامه 

بازمي گردد و 19 درصد آن اجاره نامه است.
او ادامه مي دهد: از اول فروردين 97 تا 27 مرداد 97، تعداد 
كل قراردادهاي كشور 599 هزار و 9۴ فقره بوده است كه 
318 هزار و 2۶8 فقره مبايعه نامه و 27۴ هزار و 229 فقره 

آن اجاره نامه بوده است.
به گفته رييس اتحاديه مشاوران املاك، از اول فروردين 
98 تا 27 مرداد 98، حجم معاملات انجام ش��ده كشور، 
۴87هزار و 8۴3 فقره بوده ك��ه 235 هزار و 8۴2 مبايعه 
نامه و 2۴7هزارو 855 فقره اجاره نامه بوده است كه شاهد 
كاهش 19 درصدي معاملات )كاه��ش 2۶ درصدي در 
مبايعه نامه و افت 10 درصدي در قرارداد اجاره( نسبت به 
سال گذشته بوديم.خسروي اضافه مي كند: در شهر تهران 
از اول فروردين 97 تا 27 مردادماه، تعداد كل قراردادهاي 
شهر تهران 1۶۴ هزار و 821 فقره بوده كه 81 هزار و 2۶1 
مبايعه نامه و 82 هزار و 327 عدد آن اجاره نامه بوده است 
و از تاريخ يك فروردين 98 تا 27 مردادماه 98، تعداد كل 
قراردادهاي خريد و فروش 105هزار و 153 معامله بوده 
اس��ت كه 37هزار و 352 مبايعه نامه و ۶7 هزار و 81 عدد 
آن اجاره نامه است كه 3۶ درصد در كل قراردادها كه 5۴ 

درصد درمبايعه نامه و 19 درصد در اجاره نامه بوده است.

 روند نزولي قيمت ها ادامه دارد
رييس اتحاديه مشاوران املاك همچنين درباره آينده بازار 
مسكن مي گويد: قيمت ها در مناطق مختلف شهرتهران 
درحال كاهش است، حجم معاملات هم بستگي به توان 
مالي مردم دارد، اگر اين توان افزايش يابد تعداد قراردادهاي 
خريد و فروش رشد مي كند اما اگر تغييري در آن رخ ندهد يا 
كاهش يابد، شاهد تداوم روند نزولي خريد وفروش مسكن 
خواهيم بود.او اظهار مي كند: درنيمه دوم سال جاري هم 
پيش بيني مي ش��ود كه ش��اهد كاهش قيمت ها در بازار 
مسكن هس��تيم و تعداد قراردادهاي خريد و فروش هم 

بستگي به توان اقتصادي خانوارها دارد.

 كاهش ۵ ميليون توماني!
اما همگام با سيركاهش��ي حجم معاملات، قيمت ها هم 
روندي نزولي را طي مي كنند و به گفته نائب رييس اتحاديه 
مشاوران املاك دربرخي مناطق تهران، شاهد كاهش 5 
ميليون توماني هر متر مربع واحد مسكوني بوديم، حسام 
عقبايي مي گويد: همزمان با كاهش چشمگير معاملات 
مسكن و نبود مش��تري براي واحد هاي مسكوني قيمت 

مسكن در يك ماه گذشته 30 درصد كاهش يافته است.
عقبايي با بيان اينكه پيش بيني مي شد قيمت واحد هاي 
بالاي 150 متر در شهر هاي بزرگ تا پايان شهريور كاهش 
30 درصدي داش��ته باش��د، مي افزايد: ب��ه دليل كاهش 
چش��مگير حجم معاملات مس��كن در واحد هاي بالاي 

150 متر اين كاهش زودتر از موعد انجام شد و روند نزولي 
قيمت ها هم در واحد هاي كوچك متراژ هم آغاز شده است.

نايب رييس اتحاديه املاك استان تهران تاكيد مي كند: روند 
نزولي قيمت در واحد هاي كوچك متراژ ادامه دارد و قيمت 
مسكن از يك ميليون تومان تا 3 ميليون تومان در هر متر 
مربع كاهش يافته و در برخي از مناطق اين كاهش تا مرز 5 

ميليون تومان هم رسيده است.
او اظهار مي كند: قيمت مسكن از اواخر اسفند سال گذشته 
رشد چشمگير قيمتي داشت و همين موضوع باعث شد تا 
ميزان معاملات به مرور زمان كاهش يابد، همچنين به دليل 
نبود متقاضيان مالكان قيمت واحد هاي مسكوني خود را به 

قيمت واقعي براي فروش عرضه مي كنند.

عقبايي اضافه مي كند: پيش بيني مي شود اين روند نزولي 
قيمت همچنان ادامه داشته باشد و قيمت ها در بازار مسكن 
به نرخ واقعي خود برسد، پيش بيني مي كنيم كه همزمان 
با افزايش توليد و عرضه مس��كن بازار روند رو به رشدي را 

پيدا كند.
نايب رييس اتحاديه املاك استان تهران درباره بازار اجاره 
هم مي گويد: قيمت بازار اجاره تابع قيمت خريد مسكن 
اس��ت و همزمان با كاهش قيمت خريد بازار اجاره هم به 
س��مت آرامش و ثبات قيمتي مي رود. اميدواريم با ايجاد 
ثبات اقتصادي در كش��ور و همچنين آرامش در بازار ارز 
قيمت مسكن هم در كلان شهر هايي مانند تهران به سمت 

ثبات هدايت شود. 

ش��هردار تهران با بيان اينكه موضوع توس��عه مس��كن 
استيجاري توسط شهرداري ها مي تواند يك نقطه عطف 
باشد، گفت: شهرداران معمولا بزرگ ترين موجران شهر 
هس��تند و قدرت مانور بالايي دارند. از طرف ديگر س��هم 
اجاره بها در سبد خانوار ايراني به بيش از 5٠ درصد رسيده 
و اين يعني رس��يدگي به چالش مس��كن كه از ضرورتي 

سرنوشت ساز برخوردار است.
به گزارش ايسنا، پيروز حناچي در يكصد و دومين نشست 
مجمع شهرداران كلان ش��هرهاي ايران تصريح كرد: در 
جلسه اي كه با حضور رييس جمهور براي موضوع مسكن 
برگزار شد، تأكيد ايشان بر ضرورت توسعه مسكن در داخل 
شهرها بود، پيشنهاد ما هم اين بود كه شهرداري ها در حريم 
ش��هرها بيش��ترين قدرت مانور را دارند و توسعه مسكن 
حيطه اي است كه بسياري از شهرداري هاي كلان شهرهاي 

جهان در آن فعال اند.

 نرخ اجاره بها و نرخ تورم عمومي 
در همين حال،  معاونت مسكن و ساختمان در وزارت راه و 
شهرسازي در گزارشي، تحولات اقتصاد كلان بخش مسكن 
را تش��ريح كرد كه اين گزارش از بررسي روند بلندمدت 
افزايش اجاره بها، حاكي از آن است كه نرخ رشد اجاره بها 
بيشتر تحت تاثير نرخ تورم عمومي قرار مي گيرد و رابطه 
مستقيمي با جهش هاي ناگهاني قيمت مسكن ندارد.بر 
اساس اين گزارش، طي دهه هاي اخير همواره شاهد افزايش 
درصد استيجار و كاهش درصد مالكيت در كشور بوده ايم 
به گونه اي كه سهم مس��كن ملكي از 7۶.۴ در سال 71 به 
۶۴.3 درصد در سال 95 كاهش و متقابلا سهم استيجار در 
همين فاصله زماني از 1۴.5 درصد به 2۶.2 درصد رسيده 
است. در عين حال درصد استيجار مناطق شهري با نرخ 
رشد بيشتري نس��بت به كل كشور افزايش يافته كه اين 
اتفاق عمدتا به دليل رشد جمعيت شهري ناشي از تشكيل 
خانوارهاي جديد و مهاجرت از روستا به شهر بوده است. 
همچنين بروز تورم در سال هاي متمادي كاهش قدرت 

خريد خانوار و كاهش توان تامين مسكن ملكي را به دنبال 
داشته كه اين موضوع بيانگر افزايش شكاف طبقاتي ايجاد 

شده در سال هاي اخير است.
داده هاي جمع آوري ش��ده، نش��ان دهنده آن اس��ت كه 
اجاره بهاي ماهانه مسكن در تهران در هر سال نسبت به سال 
قبل، افزايش داشته است. در سال هايي كه قيمت مسكن 
باثبات بوده و تورم عمومي در سطح پايين تري قرار داشته 
است، رشد اجاره بها متعادل بوده، مشابه آنچه در سال هاي 
93 تا اوايل 97 مش��اهده مي شود. از نيمه دوم سال 97 با 
افزايش تورم عمومي و قيمت مسكن، ميزان اجاره بها نيز 
افزايش يافته است. نكته ديگر آنكه معمولا و در هر سال از 
اواسط بهار تا اواخر تابستان شاهد بيشترين ميزان افزايش 
اجاره بها بوده ايم كه اين امر عمدتا به دليل تقارن با فصل 

جابه جايي مستاجران اتفاق مي افتد.
همچنين بر اساس بررسي روند بلندمدت افزايش اجاره بها، 
مشخص مي شود كه نرخ رشد اجاره بها بيشتر تحت تاثير 
ن��رخ تورم عمومي ق��رار مي گيرد و رابطه مس��تقيمي با 

جهش هاي ناگهاني قيمت مسكن ندارد.به گزارش پايگاه 
خبري وزارت راه و شهرسازي، معاونت مسكن و ساختمان 
مي افزايد: تحولات سرمايه گذاري بخش خصوصي در كل 
ساختمان هاي مناطق شهري كشور به قيمت هاي ثابت 
سال 90 از س��ال 91 تغييرات محسوسي نداشته ولي از 
سال 9۴ روند كاهشي داشته و از ۴5.7 هزار ميلياردتومان 
در سال 91 به 33.7 هزار ميلياردتومان در سال 9۶ كاهش 
يافته است. همچنين س��رمايه گذاري در ساختمان هاي 
شروع ش��ده در مناطق ش��هري نيز جز س��ال 9۶ روند 
كاهشي داش��ته و از 11.8 هزار ميلياردتومان به 8.3 هزار 

ميلياردتومان در فاصله سال هاي 91 تا 9۶ رسيده است.
 اين گزارش چنين روندي را حاكي از كاهش جذابيت بازار 
مسكن و س��اختمان براي جذب سرمايه ها و منابع مالي 
س��رمايه گذاران بخش خصوصي دانسته است كه عمدتا 
به دليل بازدهي كوتاه مدت بالاتر سرمايه گذاري در ساير 
بازارهاي دارايي رخ داده است. آمارها حاكي است كه اين 
متغير در سه ماهه اول سال 97 نيز نسبت به سه ماهه اول 

سال 9۶ در كل كشور با كاهش منفي 5.2 درصدي به 2.2 
هزار ميلياردتومان رسيده است.

 تحولات جمعيتي 
اين گزارش حاكي است كه تحولات تقاضاي مسكن يكي 
از عوامل تاثيرگذار در اين بخش بوده اس��ت. بر اس��اس 
نتايج سرشماري سال 85 تعداد 15 ميليون و 859 هزار 
واحد مسكوني در تصرف در كشور وجود داشته است كه 
در سرشماري س��ال 95 به 22 ميليون و 825 هزار واحد 
مسكوني رسيده است. به عبارتي تعداد واحدهاي مسكوني 
در سال هاي 58 تا 95 حدود 7 ميليون واحد افزايش يافته 
است. با احتساب تعداد 2۴ ميليون و 19۶ هزار خانوار در 
كل كشور در سال 95، كسري بيش از يك ميليون و 700 
هزار واحد مسكوني وجود داشته و به همين علت است كه 
تراكم خانوار در واحد مسكوني به رغم بهبود در سال هاي 
گذشته همچنان بالاتر از يك و در سال 95، براي كل كشور 
حدود 1.0۶ بوده است. به عبارت ديگر در سال 95 در 100 
واحد مسكوني، 10۶ خانوار سكونت داشته اند. گفتني است 
كه اين شاخص در سال ۴5 بسيار بالا و در حدود 1.33 را 

نشان مي دهد.

 تحولات توليد 
بر اساس گزارش معاونت مسكن و ساختمان تحولات توليد 
مسكن نيز نشان مي دهد، تعداد واحدهاي مسكوني تكميل 
شده در كل كش��ور در دوره مورد بررسي روند سينوسي 
داشته اس��ت. اين روند در استان تهران با دامنه تغييرات 
كوتاه تري قابل مش��اهده است. علت اساس��ي اين امر از 
ديدگاه معاونت مسكن و ساختمان را مي توان در نوسانات 
اقتصاد كلان، جذابيت بازار مس��كن در جذب سرمايه ها 
و س��ودآوري اين بازار جست وجو كرد.بر اساس نمودار، با 
افزايش سود انتظاري بازار مسكن در پي انتظارات تورمي، 
تعداد س��اختمان هاي تكميل شده در سال 9۶ نسبت به 

سال 95 روند افزايشي را نشان مي دهد.

 متغيرهاي مهم اقتصاد كلان 
تحولات متغيرهاي اقتصاد كلان و تاثير آن بر بخش مسكن 
كه ش��امل نرخ ارز و فولاد است از ديگر نكاتي است كه در 
گزارش معاون مس��كن مورد بررسي قرار گرفته است. بر 
اين اس��اس، هم حركتي ميان قيمت يك متر مربع واحد 

مسكوني و نرخ ارز )دلار( وجود دارد. 
اين گزارش حاكي است كه تغيير هر دو متغير يعني قيمت 
يك متر مربع واحد مسكوني با نرخ ارز به دليل انتظارات 
تورمي صورت پذيرفته اس��ت و اين روند از س��ال 1397 
نشان دهنده شتاب بيش��تر در افزايش نرخ ارز و بنابراين 
كاهش ارزش پول ملي است. بنابراين افزايش قيمت مسكن 
در كشور به عنوان يك دارايي با دوام از نيمه هاي سال 97 در 
تطابق با كاهش ارزش پول ملي، افزايش قابل ملاحظه اي 

پيدا كرده است.
بنا براين گزارش طي دوره 10 ساله 98-89 قيمت ميلگرد 
با نوس��انات ش��ديدي مواجه بوده به طوري كه در برخي 
سال ها از جمله س��ال هاي 92 و 97 شاهد افزايش 100 
درصدي قيمت اين نهاده ساختماني بوده ايم. از آنجا كه 
ميلگرد به عنوان يك مصالح با وزن بالا در ميان نهاده هاي 
ساخت قرار مي گيرد اين افزايش چشمگير به معناي رشد 
متناظر ساير نهاده ها و هزينه هاي توليد مسكن نيز هست. 
با توجه به همبستگي بالاي قيمت و هزينه ساخت مسكن، 
افزايش هزينه هاي ساخت، افزايش قيمت مسكن را نيز به 

همراه خواهد داشت.
سهم تسهيلات پرداختي به بخش مسكن از 17 درصد در 
س��ال 90 به 9.1 درصد در پايان سال 95 و 8.5 درصد در 
شش ماهه اول سال 97 رسيده است. در سال هاي گذشته 
همواره بالاترين سهم تسهيلات متعلق به بخش بازرگاني 
و خدمات و كمترين سهم تسهيلات پرداختي متعلق به 
بخش هاي كشاورزي و مسكن و س��اختمان بوده است. 
اين امر با توجه به بانك محور بودن تامين مالي مس��كن 
در كشور، دستيابي به مس��كن را براي خانوارهاي ايراني، 

محدود مي كند.

س��ياوش اميرمکری، مديرعامل ش��رکت فرودگاه های 
کشور گفت: عده ای تلاش می کنند آسمان ايران را ناامن 
نشان دهند تا ميزان پرواز عبوری از آن کاهش پيدا کند، 
اما ما توانسته ايم با ارائه خدمات استاندارد به ايرلاين های 
مختلف داخلی و خارجی همچنان مسير پروازی ايران را 

اقتصادی نگه داريم.
به گزارش ايلنا، اميرمکری در يك نشست خبری در تبريز 
در پاسخ به سوالي مبنی بر اينکه آيا نقاط پروازی ايران در 
فضای خليج فارس و تنگ��ه هرمز پس از تنش های اخير 
منطقه ای افزايش يافته اس��ت، گف��ت: مناطق ممنوعه 
پروازی در کشور در بخشی از فضاهای کشور وجود دارد و 
محدوديت های پروازی ايجاد می کند. در سال های گذشته 
تلاش ما بر اين بوده است که با همکاری واحدهای ذی ربط 
تعداد مناطق ممنوعه را کاهش دهيم و مسيرهای عبوری 

را بتوانيم از اين طريق اقتصادی تر کنيم.
وی اف��زود: در مقطعی نقاط ممنوعه پروازی کاهش پيدا 
کرده و تلاش ما بر اين است که ضمن حفظ امنيت فضای 
عبوری در آس��مان ايران اين نقاط را به حداقل برسانيم.

مديرعامل ش��رکت فرودگاه ها و ناوبری اي��ران با تاکيد 
بر اينکه اخيرا در فضای خليج ف��ارس هيچ محدوديتی 

را برای عبور ش��رکت های هواپيماي��ی داخلی و خارجی 
ايجاد نکرده  ايم گفت:  اف ای ای پس از ساقط شدن پهپاد 
امريكايی اطلاعيه ای را منتشر کرد مبني بر اينکه فضای 
آسمان ايران امن نيست که اين اطلاعيه فرار رو به جلو بود 
چرا که اين اقدام ايران در مواجهه با پهبادی که غيرقانونی 
وارد آسمان ايران شده است کاملا درست بود و بايد عکس 
العمل نشان می داد.اميرمکری تاکيد کرد: اين خنده دار 
اس��ت کش��وری که قصد ايجاد ناامنی در آسمان ايران را 
داشت مدعی شود فضای ايران ناامن است.وی افزود: عده ای 
تلاش می کنند آسمان ايران را ناامن نشان هند تا ميزان 
پرواز عبوری از آن کاهش پيدا کند اما ما توانسته ايم با ارائه 
خدمات استاندارد به ايرلاين های مختلف داخلی و خارجی 
همچنان مسير پروازی ايران را اقتصادی نگه داريم.مدير 
عامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوايی ايران همچنين در 
پاسخ به سوالي مبنی بر اينکه پس از خروج امريكا از برجام 
آيا فرودگاه های کش��ورهای خارجی درخواستی مبنی 
بر قطع همکاری با فرودگاه های ايران را داش��ته اند گفت: 
به هيچ وجه در اي��ن مدت با هيچ فرودگاه قطع همکاری 
نداش��تيم و فرودگاه های ايران عضو ای سی آی هستند و 
با همه اعضای اين انجمن کمال همکاری را داريم و به غير 

از فرودگاه رژيم صهيونيستی هيچ مشکلی با فرودگاه های 
ديگ��ر نداريم. اخيرا ني��ز هياتی از  فرودگاه کش��ورهای 
امريكای شمالی برای مذاکره در راستای افزايش همکای با 
فرودگاه های ايران مذاکراتی انجام دادند که اين مذاکرات 

در دست پيگيری است.

31۰ فروند سهم ايران از 28 هزار هواپيما 
اميرمکری با بيان اينکه صنع��ت هوانوردی در دنيا نقش 
غيرقاب��ل ان��کاری دارد، گفت: طبق دس��ته بندی ها در 
دنيا صنعت هوانوردی به چه��ار بخش تجاری، عمومی، 
فرودگاهی و ناوبری هوايی دسته بندی می شود و بر اساس 
آخرين آمار در سال 2018 در دنيا 2۴ هزار فروند هواپيما در 
قالب 15 هزار ايرلاين در حمل و نقل هوايی و بخش تجاری 
فعاليت دارند که سهم ايران 310 فروند هواپيما است که از 

اين تعداد 153 فروند عملياتی هستند.
وی افزود: همچنين ۴۴8 هزار فروند هواپيمای سبک و فوق 
سبک در حوزه هوانوردی عمومی و ويژه فعاليت دارند که 

سهم ايران از اين تعداد 22۶ فروند است.
مديرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوايی ايران با بيان 
اينکه در صنعت فرودگاهی ۴ هزار فرودگاه ثبت شده است 

گف��ت: در ايران 87 فرودگاه عملياتی وج��ود دارد و 190 
شرکت ارائه دهنده خدمات هوانوردی فعاليت می کنند. از 
87 فرودگاه فعال در کشور 5۴ فرودگاه در مالکيت شرکت 

فرودگاه ها است.

 کاهش 1۵ درصدی اعزام و پذيرش هواپيما 
اميرمکری از کاهش 15 درصدی اعزام و پذيرش هواپيما 
در سال 97 نسبت به سال 9۶ خبر داد و گفت: در سال 97 
، 390 هزار نشست و برخاست در فرودگاه های کشور انجام 
شده است که طی اين نشست و برخاست ها ۴7 ميليون 
مسافر جابه جا ش��ده اس��ت. در مدت مذکور 17 درصد 
کاهش در جابه جايی تعداد مسافر و 15 درصد کاهش در 

جابه جايی بار مسافران داشته ايم.

 ارائه خدمات به 14۰۰ پرواز عبوری در روز
مديرعامل شرکت فرودگاه  ها و ناوبری هوايی ايران با اشاره 
به تعداد پروازهای عبوری از آسمان ايران گفت: در سال های 
گذشته تعداد پروازهای عبوری از آسمان ايران تا 1۴00 
پرواز در روز هم رسيد و اين نشان دهنده فضای امن و ايمن 
ايران است.وی ادامه داد: اتفاقاتی که در کشورهای همسايه 

می افتد تاثير خود را بر فضای کشور ما می گذارد بنابراين 
امروز به طور متوس��ط 900 پرواز عبوری از آسمان ايران 
انجام می ش��ود که پس از ساقط شدن پهپاد امريكايی در 
يک مدت زمان کوتاهی اين تعداد پرواز عبوری تا 100 پرواز 
کاهش پيدا کرد اما در فاصله زمان کوتاهی دوباره به عدد 
قبلی برگشت.اين مقام مسوول تاکيد کرد: در حال حاضر 

ايران روزانه به 1۴00 پرواز سرويس می دهد.

  بيشترين درآمد با پرواز عبوری 
اميرمکری با بيان اينکه ۶8 درصد درآمد شرکت فرودگاه ها 
از عوارض پروازهای عبوری است گفت: 21 درصد درآمد 
شرکت فرودگاه ها هم از محل عوارض سرويس هايی است 
که فرودگاه ها به ايرلاين ها می دهد و 5 درصد درآمدها هم 
از عوارض مسافری و پنج درصد هم از اجاره اماکن فروگاهی 

تامين می شود.
وی تاکي��د کرد: بنابراين حدود 89 رصد درآمد ش��رکت 
فرودگاه ها از پروازهای عبوری و س��رويس های عملياتی 
اس��ت اما اين رقم در دنيا 50 به 50 اس��ت به اين معنا که 
نيمی از درآمد از عوارض هوانوردی و نيمی از ارائه خدمات 
فرودگاهی و اقدامات اقتصادی در فرودگاه ها تامين می شود.
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ارائه کاربرگ در اجلاس ايکائو 
عليه تحريم های امريكا 

 مديرکل دفتر نظارت بر عمليات هوانوردی سازمان 
هواپيمايی کش��وری از اراده ايران ب��رای ارائه چند 
کاربرگ عليه تحريم های امريكا در اجلاس عمومی 

ايکائو خبر داد.
به گ��زارش پايگاه خبری وزارت راه و شهرس��ازی، 
کارب��رگ )Working Paper( درخواس��ت 
کش��ورها برای تبديل يک يافته علم��ی يا اجرايی 
به يکی از مقررات ايکائو اس��ت. اي��ن کاربرگ ها به 
مجمع ايکائو ارائه می شود و مجمع با بررسی ارزش 
هر کاربرگ و مس��ائل بودجه ای درباره آن تصميم 
می گيرد. درصورت تصويب مجمع ايکائو، کاربرگ 

تبديل به قانون ايکائو در سطح جهانی می شود.
گفتنی اس��ت اجلاس بعدی ايکائو 10 روز ديگر در 
مقر اصلی اين سازمان واقع در مونترال کانادا برگزار 
خواهد ش��د.محمد سعيد ش��رفی، مدير کل دفتر 
نظارت بر عمليات هوانوردی س��ازمان هواپيمايی 
کش��وری با اش��اره به قصد ايران ب��رای ارائه چند 
کارب��رگ عليه تحريم ه��ای ايالات متح��د امريكا 
در اجلاس س��ازمان جهانی هواپيمايی کش��وری 
)ايکائو( گف��ت: از دو ماه پيش در ي��ک اعلاميه در 
وبسايت س��ازمان اعلام ش��ده بود که اگر از سوی 
صنعت ي��ا مجامع علم��ی، کاربرگی وج��ود دارد، 
می تواند به س��ازمان هواپيمايی کشوری ارائه شود 
تا از سوی س��ازمان در مجمع عمومی ايکائو مطرح 
شود.وی ادامه داد: تعدادی کاربرگ از سوی شرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوايی ايران و چند مرجع ديگر 
به سازمان هواپيمايی کش��وری ارسال شده است. 
 به همين دليل در سازمان کميته ای تشکيل شد تا 
کاربرگ ه��ا از لحاظ ش��کلی و حقوقی بررس��ی و 
کاربرگ های نهايی ش��ده در اجلاس ايکائو مطرح 
شود.ش��رفی با اع��لام اينکه حداقل س��ه کاربرگ 
پيشنهادی ايران در حوزه تحريم هاست، گفت: يک 
کاربرگ که از سوی شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوايی 
ايران مطرح شده، به بررسی آثار تحريم ها بر ايمنی 

هوانوردی و ناوبری منطقه خاورميانه می پردازد.

تفويض اختيار به آتش نشاني 
براي برخورد با متخلفان

مهدي داوري، مديرعامل آتش نشاني تهران گفت: 
بايد به سازمان آتش نشاني اختياراتي براي برخورد 
سريع با سازندگان، بهره برداران و افرادي كه به ايمني 

توجه ندارند، داده شود.
به گزارش تسنيم، مهدي داوري با اشاره به هماهنگي 
صورت گرفته بين آتش نشاني تهران و قوه قضاييه 
براي پلمب ساختمان هاي ناايمن در پايتخت اظهار 
كرد: اين موضوع بايد به صورت ريشه اي حل شود، 
به طور مثال اگر فردي حين رانندگي مرتكب تخلف 
شد، براي جريمه وي نياز به هماهنگي با دستگاه هاي 
مختلف نيست.بايد به سازمان آتش نشاني اختياراتي 
براي برخورد س��ريع با س��ازندگان، بهره برداران و 
افرادي كه به ايمني توجه ندارند، داده شود.او تصريح 
كرد: اكنون در شهر ما ايمن شدن هزينه دارد و ناايمن 
بودن در زمان ع��ادي و عدم بروز حوادث هزينه اي 
ندارد، بايد هزينه هاي ناايمن بودن بالا رود و قوانين، 
سازمان آتش نشاني را كاملًا پشتيباني كند. برخي 
اوقات به اثربخش نبودن اقدامات مان متهم مي شويم 

درصورتي كه اختيارات قانوني لازم را نداريم.

 1۰۰۰ دستگاه شتاب نگار 
در سراسر كشور نصب مي شود

علي بيت اللهي رييس بخش زلزله مركز تحقيقات 
وزارت راه، مسكن و شهرسازي با اعلام اينكه بر اساس 
اصلاحيه قانون برنامه ششم توسعه و با مصوبه هاي 
مجلس در اين باره، يك هزار دس��تگاه شتاب نگار 
علاوه بر دس��تگاه هاي موجود در مراكز اس��تان ها 
و ش��هرهاي بالاي 200 هزار نف��ر جمعيت نصب 
مي شود، گفت: اميد است با نصب دستگاه ها قدمي 
در راه كاهش اثرات مخاطرات زلزله در تمامي كشور 
برداشته شود.به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و 
شهرس��ازي علي بيت اللهي با اعلام اين مطلب كه 
در آذربايجان غربي 10 ايستگاه شتاب نگاري جديد 
براي زلزله نصب شده و 10 ايس��تگاه ديگر نيز در 
آينده اي نزديك به اين تعداد اضافه مي شود، گفت: با 
كمك شبكه شتاب نگاري مركز تحقيقات راه، مسكن 
و شهرسازي 10 ايستگاه شتاب نگاري جديد از نوع 
دستگاه هاي نسل چهارم كه قابليت ارسال اطلاعات 

را به صورت آنلاين دارند در استان نصب شد.

 وضع رويه واحد براي
نظارت بر ساماندهي سگ ها

ش��ينا انصاري، مديركل محيط زيس��ت و توسعه 
پايدار ش��هرداري تهران گفت: مقرر شده است در 
اين اداره كل، يك رويه واحد براي نظارت بر موضوع 

ساماندهي سگ ها در تهران وضع شود.
به گزارش فارس، انصاري گفت: همچون گذش��ته 
اجراي مقوله س��اماندهي س��گ ها به عهده اداره 
س��اماندهي مش��اغل و صنايع ش��هرداري تهران 
خواه��د بود و صرفاً به دليل اي��ن دغدغه به حق به 
وجود آمده از سوي فعالان محيط زيست و حاميان 
حقوق حيوانات، موضوع نظارت به اداره كل محيط 
زيست واگذار شده است. هفته آينده كه موضوع اين 
مسووليت به ما ابلاغ شود تلاش خواهيم كرد تا يك 
رويه واحد در موضوع نظارت بر س��اماندهي وضع 
شود.او افزود: تلاش مي كنيم تا گلوگاه هايي كه در 
امر ساماندهي سگ ها ايجاد مشكل خواهد كرد را 
شناسايي كنيم و س��پس با تمركز بر آنها و نظارت 
مستمر مانع از بروز مشكلات احتمالي شويم. ما با 
تلاش و هم��كاري نهادهاي مردمي و متخصصين 
سعي مي كنيم در موضوع رعايت حقوق حيوانات 
رويه لازم را وضع كرده و در چارچوب مسووليت مان 

بر امر ساماندهي سگ ها نظارت كنيم.



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

»تعادل« از ظاهرسازي تكراري در صنعت خودروسازي گز ارش مي دهد 

بررسي عمق فساد در خودروسازان
تعادل|نيلوفر جمالي|

در چند سال اخير به ويژه از اواخر پارسال آنقدر در كشور 
اختلاس و دزدي كشف شده كه به نظر مي رسد، قبح اين 
واژه ها در جامعه ريخته و مردم ديگر از شنيدن آنها متعجب 
نمي ش��وند بلكه هر روز بر خشمش��ان افزوده مي ش��ود. 
صنعت خودرو كه ساليان س��ال در حمايت دولت ها قرار 
گرفته بود اين روزها بحران عجيبي را پشت سر مي گذارد؛ 
منتها اين بحران از جنس بحران هاي گذش��ته نيس��ت. 
پيش از اين بحران هاي قيمت، كيفيت، تكنولوژي، ورود 
و خروج شركاي خارجي، قراردادهاي بي پشتوانه، سپردن 
 قيمت گذاري به شوراي رقابت يا تعيين آن در بازار آزاد و ...

بحران هايي ب��ود كه هر از گاهي خودروس��ازان را درگير 
خود مي كرد ك��ه در نهايت راهي براي خلاصي از آن پيدا 
مي كردند. اما اين بار بحران، رو شدن رانت خواري ها در اين 
صنعت است. رانت هايي كه با توجه به بزرگي اين صنعت 
كوچك نخواهد بود. اخلال در بازار خودرو در پي تحريم هاي 
ثانويه آغاز شد و خود را در پايان سال 97 نشان داد. در پي 
اين مشكلات بود كه قوه قضاييه با ورود به اين بخش توانست 
برخي از مديران اخلالگر 2 غول خودروس��ازي كش��ور را 
شناسايي و بازداشت كند. در ادامه كشيدن سر نخ هاي به 
دست آمده پاي »هاشم يكه زارع« مديرعامل ايران خودرو 
كه يكه تاز بازار اين صنعت بود نيز به زندان »اوين« باز شد. 
در پي ادامه بازرسي ها از »ايران خودرو« و »سايپا« بود كه 
طبل حضور محمد عزيزي و فريدون احمدي 2 نماينده 
مجلس و اعضاي كميس��يون صنايع و معادن آن در رانت 
خودرويي ها به صدا در آم��د كه در نهايت »اوين« آغوش 
خود را تا زمان ارايه وثيقه برايشان باز كرد. انتشار اين خبرها 
باعث شد تا برخي ديگر از نمايندگان لب به اعتراض گشوده 
و سكوت مسوولان مربوطه كه وظيفه نظارتي در اين بازار را 
دارند، تامل برانگيز بخوانند. در اين راستا بود كه حشمت الله 
فلاحت پيشه، عضو كميسيون امنيت ملي مجلس نيز طي 
توييتي از نمادين بودن بازداشت ها در پرونده خودرويي ها 
نوشت و آن را يك ظاهر سازي تكراري خواند؛ چراكه رانت 
خودرو به حدي فراگير شده كه آن را به مصون ترين قلعه 

در مقابل قوانين كشور تبديل كرده است. 

  ورود قوه قضاييه 
»ايران خودرو« و »سايپا«؛ دو غول خودروسازي كشور اين 
روزها زير ذره بين قوه قضاييه قرار گرفته اند. مشكلات بازار 
خودرو در ميان انبوهي از مش��كلات اقتصادي كشور كه 
از اس��فند ماه سال گذشته آغاز شده بود، بيش از پيش در 
جامعه حساسيت ايجاد كرد. از اين رو، در پي اعتراض هاي 
مردمي به عملكرد خودروسازان، بازرسي ها و دقت نظر بر 

عملكرد آنها افزايش يافت. در ميان سر و صداهاي به پا شده 
كه احتمال ايجاد بحران اجتماعي را در پي داش��ت، خبر 
بركناري و بازداشت چند مدير خودرويي كشور كه در دو 
گروه  خودروسازي ايران خودرو و سايپا فعال بودند، منتشر 
ش��د. پس از اين اتفاق و مسدود شدن حساب هاي بانكي 
شخص مديرعامل ايران خودرو بود كه سخنگوي دولت 
در روزهاي پاياني مرداد ماه امسال علاوه بر تاييد بازداشت 
يكي از معاونان اين خودروسازي و يكي ديگر از مديران آن 
از بركناري »هاش��م يكه زارع« مديرعامل ايران خودرو به 
دليل »تغيير قيمت ها« خبر داد و از استقرار تيم بازرسي در 
بخش مالي ايران خودرو گفت. هنوز چند ساعت از انتشار 
خبر بركناري يكه زارع از س��مت مديري��ت ايران خودرو 
نگذشته بود كه خبر بازداشت او منتشر شد و سخنگوي قوه 
قضاييه اين خبر را تاييد كرد. خودروسازي سايپا نيز از اين 
قاعده مستثني نبود و خبر ممنوع الخروجي جواد سليماني، 
مديرعامل سايپا نيز طي ماه هاي اخير اعلام شده بود. در اين 
راستا، غلامحسين اسماعيلي سخنگوي قوه قضاييه نيز از 
بازداشت برخي مديران سايپا خبر داد. بنا به گفته هاي او، 
پرونده اين خودروسازي 2۵ متهم دارد كه ۶ نفر بازداشت 
هستند؛ برخي از بازداشتي ها از مديران سايپا و برخي هم 
از شركت ها و نمايندگي هاي سايپا هستند كه مبادرت به 
ثبت نام خ��ودرو مي كردند و اين پرونده با جديت در حال 
بررسي است. به گفته سخنگوي قوه قضاييه، خودرو جزو 
مايحتاج عمومي بوده و در انحصار دولت است و حتما بايد 
قيمت گذاري شود. دليل بازداشت ۶ مدير و فعال ساپيا اين 
است كه اقداماتي براي تقسيم رانت در ميان 1۵ شركت از 
نهادهاي خودروساز كرده بودند كه در اين ميان يك شركت 
سهميه ويژه اي نيز داشت. شركتي ديگر نيز ۳۵ هزار سكه 
خريده بود كه صاحب آن يك نمايندگي خودرو داشت و در 
راستاي پرونده هاي سكه تحت تعقيب قرار گرفت كه در 

نهايت به خودروسازي ها وصل شد. 

   رد پاي برخي از نمايندگان مجلس
در پي گرفتن سر نخ اخلالگران در بازار خودرو و ادامه روند 
بازداشتي هاي اين صنعت، بازجويي ها و بازرسي ها بود كه 
خبر از يافتن رد پاي 2 نماينده مجلس در معضلات بازار 
خودرو منتشر شد. خبر بازداشت محمد عزيزي، نماينده 
مردم ابهر و فريدون احمدي، نماينده مردم زنجان به اتهام 
معاونت در اخ��لال بازار خودرو و انتقال آنها به زندان اوين 
براي نخستين بار در توييت ياشار سلطاني، يك روزنامه نگار 
افشاگر منتشر شد. ديري نپاييد كه اين خبر توسط مجلس 
شوراي اس��لامي تاييد شد و يكي از اعضاي هيات رييسه 
مجلس در تشريح آن اعلام كرد كه 2 عضو كميسيون صنايع 

و معادن مجلس در ارتباط با پرونده مربوط به سايپا بازداشت 
و به زندان اوين منتقل شدند. قرار وثيقه 10 ميليارد توماني 
براي اين دو نماينده تعيين شده كه آنها زمان لازم و توانايي 
تامين اين ميزان وثيقه را نداشتند؛ لذا قاضي تا زمان تامين 
وثيقه حكم به انتقال آنها به زندان اوين داده است. در اين 
راستا، غلامحسين اسماعيلي، سخنگوي قوه قضاييه علت 
بازداشت دو نماينده مجلس را ارتباط با پرونده اي درباره 
فروش محصولات سايپا كه از مدت ها قبل در دادگستري و 
دادسراي تهران تشكيل شده بود اعلام كرد و گفت: آنها در 
فرايند دادسرا مكررا احضار شدند و تحقيقات لازم به عمل 
آمد. قرار تامين صادر شد كه اين نمايندگان نتوانستند وثيقه 
تعيين شده را بسپارند و بازداشت شدند و هر وقت وثايق 
مورد نظر را ارايه كنند تا زمان رسيدگي دادگاه، آزاد خواهند 
ش��د. در اين ميان بهرام پارسايي، سخنگوي كميسيون 
اصل 90 مجلس شوراي اسلامي نيز خبر از مطرح شدن 
بازداشت اين نمايندگان از 2 ماه پيش داد و گفت: مسوولان 
و مراجع مربوطه بايد به دليل اظهارنظر نكردن در اين راستا 
توضيح داده و به س��كوت تامل برانگيز خود در قبال اين 

مسائل پايان دهند. مبارزه با تخلف در خودروسازي ها زماني 
از حالت شعاري بيرون مي آيد كه با هر متخلفي در هر رده 
پيدا و پنهان و در هر جايگاه برخورد شود و همه كساني كه 
در فس��اد صنعت خودرو دخيل بودند، كم كاري، كاهلي، 
سهل انگاري يا حمايتي از آنها شده بايد پاسخگوي وضع 
فعلي باشند. اين امر مي تواند نابساماني بازار خودرو را كه به 

گرده مردم فشار مي آورد، تعيين تكليف كند.

   ظاهرسازي تكراري 
حشمت الله فلاحت پيش��ه، عضو كميسيون امنيت ملي 
مجلس نيز در پي دستگيري هاي صورت گرفته در صنعت 
خودرو طي توييتي اعلام كرد: »بازداشت چند نفر در ايران 
خودرو، يك ظاهر سازي تكراري است. رانت خودرو به حدي 
فراگير شده اس��ت كه آن را به مصون ترين قلعه در مقابل 
قوانين كشور تبديل كرده است. تا زماني كه فهرست بهره 
مندان از هزينه هاي تحميلي به مردم اعلام نشود، اين رانت 
خونين ادامه داد«. اين توييت نيز بي پاسخ نمانده و مردم در 
كامنت هاي آن از نماينده خود در مجلس شوراي اسلامي 

خواستند تا فهرست مافياي خودرو را منتشر كند؛ چراكه 
مردم از نمايندگان خود انتظار دارند با اين مفاسد بدون مدارا 

و لاپوشاني برخورد كنند. 
در ش��رايط امروز كه »نهضت ساخت و توليد محصولات 
داخلي« به فرمان رهبر معظم انقلاب در اولويت هاي دولت 
قرار گرفته، فضاي رش��د و بلوغ براي صنايع كشور فراهم 
شده است. صنعت خودرو در چنين فضايي بيش از صنايع 
ديگر مي تواند خود را نشان دهد؛ چراكه اين صنعت از زمان 
آغاز فعاليت از حمايت هاي دولتي براي رشد بهره مند شده 
بود. اكنون نيز تحريم ها و سياست گذاري ها بر آن شده اند تا 
خودروسازي هاي خارجي بار خود را از ايران بسته و راهي 
كشورهايشان ش��وند و همچنين براي ورود خودروهاي 
خارجي ممنوعيت در نظر گرفته ش��ود، ب��ازار داخلي در 
بهترين شرايط براي اين صنعت قرار گرفته است. از اين رو 
با توجه ب��ه اعمال قوانين براي خروج رانتخواران از فضاي 
خودرويي كشور و تلاش دولت براي بهبود شرايط توليد و 
انحصارهاي دولتي، مردم اميدوارند تا در آينده اي نزديك 

اين صنعت در كشور با بالندگي همراه شود. 
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رفع مشكلات توليد؛ اولويت 
مسوولان

ايرنا| معاون امور صناي��ع وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: به تعبير رهبر معظم انقلاب، توليد كننده 
سربازخط مقدم جبهه اقتصادي است و نمي توانيم آنها 
را در اين نبرد بدون مهيا كردن امكانات تنها بگذاريم. 
بنابراين وزارت صمت تمام ظرفيت خود را به كار بسته 
تا با رفع مشكل صنعتگران، شرايط تحقق اين خواسته 
را فراهم كند. فرشاد مقيمي اظهار كرد: قرار نيست، 
توليدكنندگان و صاحبان صنايع براي رفع مشكلات 
خود به دنبال مس��وولان باشند بلكه اين مسوولان 
هس��تند كه بايد پيگير ديدار با آنها باشند و در اين 
ميان، نه تنها به واحدهاي دچار مشكل بلكه واحدهاي 
فعال نيز بايد مورد سركشي قرار گيرند تا چالش هاي 
احتمالي در آينده براي آنها ايجاد مشكل نكند. او گفت: 
اگر امروز بخواهيم همان طرح توليدي در سال 9۶ را 
اجرا كنيم بايد 2 تا سه برابر بيشتر سرمايه در گردش 
داشته باشيم. در اين راستا، مس��وولان بايد خود را 
براي واحدهايي كه پتانسيل توليد داشته و نمي تواند 
تس��هيلات دريافت كند و واحدهايي كه تهسيلات 
دريافت كرده اند و نمي توانند توليد كنند به آب و آتش 

بزنند تا مشكلات آنها مرتفع شود. 

تكليف جديد دولت براي 
واردكنندگان كالاهاي اساسي

مهر| قائم مقام وزير صنعت، معدن و تجارت از تكليف 
جديد دولت براي واردكنندگان كالاهاي اساس��ي 
خبر داد و گفت: ۵0 درصد بار وارداتي و كشتي هاي 
شركت پش��تيباني امور دام و بازرگاني دولتي ايران 
بايد در چابهار تخليه شوند.حسين مدرس خياباني 
گفت: امروز ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي و نيز 
ستاد هماهنگي اقتصادي دولت، روي توسعه بندر 
چابهار متفق القول هستند؛ به اين معنا كه با توجه 
به زيرساخت هاي قابل توجهي كه در اين بندر به كار 
گرفته شده است، توسعه آن از جمله اقدامات ضروري 
براي كشور است؛ به خصوص اينكه از منظر عمليات 
تجاري و تخليه و بارگيري كالاهاي اساس��ي و ساير 
كالاهاي مورد نياز كشور، بايد همچون بنادر جنوبي 
كشور، توسعه را در س��اير نقاط بندري شاهد بود. او 
افزود: بر اين اس��اس، به دو شركت مباشر دولت در 
تامين كالاهاي اساسي يعني شركت بازرگاني دولتي 
ايران و پش��تيباني امور دام ابلاغ شده تا حداقل ۵0 
درصد از محموله ها و كشتي هاي آنها، در بندر چابهار 
تخليه و پهلوگيري كنند؛ ضمن اينكه همزمان با اين دو 
شركت دولتي، به ساير مباشران تامين كالاهاي مورد 
نياز كشور و تشكل هاي مرتبط با آنها كه تامين كننده 
نياز خ��وراك دام و طيور و نهاده هاي دامي مورد نياز 
كشور هستند نيز ابلاغ شده تا از ظرفيت هاي اين بندر 

به نحو شايسته اي بهره گيرند. 

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند در نظر دارد به استناد قانون برگزاري مناقصات، انجام خدمات ذيل را از طريق مناقصه عمومي دو مرحله اي به پيمانكار واجد شرايط واگذار نمايد.
1( موضوع مناقصه:

الف( شرح مختصر كار

آگهي فراخوان ارزيابي كيفي مناقصه گران
شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند 

)سهامي خاص(

نوبت اول
شماره مجوز: 1398-3207

روابط عمومي شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند

ب( شرايط متقاضي:
1- داشتن شخصيت حقوقي، شماره اقتصادي و شناسه ملي

2- داشتن امكانات، نيروي متخصص، توانايي مالي، تجربه كافي، سوابق كار مفيد و مرتبط با موضوع مناقصه مورد نظر و گواهي حسن انجام كار از كارفرمايان قبلي.
3- داشتن گواهي نامه تاييد صلاحيت ايمني ويژه پيمانكاران و ساير مجوزهاي لازم در خصوص مناقصه مربوطه.

4- توانايي ارائه تضمين شركت در مناقصه و همچنين ارائه تضمين انجام تعهدات مطابق آئين نامه تضمين براي معاملات دولتي.
ج( برآورد هزينه ها:

برآورد هزينه انجام موضوع مناقصه معادل 5.000.000.000 )پنج ميليارد( ريال مي باشد.
2( نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند واقع در استان مركزي، اراك، كيلومتر 20 جاده بروجرد.

3( مهلت، محل دريافت و تحويل فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي:
متقاضياني كه داراي شرايط اوليه مندرج در »بند ب« ماده يك بوده و متقاضي شركت در مناقصه فوق الذكر مي باشند، مي توانند به مدت 5 روز كاري پس از انتشار نوبت دوم آگهي )سه روز پس 
از درج آگهي نوبت اول چاپ مي شود( طي ساعات اداري از ساعت 7 صبح لغايت 15:30 عصر ضمن ارسال تقاضاي اعلام آمادگي، فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي را از طريق پايگاه اينترنتي اين 
شركت به آدرس: www.IKORC.IR دريافت و پس از تكميل فرم ها به همراه رزومه كاري در قالب لوح فشرده )CD( حداكثر تا دو هفته پس از آخرين مهلت تقاضا به نشاني: اراك- كيلومتر 
20 جاده بروجرد- س�ه راهي شازند- شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند- س�اختمان مركزي- طبقه دوم- امور حقوقي و پيمان ها- اتاق 232 تحويل نمايند. ضمنا تلفكس شماره 

33673701-086 و تلفن شماره 33491085-086 آماده پاسخگويي مي باشد.
4( محل، زمان و مهلت تحويل اسناد و مدارك متقاضيان:

مهلت تحويل اسناد و مدارك متقاضيان )رزومه كاري( در قالب لوح فشرده )CD( حداكثر تا دو هفته پس از آخرين مهلت ارسال تقاضاي اعلام آمادگي مي باشد. ضمنا محل تحويل مدارك 
درخواستي مورد نظر، امور حقوقي و پيمان هاي شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند به نشاني مندرج در ماده »3« مي باشد. بديهي است به مدارك ارسالي بعد از مهلت مقرر ترتيب اثر داده 
نخواهد شد. ضمنا اين شركت حق و اختيار تام و تمام قبول يا رد هر يك يا كليه پيشنهادهاي رسيده را در چهارچوب قوانين و مقررات مربوطه دارا مي باشد و دادن پيشنهاد و ارائه اسناد و مدارك 
هيچ گونه حقي براي متقاضيان ايجاد نمي كند. لازم به ذكر است دستگاه مناقصه گزار حداقل تا يك ماه پس از وصول اسناد ارزيابي كيفي نسبت به اعلام اسامي واجدين شرايط اقدام خواهد نمود:

WWW.IKORC.IR     :آدرس اينترنتي
WWW.SHANA.IR                                                             

مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار )ريال(مدت زمان انجام كارموضوع مناقصهشماره مناقصهرديف

طراحي و خريد، نصب و راه اندازي سيستم اتوماتيك/ دستي تزريق 198/15
250.000.000يك سال شمسيگاز كلر

اداره كل نوس�ازي مدارس استان ايلام در نظر دارد براس�اس آگهي شماره 98/14 نسبت به خريد كولرگازي كه در اسناد پيوست موجود است طبق 
مشخصات از طريق مناقصه عمومي به شركت هاي واجد صلاحيت واگذار نمايد لذا از شركت هايي كه تمايل دارند در مناقصه شركت نمايند دعوت 

بعمل مي آيد تا جهت دريافت اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس الكترونيكي www.setadiran.ir مراجعه نمايند. 

نوبت دوم
شماره آگهي 98/14

روابط عمومي اداره كل نوسازي مدارس استان ايلام

1- نشاني دريافت و تحويل اسناد مناقصه: 
اين مناقصه به صورت كاملا الكترونيكي برگزار مي شود و تنها ضمانتنامه به صورت فيزيكي تحويل اين اداره كل با نشاني ذيل مي گردد. يعني توكن 
پيمانكاران حكم امضاء زنده داشته و هرآنچه مناقصه گران در سامانه آپلود و براي اين اداره كل ارسال مي كنند پس از تعيين برنده مي بايست توسط 

وي همراه قرارداد، در محل مهر و امضاء گردد )تنها برنده مناقصه امضاء مي كند(.
ايلام- بلوار شهيد بهشتي- اداره كل نوسازي مدارس استان ايلام )تلفن 08432222211(

2- تاريخ و مهلت دريافت و بازگشايي اسناد مناقصه: 
مهلت دريافت اسناد مناقصه به مدت 5 روز از انتشار آگهي از تاريخ شنبه 98/06/02 لغايت پايان وقت اداري چهارشنبه مورخ 98/06/06 مي باشد. 

مهلت تحويل اسناد مناقصه تا پايان وقت اداري روز شنبه مورخ 98/06/16 مي باشد. 
زمان بازگشايي پاكات اسناد مناقصه روز يكشنبه مورخ 98/06/17 مي باشد. 

3- پرداخت هزينه خريد تجهيزات: پرداخت هزينه خريد تجهيزات به صورت نقدي مي باشد. 
اين فراخوان مناقصه در س�امانه ستاد به نش�اني www.setadiran.ir درج گرديده است و هزينه درج مناقصه هم در روزنامه و هم در سايت ستاد 

برعهده برنده مناقصه خواهد بود.

جدول عناوين اقلام مناقصات 
توضيحاتمبلغ تضمين شركت در مناقصه )ريال(عنوان رديف 

مطابق مشخصات 1.800.000.000خريد كولر گازي 124000

آگهي فراخوان مناقصه عمومي
وزارت آموزش و پرورش 

سازمان توسعه تجهيز و نوسازي مدارس كشور 
اداره كل نوسازي مدارس استان ايلام



15 جهان

نشست هفت گروه صنعتي جهان در فرانسه آغاز شد

جنگ لفظي رهبران برزيل و فرانسه

بازاريابي ترامپ در »بياريتز«

آمازون در آتش

گروه جهان| 
چهل وپنجمين نشست سران كشورهاي عضو گروه۷ به 
رياست فرانسه از شنبه به مدت سه روز در شهر بياريتز 
واقع در جنوب غربي اين كشور برگزار مي شود. به اعتقاد 
ناظران، هفتمين ميزباني فرانسه از سال ۱۹۷۵ تاكنون 
مي تواند اولين نشست سران ۷ كشور صنعتي جهان 
باشد كه بدون انتشار بيانيه مشترك به كار خود خاتمه 
مي دهد. در اين ميان رويترز به نقل از منابع مطلع نوشته 
كه دونالد ترامپ در اين نشست براي غلبه بر مشكلات 
موجود در اقتصاد جهاني مدل اقتصادي موردنظر خود 

را تبليغ خواهد كرد. 
به گزارش آسوش��يتدپرس، اختلاف��ات تجاري ميان 
رهبران هفت كشور صنعتي كه در نشست سال گذشته 
كانادا كاملا مشهود بود اكنون ابعاد وسيع تري به خود 
گرفته است. جدي ش��دن احتمال ركود اقتصادي در 
جهان، گرم تر ش��دن كره زمين، شدت گيري جنگ 
تجاري چين و امريكا و تشديد ابعاد بحران سياسي و 
امنيتي در خليج فارس و تنگه هرمز از جمله مسائلي 
است كه در نشست امسال بررسي خواهد شد. همچنين 
فرانسه اعلام كرده تقويت ابزارهاي مبارزه با نابرابري و 
گسترش دموكراسي در سراسر جهان به منظور جلب 
اعتم��اد آحاد مردم به توانمندي سيس��تم حاكميت 
بين المللي نيز از جمله اهداف اين نشس��ت است. در 
نشست امسال آغاز رقابت تسليحاتي امريكا و روسيه 
كه هر يك ديگري را مقصر قلمداد مي كند، نيز رهبران 

جهان را به شدت نگران كرده است.
ناظران با اش��اره به ش��دت اختلافات طرفين � اروپا از 
يك س��و و امريكا از س��وي ديگر� پيش بيني كرده اند 
كه اين نشس��ت بدون بيانيه مش��ترك ب��ه كار خود 
پاي��ان خواه��د داد. ب��ا اين ح��ال امانوئ��ل ماكرون 
رييس جمه��وري فرانس��ه و رييس نشس��ت ۲۰۱۹ 
گ��روه هف��ت، از ميزباني كش��ورش به عن��وان يك 
فرصت ياد ك��رده و فارغ از اختلافات تجاري س��ران 
اين گروه بر لزوم اصلاح س��اختار و اهداف گردهمايي 
 س��ران اقتصاده��اي قدرتمن��د تاكيد كرده اس��ت. 
ماكرون دستيابي به اين هدف را نيازمند بهره گيري از 

توان همكاران جديد گروه۷ دانسته كه تاثيرگذارترين 
دموكراسي هاي منطقه خود هستند. بر همين اساس، از 
سران كشورهاي استراليا، هند، آفريقاي جنوبي و شيلي 
به عنوان حاميان اصلي آزادي و مشوقان دموكراسي 
در مناطق مختلف جهان براي حضور در نشست سال 
جاري گروه۷ دعوت به عمل آمده است. افزون بر تقويت 
دموكراسي و توسعه آزادي هاي اساسي، حمايت از تنوع 
زيس��تي و تلاش براي محافظت از كره زمين از ديگر 
محورهاي نشست سران گروه۷ خواهد بود. به همين 
جهت سران كش��ورهاي مصر، بوركينافاسو، سنگال 
و روآن��دا به عنوان متعهدان اصل��ي اجراي توافق نامه 

محيط زيستي پاريس براي شركت در نشست بياريتز 
دعوت ش��ده اند. سران فرانس��ه، آلمان، ايتاليا، كانادا، 

بريتانيا، ژاپن و امريكا در اين نشست حضور دارند. 

   شبيه امريكا باشيد!
گفته شده، رييس جمهوري امريكا با فهرست بلندبالايي 
از خواس��ته ها و برنامه ها به ديدار سران گروه۷ خواهد 
رفت و از آنها خواهد خواس��ت تا بيش��تر شبيه ايالات 
متحده باش��ند. رويترز نوش��ته، پيام دونالد ترامپ به 
رهبران گروه۷ اين است كه “بيشتر شبيه امريكا باشيد. 
“ ترامپ به متحدان واشنگتن خواهد گفت تا براي غلبه 

بر مشكلات موجود در اقتصاد جهاني مدل امريكايي را 
الگوي خود قرار دهند. ترامپ همچنين سعي خواهد 
كرد براي مدل اقتصادي خودش بازاريابي كند. مدل 
موردنظر او شامل كاهش ماليات ها و مقررات زدايي در 

عرصه اقتصاد است. 
مناب��ع مطلع گفته ان��د، رييس جمه��وري در امريكا 
دستور كاري را در پيش گرفته كه از رشد اقتصادي و 
ايجاد اشتغال حمايت مي كند. آنها به رويترز گفته اند: 
»شما شاهد نرخ هاي رشد اقتصادي در امريكا بوده ايد؛ 
نرخ هايي كه تا چند سال پيش تصور نمي كرديد رسيدن 
به آنها امكان پذير باشد. اين اتفاق در اروپا رخ نداده و نرخ 

رشد اقتصادي ثابت مانده است.« اين مقام ها همچنين 
تاكيد كرده اند ترامپ به همتايان خود در گروه ۷ خواهد 
گفت كه چگونه بازارهاي اروپا، ژاپن و كانادا را باز كنند 
تا شركت هاي امريكايي زمينه فروش كالاها و خدمات 
خود را داشته باشند و در عين حال اقتصاد متحدان نيز 

پابه پاي اقتصاد امريكا رشد كند.
منابع امريكايي گفته اند ترامپ با امانوئل ماكرون نيز 
ديدار مي كند و از اقدام تازه پاريس براي وضع ماليات بر 
خدمات شركت هاي ديجيتالي ابراز نارضايتي خواهد 
كرد. ترامپ تهديد كرده كه در پاس��خ به اين اقدام بر 
نوش��يدني هاي الكلي وارداتي از فرانسه تعرفه اعمال 
خواهد كرد. ديدار با بوريس جانس��ون نخس��ت وزير 
بريتانيا، نيز جزو برنامه هاي ترامپ در فرانس��ه است. 
اين نخس��تين ديدار دو طرف پس از آغاز نخست وزير 
جانس��ون به ش��مار مي آيد و دو طرف در مورد توافق 
تجاري دو كش��ور بعد از خروج لن��دن از اتحاديه اروپا 

صحبت خواهند كرد. 
اما نكته اختلافي ديگري كه ب��ر ملاقات هاي ترامپ 
و س��اير رهبران گروه۷ س��ايه خواهد انداخت تمايل 
رييس جمهوري امريكا براي بازگرداندن روسيه به اين 
گروه و تبديل آن به گروه۸ است. رويترز نوشته احتمال 
مي رود كه اين موضوع در نشست سران گروه ۷ مطرح 
شود اما در مورد آن راي گيري نخواهد شد. اين در حالي 
است كه ترامپ هفته جاري پيشنهاد راي گيري در اين 
خصوص را مطرح ك��رده بود. راي گيري در اين زمينه 
مستلزم آن است كه روسيه رس��ما درخواستي براي 
بازگشت به گروه ۸ ارايه دهد اما اين كشور تاكنون چنين 
درخواستي نداشته است. پس از آنكه شبه جزيره كريمه 
در سال ۲۰۱۴ به روسيه ضميمه شد مسكو از گروه۸ 

كنار گذاشته شد.
بر اس��اس ارزيابي ۲۰۱۸ صندوق بين المللي پول، 
هفت كش��ور صنعتي و ثروتمند جهان در مجموع 
۵۸ درص��د ثروت خالص جه��ان را كه معادل ۳۱۷ 
هزار ميليارد دلار اس��ت، در اختيار دارند. همچنين 
۴۶ درصد توليد ناخالص داخلي جهان متعلق به اين 

هفت كشور است.

گروه جهان| 
جنگل هاي آمازون كه همچنان در آتش مي سوزد به بحران 
محيط زيستي و دعواي سياسي بين المللي تبديل شده است. 
ابراز نگراني رهبر فرانسه و سازمان ملل متحد خشم دولت 
برزيل را برانگيخته و باعث جنگ لفظ امانوئل ماكرون و ژايير 

بولسونارو شده است. 
به گزارش يوروني��وز، امانوئل ماك��رون رييس جمهوري 
فرانسه، شامگاه پنج شنبه در صفحه توييتر خود به انگليسي 
و فرانسوي نوش��ت: »خانه مان به معني واقعي كلمه دارد 
مي سوزد. جنگل هاي باراني آمازون، اين ريه هاي زمين كه به 
تنهايي۲۰درصد اكسيژن ما را تأمين مي كنند آتش گرفته. 
اين يك بحران بين المللي است. قرار ما براي گفت وگو درباره 

اين وضعيت اضطراري دو روز ديگر در نشست گروه ۷.« 
افزايش بي سابقه آتش سوزي در طبيعت از زمان به قدرت 
رسيدن ژايير بولسونارو سياستمدار راست گراي پوپوليست، 
در ماه ژانويه روي مي دهد. او با بي توجهي به هش��دارها و 
نگراني هاي بين المللي در مورد افزايش جنگل زدايي وعده 
داده كشاورزي و بهره برداري از معادن در آمازون را گسترش 
خواهد داد. مخالفان بولسونارو با اشاره به وعده هاي اقتصادي 
او مي گويند كه تخريب جنگل هاي مناطق پرباران استوايي، 
برنامه دولت در جهت رشد اقتصادي است. فعالان محيط 
زيستي بر اين باورند پيام دولت برزيل اين است كه عاملان 
و مس��وولان جنايات و تخلفات زيست محيطي مجازات 
نمي ش��وند. به گفته اين فعالان، دولت همزمان ابزارهاي 

قانوني مقابله با اين تخلفات را هم محدود كرده است.
پيش از امانوئل ماكرون، سازمان ملل متحد نيز نسبت به 
پيامدهاي خطرناك آتش سوزي گسترده در جنگل هاي 
آمازون هشدار داده بود. آنتونيو گوترش دبيركل سازمان 
ملل متحد، با دعوت از جامعه جهاني به تلاش براي نجات 
آمازون گفت كه نسبت به اين رويداد شديدا نگران است. 
سازمان جهاني هواشناسي نيز پنج شنبه اين حريق را يك 

بحران بين المللي توصيف كرد.
آمازون وسيع ترين پهنه جنگل هاي حاره اي در جهان را در 
خ��ود دارد و ۶۰درصد جنگل هاي آن در خاك برزيل واقع 
شده است. رود آمازون كه يكي از بزرگ ترين رودهاي جهان 

است در همين منطقه جاري است.

   بولسونارو: ماكرون ذهنيت استعماري دارد
هشدار شديد دبيركل سازمان ملل و رييس جمهوري فرانسه 
به مذاق رييس جمهوري عوامگراي برزيل خوش نيامده 
است. ژايير بولسونارو در توييتر خود آتش سوزي در آمازون 
را يك مشكل داخلي برزيل و چند كشور ديگر منطقه آمازون 
خواند و ضمن انتقاد از اس��تفاده ابزاري رييس جمهوري 
فرانس��ه از اين رويداد براي اهداف سياسي و نيز استفاده از 
عكس هاي جعلي نوشت: »لحن حساسيت برانگيزي كه 
او براي واقعه آمازون به كار مي برد، آن هم با تصاوير قلابي، 

كمكي به حل مشكل نمي كند.«
بولسونارو در توييت ديگري در ادامه نوشته: »دولت برزيل 

آماده گفت وگو بر پايه داده هاي عيني و احترام متقابل است. 
پيشنهاد رييس جمهوري فرانسه براي بحث در مورد آمازون 
در نشست آتي گروه ۷ در حالي كه خود كشورهاي منطقه 
در اين نشست حضور ندارند، نشانگر روحيه غلط استعماري 
در قرن بيست ويكم است.«  رييس جمهوري برزيل اغلب به 
ابراز نگراني هاي بين المللي از وضعيت جنگل هاي آمازون 
واكنش تندي نشان مي دهد. بولسونارو كه بارها از كشورهاي 
اروپايي چون آلمان و بلژيك كه كمك هاي خود را به برازيليا 
قطع كرده اند، انتقاد كرده و حتي مدعي شده كه نيازي به پول 
اين كشورها ندارد، اخيرا در واكنش به ناكارآمدي دولتش در 
مديريت آتش سوزي جنگل ها گفته كه برزيل پول و منابع 
كافي براي خاموش كردن اين آتش سوزي گسترده را ندارد. 
او در اين باره گفته: »آمازون از كل اروپا بزرگ تر است، چگونه 
با آتشي در منطقه اي به اين مقياس مبارزه مي كنيد؟ ما منبع 
لازم براي آن را نداريم.« بولسونارو با اين حال در اظهارنظر 
ديگري گفته: »كشورهايي كه به اينجا پول مي فرستند، به 
عنوان كمك خيريه اين كار را انجام نمي دهند. آنها با هدف 

مداخله در حاكميت ما دست به اين كار مي زنند.« 
به اعتق��اد مخالفان، از نظ��ر دولت برزي��ل هركس كه از 
برنامه هاي رييس جمهور در رابطه با محيط زيست انتقاد 
كند، دشمن شناخته مي شود. براي مثال دو كشور آلمان يا 
نروژ كه كمك هاي مالي خود براي حفاظت از جنگل هاي 
باران خيز اس��توايي را متوقف كرده اند. ژايير بولس��ونارو 
مي گويد در مورد گستردگي اين آتش سوزي اغراق مي شود. 

رييس جمهور برزيل از اين گام هم فراتر رفته و سازمان هاي 
محيط زيستي را متهم مي كند كه خودشان اين آتش ها را 
به تلافي قطع كمك هاي دولتي به اين س��ازمان ها، به راه 
انداخته اند. بولسونارو گفته: »اين عمل )برپا كردن آتش( 
مي تواند يك اقدام جنايتكارانه نهادهاي غيردولتي باشد كه 
مي خواهند توجه ها را عليه من و دولت برزيل جلب كنند.« 
خبرگزاري رويترز نوش��ته، تخمين مساحت منطقه 
درگير حريق و ميزان پيش��رفت آت��ش در آمازون به 
آساني ميسر نيست. با اين حال سازمان ملي تحقيقات 
فضايي برزيل مي گويد كه تنها در ۴۸ ساعت منتهي به 
پنج شنبه در ۲هزار و ۵۰۰ نقطه آتش سوزي در سراسر 
برزيل رويت ش��ده اس��ت. به گفته اين سازمان، قطع 
بي رويه درخت��ان و جنگل زدايي مهم ترين عامل بروز 
اين آتش سوزي بزرگ بوده است. اين سازمان همچنين 

گفته است كه شمار آتش سوزي هاي جنگلي در برزيل 
از آغاز سال جاري ميلادي تاكنون نسبت به بازه زماني 
مشابه در سال ۲۰۱۸ ميلادي به ميزان دست كم ۸۴ 
درصد افزايش يافته است. اين سازمان با متهم ضمني 
كشاورزان به دس��ت داشتن در اين آتش سوزي اعلام 
كرده روز ۱۰ اوت، زمين داران در پارا )يكي از ايالت هاي 
برزيل( روزي را به نام »روز آتش« برپا كردند كه كمي 
پ��س از آن فاجعه آتش س��وزي در منطقه به يك باره 

افزايش يافت. 
رييس جمهوري برزيل ماه گذش��ته با انتقاد از رييس 
موسسه ملي تحقيقات فضايي برزيل اعداد اين سازمان 
را غيرواقعي خوانده بود. اختلافات دولت برزيل و اين 
سازمان در نهايت باعث شد كه رييس جمهور دستور 

عزل رييس اين سازمان را صادر كند. 

دريچه

كوتاه از منطقه

انتقاد مكزيك از طرح امريكا 
درباره كودكان مهاجر

گ�روه جه�ان| دول��ت مكزي��ك از طرح��ي كه 
محدوديت ۲۰روزه بازداشت كودكان مهاجران در 
امريكا را لغو مي كند ابراز نگراني كرد. مقررات جديد 
دولت ترامپ براي محدود كردن ورود مهاجران اگر 
به مانع حقوقي برخورد نكن��د ۶۰ روز ديگر اجرايي 
مي ش��ود. به گزارش خبرگزاري آلمان، كاخ سفيد و 
وزارت امنيت داخل��ي ايالات متحده ابراز اميدواري 
مي كنند كه با مقررات جديد مهاجرت غيرقانوني از 
مرز مشترك ميان امريكا و مكزيك كاهش يابد. دولت 
مكزيك اما با انتق��اد از طرحي كه در صورت اجرايي 
شدن نگهداري نامحدود كودكان و نوجوانان مهاجران 
در بازداش��تگاه ها و مراكز اس��كان را ميسر مي كند، 
وعده داده كه از ارايه هر گونه خدمات كنس��ولي به 
آنها خودداري نكند و شرايط نگهداري پناهجويان را 
تحت نظر داشته باشد. دونالد ترامپ از زمان مبارزات 
انتخابات رياست جمهوري در سال ۲۰۱۶ ميلادي 
مقابله با مهاج��رت غيرقانوني را يكي از اولويت هاي 
خود اعلام كرد و وعده داد پس از ورود به كاخ سفيد 
در مرز با مكزيك ديوار بكشد. انتظار مي رود مقررات 
جديد با چالش ه��اي حقوقي و انتقادهاي زيادي در 
داخل امريكا نيز روبرو شود. پيش از اين جدا كردن 
كودكان مهاج��ران غيرقانوني از خانواده هايش��ان 
جنجال زيادي به پا كرده بود. ترامپ براي جلوگيري 
از ورود غيرقانوني مهاجران از مرزهاي جنوبي، دولت 
مكزيك را با تهديد به افزايش تعرفه هاي گمركي تحت 
فشار قرار داد تا با عبور مهاجران و پناهجويان ديگر 
كشورهاي امريكاي لاتين از اين كشور براي ورود به 

ايالات متحده مقابله كند. 

تاسيس صندوق سرمايه گذاري 
100ميليارد دلاري اروپا 

گروه جهان| مقام هاي اتحاديه اروپا در راستاي مقابله 
با سياست هاي تجاري دونالد ترامپ رييس جمهوري 
امريكا، و غول هاي ديجيتالي امريكايي و چيني طرحي 
۱۷۳ صفحه اي تدوين كرده اند. به گزارش پوليتيكو، 
مقام هاي كميسيون اروپا قرار است با ارايه اين سند به 
»اورسولا فون درلاين« رييس آتي اين كميسيون از او 
بخواهند تا يك صندوق سرمايه گذاري ۱۰۰ميليارد 
دلاري تاس��يس كند. هدف از تاسيس اين صندوق 
كمك به شركت هاي فناوري اروپايي جهت افزايش 
توان رقابتي آنها در مقابل ش��ركت هاي ديجيتالي 
امريكايي و چيني است. مقام هاي كميسيون اروپا در 
طرح خود با سياست هاي تجاري ترامپ نيز پرداخته اند 
و خواس��تار وضع تعرفه هاي يكجانبه عليه كالاهاي 
امريكايي شده اند. به اعتقاد ناظران، اين طرح نشانه 
نگراني اروپا از عق��ب ماندن در برابر چين و امريكا در 
آينده اقتصادي دنياس��ت.  بزرگ ترين شركت هاي 
فناوري امريكا كه ارزش بعضي از آنها بالغ بر يك تريليون 
دلار است، بيش از يكصد برابر ارزشمندتر از شركت هاي 
اروپايي مانند »اسپاتيفاي« هستند. مقام هاي اروپا 
علاوه بر ش��ركت هاي امريكايي گوگل، اپل، آمازون، 
مايكروسافت و فيسبوك شركت هاي چيني بايدو، 
علي بابا و تنسنت را تهديدي عليه شركت هاي خود 
مي دانند. در سند مسوولان كميسيون اروپا آمده است: 
اروپا از داشتن چنين شركت هايي بي بهره است. به نظر 
مي رسد كه اتحاديه اروپا قصد دارد از اين پس دخالت 
مستقيمي در بازار داشته باشد. اين اتحاديه اميدوار 
است موفقيت هاي گذشته را كه به ايجاد شركت هايي 

مانند نوكيا منجر شده بود، تكرار كند.

روپيه ضعيف ترين ارز آسيايي 
در مقابل دلار امريكا 

گروه جهان| روپيه هند كه در يك ماه گذشته 
۳.۹ درصد از ارزش خود را در مقابل دلار از دست 
داده، در م��اه اوت به ضعيف ترين ارز آس��يايي در 
مقابل دلار تبديل ش��د. به گ��زارش دكان هرالد، 
اواخر هفته گذشته هر دلار امريكا به قيمت ۷۱.۵۶ 
روپيه در بازارهاي هند خريد و فروش ش��د. اين 
در حالي اس��ت كه جولاي هر دلار امريكا ۶۸.۷۵ 
روپيه معامله مي شد.  كاهش ارزش روپيه هند در 
مقابل دلار به دليل خروج سرمايه گذاران خارجي 
از اين كشور بوده است. روند رشد سرمايه گذاري 
خارجي در هند منفي ش��ده و افزاي��ش ماليات 
بر س��رمايه گذاري نيز بر فعاليت سرمايه گذاران 
خارج��ي در هند تاثير گذاش��ته اس��ت. تنها ارز 
آسيايي كه در ماه اوت در مقابل دلار با رشد روبرو 
بوده اس��ت، »ين« ژاپن است. واحد پولي ژاپن در 
سه هفته گذشته ۱.۹۴ درصد در مقابل دلار امريكا 
رشد داشته است. از تاريخ ۳۱ جولاي پس از آنكه 
بانك مركزي هند نرخ هاي س��ود را كاهش داد، 
ارزش روپيه در مقاب��ل دلار كاهش يافت. اين در 
حالي اس��ت كه ذخاير ارزي هند در ماه اوت رشد 
داشته و به ارزش ۴۳۰ميليارد دلار رسيده است. 
ارزش ذخاير ارزي هند در آغاز س��ال مالي جاري 
۴۱۱.۹ ميليارد دلار بود. سال گذشته نگراني هاي 
مرتبط ب��ا تنش تج��اري ميان چي��ن و امريكا و 
همچنين خروج س��رمايه گذاران خارجي سبب 
شد تا روپيه ۷درصد از ارزش خود را در مقابل دلار 
امريكا از دس��ت دهد و به كمترين ارزش خود در 

مقابل دلار امريكا در تاريخ هند برسد. 

زيان نيم تريليون دلاري 
اقتصاد جهان از جنگ تجاري

گروه جه�ان| جنگ تجاري امريكا و چين باعث 
كاهش ۰.۶درصدي رشد اقتصادي جهان مي شود. 
به گزارش بلومبرگ، با وجود افزايش اميدها به حل و 
فصل اختلافات چين و امريكا بر سر مسائل تجاري، 
پيامدهاي اين جنگ به تدريج در حال آشكار شدن 
است و نرخ رش��د اقتصادي هر دو طرف درگير در 
مقايس��ه با قبل كاهش پيدا كرده اس��ت. در حال 
حاضر بريتانيا، آلمان، روس��يه، سنگاپور و برزيل با 
خطر جدي ركود مواجهند و پيش بيني مي ش��ود 
اقتصاد امريكا نيز در صورت تداوم روند فعلي تا ۲۰۲۱ 
وارد ركود شود. انجمن ملي تجارت و اقتصاد امريكا 
در نظرسنجي از فعالان خود اعلام كرده ۷۴درصد 
اعضاي آن معتقدند كه بزرگ ترين اقتصاد دنيا سال 
آينده يا س��ال ۲۰۲۱ وارد ركود خواهد ش��د. رشد 
اقتصادي امريكا در س��ه ماهه دوم سال در مقايسه 
با سه ماهه نخست به ميزان ۰.۹ درصد كمتر شده 
است. اين در حالي است كه ترامپ گفته براي رسيدن 
به توافق تج��اري با چين عجله ندارد. او كه تاكنون 
بر ۲۰۰ ميليارد دلار از محصولات چيني تعرفه۱۰ 
تا ۲۵درصدي وضع ك��رده تهديد كرده در صورت 
نرس��يدن به توافق تجاري با چي��ن، ۳۰۰ميليارد 
دلار باقي مانده از محصولات چين را نيز مش��مول 
تعرفه خواهد كرد. از سوي ديگر چين نيز بر تمامي 
محصولات وارداتي خ��ود از امريكا تعرفه ۱۰ تا ۲۵ 
درصدي وضع كرده و تهديد ك��رده به هر حركت 
جديد امريكا پاسخ قاطع خواهد داد. رشد اقتصادي 
چين نيز به مانند امريكا تحت تاثير جنگ تجاري 

كاهش پيدا كرده است. 

زنجيره انساني جنبش 
دموكراسي خواهي هنگ كنگ 
گ�روه جه�ان| س��ازمان دهندگان اعتراض ه��اي 
هنگ كنگ در سي امين س��الروز برپايي »راه بالتيك« 
يك زنجيره انساني در دفاع از آزادي بيان و دموكراسي 
ايجاد كردند. يوتيوب نيز ۲۱۰كانال تبليغاتي وابسته به 
چين را مس��دود كرده است. اعتراض ها در هنگ كنگ 
وارد دوازدهمي��ن هفته خود ش��ده اس��ت.  به گزارش 
دويچه وله، معترضان هنگ كنگي در ادامه اعتراض هاي 
خود يك زنجيره انس��اني ايجاد كردند. ۳۰ سال پيش، 
۲۳ اوت ۱۹۸۹، ساكنان سه جمهوري استوني، ليتواني 
و لتوني براي كس��ب استقلال از اتحاد ش��وروي اقدام 
به برپايي زنجيره انس��اني كردند كه ب��ه »راه بالتيك« 
ش��هرت يافت. در اين زنجيره انساني يك ميليون نفر 
از س��اكنان جمهوري هاي ياد ش��ده شركت داشتند. 
اعتراض هاي هنگ كنگ در رابطه با طرح استرداد افراد 
مظنون به چين به راه افتاد و پس از آن گسترش يافت. 
معترض��ان هنگ كنگ هدف از تحص��ن در فرودگاه و 
همچنين تظاهرات گسترده خياباني را دفاع از آزادي 
بيان و دموكراس��ي اعلام كرده اند. با وجود تلاش هاي 
دولت محلي براي فرونشاندن اعتراضات، هنگ كنگ 
روزهاي پاياني هفته گذشته شاهد شركت يك ميليون 
و ۷۰۰ هزار نف��ر در تظاهرات خياباني بود. به دنبال آن 
كري لم، رييس دولت محلي هنگ كنگ از آمادگي خود 
براي گفت وگو با معترضان سخن گفت. معترضان اعلام 
كرده اند كه كلاس هاي دانشگاهي هنگ كنگ را به مدت 
دو هفته تحريم خواهند كرد. ترم تحصيلي جديد از اوايل 
ماه سپتامبر شروع مي شود. سازمان دهندگان اعتراضات 
گفته اند كه تعطيلي كلاس هاي دانشگاهي با هدف حضور 
بيشتر دانشجويان در اعتراضات خياباني صورت مي گيرد. 
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موضع سرسختانه فرانسه و آلمان 
در برابر جانسون

 گروه جهان| امانوئل ماك��رون رييس جمهوري 
فرانس��ه در ديدار با بوريس جانس��ون نخست وزير 
بريتانيا، دستيابي به توافق جديد درباره برگزيت را 
در ۳۰ روز آينده ناممكن خوانده اس��ت. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه، بوريس جانسون يك روز پس از 
ديدار با آنگلا مركل صدراعظم آلمان، به ديدار ماكرون 
رفت. هدف او از سفر به آلمان و فرانسه كسب موافقت 
رهبران دو كشور براي تجديدنظر در توافق صورت 
گرفته درباره ش��رايط خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا 
بود.  اگرچه لندن و اتحاديه اروپا هيچ يك خواس��تار 
برقراري مرز مادي ميان ايرلند شمالي كه بخشي از 
خاك بريتانياست و جمهوري ايرلند نيستند، برقراري 
تدابير جانشين مرزي و گمركي به هنگام خروج بريتانيا 
براي اروپاييان اجتناب ناپذير اس��ت. در توافق اوليه 
خروج، ايرلند شمالي همچنان مشمول قوانين گمركي 
اتحاديه اروپا باقي مي ماند. اروپاستيزان در انگلستان 
و وحدت گرايان ايرلند ش��مالي اين م��اده را ناقض 
وحدت بريتانيا تلقي كردند. در طرح تجديدنظر شده، 
اتحاديه اروپا پذيرفت سراسر بريتانيا پس از خروج تا 
هنگامي كه »تمهيدات جانش��ين« يافت نشده، در 
اتحاديه گمركي اروپا بماند. اما تنها تمهيد پيشنهاد 
شده از سوي بريتانيا، بر پايه كنترل مجازي مرز ميان 
دو ايرلند اس��توار اس��ت. اتحاديه اروپا اين كنترل را 
كاربردي نمي بيند. اين در حالي است كه جانسون 
تهديد ك��رده تا ٣١ اكتبر با يا ب��دون توافق اتحاديه 
اروپا را ترك خواهد كرد. در اين صورت بريتانيا تحت 
قوانين اتحاديه گمركي اروپا نخواهد بود، اما مرز ميان 
دو ايرلند همچنان بازخواهد ماند. اين در حالي است 
كه از نظر بروكسل جمهوري ايرلند نمي تواند زمان 
درازي مرز خود با ايرلند ش��مالي را گشوده نگه دارد 
زيرا در اين صورت اتحاديه اروپا با سرازير شدن كالاها 
و محصولات بريتانيا از طريق ايرلند به بازار واحد اروپا، 
ناگزير خواهد شد واردات را كنترل كند. ماكرون در 
اين باره گفته: »ما در ۳۰روز آينده يك تصميم روشن 
مي خواهيم. اگر نمي توانيم در اين مدت راه حلي بيابيم، 
يك ش��به هم راه حلي نخواهيم يافت. اگر مواردي 
هست كه مي تواند تغيير كند بي آنكه به ثبات ايرلند 
و تماميت بازار واحد اروپا زيان برس��اند، مي شود در 
يك ماه آينده توافق كرد. در غير اينصورت، مشكل 
سياسي لندن است و اين نخست وزير بريتانياست 
كه بايد تصميم سياسي اخذ كند. اين ديگر بر عهده ما 
نيست.« جانسون پيشتر در ديدار با مركل نيز پاسخ 

مشابهي را دريافت كرده بود. 

آغاز عمليات نظامي تركيه 
در شمال سوريه

تركيه گام اول خود ب��راي ايجاد منطقه امن در 
شمال سوريه را آغاز كرده است. به گزارش آناتولي، 
»خلوصي آكار« وزير دفاع تركيه در تماس تلفني 
با »مارك اسپر« همتاي امريكايي، بر سر اجراي 
گام اول منطقه امن در شمال سوريه توافق كردند. 
گفته شده، قرار است هيات هاي نظامي دو طرف 
در آينده نزديك درباره گام هاي بعدي منطقه امن 
در شرق فرات در آنكارا مذاكره كنند. دولت سوريه 
با اشغالگر خواندن تركيه در انجام عمليات نظامي 
در منطقه عفرين و ساير مناطق شمال سوريه، 
بارها خواس��تار خروج نيروهاي ارتش تركيه از 

خاك سوريه شده است.

آغاز نهمين دور مذاكرات 
ميان امريكا و طالبان 

ذبيح الله مجاهد، س��خنگوي طالب��ان در صفحه 
توييترش نوشته پنج شنبه نهمين دور مذاكرات صلح 
ميان زلمي خليل زاد، نماينده ويژه امريكا و هيات 
نمايندگي طالبان در دوحه قطر آغاز شد. به گزارش 
بي بي سي، مجاهد نوشته رهبري تيم مذاكره كننده 
طالبان را شيرمحمد عباس استانكزي برعهده دارد و 
از جانب امريكا خليل زاد و ژنرال اسكات ميلر فرمانده 
نيروهاي امريكايي در افغانس��تان، شركت دارند. 
سخنگوي طالبان دليل حضور نداشتن ملا عبدالغني 
ب��رادر رييس دفتر طالب��ان در قطر در اي��ن دور از 
مذاكرات ارايه نكرده است. انتظار مي رود سند توافق 

بين دو طرف در اين دور از مذاكرات نهايي شود. 

حشد شعبي پهپاد ناشناس را 
هدف قرار داد

سازمان حشد شعبي عراق از هدف قرار گرفتن 
يك پهپاد جاسوس��ي ناش��ناس بر فراز يكي از 
مقرهاي خود خبر داد. حشد شعبي اعلام كرده 
اين پهپاد بر فراز مقر تيپ ۱۲ اين س��ازمان واقع 
در كمربند امنيتي بغداد رصد و مورد هدف قرار 
گرف��ت. در پي وقوع انفجار در چن��د مقر و انبار 
مهمات حشد شعبي در يك ماه گذشته ابومهدي 
المهندس معاون سازمان حشد شعبي اعلام كرد 

كه دست امريكا پشت اين رويدادهاست. 

پنتاگون مرگ حمزه بن لادن 
را تاييد كرد

وزير دفاع امريكا مرگ حمزه بن لادن، فرزند و جانشين 
اسامه بن لادن، بنيانگذار گروه القاعده را تاييد كرد. 
به گزارش فاكس نيوز، مارك اسپر ضمن تاييد مرگ 
حمزه بن لادن از جزيي��ات آن ابراز بي اطلاعي كرد. 
رس��انه هاي امريكايي اوايل ماه اوت به نقل از منابع 
اطلاعاتي گزارش دادند كه حمزه بن لادن در جريان 
عملياتي كه ايالات متحده نيز در آن مشاركت داشته، 
كشته شده است. حمزه بن لادن كه حدودا ۳۰ سال 
داشت، پانزدهمين فرزند اسامه بن لادن بود. بنيانگذار 

گروه القاعده ۲۰ فرزند داشت. 
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عكسروز

چهرهروز

سيامك انصاري در »لامينور« داريوش مهرجويي
سيامك انصاري بازيگر »لامينور« شد تا براي نخستين بار در فيلمي از مهرجويي حضور داشته باشد. پيش از اين حضور علي نصيريان 
بازيگر پيشكسوت سينما و تئاتر ايران در اين فيلم قطعي شده بود. »لامينور« به كارگرداني داريوش مهرجويي با طراحي گريم عبدالله 
اسكندري و مديريت فيلمبرداري بهرام بدخشاني با نويسندگي مشترك وحيده محمدي فر و داريوش مهرجويي به تهيه كنندگي رضا 
درميشيان جلوي دوربين خواهد رفت. سيامك انصاري در سريال هاي تلويزيوني دورهمي، در حاشيه، مرد هزار چهره، شب هاي برره، 
نقطه چين، پاورچين، روزگار جواني و.. و همچنين فيلم هاي سينمايي ساعت 5 عصر، دراكولا، 50 كيلو آلبالو، جرم، دعوت، بي پولي، 

سفر به چزابه و... ايفاي نقش كرده و براي نخستين بار مقابل دوربين داريوش مهرجويي ايفاي نقش مي كند. 

بازارهنر

برنامه اي براي اكران فيلم هاي قديمي سينما

ويشكا آسايش در نقش اصلي فيلم »گوركن«

انتشار كتاب پرفروش نيويورك تايمز در ايران 

نيواورلئان امريكا ميزبان »خرامان« آرش اسحاقي شد

اگر تعدادي از فيلم هاي قديمي سينماي 
ايران ه��ر روز در چند س��كانس محدود 
به عن��وان »س��ينما نوس��تالژي« اكران 
شوند مخاطب هاي خاصي را به سينماها 
مي كشانند. چند روز قبل فيلم سينمايي 
»تاراج« به كارگرداني ايرج قادري در سينما 
عصر جديد به نمايش درآمد كه در اين باره 
داريوش باباييان، پخش كنن��ده و مالك 

اين فيلم به ايسنا گفت: اين برنامه توسط جامعه صنفي 
تهيه كنندگان و با همكاري دوستان ديگري تدارك ديده 
شده و قرار است هر ماه يكي از فيلم هاي قديمي در يك 
سانس در سينما عصر جديد به نمايش درآيد. شروع اين 
برنامه با فيلم »تاراج« بود. او با اش��اره به ارزشمند بودن 
اين فيلم افزود: استقبال از نمايش فيلم »تاراج« خيلي 
خوب بود و بازخورده��اي خوبي را هم گرفتيم و طبق 
برنامه ريزي انجام ش��ده هم گويا قرار است فيلم بعدي 
»دزد عروسك ها« باش��د كه به نمايش درخواهد آمد. 
اين پخش كننده و تهيه كننده قديمي سينما با اشاره 

به برخي فيلم ه��اي قديمي كه در اختيار 
دارد، گفت: بعد از نمايش اين تك سانس به 
نظرم آمد اگر برنامه اي تحت عنوان »سينما 
نوستالژي« تدارك ديده شود تا در يكي ، دو 
سينما و در چند سانس محدود هر روز چند 
فيلم قديمي به نمايش درآيد، مخاطب هاي 
خاصي را براي سينماها جذب مي كند چون 
بسياري از علاقه مندان و عاشقان سينما و 
كساني كه در پشت صحنه سينما سال ها فعاليت كرده اند 
به تماشاي اين فيلم هاي قديمي علاقه مند هستند، در 
حالي كه مخاطب عام بيشتر فيلم هاي روز را مي پسندد. 
از جمله فيلم هاي قديمي اي كه باباييان حق پخش آنها را 
در اختيار دارد، »مرگ پلنگ« به نويسندگي و كارگرداني 
فريبرز صالح و با بازي فرامرز قريبيان و محصول س��ال 
۱۳۶۸، »شب بيست و نهم« به كارگرداني رضا رخشاني 
محص��ول ۱۳۶۷ و ني��ز »راه دوم« ب��ه كارگرداني رضا 
رخشاني اس��ت كه احتمالا در همين برنامه نمايشي 

گنجانده خواهند شد. 

با صدور پروانه س��اخت فيلم س��ينمايي 
»گورك��ن«، فيلمب��رداري اي��ن فيلم به 
كارگرداني كاظم ملايي و تهيه كنندگي سينا 
سعيديان به زودي آغاز مي شود. اين فيلم كه 
دومين ساخته ملايي پس از فيلم »كوپال« 
به حس��اب مي آيد روزه��اي پاياني پيش 
توليد خود را پشت سر مي گذارد و تاكنون 
ويشكا آسايش نخستين بازيگري است كه 

حضورش در اين فيلم با قطعي ش��ده است. »گوركن« 
اولين فيلمي اس��ت كه آس��ايش در س��ال ۹۸ جلوي 
دوربينش مي رود. »كوپال« اولين ساخته كاظم ملايي 
است كه بهار سال گذشته در گروه هنر و تجربه اكران شد 
و تاكنون در بخش مسابقه بيش از ۷0 جشنواره خارجي 

به نمايش درآمده و در فستيوال هايي چون 
»ششمين جشنواره براشوف كانادا«، »سي 
و چهارمين جش��نواره بوگوتاي كلمبيا«، 
»بيست و ششمين جشنواره بركلي امريكا«، 
»دوازدهمين جشنواره هميلتون كانادا«، 
»هفتمين جش��نواره وي��اوگاي امريكا«، 
»سيزدهمين جشنواره هانتينگتون بيچ 
امريكا«، »پنجمين جشنواره هنرهاي زيباي 
 امريكا« و ... جايزه بهترين فيلم را دريافت كرده اس��ت. 
همچنين سينا سعيديان تهيه كننده »گوركن« نيز پيش 
از اين در فيلم هاي »شنِل« و »بنفشه آفريقايي« به عنوان 
مجري طرح حضور داش��ته و تهيه كننده »اينجا كسي 

نمي ميرد« بوده است.

»نقاش سكوت« داستان زني نقاش است 
كه همسر خود را به قتل مي رساند، اما پس 
از آن، سكوت اختيار مي كند و حتي حاضر 
به دفاع از خود نمي شود. سال ها بعد، يك 
روانپزشك وارد داس��تان مي شود و اعلام 
مي كند آمده است تا قفل سكوت اين زن را 
بشكند و به راز سربه مهر او پي ببرد. اما خود 
او گذشته اي تاريك دارد و به نظر مي رسد 

كه هم��ه حقيقت را نمي گوي��د... الكس- ميكليدس، 
نويس��نده اين رمان، اصالتي يونان��ي دارد و در »نقاش 
سكوت« فاجعه اي امروزين را با تئوري هاي روان شناختي 
و اساطير يوناني درهم آميخته است. از همين روي است 
كه مجله اينترتينمنت ويكلي درباره اين رمان گفته است: 
»يك هيجان تازه و فراموش نشدني. تركيب تعليق هاي 
هيچكاك، طرح هاي آگاتا كريستي و تراژدي هاي يونان 
باستان.« »نقاش س��كوت« را مي توان كتاب اولين ها 
ناميد؛ اولين رمان الكس ميكليدس از همان هفته اول 

انتش��ار در صدر فهرس��ت پرفروش هاي 
نيويورك تايمز قرار گرفت و بعد از گذشت 
هفته هاي اول، همچنان رتبه نخست را به 
خود اختصاص داد. كتاب داستان نويسي 
كه پيش از اين به عنوان نويسنده فيلمنامه 
»شيطاني كه مي شناسي« براي خود اسم 
و رس��مي پيدا كرده بود، هنوز هم ركورد 
كتاب هاي جناي��ي را جابه جا مي كند. تا 
جايي كه مجله تورندايك پرس پيش بيني كرده است 
پرفروش ترين_كتاب فصل امريكا »نقاش س��كوت« 
باشد. اين رمان از بدو انتشار، با اقبال و استقبال  شاياني 
از س��وي منتقدان و همچنين عامه كتابخوانان مواجه 
 شده است. چنانكه اي.جي.فين نويسنده كتاب مشهور 
»زني پشت پنجره« درباره آن گفته است: »يك داستان 
مهيج واقعي«. نقاش سكوت را سامان شهركي ترجمه 
و نشر خزه اين كتاب ۳۲۸ صفحه اي را با بهاي ۴5 هزار 

تومان منتشر كرده است.

مس��تند بلند »خرامان« به كارگرداني 
آرش اسحاقي در بخش رقابتي نيواورلئان 
امريكا راه يافت. به گزارش ايلنا، سي امين 
جشنواره فيلم نيواورلئان ماه اكتبر در 
ايالت لوئيزياناي امريكا برگزار مي شود. 
نيواورلئان، يكي از جشنواره هاي مورد 
تأييد آكادمي اس��كار است كه فيلم ها 
در ص��ورت درياف��ت جايزه، ش��رايط 

حضور در جوايز آكادمي علوم و هنرهاي سينمايي 
اس��كار را پيدا خواهند كرد. »خرامان« همزمان در 
جش��نواره ياماگاتاي ژاپن حضور دارد و پيش از اين 
در جشنواره يوتاي امريكا نامزد دريافت جايزه بود. 
اين مستند سال گذشته از دهمين جشن مستقل 

سينماي مس��تند، جايزه بهترين فيلم 
را دريافت كرد، همچنين نامزد بهترين 
فيلم بلند در بيس��تمين جشن بزرگ 
خانه س��ينما و نامزد بهترين مس��تند 
در دومين آكادمي س��ينما سينما بود. 
عوامل اين مستند عبارتند از: نويسنده، 
كارگردان و تدوينگر: آرش اس��حاقي، 
تهيه كننده: طلا آزادروش، مدير توليد: 
مونا ش��ريفي، فيلمبردار: آريا آزادروش، صدابردار: 
عليرضا قناتي، پالايش رنگ: رضا تيموري، برگردان: 
حس��ن ش��ريف الدين، زيرنويس: رضا تاري وردي، 
عكاس: ميث��اق همايوني، روابط عمومي: س��پيده 

حيدرآبادي و پخش كننده: كمپاني ونرا فيلم.

تاريخنگاري

مخبرالسلطنه والي آذربايجان شد 
دوم شهريور ۱۲۸۸، حاج مخبرالسلطنه والي جديد آذربايجان از اروپا وارد تبريز شد و 
ستارخان، باقرخان و ديگر مشروطه خواهان از او استقبال كردند. پس از صدور فرمان 
مشروطيت، مخبرالسلطنه كه از شخصيتي فرهنگي تبديل به يكي از رجال سياسي ايران 
شده بود، ابتدا رابط بين مجلس و دولت شد و در تنظيم نظامنامه انتخابات دست داشت. 
سپس در اولين كابينه مشروطيت كه به سرپرستي وزير افخم تشكيل شد به مقام وزارت 
رسيد و وزارت علوم را برعهده گرفت. در دولت بعدي كه رياست آن با ميرزا علي اصغرخان 
اتابك بود وي در شغل وزارت علوم تثبيت شد. در كابينه ناصرالملك همداني وزارت عدليه 
را عهده دار گرديد و متعاقبا در سه كابينه زودگذر حسين قلي خان نظام السلطنه وزير 
علوم بود تا اينكه از وزارت به والي گري آذربايجان ماموريت يافت و چندي در آنجا حكومت 
كرد. پس از به توپ بستن مجلس و انحلال مشروطيت مخبرالسلطنه نسبت به جان خود 
بيمناك شد و از راه روسيه به آلمان رفت. پس از پايان استبداد صغير و پيروزي آزاديخواهان 
و استقرار مشروطيت دوم به ايران آمد و دوباره والي آذربايجان شد. او در اين ماموريت با 
دشواري هاي فراواني مواجه بود، از جمله وجود ستارخان و باقرخان در تبريز كه خود را 
فاتح مشروطيت مي دانستند و اختيارات او را به حداقل رسانده و خواسته خود را جامه 
عمل مي پوشاندند. مخبرالسلطنه پس از قتل برادرش صنيع الدوله بار ديگر از تبريز به اروپا 
رفت و قريب يك سال در آنجا باقي ماند. پس از مراجعت به ايران اين بار استانداري فارس 
نصيب او شد و سه سال در آن خطه به حكمراني مشغول بود. پس از مراجعت به تهران 
در دو كابينه مستوفي الممالك به وزارت عدليه و كشور منصوب گرديد و در كابينه عين 
الدوله هم وزير عدليه شد. سرانجام در ۱۲۹۷ خورشيدي براي بار سوم والي آذربايجان شد. 
در اين دوره از استانداري وي در آذربايجان حوادث بسياري پيش آمد، از جمله قيام شيخ 
محمد خياباني و كشته شدن وي، كه منتقدين هدايت او را در وقوع آن دخيل مي دانند. 
بلواي ابوالقاسم لاهوتي و ژاندارم هاي بندر شرفخانه و نيز شورش سميتقو از اهم ديگر 

مسائلي بود كه والي با آن مواجه شد.  در كودتاي ۱۲۹۹ و روي كار آمدن سيدضياءالدين 
طباطبايي، مخبرالسلطنه به خلاف ساير رجال چون قوام السلطنه، مصدق السلطنه و 
صارم الدوله نه تنها در مقام اعتراض برنيامد بلكه هزار تومان از حقوق ماهيانه خود را نيز به 
دولت انقلابي كودتا بخشيد. در انتخابات دوره چهارم مجلس كه بخشي از آن در دوران 
رياست وزاريي وثوق الدوله انجام يافته بود مخبرالسلطنه به وكالت از تهران انتخاب شد. 
پس از افتتاح مجلس چهارم وي در صف نمايندگان مجلس قرار گرفت و با اعتبارنامه او 
به علت واقعه خياباني مخالفت شد. اواخر ۱۳0۱ در كابينه مستوفي الممالك وزير فوائد 

عامه و تجارت شد. بعد از سقوط دولت ظاهرا شغلي به او ارجاع نشد. 

میراثنامه

سرانجام خانه »اتحاديه« چه شد؟
همه اتفاقات قبل از ۳۱ مرداد ۱۳۹۶ را اگر پشت گوش 
بيندازيم، خانه »اتحاديه« يا همان »دايي جان ناپلئون« 
مي مان��د و قول و قراري كه س��ازمان زيباس��ازي بعد از 
خريداري خانه در دو س��ال گذشته، يك بار نيمه كاره با 
هزينه ميلياردي آن را افتتاح ك��رد و دوباره درهايش را 
بس��ت تا به قول خودش مرمت را تكميل كند. چند روز 
مانده به پايان دوره مديريتِ شهردارِ وقت تهران در مرداد 
۱۳۹۶ بود كه اعلام شد خانه »اتحاديه« كه دو سال قبل از 
آن توسط سازمان زيباسازي شهرداري تهران خريداري 
شده بود تا كاربري فرهنگي داشته باشد، افتتاح مي شود؛ 
خانه اي كه قرار بود بعد از كاربري لوكيشن فيلم و متروكه 
بودن اش، مكاني فرهنگي شود و دستِ آخر نامِ موزه اي به 
آن خورد تا قالبي كاملا فرهنگي و هنري به خود بگيرد؛ آن 
هم موزه هايي با موضوعات ورزشي، اجتماعي و فرهنگي 
مختلف! از هر طرف كه به خانه اتحاديه نگاه كنيد، داستان 
جديدي براي آن مي توان ساخت؛ داستاني كه پايان اش 
تا امروز تنهايي بوده و ساختمان هايي كه محكوم شده اند 
به بي توجهي! براي نخستين بار بعد از گذشت حدود ۲5 
س��ال از ساخت س��ريال »دايي جان ناپلئون«، در سال 
۱۳۸۳ لوكيشن اين سريال در خانه  تاريخي »اتحايه« كه 
در طول اين سال ها از ياد رفته بود، با گزارش هاي خبري 
در فهرس��ت آثار ملي به ثبت برسد. اما پس از ثبت ملي 
بنا، بار ديگر فراموشي براي مدتي گريبان اين مجموعه 
تاريخي را مي گيرد، تا سال ۱۳۹۲ كه براي آخرين بار يك 
گروه ۳0 نفره از خبرنگاران به همراه چند نفر از اعضاي 
ش��وراي ش��هر تهران به درون خانه اتحاديه كه ديگر به 

خانه »دايي جان ناپلئون« مشهور شده، پا مي گذارند و 
از آن به بعد سرنوشت اين مجموعه تاريخي به گونه اي 
ديگر رقم مي خورد. و ماجرا ادامه پيدا مي كند تا سه شنبه 
۳۱ مرداد۱۳۹۶ كه به بهانه  بازديد شهردار سابق تهران از 
روند مرمت اين بناي تاريخي در آخرين روز مديريت اش، 
نام »خانه اتحاديه« بارديگر بر سر زبان ها مي افتد. اما با اين 
اقدام نيز اين رواي��ت بُعد ديگري به خود مي گيرد، خبر 
مي رس��د خانه در قالب يك خانه موزه افتتاح شده و در 
كنار آن مرمت گران و باستان شناسان در حال بررسي و 
بازسازي ضلعِ غربي خانه اند، تا هر چه كه از خانه زيرآوار 
باقي مانده را رو آورند. اما داستان به همين جا تمام مي شود، 
در حالي كه قول هاي زيادي داده شده بود كه خانه موزه 
نخست تا پايان شهريور و بعد ازآن تا پايان سال ۱۳۹۶ به 
عنوان موزه مشاهير به روي مردم باز مي شود، اما حالا دو 
سال گذشته و نه تنها اين اتفاق نيفتاده و درهاي آن بسته 
است، بلكه حرف و حدث هاي جديدتري براي سرنوشت 
اين خانه به گوش مي رس��د. درهاي خانه اتحاديه نونوار 
شده اند، از بين ميله هاي در ورودي كه به حياط ساختمان 

نگاه كنيد به نظر مي رسد همه چيز آماده است تا فقط بار 
ديگر فضا بازگشايي شود، اما حرف هاي درگوشي چيزِ 
ديگري مي گويند، برخي شنيده اند اين مجموعه تاريخي 
قرار است به س��اختماني اداري براي شهرداري تبديل 
شود و برخي حرف ها از تكميل ش��دن كامل اين خانه 
خبر مي دهند، قولي كه براي دو سال قبل بود و نه امروز! 
به گزارش ايسنا، شايد بتوان وضعيتِ امروزي خانه را كه 
فقط از پشت ميله هاي فلزي در بزرگ چوبي اش مي توان 
درباره اش حدس زد، ب��ه زمانِ قبل از افتتاح نمادينِ آن 
مربوط دانست، وقتي تصاوير از انتقال برخي ادوات جنگي 
به اين خانه موزه خبر مي دادند. اين خانه زيرنظر گروه هاي 
متخصصِ مرمتي و صاحب نظران و افراد كاردان در حوزه 
مرمت، معماري و طراحي، در دست مرمت است و به جرات 
مي توان گفت اين اثر تاريخي يكي از بهترين و بزرگ ترين 
سايت هاي مرمتي پايتخت است كه به بهترين نحو احيا 
و مرمت مي شود.«  از سوي ديگر مدتي پيش نيز احمد 
مسجد جامعي - عضو شوراي ش��هر تهران - در صحن 
علني شوراي شهر نس��بت به توقف كار دراين عمارت 
تاريخي هش��دار داده بود: »...لاله زار كه موضوع جديد و 
نويي نيست و همين طور خانه اتحاديه كه مدت ها پيش 
خريديم و نمي دانيم چرا عمليات آن متوقف شد. تئاتر نصر 
هم در چنين وضعي است.« با همه اين حرف ها مشخص 
نيست با وجود اختصاص اعتبارات ميلياردي كه براي اين 
خانه تاريخي توسط سازمان زيباسازي هزينه شده، قرار 
است چه كاربري  اي به اين بناي تاريخي داده شود، اصلا 

برنامه شان براي اين بناي تاريخي چيست؟

ايستگاه

دواين جانسون پردرآمدترين 
بازيگر سال شد

اقتباسي ديگر از استيون كينگ 

دواين جانس��ون عنوان 
پردرآمدتري��ن بازيگ��ر 
س��ال ۲0۱۹ را به خود 
اختص��اص داد و پس از 
او كريس همس��ورث و 
راب��رت داون��ي جونيور 
جاي گرفتند. به گزارش 
فوربس، دواين جانسون 

ملقب ب��ه راك در راس فهرس��ت پردرآمدترين 
بازيگران جهان در س��ال ۲0۱۹ جاي گرفت و نام 
خود را با كسب درآمدي ۸۹.۴ ميليون دلاري در 
راس اين فهرس��ت قرار داد. در اين آمار كه از يكم 
ژوئن ۲0۱۸ تا يكم ژوئن ۲0۱۹ را دربرمي گيرد، 
دواين جانس��ون با عقد ۲۲ قرارداد در يك س��ال 
پركارتري��ن بازيگر اي��ن روزهاس��ت. او درآمدي 
۲۳.5 ميليون دلاري تنها از »جومانجي: س��طح 
بعدي« داش��ته كه هنوز اكران نشده است. فيلم 
قبلي جومانج��ي در باكس آفيس جهاني ۹۶۲.۱ 
ميليون دلار فروش ك��رد و او ۱5 درصد از فروش 
۹۶۲ ميلي��ون دلاري آن را ني��ز از آن خ��ود كرد. 
او در عين ح��ال ۷00 هزار دلار باب��ت هر اپيزود 
از س��ريال »Ballers« اچ ب��ي او دريافت كرده و 
درآمدي ۷ رقمي از خط تولي��د لباس، هدفون و 
كفش داشته است. البته تنها قراردادهاي پرارزش 
مربوط به جانسون نيست و در اين فهرست كريس 
همس��ورث و رابرت داوني جونيور ۲ ستاره فيلم 
»انتقام جويان« نيز به ترتيب با ۷۶.۴ و ۶۶ ميليون 
دلار در جايگاه ه��اي بعدي ق��رار گرفتند. رابرت 
داوني جونيور ۲0 ميلي��ون دلار از بازي در نقش 
»آيرون من« دريافت كرده و حدود 55 ميليون دلار 
براي »انتقام جويان: پايان بازي« كه فروشي ۲.۷۹۶ 
ميليون دلاري در س��طح جهان كرد،  به دس��ت 
آورد. بردلي كوپر ه��م ۷0 درصد از درآمدش را از 
»ستاره اي متولد شده است« به دست آورده است. 

فيلم ترسناك ديگري 
ب��ا اقتب��اس از يكي از 
داس��تان هاي استيون 
كينگ در دست ساخت 
قرار گرف��ت. به گزارش 
ورايتي،  كتاب »دختري 
كه عاش��ق تام گوردون 
بود« داستاني از استيون 

كينگ است كه قرار است فيلمي با اقتباس از آن 
ساخته شود. اين فيلم توسط سه كمپاني ورتيگو، 
اوريجين استوري و سانيبل فيلمز ساخته مي شود. 
داستان »دختري كه عاش��ق تام گوردون بود« 
 س��ال ۱۹۹۹ منتشر شد و داس��تان يك دختر

 ۹ س��اله را روايت مي كند كه گم شده است. او ۹ 
روز در جنگل بوده و دارد سعي مي كند راهش را 
به س��مت خانه پيدا كند و در عين حال پدرش و 
ديگر مردم دنبال او هستند. جورج رومرو فقيد از 
بيش از يك دهه پيش تلاش داش��ت اين فيلم را 
بسازد و اكنون سانيبل فيلمز كه كمپاني اوست از 
سازندگان اين فيلم است. وي كه به عنوان پدر فيلم 
زامبي شناخته مي شد س��ال ۲0۱۷ درگذشت. 
كينگ از اينكه كمپاني رومرو قصد دارد اين كتاب 
او را به فيلم درآورد ابراز خورسندي كرد. ورتيگو نيز 
به تنهايي توليد چند فيلم با اقتباس از آثار كينگ 
را در دست اكران دارد كه شامل اقتباسي از »دكتر 
اسليپ« و »آن: فصل ۲« مي شود. فيلم ترسناك 
»آن« سال ۲0۱۷ با اقبال زيادي در گيشه روبرو 
ش��د. اين فيل��م در ژانر فراطبيعي ترس��ناك به 
كارگرداني اندي موشياتي بر مبناي فيلمنامه اي 
از كري فوكوناگا ساخته شد و داستان ۷ كودك از 
شهر خيالي دِري را روايت مي كرد كه بر اثر مواجهه 

با دلقكي ناشناس دچار وحشت شده اند.

شهلا بهروزي راد برنز جهان و سهميه پارالمپيك ۲۰۲۰ را گرفت

مردودي سكانس اول بليت فروشي اينترنتي در آزادي

بان��وي قايقراني اي��ران موفق ش��د در 
مسابقات پاراكانوي قهرماني جهان ضمن 
گرفتن مدال برنز، س��هميه پارالمپيك 
۲0۲0 را كسب كند. سومين روز از مسابقات قايقراني 
آب ه��اي آرام قهرماني جهان ك��ه انتخابي المپيك و 
پارالمپيك ۲0۲0 نيز هست، در مجارستان آغاز شد كه 
در مهم ترين اتفاق براي ايران، شهلا بهروزي راد نماينده 
پارا كانو، موفق شد به مدال برنز جهان برسد و سهميه 
پارالمپي��ك ۲0۲0 توكيو را كس��ب كند. همچنين 
محمد نبي رضايي در كانو ۱000 متر راهي نيمه نهايي 
شد اما در كاياك 500 متر بانوان الناز شريفيان به نيمه 
 KL۳ ۲00متر كلاس A نهايي نرسيد. در پارا كانو فينال
بانوان: ش��هلا بهروزي راد با زمان ۴۸ ثانيه و ۹۶ صدم 
ثانيه سوم شد و به مدال برنز رسيد و توانست سهميه 

پارالمپيك ۲0۲0 را نيز كسب كند.

درحالي بليت جايگاه ويژه ديدار تيم هاي پرسپوليس 
و پارس جنوبي جم در ورزش��گاه آزادي ۲5، روبه روي 
جايگاه ۲0 و پشت دروازه ها و طبقه دوم ۱5 هزار تومان 
تعيين شده بود كه در ديدار افتتاحيه ليگ برتر بيش از ۱0 
هزار نفر بدون بليت بازي را تماشا كردند تا در كمترين 
حالت ممكن بيش از ۱50 ميليون تومان ضرر مالي رقم 
بخورد. به گزارش ايسنا، از جمله دلايل تعويق رقابت هاي 
ليگ برتر فوتبال ايران راه اندازي و استقرار سيستم بليت 
الكترونيك به همراه نصب گيت هاي ورودي و شماره دار 
ش��دن صندلي ها ب��ود، اتفاقي كه در ب��ازي افتتاحيه 
رقابت هاي ليگ برتر به بدترين شكل ممكن نمايان شد 
و درحالي كه شركت توسعه و نگهداري اماكن ورزشي 
كشور عهده دار اين مسووليت بود اما تنها حدود ۱0 هزار 
نفر با خريد اينترنتي بليت راهي ورزشگاه شدند و بيش 
از ۱0 هزار نفر نيز بدون بليت از نزديك نظاره گر اين ديدار 
بودند.  از ديگر اش��كالات بليت فروشي ديدار افتتاحيه 
اين بود كه برخي در سايت اينترنتي اعلام شده اقدام به 
خريد بليت كرده بودند و با وجود كسر مبلغ، بليت و كد 
پيگيري براي آنها صادر نشده بود و بازگشت هزينه اي 
نيز نداشتند. مورد ديگر مربوط به كسر مبلغ هاي مغاير 
 از متقاضيان نسبت به ارقام اعلامي بود؛ بدين صورت كه 

به جاي كاهش مبلغ ۱5 هزار تومان براي خريداران بليت 
پشت دروازه، رقم ۲0 يا ۲5 هزار توماني كسر مي شد. از 
ديگر نكات قابل اش��اره امكان ورود افراد مختلف با يك 
كارت ملي بود، به گونه اي كه پس از عبور يك هوادار از 
گيت نصب شده اين امكان وجود داشت كارت ملي اش 
را به فرد ديگري بدهد و از همان گيت عبور كند. در مورد 
ديگر نيز مي توان به ع��دم امكان خريد بليت اينترنتي 
براي افراد كمتر از ۱5 سال اشاره كرد، افرادي كه هنوز 
كارت مل��ي دريافت نكرده اند. به گزارش ايس��نا، پيرو 
مصوبه اخير شوراي امنيت ملي و الزامات كنفدراسيون 
فوتبال آس��يا در سيستم مجوز حرفه اي، سازمان ليگ 
در نامه اي به باشگاه هاي ليگ برتري اعلام كرد ضروري 

است كه ورزشگاه هاي ميزبان مسابقات ليگ برتر كشور 
به تجهيزات لازم جهت كنترل نظم عمومي و تضمين 
ايمني و امنيت مجهز شوند. در اين نامه آمده بود با توجه 
به الزام و تاكيد ش��وراي امنيت كشور چنانچه برخي از 
ورزشگاه هايي كه با وجود آغاز نمودن عمليات استقرار 
الزامات خواسته شده نتوانند قبل از شروع ليگ جديد 
امكانات مورد نظر را نهايي كنن��د به ناچار بايد تا زمان 
اس��تقرار امكانات خواسته شده، مس��ابقات مذكور به 
ورزشگاه هايي واجد شرايط در ساير شهرها و استان هاي 
ديگر منتقل شود. اما ليگ برتر فوتبال با وجود تاخيري 
كم س��ابقه در افتتاحيه خود باز هم با چالشي جدي در 
بليت فروشي روبه رو بود. ش��ركت توسعه و نگهداري 
اماكن ورزشي كش��ور كه بليت فروشي ديدار تيم هاي 
فوتبال اس��تقلال و پرسپوليس در ورزش��گاه آزادي را 
بر عهده گرفت��ه به هيچ وجه نتوانس��ت در اولين بازي 
نوزدهمين دوره ليگ برتر فوتبال ايران نمره قبولي بگيرد 
و درحالي كه طبق اعلام پايگاه اطلاع رساني اين شركت 
بيش از ۱0 هزار نفر از طريق سايت اقدام به خريد بليت 
الكترونيكي كرده بودند بيش از ۲0 هزار نفر در ورزشگاه 
حضور داشتند تا حداقل ضرر حدود۱50 ميليون توماني 
از بابت ورود بدون بليت تماشاگران به ورزشگاه رخ دهد.

ورزشي
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